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γραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής µε αντικείµενο «Το έγ-
κληµα των Τεµπών»., σελ. 6996 

6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 6947, 6949, 6952, 6955,
6956, 6959, 6961, 6962, 6964, 6968, 6970, 6973, 6975, 6977,
6979, 6986, 6991, 6993, 6995, 6996 
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θρώπινα δικαιώµατα στην Ελλάδα από το Παρατηρητήριο
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων», σελ. 6966 

ε) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα: «Η µετατροπή
των κιλών σε λίτρα στο εµπόριο ελαιόλαδου συνιστά κατά-
φωρη αδικία εις βάρος των αγροτών-παραγωγών», σελ. 6968 

στ) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας:
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ζονος Μόντρεαλ εις τον Καναδά», σελ. 6977 

θ) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης:

i. µε θέµα: «Η ΚΤΕΛ ΘΕΣΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ Α.Ε. απολύει εργα-
ζόµενους συνδικαλιστές που αγωνίζονται για αξιοπρεπείς
συνθήκες εργασίας και ποιοτικές δηµόσιες συγκοινωνίες»,
σελ. 6979 

ii. µε θέµα: «Να παρθούν πίσω οι απολύσεις στην "Κ.Τ.Ε.Λ.
Θεσσαλονίκης Α.Ε." και να διασφαλιστεί η ανεµπόδιστη συν-
δικαλιστική δράση», σελ. 6979 

ι) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας: 
i. µε θέµα: «Να δοθεί οριστική λύση στο πρόβληµα της αι-

θαλοµίχλης στα Ιωάννινα», σελ. 6982 
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ια) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:  
i. µε θέµα: «Τεράστιες οι ζηµίες στην παραγωγή και το ει-

σόδηµα των αγροτών της Κωπαΐδας και του παρακωπαϊδικού
πεδίου από την έλλειψη αρδευτικού νερού», σελ. 6989 

ii. µε θέµα: « Άµεση ικανοποίηση του τεκµηριωµένου αιτή-
µατος των αδικηµένων αµυγδαλοπαραγωγών της Π.Ε. Λάρι-
σας για χορήγηση ενισχύσεων ήσσονος σηµασίας (de
minimis) για το έτος 2022», σελ. 6991 

iii. µε θέµα: « Άµεση στήριξη του κλάδου της κτηνοτροφίας
στην Ανατολική Μακεδονία-Θράκη που επλήγη από την επι-
βολή µέτρων για την εξυγίανση του ζωικού κεφαλαίου και την
καραντίνα που επιβλήθηκε για ην αντιµετώπιση της ευλογιάς
και της πανώλης των αιγοπροβάτων»., σελ. 6993 

Ιβ) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
µε θέµα: «Ναυάγιο της Πύλου. Αδιαφανείς οι πρακτικές διε-
ρεύνησης και απόδοσης ευθυνών από τις ελληνικές αρχές»,
σελ. 6995 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση πρότασης νόµου: 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΝΙΚΗ» και

Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν σήµερα 27-1-2025
πρόταση νόµου: «Καταγγελία Συµφωνίας των Πρεσπών». ,
σελ. 6986 

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού,

Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εθνικής  Άµυνας, Εσω-
τερικών, Υγείας, Προστασίας του Πολίτη, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
Δικαιοσύνης, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Επικρα-
τείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών και Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
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τισµού κατέθεσαν στις 24.1.2025 σχέδιο νόµου: «Ρυθµίσεις
για την ενίσχυση του ερασιτεχνικού και του επαγγελµατικού
αθλητισµού». , σελ. 6989 

3. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την

Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Ανα-
µόρφωση του Εθνικού Συστήµατος Τραύµατος»., σελ. 6995 

4. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: Η Διαρκής
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την  Έκθεσή
της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού «Κύρωση της από 20-1-2025 Σύµβα-
σης Δωρεάς µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου, του Κοινω-
φελούς Ιδρύµατος µε την επωνυµία «Κοινωφελές  Ίδρυµα
‘Αλέξανδρος Σ. Ωνάσης’’ (ALEXANDER S. ONASSIS PUBLIC
BENEFIT FOUNDATION)» και της εταιρείας µε την επωνυµία
«ΑΡΙΟΝΑ ΕΛΛΑΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΚΑΛΛΙΤΕΧΝΙΚΩΝ ΚΑΙ
ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΩΝ ΕΚΔΗΛΩΣΕΩΝ ΤΕΧΝΙΚΗ ΟΙΚΟΔΟΜΙΚΗ» για
τη λειτουργία των Δηµοσίων Ωνασείων Σχολείων»., σελ. 6995 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 6987 - 6996
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 6957 - 6972
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 6947 - 6957
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 6972 - 6987

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επετειακή αναφορά στην «Ηµέρα Μνήµης των Ελλή-
νων Εβραίων Μαρτύρων και Ηρώων του Ολοκαυτώµατος»:

ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 6948
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 6950
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 6947
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 6951
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 6952, 6954
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 6948
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 6947
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 6949
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 6951
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 6950

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 6991, 6993, 6995, 6996
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 6959, 6961, 6962, 6968, 
6970

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 6956

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 6947, 6949, 6952, 6955, 
6956

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 6973, 6975, 6977, 6979, 
6986

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 6995, 6996
ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 6993, 6994
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 6973, 6975, 6976, 6977
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 6995, 6996
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6979, 6980
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 6966, 6967, 6968
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 6979, 6981
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 6971, 6972
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 6977, 6978
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 6993, 6994, 6695
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 6970, 6971, 6972

ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 6986, 6987, 6991, 6992
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 6956, 6957, 6959
ΚΩΤΣΗΡΑΣ Γ. , σελ. 6978
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 6968, 6969
ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ  Ά. , 

σελ. 6968, 6969
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 6989, 6990
ΜΠΟΥΓΑΣ Ι. , σελ. 6966, 6967, 6968
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 6955, 6988
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ  Β. , σελ. 6955, 6956, 6957, 6958, 

6959
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 6959, 6961
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν. , σελ. 6962, 6963, 6964, 6965, 

6966
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 6984, 6985
ΣΔΟΥΚΟΥ Α. , σελ. 6983, 6984, 6985, 6986
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 6990, 6991, 6992
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 6979, 6981
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 6959, 6960, 6973, 6974, 

6975
ΤΑΧΙΑΟΣ Ν., σελ. 6987, 6988, 6989
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 6982, 6983
ΤΣΟΚΑΝΗΣ Χ. , σελ. 6975, 6976, 6977
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 6970
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 6961, 6963
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 6964, 6965, 6966

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 6976



Αθήνα, σήµερα στις 27 Ιανουαρίου 2025, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 13.06’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα. Αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα �µε την από 25-1-2025
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν �µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της ΞΑ’ συνεδριάσεώς του, του Σαββά-
του 25 Ιανουαρίου 2025)

Εισερχόµαστε στην επετειακή αναφορά της ηµέρας µνήµης
των Ελλήνων Εβραίων µαρτύρων και ηρώων του Ολοκαυτώµα-
τος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολόκληρη η ανθρωπότητα σκύ-
βει µε οδύνη και σεβασµό το κεφάλι στη µνήµη του ολοκαυτώ-
µατος, της πρωτοφανούς αυτής θηριωδίας που συντελέστηκε
µόλις τον 20ο αιώνα και αποτελεί την πιο σκοτεινή σελίδα του. Η
Ηµέρα Μνήµης των Ελλήνων Εβραίων µαρτύρων και ηρώων του
Ολοκαυτώµατος καθιερώθηκε µε οµόφωνη απόφαση της Βου-
λής των Ελλήνων τον Ιανουάριο του 2004 και τιµάται κάθε χρόνο
στις 27 Ιανουαρίου. Το 2005 η Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ απο-
φάσισε την 27η Ιανουαρίου ως διεθνή ηµέρα µνήµης για τα θύ-
µατα του Ολοκαυτώµατος. 

Με τον όρο ολοκαύτωµα περιγράφεται ο συστηµατικός διωγ-
µός και η γενοκτονία διαφόρων εθνικών, θρησκευτικών, κοινωνι-
κών και πολιτικών οµάδων κατά τη διάρκεια του Δευτέρου
Παγκοσµίου Πολέµου που ήταν αποδεδειγµένα υποκινούµενες
από τη ναζιστική Γερµανία και τους συµµάχους της. Τίποτα δεν
συγκρίνεται µε την αγριότητα της ιδέας για τον αφανισµό εκα-
τοµµυρίων Εβραίων από τη ναζιστική Γερµανία. Έξι εκατοµµύρια
άνθρωποι βασανίστηκαν και δολοφονήθηκαν στα κολαστήρια
των Ναζί. Και στην Ελλάδα όµως η εβραϊκή κοινότητα πλήρωσε
βαρύ φόρο αίµατος. Οι εξήντα χιλιάδες αδελφοί µας Έλληνες
Εβραίοι που θυσιάστηκαν στον βάρβαρο βωµό του ναζισµού
αποτέλεσαν την πέµπτη πολυπληθέστερη εθνική οµάδα στο Άου-
σβιτς. Το ολοκαύτωµα των Εβραίων είναι το µεγαλύτερο οµαδικό
έγκληµα στην ιστορία της ανθρωπότητας και µια παρανοϊκή αλή-
θεια. 

Στις 27 Ιανουαρίου 1945 τα σοβιετικά στρατεύµατα απελευθέ-
ρωσαν το Άουσβιτς - Μπίρκεναου, το µεγαλύτερο στρατόπεδο
συγκέντρωσης και εξόντωσης του ναζιστικού καθεστώτος. Το
Άουσβιτς αναδείχθηκε σε σύµβολο του Ολοκαυτώµατος και σε
σύµβολο της απόλυτης βαρβαρότητας. 

Με τη σηµερινή ηµέρα να τιµούµε τη µνήµη των έξι εκατοµµυ-
ρίων Εβραίων και πολλών ακόµα θυµάτων της άνευ προηγουµέ-
νου σκληρότητας του ναζιστικού καθεστώτος. Τιµούµε όµως και

όλους αυτούς που κατάφεραν να επιβιώσουν, τους ζωντανούς
µάρτυρες της κόλασης των στρατοπέδων εξόντωσης. Την ηµέρα
αυτή όλοι οφείλουµε να θυµόµαστε όσα απάνθρωπα γεγονότα
συνέβησαν κατά τη διάρκεια του ολοκαυτώµατος. Το καθήκον
της µνήµης είναι και καθήκον ευθύνης τόσο απέναντι στην ιστο-
ρία όσο και απέναντι στις νέες γενιές. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
Η διαδικασία είναι γνωστή. Τον λόγο θα πάρει εκ µέρους της

ελληνικής Κυβέρνησης ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας και στη συνέχεια οι συνάδελφοι Βουλευτές,
ένας από κάθε Κοινοβουλευτική Οµάδα. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο εκ µέρους της ελληνικής Κυ-
βέρνησης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ολο-
καύτωµα κατά την άποψή µου είναι ίσως το µεγαλύτερο οργα-
νωµένο έγκληµα στην ιστορία της ανθρωπότητας. Είναι ντροπή
και όνειδος για τον σύγχρονο δυτικό πολιτισµό καθότι δεν έλαβε
χώρα τον 20ο αιώνα π.Χ αλλά τον 20ο αιώνα µ.Χ και ακολουθεί
εµάς όλους πλέον και ως µνήµη αλλά και ως στίγµα. 

Δυστυχώς υπήρξαν φυσικοί αυτουργοί, υπήρξαν και ηθικοί αυ-
τουργοί. Και η σύµπραξη των δύο οδήγησε σε έξι εκατοµµύρια
νεκρούς. Υπήρξαν, βέβαια, και αυτοί οι οποίοι όρθωσαν το ανά-
στηµά τους. Και δεν ήταν λίγοι αυτοί οι οποίοι πάλεψαν, αυτοί
που αγωνίστηκαν. Η παρακαταθήκη αυτών θα πρέπει να µείνει
ζωντανή και στο παρόν και στο µέλλον. Δεν είναι, λοιπόν, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, απλά µια φρικώδης δίωξη των Εβραίων.
Δυστυχώς προϋπήρχαν αυτής για εκατοντάδες χρόνια διώξεις
σε όλη την ήπειρο. Θυµίζω στην Ισπανία, τη Ρωσία, σε χριστιανι-
κές χώρες. Πρέπει να σκεφτούµε πολύ σοβαρά ποιοι προσπάθη-
σαν να διαστρεβλώσουν το θρησκευτικό αίσθηµα των λαών και
από το «αγαπάτε αλλήλους» να οδηγηθούµε στο Άουσβιτς. 

Η ηµέρα µνήµης του ολοκαυτώµατος προφανώς δεν προσφέ-
ρεται ούτε για εύκολες τοποθετήσεις ούτε για ελαφρά τη καρδία
επιστηµονικές αναλύσεις αλλά οφείλουµε όλοι στον εαυτό µας,
στις επόµενες γενιές, στον πολιτισµό µας να διαβάζουµε ξανά
και ξανά αυτή τη µαύρη σελίδα και να µην επιτρέψουµε αυτή να
επαναληφθεί. Τι ζούµε ακόµα και στις µέρες µας; Βεβηλώσεις
µνηµείων, νεκροταφείων, φανατισµό, θεωρίες παγκόσµιας συνω-
µοσίας, ψεύδη τα οποία δηµιουργούνται και ανακυκλώνονται
ξανά και ξανά, αφηγήµατα τα οποία παραποιούνται. 

Προσέξτε. Είναι ιερή υποχρέωση να αντιταχθούµε σε όλα
αυτά. Και πάντως το οφείλουµε, κυρίες και κύριοι, στους Έλλη-
νες Εβραίους, αδέλφια µας που εξοντώθηκαν στα ναζιστικά
στρατόπεδα και στους επιζήσαντες, που δυστυχώς είναι λίγοι
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πλέον και σήµερα ανήκουν στους Έλληνες και στην ελληνική
εβραϊκή κοινότητα. Τον σεβασµό µας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Καλώ στο Βήµα εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της

Νέας Δηµοκρατίας τον Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών, κ.
Γιάννη - Μιχαήλ Λοβέρδο.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα η Βουλή των Ελλήνων
τιµά µια από τις συγκλονιστικότερες και πιο απάνθρωπες περιό-
δους της ανθρώπινης ιστορίας. Δεν σας κρύβω ότι βρίσκοµαι
πάνω στο Βήµα αυτό, το ιερό Βήµα του Κοινοβουλίου, µε βαθιά
συγκίνηση και τιµή για να τιµήσουµε ακριβώς τη µνήµη των αν-
θρώπων που έπεσαν θύµα της µεγαλύτερης βαρβαρότητας που
έχει υποστεί τον 20ο αιώνα η ανθρωπότητα, του ολοκαυτώµατος
των Εβραίων. 

Ξέρετε, ειπώθηκαν αρκετά και από τον Προεδρεύοντα, τον κ.
Μπούρα και από τον Υπουργό, τον κ. Κικίλια, για το ολοκαύτωµα
και το τι σηµαίνει το ολοκαύτωµα ογδόντα χρόνια µετά, όταν τα
συµµαχικά στρατεύµατα µπήκαν στο Άουσβιτς και είδαν τη
φρίκη. Ανείπωτη φρίκη στο Άουσβιτς! Εγώ δεν θα σας µιλήσω
για το τι έγινε συνολικά στο ολοκαύτωµα των Εβραίων. Σήµερα
τιµάται σε ολόκληρο τον κόσµο, σε ολόκληρη την ανθρωπότητα
αυτό το τεράστιο έγκληµα κατά της ανθρωπότητας. 

Εγώ θα σας µιλήσω ειδικά για τους Έλληνες Εβραίους, για
τους Εβραίους εκείνους που έχασαν τη ζωή τους από τους Ναζί
στα στρατόπεδα συγκέντρωσης και ήταν πολλοί, όπως πολύ
σωστά είπε Πρόεδρος, ο κ. Μπούρας. Όπως ξέρετε, στην Ελ-
λάδα -και καλώ όσοι δεν το ξέρουν να το µάθουν- υπήρχαν Έλ-
ληνες Εβραίοι από αρχαιοτάτων χρόνων. Ο συνταγµατάρχης
Μαρδοχαίος Φριζής, που ήταν από τους σηµαντικότερους υπο-
στηρικτές της άµυνας της Ελλάδος το 1940 όταν έγινε η εισβολή
των Ιταλών, καταγόταν από παλιά εβραϊκή οικογένεια, νοµίζω της
Εύβοιας. Οι Ρωµανιώτες Εβραίοι στα Ιωάννινα, υπάρχουν ακόµα
λίγοι, δυστυχώς, όπως ο τελευταίος που έφυγε από τη ζωή σχε-
τικά πρόσφατα, ο τελευταίος Δήµαρχος Ιωαννίνων, Μωυσής Ελι-
σάφ. Υπήρχαν, όµως, και πάρα πολλοί άλλοι Εβραίοι που ήρθαν
στον τόπο µας µετά την ισπανική επανάκτηση, οι Σεφαραδίτες
Εβραίοι, που βρήκαν καταφύγιο στην τότε Οθωµανική Αυτοκρα-
τορία στις αρχές του 16ου αιώνα, κυρίως στην Κωνσταντινούπολη
και στη Θεσσαλονίκη που ήταν οι µεγαλύτερες εβραϊκές κοινό-
τητες της τότε Οθωµανικής Αυτοκρατορίας.

Η εβραϊκή κοινότητα στη Θεσσαλονίκη επιβίωσε από το 16ο

αιώνα µέχρι τον 20ο. Ήταν µια από τις πιο ανθούσες κοινότητες
της Ελλάδος η εβραϊκή κοινότητα της Θεσσαλονίκης και σήµερα
ουσιαστικά δεν υπάρχει. Κι αυτό οφείλεται στο µεγάλο αυτό έγ-
κληµα που λέγεται ολοκαύτωµα. Αν βγείτε εδώ έξω από την Αί-
θουσα της Ολοµέλειας υπάρχει µια στήλη στην οποία
αναφέρονται τα ονόµατα των Ελλήνων Εβραίων που έχουν δια-
τελέσει µέλη της Βουλής των Ελλήνων. Σήµερα δεν υπάρχει ούτε
ένας. Από το ολοκαύτωµα κι έπειτα δεν έχει εκλεγεί ούτε ένας
Εβραίος Βουλευτής γιατί δεν υπάρχουν πια Εβραίοι. Αυτό εµένα
όχι απλώς µε πονά, µε προσβάλλει, αλλά υποθέτω πονάει και
προσβάλλει όλους τους Έλληνες, ανεξαρτήτως θρησκείας, ανε-
ξαρτήτως καταγωγής. 

Για εµάς τους Έλληνες, είτε είµαστε εβραίοι είτε είµαστε µου-
σουλµάνοι είτε είµαστε χριστιανοί ορθόδοξοι, η καταστροφή που
έχει γίνει µέσα από τις γενοκτονίες που έχουµε υποστεί ως Ελ-
ληνισµός είναι µεγάλη. Το 1915, έγινε η Γενοκτονία των Αρµε-
νίων. Πάρα πολλοί Αρµένιοι αδελφοί µας βρήκαν καταφύγιο στην
Ελλάδα. Το 1915, έγινε παράλληλα η Γενοκτονία των Ασσυρίων.
Πάρα πολλοί Ασσύριοι βρήκαν καταφύγιο στην Ελλάδα και σή-
µερα η µόνη ασσυριακή κοινότητα µετά την Αυστραλία που
υπάρχει στον κόσµο είναι στην Ελλάδα. Το 1920, ξεκίνησε η Γε-
νοκτονία των Ποντίων και ο ξεριζωµός των Ελλήνων της Μικράς
Ασίας. Έχουµε υποστεί πολλά ως Ελληνισµός κι αυτά δεν πρέπει
να τα ξεχνάµε ποτέ. Το αποκορύφωµα φυσικά ήταν το ολοκαύ-
τωµα των Εβραίων της Θεσσαλονίκης κυρίως και όχι µόνο. 

Μπροστά σε αυτά τα εγκλήµατα δεν πρέπει να σωπαίνουµε.

Δεν πρέπει να κρατάµε την καρδιά µας κλειστή αλλά ανοιχτή.
Γιατί η µνήµη, όπως πολύ σωστά είπε ο κ. Μπούρας, είναι και ευ-
θύνη. Αν ξεχνάµε αυτά τα εγκλήµατα, αυτές οι γενοκτονίες θα
επαναληφθούν. Σήµερα υπάρχουν άνθρωποι που ακόµα πι-
στεύουν ότι µπορούν να γυρίσουµε στο ναζισµό. Υπάρχουν άν-
θρωποι στην Ευρώπη, στην Ευρώπη που υπέφερε, στην Ευρώπη
που πλήρωσε το τίµηµα του ολοκαυτώµατος. 

Ε, λοιπόν, δεν µπορούµε πλέον να σωπαίνουµε. Πρέπει όλοι
µας, ανεξαρτήτως από ποιο κόµµα προερχόµαστε, από ποια
πλευρά της κοινωνίας προερχόµαστε, να υψώσουµε το ανά-
στηµά µας και να πούµε όχι, ποτέ πια τέτοια γενοκτονία, ποτέ πια
τέτοια εγκλήµατα, που είναι εγκλήµατα κατά της ίδιας της ύπαρ-
ξης του ανθρώπου, κατά της ανθρωπιάς, κατά της ίδιας της υπό-
στασής µας.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ): Ευχαριστούµε τον

κ. Λοβέρδο.
Και τώρα εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του

ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, τον λόγο έχει ο κ. Παύλος Γερου-
λάνος, Βουλευτής Α’ Αθηνών.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Διεθνής Ηµέρα Μνήµης για τα

θύµατα του Ολοκαυτώµατος σήµερα και Ηµέρα Μνήµης των Ελ-
λήνων Εβραίων Μαρτύρων και Ηρώων του Ολοκαυτώµατος. 

Πριν ακριβώς ογδόντα χρόνια, στις 27 Ιανουαρίου 1945, σο-
βιετικά στρατεύµατα εισήλθαν στο στρατόπεδο εξόντωσης του
Άουσβιτς - Μπίρκεναου και είδαν µε τα µάτια τους ότι η κόλαση
είναι έργο ανθρώπου προς άνθρωπο. Μας αρέσει να µιλάµε για
µνήµη σαν να είναι δεδοµένη αλλά δεν είναι. Μας πήρε δεκαετίες
να την αποδεχτούµε. Τιµούµε σήµερα και τους Δίκαιους των
Εθνών, εκείνες κι εκείνους που µέσα στον απόλυτο τρόµο έσω-
σαν συµπολίτες µας χωρίς να λογαριάζουν κανένα φόβο. Τι-
µούµε κι αυτούς που την πιο σκοτεινή ώρα του ναζισµού έβαλαν
την ανθρωπιά πάνω από οποιονδήποτε φόβο. Είναι κι αυτό ση-
µαντικό. Είναι κι αυτό µνήµη.  

Υπάρχουν, όµως, και άβολες αλήθειες για τη µνήµη. Σε µια
συγκλονιστική οµιλία το 2010 ο αείµνηστος Γιάννης Μπουτάρης,
Δήµαρχος τότε Θεσσαλονίκης, είχε πει για τον αφανισµό εξήντα
χιλιάδων Εβραίων συµπατριωτών µας. Ποιοι θρήνησαν το 1945
τους εξαφανισµένους γείτονές τους; Ποια µνηµεία στήθηκαν;
Ποιες τελετές έγιναν; Μόνη η κοινότητα, καθηµαγµένη και ρα-
κένδυτη, πάλευε να ανασυστήσει την ύπαρξή της και να θρηνήσει
τους νεκρούς της. Η πόλη, η κοινωνία, η χώρα ολόκληρη αδια-
φόρησαν. Κρύφτηκαν πίσω από το δάχτυλό τους. Έκαναν πως
δεν ήξεραν τι συνέβη, ποιος το έκανε, ποιος βοήθησε, ποιος προ-
στάτευσε, όταν άλλοι πόλεµοι γκρέµιζαν, έκαιγαν, έκλεβαν, κα-
ταλάµβαναν τον χώρο και τα υπάρχοντα των πολλών απόντων
και των λιγοστών παρόντων.

Χρειάστηκε να περάσουν είκοσι περίπου χρόνια να φτάσουµε
το 1962 για να γίνει ένα µνηµείο στη µνήµη των θυµάτων. Και πού
έγινε; Έγινε µέσα στο εβραϊκό κοιµητήριο, ωσάν το ζήτηµα να
αφορούσε µόνο συγγενείς και µέλη της εβραϊκής κοινότητας της
πόλης. 

Έπρεπε να φτάσει το 2004, για να καθιερώσει η Βουλή των Ελ-
λήνων µε ψήφισµα οµόφωνα -και την τιµά αυτό- τη µέρα µνήµης.
Το µάθηµα; Και η αδιαφορία έγκληµα είναι. Η µνήµη χρειάζεται
δεκαετίες για να κατακτηθεί, να γίνει βίωµα να πατάξει τη χειρό-
τερη αρρώστια στο µυαλό των ανθρώπων, τα στερεότυπα και την
προκατάληψη που γεννούν. Στο µυαλό όλων των ανθρώπων; Όχι.
Η ανθρωπότητα κατέβαλε φιλότιµες προσπάθειες να κοιτάξει κα-
τάµατα τη χειρότερη εκδοχή τους. Τα ανθρώπινα δικαιώµατα
γνώρισαν πρωτοφανή εδραίωση και αποδοχή αλλά τα σταγονίδια
επέζησαν για να µας θυµίζουν ότι ο πόλεµος απέναντι στη µισαλ-
λοδοξία και τον φασισµό και τους απολογητές του ναζισµού δεν
σταµατάει ποτέ. Πόσω µάλλον σήµερα, σε έναν κόσµο που γίνε-
ται ολοένα ευκολότερο να µισείς παρά να θυµάσαι, να θυµάσαι
ότι το µίσος σκοτώνει, ότι η ανοχή θεριεύει το θηρίο και ότι η
αδιαφορία απλά θα οδηγήσει το θηρίο µια µέρα στη δική σου
πόρτα.

Συνηθίζουµε -και όχι αδίκως- να κλείνουµε αυτήν τη µέρα τις
οµιλίες µας µε συνθήµατα, όπως «ποτέ ξανά», «δεν ξεχνάµε
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ποτέ». Αλήθεια, «ποτέ ξανά»; Αλήθεια, «δεν ξεχνάµε ποτέ»;
Ογδόντα ακριβώς χρόνια από τότε που τα συµµαχικά στρατεύ-
µατα εισήλθαν στο κολαστήριο και ποτέ άλλοτε αυτή η µνήµη
δεν κινδύνευε όπως σήµερα. Κάθε χέρι που υψώνεται ναζιστικά,
κάθε σύµβολο µίσους που ζωγραφίζεται, κάθε προσπάθεια να
παρουσιαστεί η αλητεία ως µόδα, κάθε λέξη που απενοχοποιεί
τον εφιάλτη, κάθε βανδαλισµός νεκροταφείου ή µνηµείου, κάθε
εµπρησµός συναγωγής εκκλησίας ή τεµένους, κάθε φορά που η
αξία µιας ανθρώπινης ζωής εκµηδενίζεται οπουδήποτε στον
κόσµο, επειδή µάθαµε να µισούµε µια θρησκεία, µια καταγωγή,
µια εθνικότητα, ένα φύλο, είναι ένα καρφί στο κορµί της µνήµης.
Αλλά σήµερα το τέρας της µισαλλοδοξίας δείχνει ξανά τα δόντια
του, το σκοτάδι απλώνεται ξανά, ύπουλα, αλλά σταθερά.

Σήµερα η επίσηµη εκδήλωση της ισραηλινής κοινότητας στη
µνήµη του ολοκαυτώµατος γίνεται στο παλιό αµαξοστάσιο µπρο-
στά σε ένα από τα βαγόνια που µετέφεραν συµπολίτες µας στα
στρατόπεδα εξόντωσης. Μπροστά σε αυτήν την εικόνα έχουµε
µια επιλογή, απέναντι στα εκατοµµύρια ψυχές που έφυγαν, απέ-
ναντι στη δηµοκρατία µας, στην ιστορία του Ελληνισµού, απέ-
ναντι στην ίδια µας την υπόσταση ως άνθρωποι: Να νικάµε ξανά
και ξανά και ξανά αυτό το τέρας, να νικάµε ξανά και ξανά και
ξανά τον φασισµό και κάθε φανατισµό, κάνοντας τη µνήµη όχι
µόνο συνειδητή προσωπική επιλογή αλλά καθηµερινή µας δηµό-
σια πράξη, απέναντι σε κάθε συνάνθρωπό µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Γερουλάνο.
Καλείται στο Βήµα, εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδος

ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος,
Βουλευτής Δράµας.

Κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια εξαιρετικά σηµαντική

συνεδρίαση της Βουλής των Ελλήνων, γιατί ακριβώς αυτή η συ-
νεδρίαση προσπαθεί να προσθέσει µνήµη, συνείδηση σε όλη την
κοινωνία για ένα γεγονός που έγινε πριν από πολλά χρόνια αλλά
εξακολουθεί να επηρεάζει καθοριστικά τις ζωές µας.

Την 27η Ιανουαρίου του ‘45 ο Κόκκινος Στρατός καταλαµβάνει
το Άουσβιτς και αποκαλύπτεται µια ασύλληπτη τραγωδία. Επτά
χιλιάδες σκελετωµένα άτοµα που θυµίζουν ανθρώπινες υπάρξεις
είναι οι ζωντανοί µάρτυρες της κτηνωδίας που συντελέστηκε εκεί
και όχι µόνον εκεί. Αυτό που ήταν γνωστό από διαδόσεις και διη-
γήσεις και θεωρούνταν εν πολλοίς και αποκύηµα φαντασίας ήταν
πλέον µέρος της απτής πραγµατικότητας.

Το 2004 καθιερώθηκε η 27η Ιανουαρίου ως Ηµέρα Μνήµης του
Ολοκαυτώµατος των Εβραίων και σήµερα στο Κοινοβούλιο τι-
µούµε τα θύµατα, αλλά αναδεικνύουµε και τις αιτίες που προκά-
λεσαν αυτήν την αδιανόητη τραγωδία, περιφρουρούµε και
ενισχύουµε τη µνήµη, ώστε το «ποτέ ξανά» να είναι καθηµερινή
πραγµατικότητα.

Θα πρέπει να αναφέρω, για λόγους ιστορικής ακρίβειας, ότι
τα διάφορα «νταχάου» δεν ξεφύτρωσαν αιφνίδια κατά την πε-
ρίοδο του ναζισµού. Τα πογκρόµ κατά των Εβραίων που επανα-
λαµβάνονταν σε διάφορες περιοχές της χώρας και χώρες και
κατά τους προηγούµενους αιώνες αποτέλεσαν την καύσιµη ύλη
για τη θεσµοθέτηση της επικράτειας του αδιανόητου. Το ολο-
καύτωµα, shoah στα Εβραϊκά, ήταν η επισηµοποίηση από πλευ-
ράς εθνικοσοσιαλιστών του διάχυτου αντισηµιτισµού και των
διώξεων που υφίσταντο ανά τους αιώνες οι Εβραίοι. Βέβαια οι
Ναζί επεξέτειναν τις διώξεις σε κάθε όχι µόνο αντιφρονούντα,
παραδείγµατος χάριν αριστερό κοµµουνιστή, δηµοκράτη, αντι-
φασίστα, αλλά και εναντίον οποιουδήποτε ξέφευγε από τις νόρ-
µες της άριας φυλής, τσιγγάνους, οµοφυλόφιλους κ.λπ.. Άθελά
τους απέδειξαν οι Ναζί ότι όταν καταστρατηγούνται βασικές
αξίες του ανθρωπισµού, οι βασικές παράµετροι του κράτους δι-
καίου, οι απαράγραπτες ιδιότητες του ανθρώπινου όντος, κανείς
µας δεν εξαιρείται. Η καταστροφή θα χτυπήσει και τη δική µας
πόρτα.

Σήµερα, δεν πρέπει να θεωρούµε ότι οι εφιάλτες του Β’ Παγ-
κοσµίου Πολέµου έχουν τελειώσει οριστικά, εφόσον δεν εξέλιπαν
οι προϋποθέσεις που µπορεί να οδηγήσουν στην επανεµφάνιση

τους. Αναφέροµαι στην ανεξέλεγκτη διεύρυνση των ανισοτήτων,
στην υποχώρηση του κοινωνικού κράτους, στην υπονόµευση του
κράτους δικαίου, παράγοντες τους οποίους εκµεταλλεύονται και
αξιοποιούν προς όφελός τους τα ναζιστικά και φασιστικά µορ-
φώµατα στην Ευρώπη. Άρα, όλοι µας οφείλουµε να αντιµετωπί-
σουµε αποφασιστικά, δραστικά και µαχητικά τον κίνδυνο που
επανεµφανίζεται, κίνδυνος που αφενός µεν στοχεύει στη λήθη,
έτσι ώστε το ολοκαύτωµα να εξαφανιστεί από τη δηµόσια
σφαίρα και αφετέρου στον αναθεωρητισµό που στοχεύει στη
σχετικοποίηση, την «οµαλοποίηση» και τελικά την αγνόηση αυτής
της ασύλληπτης τραγωδίας.

Νοµίζω ότι οφείλω ιδιαίτερη µνεία στη µικρή αριθµητικά αλλά
καθοριστική για την πανανθρώπινη συνείδηση οµάδα των ανθρώ-
πων που µε κίνδυνο της ζωής τους περιέθαλψαν, διαφύλαξαν,
έκρυψαν, φυγάδευσαν Εβραίους οι οποίοι τελικά χάρη στην αλ-
ληλεγγύη αυτών των ανθρώπων -οι οποίοι και ονοµάστηκαν Δί-
καιοι των Εθνών- επιβίωσαν και αποτέλεσαν και αυτοί µε τη σειρά
τους ζωντανή µαρτυρία για το ολοκαύτωµα. Αποτέλεσαν -οι Δί-
καιοι των Εθνών- και αποτελούν παράδειγµα αυταπάρνησης, αυ-
τοθυσίας και µέτρο του ανθρώπινου µεγαλείου. Γιατί µας έδειξαν
µε το προσωπικό τους παράδειγµα ότι πάντα η ευθύνη µας ακο-
λουθεί και ό,τι γίνεται στον κόσµο έχει σχέση και µε τη δική µας
στάση. Και όπως είπε ο Καζαντζάκης «Εγώ να λες, εγώ θα σώσω
τον κόσµο, να αγαπάς την ευθύνη».

Σήµερα, σας µιλώ ως εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, αλλά και ως Βουλευτής Δράµας. Η Δράµα τον Μάρτιο
του ‘43 σε µια µέρα έχασε την ακµάζουσα εβραϊκή κοινότητα της
πόλης. Οι βουλγαρικές αρχές κατοχής συγκέντρωσαν τους
Εβραίους συµπολίτες µας σε καπνοµάγαζο το οποίο υπάρχει
ακόµη, τους οδήγησαν στον σιδηροδροµικό σταθµό και από εκεί
κυρίως στην Τρεµπλίνκα από όπου ελάχιστοι επέστρεψαν. Μάλι-
στα προ έτους απεβίωσε και ο τελευταίος Εβραίος της Δράµας,
ο Τζάκος Κοέν, ο οποίος γλίτωσε ακριβώς γιατί ως παιδί κάποιοι
τον έκρυψαν, τον έσωσαν και αυτή µου η οµιλία ας θεωρηθεί και
ένα κερί στη µνήµη του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε µια περιοχή στη Δράµα
που είχαµε ήδη υποστεί ένα ολοκαύτωµα, αυτό των Ποντίων. Η
Δράµα βίωσε και έναν δεύτερο ξεριζωµό των Εβραίων συµπολι-
τών µας.

Γι’ αυτό συγχωρήστε µου και τη συγκινησιακή φόρτιση και την
προσωπική αναφορά. 

Το ολοκαύτωµα αποτελεί πληγή χαίνουσα αλλά και πηγή διαρ-
κούς αναστοχασµού, διότι δείχνει ότι πρέπει να δίνουµε συνεχώς
µάχες εναντίον του φασισµού. Και µου κάνει εντύπωση πως όσοι
λαοί έχουν υποστεί τα δεινά της φασιστικής κατοχής, εύκολα και
µε ελαφρά συνείδηση µπορούν να συµπεριφέρονται ανάλογα
προς άλλους λαούς µε τους οποίους έχουν τις οποιεσδήποτε
διαφορές. Για να δικαιωθεί ο φιλόσοφος πολιτικός που έλεγε ότι
η ιστορία διδάσκει αλλά δεν έχει µαθητές. 

Κλείνω, µε µία τραγική πρόβλεψη. Αυτοί που αρνούνται το
Άουσβιτς είναι έτοιµοι να επαναλάβουν. Γι’ αυτό απαιτείται η
σύµπραξη όλων µας, γι’ αυτό απαιτείται η οµόθυµη απόφαση
όλων µας, γι’ αυτό απαιτείται η οµόθυµη στράτευση όλων µας,
για να γίνει πράξη το σύνθηµα «ποτέ ξανά». 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Ξανθόπουλε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής τριάντα δύο µαθήτριες
και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Γενικό Λύ-
κειο Κορίνθου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο.
Και επειδή πρέπει να µαθαίνετε, γιατί θα είστε οι αυριανοί που

θα διοικήσετε αυτόν τον τόπο, να σας πω ότι η Βουλή πέραν του
νοµοθετικού έργου, που ψηφίζει νόµους, του κοινοβουλευτικού
ελέγχου που οι Βουλευτές µε επίκαιρες ερωτήσεις ελέγχουν την
εκάστοτε Κυβέρνηση, συζητά και µερικές επετειακές ηµέρες. Και

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΒ’ - 27 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025 6949



σήµερα, αυτήν τη στιγµή παρακολουθείτε την επετειακή ανα-
φορά στην Ηµέρα Μνήµης των Ελλήνων Εβραίων Μαρτύρων και
Ηρώων του Ολοκαυτώµατος.

Και τώρα καλώ στο Βήµα εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής
Οµάδος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, τον κ. Ιωάννη
Δελή, Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης.

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Το ΚΚΕ, στέκεται µε σεβασµό και τιµά τους νεκρούς του εβραϊ-

κού ολοκαυτώµατος που είναι αναπόσπαστο κοµµάτι του ολο-
καυτώµατος των λαών κατά το Β’ Παγκόσµιο Ιµπεριαλιστικό
Πόλεµο και όλων των ναζιστικών θηριωδιών που διαπράχθηκαν
στη διάρκειά του. 

Τα εκατοµµύρια των νεκρών του εβραϊκού λαού βρίσκονται
πλάι στα είκοσι εκατοµµύρια θύµατα του σοβιετικού λαού, στις
εκατοντάδες χιλιάδες νεκρών των αντιστασιακών κινηµάτων σε
όλη την Ευρώπη που αγωνίστηκαν µε το όπλο στο χέρι ενάντια
στον φασιστικό άξονα. Στέκονται στο πλάι των νεκρών των ολο-
καυτωµάτων στην Κάντανο, στα Καλάβρυτα, στο Δίστοµο, στον
Χορτιάτη, σε όλους τους µαρτυρικούς τόπους της χώρας µας,
τις χιλιάδες των εκτελεσµένων της εξέγερσης της Δράµας, του
στρατοπέδου Παύλου Μελά στη Θεσσαλονίκη, του Χαϊδαρίου,
της Καισαριανής και τόσων και τόσων άλλων τόπων µαρτυρίων
και θυσιών.

Πριν ογδόντα χρόνια σαν σήµερα, 27 Ιανουαρίου ήταν του
1945, ο Κόκκινος Στρατός απελευθέρωνε το ναζιστικό στρατό-
πεδο συγκέντρωσης του Άουσβιτς - Μπίρκεναου. Θα ακολουθού-
σαν στη συνέχεια και άλλα, απελευθερώνοντας χιλιάδες
Εβραίους κοµµουνιστές και άλλους αντιστασιακούς από άλλες
χώρες. Και αυτή η µέρα καθιερώθηκε από τον ΟΗΕ ως ηµέρα
µνήµης. Αποτελεί όµως, αυτή ταυτόχρονα και µια σκληρή υπεν-
θύµιση τόσο για την εγκληµατική φύση του φασισµού όσο και
για τη βαρβαρότητα του καπιταλιστικού συστήµατος που γεννά
τον φασισµό. Γιατί δεν ξεχνάµε και δεν πρέπει να ξεχνάµε όσο
και αν πασχίζουν κάποιοι το ποιοι και γιατί χρηµατοδότησαν τον
Χίτλερ στον δρόµο του για την εξουσία. Οι Γερµανοί κεφαλαι-
οκράτες ήταν αυτοί που τον χρηµατοδότησαν, που έβγαλαν αµύ-
θητα κέρδη και από την εξοντωτική, καταναγκαστική εργασία
των κρατουµένων των στρατοπέδων συγκέντρωσης. Η καλύτερη
τιµή στα θύµατα του ναζισµού, φασισµού, λοιπόν, είναι να µένει
ζωντανή η ιστορική µνήµη ενάντια στις συντονισµένες προσπά-
θειες παραχάραξης της ιστορίας, ενάντια στις σκοταδιστικές θε-
ωρίες. Η καλύτερη τιµή είναι η ενίσχυση της λαϊκής πάλης
ενάντια στη ναζιστική εγκληµατική ιδεολογία, µα και στο σύ-
στηµα που τη γεννά και τη θρέφει. Και τη γεννά και την θρέφει
γιατί τη χρειάζεται. Λαϊκή πάλη για την πραγµατική αποµόνωση
και καταδίκη όλων των ναζιστικών µορφωµάτων. 

Και σήµερα η µνήµη των θυµάτων του ολοκαυτώµατος είναι
ολοζώντανη και µας διδάσκει. Διδάσκει στις νεότερες γενιές σε
ποιες φρικαλεότητες µπορεί να οδηγήσει ο ανταγωνισµός των
καπιταλιστικών κρατών και των ιµπεριαλιστικών συµµαχιών τους
για τις αγορές και για τις σφαίρες επιρροής. Σαν τον λαό του Ισ-
ραήλ σήµερα που είναι αντιµέτωπος µε το κράτος - κατακτητή,
που χτυπά τα δικαιώµατά του, υπηρετώντας τα συµφέροντα των
µεγάλων οικονοµικών οµίλων, που είναι αντιµέτωπος µε την αν-
τιλαϊκή πολιτική των αστικών κυβερνήσεων, της επικίνδυνης κυ-
βέρνησης Νετανιάχου, που µε τη στήριξη των συµµάχων της, των
Ηνωµένων Πολιτειών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προχώρησε
στη γενοκτονία του παλαιστινιακού λαού στη Λωρίδα της Γάζας,
µε πενήντα χιλιάδες νεκρούς, το 70% από αυτούς παιδιά, ηλικιω-
µένοι, γυναίκες, άµαχος πληθυσµός, χρησιµοποιώντας την επί-
θεση της Χαµάς. Αυτήν την ώρα µάλιστα το ισραηλινό κράτος
κλιµακώνει την επίθεση στον λαό της κατεχόµενης Δυτικής
Όχθης µε στόχο να ακυρώσει τη λύση των δύο κρατών, τη διαιώ-
νιση της κατοχής και την επέκταση των συµφερόντων των ισραη-
λινών µονοπωλίων στην ευρύτερη περιοχή. 

Το ΚΚΕ, καταδικάζει το ολοκαύτωµα και τη ναζιστική θηριωδία.
Στέκεται στο πλευρό του παλαιστινιακού λαού, στέκεται στο
πλευρό του ισραηλινού λαού και του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
του Ισραήλ, των λαών της περιοχής που δέχονται την επίθεση
του ισραηλινού κράτους. Απαιτεί να τερµατιστεί τώρα η κατοχή

στα παλαιστινιακά εδάφη και να αποχωρήσουν οι ισραηλινές δυ-
νάµεις από όλα τα ξένα εδάφη. Αγωνιζόµαστε µαζί µε τους άλ-
λους λαούς για ανεξάρτητο παλαιστινιακό κράτος στα σύνορα
πριν τον Ιούνη του 1967 µε πρωτεύουσα την ανατολική Ιερουσα-
λήµ. Απαιτεί από την Κυβέρνηση να προχωρήσει τώρα στην ανα-
γνώριση του παλαιστινιακού κράτους σύµφωνα άλλωστε και µε
την οµόφωνη απόφαση της ελληνικής Βουλής τον Δεκέµβρη του
2015, που την καταπάτησαν οι κυβερνήσεις και της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ. 

Γι’ αυτό και η καλύτερη τιµή στην τιµή των νεκρών είναι η σύγ-
χρονη πάλη για την απεµπλοκή της χώρας από τις ιµπεριαλιστι-
κές συµµαχίες και τους ανταγωνισµούς των ιµπεριαλιστών, η
πάλη δηλαδή για την ανατροπή της καπιταλιστικής εξουσίας που
τους γεννά. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Δελή.
Και καλώ στο Βήµα εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδος

της Ελληνικής Λύσης τον κ. Στυλιανό Φωτόπουλο, Βουλευτή Α’
Ανατολικής Αττικής.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το ολοκαύτωµα είναι ένα καταιγιστικό γεγονός για όλη την αν-

θρώπινη ιστορία. Στην Ελλάδα λανθασµένα επικράτησε έως σχε-
τικά πρόσφατα η αντίληψη ότι το ολοκαύτωµα είναι κατά κύριο
λόγο εβραϊκή υπόθεση. Η πεποίθηση δηλαδή ότι η εξόντωση πε-
ρίπου εξήντα δύο χιλιάδων συµπολιτών µας Ελλήνων Εβραίων ή
αλλιώς του 87% της εβραϊκής κοινότητας δεν αφορά την ελλη-
νική κοινωνία. 

Στη διάρκεια της ιταλικής εισβολής κατά της Ελλάδος υπηρε-
τούσαν στον ελληνικό στρατό τριακόσιοι σαράντα τρεις Έλληνες
Εβραίοι αξιωµατικοί και περίπου δεκατρείς χιλιάδες στρατιώτες.
Οι νεκροί και οι τραυµατίες µεταξύ των Ελλήνων Εβραίων ανήλ-
θαν σε περίπου τρεις χιλιάδες επτακόσιους.

Όσον αφορά τα βασανιστήρια και τα στρατόπεδα συγκέντρω-
σης τα οποία δηµιουργήθηκαν από τους ναζί σε όλη την Ευρώπη,
θα πρέπει να πούµε ότι το πρώτο στρατόπεδο συγκέντρωσης το
Κέλµνο στην Πολωνία άνοιξε τον Δεκέµβριο του 1941, ενώ το
1942 µε τον κωδικοποιηµένο όρο «τελική λύση» οι Γερµανοί ορ-
γάνωσαν το σχέδιο µε σκοπό την εξόντωση των Εβραίων της
Βαρσοβίας, της Κρακοβίας, του Λούµπλιν, του Ράντοµ και του
Λούµπον όπου σύµφωνα µε τους δικούς τους υπολογισµούς κα-
τοικούσαν περισσότερα από δύο εκατοµµύρια Εβραίοι. Σε αυτή
την περιοχή και µόνο, στα στρατόπεδα αυτής της περιοχής, το
Μπέλζεκ, το Σόµπιµπορ και την Τρεµπλίνκα εκτιµάται ότι δολο-
φονήθηκαν περισσότεροι από ένα εκατοµµύριο επτακόσιες χι-
λιάδες Εβραίοι και πενήντα δύο χιλιάδες τσιγγάνοι, ενώ
χαρακτηριστικό της βαρβαρότητας είναι ότι επέζησαν µόνο εκα-
τόν είκοσι άτοµα. 

Στο συγκρότηµα του Άουσβιτς, όπου φυλακίστηκαν οι περισ-
σότεροι από τους  Έλληνες Εβραίους, εφαρµόστηκαν όλα τα
είδη βασανιστηρίων που είχαν χρησιµοποιηθεί νωρίτερα σε άλλα
στρατόπεδα, ενώ επινοήθηκαν και νέα, χάριν στο επιτελείο των
διακοσίων ιατρών, µε πιο διαβόητο τον δόκτορα Μένγκελε, γνω-
στό και ως «άγγελο του θανάτου».

Τα βασανιστήρια και οι εγκληµατικές εξοντώσεις δεν ήταν
όµως αποκλειστικό προνόµιο ορισµένων σαδιστών. Τα εγκαίνια
των κρεµατόριων του Άουσβιτς - Μπίρκεναου έγιναν ένα πρωινό
του Μαρτίου του 1943, ενώπιον διακεκριµένων ηγετών του Γ’
Ράιχ, αλλά και συνεργαζόµενων βιοµηχάνων, πολλών εκ των
οποίων οι επιχειρήσεις και οι εταιρείες διαπρέπουν επιχειρηµα-
τικά ακόµα και σήµερα.

Σύµφωνα µε µελέτες έγκριτων επιστηµόνων ούτε η διεθνής
ποινική δικαιοσύνη συνέβαλε στη δηµόσια συνειδητοποίηση της
πραγµατικής έκτασης, της φύσης και της σηµασίας της γενοκτο-
νίας των Εβραίων της Ευρώπης. Η ίδια αδυναµία στη λειτουργία
της δικαιοσύνης αλλά και η άρνηση της κοινωνίας να ακούσει,
να µιλήσει και να καταγγείλει αυτήν τη φρίκη οδήγησαν, µεταξύ
άλλων, τα θύµατα στη σιωπή.

Σε συνεντεύξεις που κατεγράφησαν τα τελευταία χρόνια οι
επιζήσαντες που ερωτήθηκαν γιατί δεν µίλησαν νωρίτερα απάν-
τησαν, χωρίς εξαιρέσεις, ότι δεν µίλησαν επειδή αισθάνονταν ότι
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δεν θα γίνονταν πιστευτοί. Το ίδιο βεβαίωνε και ο Λόρδος Ράσελ
από το Λίβερπουλ, δικαστής στην εκδίκαση εγκληµάτων στη Δίκη
της Νυρεµβέργης, ο οποίος σηµείωσε σε βιβλίο του πως ακόµα
κι είχαν γραφτεί όλα δεν θα γίνονταν πιστευτά και αν γίνονταν
πιστευτά δεν θα τα διάβαζε κανείς. Το γεγονός αυτό σε συνδυα-
σµό µε την αναστάτωση που θα µπορούσε να προκαλέσει στα
ίδια τα θύµατα και στα παιδιά τους η αφήγηση της εµπειρίας
τους, τους απέτρεψε από το να µιλήσουν για τα βασανιστήρια
και τις ταπεινώσεις που υπέστησαν.

Οι νοσηρές λεπτοµέρειες των βασανιστηρίων σε συνδυασµό
µε την απογοητευτική άρνηση των συµµάχων να επιχειρήσουν
τη διάσωση των Εβραίων θυµάτων, όπως και η διαχείριση της
µνήµης, ακυρώνουν αναγκαστικά οποιοδήποτε νοµιµοποιητικό
επιχείρηµα του σύγχρονου πολιτισµού και διαιωνίζουν τον εκβαρ-
βαρισµό της Ευρώπης από τους ναζί. 

Το πρόβληµα είναι ότι παρόλο που το ολοκαύτωµα είναι µονα-
δικό, το γεγονός ότι µια οµάδα ανθρώπων έγινε στόχος εξόντω-
σης παντού στον κόσµο µόνο επειδή έτυχε να γεννηθούν Εβραίοι
παραµένει ένα ζήτηµα ηθικά ασύλληπτο και λογικά ακατανόητο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Φωτόπουλε.
Καλείται στο Βήµα, εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

της Νέας Αριστεράς η κ. Θεοπίστη Πέρκα, Βουλευτής Φλώρινας.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η Βουλή των Ελλήνων

τιµά την Ηµέρα Μνήµης των Ελλήνων Εβραίων Μαρτύρων και
Ηρώων του Ολοκαυτώµατος.  

Είναι µια µέρα θλίψης και περισυλλογής αλλά και δέσµευσης
απέναντι στην ιστορική αλήθεια και τη συλλογική µας ευθύνη να
διατηρήσουµε ζωντανή τη µνήµη των εκατοµµυρίων αθώων θυ-
µάτων της ναζιστικής θηριωδίας. 

Οι Έλληνες Εβραίοι αποτελούν αναπόσπαστο κοµµάτι της
ιστορίας και του πολιτισµού µας. Χιλιάδες συµπατριώτες µας, ξε-
κινώ από την περιοχή µου, τη Φλώρινα, την ευρύτερη Μακεδονία,
πλήρωσαν βαρύ φόρο αίµατος κατά τη διάρκεια του ολοκαυτώ-
µατος.

Από τη Θεσσαλονίκη, την Καστοριά, τα Γιάννενα ως την Ρόδο
και την Κέρκυρα, οι εβραϊκές κοινότητες εξοντώθηκαν σχεδόν
ολοκληρωτικά. Περίπου εβδοµήντα χιλιάδες Έλληνες Εβραίοι
οδηγήθηκαν στα στρατόπεδα θανάτου και στερήθηκαν τη ζωή,
την αξιοπρέπεια και την ελευθερία τους. Τιµούµε όµως σήµερα
όχι µόνο τη µνήµη των θυµάτων, αλλά και τη γενναιότητα όσων
αντιστάθηκαν, έκρυψαν και προστάτευσαν Εβραίους συµπολίτες,
συχνά µε κίνδυνο της δικής τους ζωής.

Η µνήµη όµως δεν είναι στατική είναι ενεργή και µας καλεί να
ορθώσουµε το ανάστηµά µας απέναντι σε κάθε µορφή ρατσι-
σµού και µισαλλοδοξίας απορρίπτοντας ιδεολογίες που επιχει-
ρούν να ξαναγράψουν την ιστορία ή να δικαιολογήσουν τα
εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας.

Η ηµέρα αυτή είναι και υπενθύµιση της ευθύνης µας σε µια
εποχή όπου η ξενοφοβία, ο αντισηµιτισµός και η βία επανεµφα-
νίζονται. Έχουµε χρέος να εκπαιδεύσουµε τις νέες γενιές για την
τραγωδία του ολοκαυτώµατος, να οικοδοµήσουµε κοινωνίες που
βασίζονται στον αλληλοσεβασµό, την ισότητα και τη δικαιοσύνη.

Και δεν µπορώ παρά να επισηµάνω την υποκρισία και τον πα-
ραλογισµό -θα έλεγα- να µιλούν σήµερα µε παχιά λόγια για το
ολοκαύτωµα των Εβραίων εκπρόσωποι πολιτικών φορέων που,
είτε εµφορούνται ανοιχτά από ναζιστικές ιδέες –θα ακούσουµε
σε λίγο- είτε όπως η Ελληνική Λύση η οποία προσπαθεί να ψα-
ρέψει στα θολά νερά της ακροδεξιάς θαυµάζοντας προσωπικό-
τητες όπως ο Έλον Μασκ ο οποίος στην ορκωµοσία του Τραµπ
χαιρέτησε φασιστικά και χθες, µιλώντας στο συνέδριο των επι-
γόνων των ναζί, AfD, ζήτησε να προσπεράσουµε –λέει- την ενοχή
του ναζιστικού παρελθόντος.

Είναι όµως αδιανόητη και απαράδεκτη επίσης η συσχέτιση του
αντισηµιτισµού µε τον αντισιωνισµό και να αποδίδεται αντισηµι-
τισµός σε όποιον τολµήσει να κάνει κριτική στην πολιτική του
κράτους του Ισραήλ.

Θέλω να υπενθυµίσω ότι κατά την προηγούµενη διοίκηση της
Βουλής, µε πρωτοβουλία του Προέδρου της Βουλής τότε, κ.

Νίκου Βούτση, στο περιστύλιο της Βουλής τοποθετήθηκε τιµη-
τική πλάκα µε τα ονόµατα των οκτώ Εβραίων Βουλευτών που
εξοντώθηκαν από τους ναζί, ολοκληρώθηκε το Μνηµείο του Ολο-
καυτώµατος στη Θεσσαλονίκη και το πιο σηµαντικό ότι από τότε
η Ελλάδα συµµετέχει στη µόνιµη έκθεση του Άουσβιτς και ανα-
γράφεται στην µπρούτζινη πλακέτα, που ήταν όλες οι χώρες και
η Ελλάδα δεν υπήρχε, που είχαν θύµατα στο Άουσβιτς και όχι
µόνο Εβραίους, όπως είπαµε, αλλά και οµοφυλόφιλους, αντιστα-
σιακούς κ.λπ..

Η Βουλή των Ελλήνων ως θεµατοφύλακας των δηµοκρατικών
αρχών οφείλει να διασφαλίζει ότι η µνήµη συνδέεται µε τη σηµε-
ρινή πραγµατικότητα. Στον σηµερινό κόσµο οι λαοί εξακολου-
θούν να υποφέρουν από βία, αποκλεισµό και καταπίεση.

Όπως τιµούµε τη µνήµη των θυµάτων του ολοκαυτώµατος,
έτσι έχουµε την ηθική υποχρέωση να αγωνιζόµαστε για τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα, είτε πρόκειται για την προστασία µειονοτή-
των είτε για την καταδίκη της γενοκτονίας της Γάζας και την
αναζήτηση µιας οριστικής ειρηνικής λύσης.

Δεν συγκρίνουµε τις τραγωδίες καθώς κάθε λαός που υποφέ-
ρει έχει τη δική του µοναδική ιστορία. Ωστόσο, η αλληλεγγύη
προς όσους βιώνουν διωγµούς είναι χρέος µας. Αντλούµε διδάγ-
µατα από το ολοκαύτωµα για να ανατρέψουµε νέες τραγωδίες.
Η µνήµη του ολοκαυτώµατος είναι η ασπίδα µας ενάντια στη
λήθη. Αν ξεχάσουµε, θα ανοίξουµε τον δρόµο στο µίσος και τη
µισαλλοδοξία κι αυτό δεν µπορούµε να το επιτρέψουµε.

Αντλώντας από τα λόγια της Χάνα Άρεντ στην επιστολή της
προς τον Γκέρσοµ Σόλεµ «το κακό δεν είναι ποτέ ριζικό αλλά µο-
νάχα ακραίο, δεν έχει ούτε βάθος ούτε δαιµονική διάσταση»,
οφείλουµε να αποτρέπουµε όχι µόνο το ακραίο αλλά και το κα-
θηµερινό κακό το οποίο µπορεί να οδηγήσει σε ανείπωτες τρα-
γωδίες.

Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, ο Β’ Παγκόσµιος
Πόλεµος σφράγισε µια δέσµευση της ανθρωπότητας, «ποτέ
ξανά». Δυστυχώς, αυτές οι δεσµεύσεις πάνω στα ερείπια και τον
θάνατο που έσπειρε ο Β’ Παγκόσµιος Πόλεµος καταπατώνται
ακόµη κι από αυτούς που οι πρόγονοί τους βίωσαν το δράµα της
γενοκτονίας. Σήµερα βιώνουν οι Παλαιστίνιοι τη γενοκτονία. Εί-
µαστε υποχρεωµένοι να το σταµατήσουµε. Ποτέ ξανά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κυρία
Πέρκα.

Τον λόγο έχει τώρα εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
Σπαρτιάτες ο κ. Ιωάννης Κόντης, Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια µέρα πραγµατικά

µαύρη για την ανθρωπότητα γιατί θυµίζει ότι υπήρξαν κάποια
θηρία, πριν από πενήντα χρόνια και όχι πριν από πεντακόσια χρό-
νια, τα οποία µε τη µορφή ανθρώπου δολοφονούσαν, εξανδρα-
πόδιζαν και έστελναν ανθρώπους σε κρεµατόρια, σε στρατόπεδα
συγκεντρώσεως και όλα τα συναφή, εκτός του ότι αιµατοκύλη-
σαν την οικουµένη µε τον πόλεµο.

Να πούµε, όµως, ότι δεν υπήρξαν µόνοι τους αυτοί, υπήρξε
αρχικά ανοχή. Μην ξεχνάµε ότι το περιοδικό «Times» την εποχή
εκείνη έβγαλε πρόσωπο της χρονιάς τον Αδόλφο Χίτλερ και τον
είχε πρωτοσέλιδο και µιλάω για το 1939, όχι για το 1930. 

Επίσης, οι επιχειρηµατίες, οι οποίοι στήριξαν την άνοδο του
Χίτλερ και την παρουσία του στην εξουσία, εκτός από τις τράπε-
ζες, που ήταν η Deutsche Bank, η Commerce Bank, οι οποίες δι-
κάστηκαν στην παράλληλη Δίκη της Νυρεµβέργης, αλλά
δυστυχώς δεν έχει γίνει γνωστή αυτή η δίκη, συµµετείχαν όλες
οι παγκοσµίως γνωστές σήµερα επιχειρήσεις. Τα στρατόπεδα
συγκεντρώσεως, λοιπόν, τα λειτουργούσαν αυτές οι επιχειρή-
σεις. Δεν ήταν στρατόπεδα απλά που είχε ο γερµανικός στρατός.
Οι στρατιώτες ήταν εκεί και φυλούσαν την «Mercedes», την
«Audi», όλες αυτές τις επιχειρήσεις. Μόνο η «Mercedes» τότε, η
«Daimler», όπως λεγόταν, είχε τριακόσιες χιλιάδες σκλάβους
Εβραίους, Πολωνούς και πολλούς άλλους για να δουλεύουν και
να παράγουν τα αυτοκίνητά τους. 

Αυτή, λοιπόν, η φαρµακευτική, γιατί υπήρξε και δίκη των φαρ-
µακευτικών, η µετέπειτα «Bayer», που ήταν η «Farben», είχε ως
πρωτεργάτη τον Fritz ter Meer. Όποιος θέλει µπορεί να ψάξει να
βρει γι’ αυτόν τον µαζικό δολοφόνο γιατρό χηµικό, ο οποίος δι-
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κάστηκε, καταδικάστηκε σε µια ποινή είκοσι χρόνων και στα δύο
χρόνια τον έβγαλαν έξω από τη φυλακή και έγινε πρόεδρος της
φαρµακευτικής «Bayer» µέχρι να πεθάνει. Αυτοί οι τύποι, λοιπόν,
τη γλίτωσαν, δεν δικάστηκαν ποτέ πραγµατικά, έκαναν ένα, δύο
χρόνια φυλακή. Γιατί; Γιατί αποτελούσαν µέρος του µεγάλου κε-
φαλαίου που στήριξε τον Χίτλερ.

Και έρχονται σήµερα, βέβαια, να µας περάσουν άλλες µεθό-
δους και άλλες ολοκληρωτικές πολιτικές, κρυπτόµενοι πλέον από
µία νέα µορφή ναζισµού, η οποία έχει προµετωπίδα τον ανθρω-
πισµό. Όµως και εκείνοι τον ανθρωπισµό είχαν. Και µην ξεχνάµε
ότι ο Χίτλερ ήταν ο προποµπός σε οικολογία. Ήταν ο πρώτος οι-
κολόγος. Εάν σκότωνες σκύλο τότε, έτρωγες είκοσι χρόνια φυ-
λακή. Ήταν ο πρώτος vegan. Ήταν ο πρώτος που έλεγε για όλες
αυτές τις µορφές, οι οποίες σήµερα περνάνε σαν µορφές προ-
στασίας του πλανήτη, κ.λπ.. Από εκεί ξεκίνησαν και τα συνεχίζουν
σήµερα µε σκοπό το κέρδος αυτοί που τα συνεχίζουν και βέβαια
τους πιστεύει ο αθώος κόσµος. Δυστυχώς, εάν δεν γίνουν γνω-
στές οι παράλληλες δίκες της Δίκης της Νυρεµβέργης ο κόσµος
θα γνωρίζει µόνο το 1/10 της ιστορίας. 

Εµείς λέµε ότι από την Ελλάδα, από τη Θεσσαλονίκη έφυγαν
εξήντα χιλιάδες Εβραίοι Έλληνες και γύρισαν µόνο χίλιοι πεντα-
κόσιοι. Η οµάδα Άρης Θεσσαλονίκης, στην οποία ήµουν για χρό-
νια, είχε έναν ήρωα τον Αρούχ, ο οποίος ήταν πυγµάχος του Άρη
για οκτώ χρόνια και έφυγε φυλακισµένος. Τον έβαζαν να κάνει
αγώνες και έτσι επιβίωσε στο Άουσβιτς. Έγινε και ταινία κατόπιν
η ιστορία του όπου πάλευε µε άλλους φυλακισµένους, µε αντάλ-
λαγµα την επιβίωσή του. Και έχει αφηγηθεί, γιατί έζησε µέχρι και
τα τελευταία χρόνια, τι ακριβώς γινόταν εκεί, τις θηριωδίες και
πώς τον ανάγκαζαν να χτυπά άλλους συµφυλακισµένους σε αγώ-
νες, για να µπορέσει να επιβιώσει. Έτσι εξανδραπόδιζαν τον ίδιο
τον άνθρωπο, πρώτα απ’ όλα, και µετά έφταναν στην ολική κα-
ταστροφή, που ήταν ο θάνατός του. 

Αυτά, λοιπόν, πιστεύουµε ότι είναι απαγορευτικό να σκεφτεί κα-
νείς ότι µπορούν να ξανασυµβούν. Και να µην ξεχνάµε, επίσης,
όµως ότι αυτοί σήµερα που υπερασπιζόµαστε όλοι, δηλαδή o αρα-
βικός κόσµος, οι Παλαιστίνιοι, κ.λπ., και αυτοί κάποτε συµµετείχαν
σε αυτή, τη φάση και σε όλες τις θηριωδίες, που έγιναν στην Ελ-
λάδα, ειδικά στα Καλάβρυτα, και σε άλλες περιοχές, ο ελεύθερος
αραβικός στρατός ήταν αυτός που συµµετείχε στα Ες-Ες τότε και
εξανδραπόδισε Έλληνες και σκότωσε και έκαψε, γιατί οι µεγαλύ-
τεροι συµµετέχοντες στα Βάφεν Ες-Ες ήταν οι αραβικός κόσµος,
µην το ξεχνάµε αυτά, χωρίς να σηµαίνει ότι σήµερα είναι.

Τώρα πάµε να το γυρίσουµε ανάποδα, ότι έχει γίνει ναζισµός
στο Ισραήλ και ότι αυτοί είναι οι παθόντες. Δεν πρέπει να συµ-
βαίνουν από καµία πλευρά αυτά. Κανένας δεν έχει δικαίωµα να
πηγαίνει στο σπίτι του άλλου, να το καίει, να τον φυλακίζει και να
τον σκοτώνει. Όταν το καταλάβουµε αυτό και δεν θα δίνουµε δι-
καίωµα στην µία πλευρά να της πούµε ότι έχει δίκιο, ότι κάνει
επαναστατικό αγώνα ή ότι κάνει οτιδήποτε άλλο, τότε θα έχουµε
βρει την λύση στα προβλήµατα της σηµερινής ανθρωπότητας.
Όλα τα άλλα θα είναι υποκρισίες και ανάλογα µε το ποιος είναι
ο δυνατός εκείνη την εποχή θα αποδεχόµαστε ότι έχουν δίκιο.
Ποτέ, λοιπόν, δεν πρέπει να επαναληφθούν αυτά. 

Η Θεσσαλονίκη, ήδη, φτιάχνει το µνηµείο, όπως το ίδιο κάνει
και η Κέρκυρα και ας µην ξεχνάµε την βοµβαρδισµένη περιοχή
της, την εβραϊκή. Εκεί σκοτώθηκε και αδερφή της µητέρας µου
σε βοµβαρδισµό, γιατί έµεναν εκεί το ’40 και το ’43.

Μην ξεχνάµε ότι δεν πρέπει να δώσουµε το δικαίωµα να επα-
ναληφθούν αυτά. Και να µην ξεχνάµε ότι εµείς µόνιµα το δίνουµε
το δικαίωµα µε την ανοχή µας και µε τις σκέψεις που κάνουµε
όταν βλέπουµε κάτι το οποίο ικανοποιεί εκείνη τη στιγµή κάποια
µίση που έχουµε προς µία αντίπαλη πλευρά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κόντη.
Θα κλείσουµε τις τοποθετήσεις για την επετειακή αναφορά

στην Ηµέρα Μνήµης των Ελλήνων Εβραίων Μαρτύρων και
Ηρώων του Ολοκαυτώµατος, καλώντας στο Βήµα την Πρόεδρο
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Πλεύση Ελευθερίας, την κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου. Και αµέσως µετά θα πάµε στην τήρηση ενός
λεπτού σιγής στη µνήµη των θυµάτων του ολοκαυτώµατος. 

Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η Πλεύση Ελευθερίας τιµά και παρίσταται σε αυτήν την επε-

τειακή συνεδρίαση για το ολοκαύτωµα, το ειδεχθέστερο έγκληµα
που γνώρισε η ανθρωπότητα, το έγκληµα εκείνο το οποίο οδή-
γησε την ανθρωπότητα στο ποτέ ξανά, στη δέσµευση ποτέ ξανά
πόλεµος, ποτέ ξανά γενοκτονία, ποτέ ξανά εγκλήµατα κατά της
ανθρωπότητας, ποτέ ξανά εγκλήµατα πολέµου.

Μετά το ολοκαύτωµα σε βάρος των Εβραίων, που εξολοθρεύ-
θηκαν µε έξι εκατοµµύρια θύµατα, που βρήκαν φρικτό θάνατο
υπό συνθήκες ακραίας στέρησης των πιο ζωτικών παραµέτρων
αξιοπρέπειας της ανθρώπινης ύπαρξης, υπό συνθήκες ακραίας
περιφρόνησης στην ανθρώπινη ύπαρξη, υπό συνθήκες που προ-
καλούν αποτροπιασµό και δεν πρέπει να τις ξεχνάµε, µετά το
ολοκαύτωµα, που δεν ήταν ολοκαύτωµα µόνον σε βάρος των
Εβραίων, που υπήρξαν τα κυρίως θύµατα της ναζιστικής θηριω-
δίας, αλλά ήταν ολοκαύτωµα και σε βάρος των µαύρων, των
Ροµά, των οµοφυλόφιλων, ήταν µια απάνθρωπη, συνολική, ηθε-
ληµένη και σχεδιασµένη επίθεση στους ανθρώπους και στην αν-
θρωπιά, ήταν όπως λέει ο όρος «έγκληµα» όχι κατά των θυµάτων,
µόνο, αλλά έγκληµα κατά της ανθρωπότητας, η ανθρωπότητα
υιοθέτησε τον όρο «γενοκτονία». Υπέγραψε και δεσµεύθηκε µετά
τη λήξη του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου ότι η γενοκτονία συγκροτεί
διεθνές έγκληµα, το πρώτο που συµφωνήθηκε και συνοµολογή-
θηκε µε τέτοια σύµβαση στο πλαίσιο του ΟΗΕ και ότι όλα τα
κράτη-µέλη της συµβάσεως και του ΟΗΕ δεσµεύονται να δρουν
και να ενεργούν για την αποτροπή της γενοκτονίας.

Το 2015 ως Πρόεδρος της Βουλής συγκρότησα και αναβάθ-
µισα τη Διακοµµατική Επιτροπή της Βουλής για τη διεκδίκηση
των γερµανικών οφειλών και προήδρευσα σε αυτήν την επιτροπή
έχοντας δίπλα µου ως προεδρείο τους Αντιπροέδρους όλων των
κοµµάτων της Βουλής. 

Υπήρξε τότε ένα κόµµα, το «Ποτάµι», που αρνήθηκε να συµ-
µετάσχει σε αυτήν την επιτροπή. Και αυτά είναι καλό να το θυ-
µόµαστε και να τα καταγράφουµε. Το «Ποτάµι» του κ.
Θεοδωράκη, που σήµερα παίρνει συνεντεύξεις από τον Πρωθυ-
πουργό για τα κρίσιµα θέµατα. 

Το 2015, στις 10 Μαρτίου, ψηφίστηκε εδώ στη Βουλή η πρό-
τασή µου, αυτή που εδικαιούµην να κάνω ως Πρόεδρος της Βου-
λής, για τη συγκρότηση και αναβάθµιση της Διακοµµατικής
Επιτροπής για τη διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών και ταυ-
τόχρονα υιοθετήθηκε ψήφισµα της Βουλής για τη µνήµη της γε-
νοκτονίας, του ολοκαυτώµατος σε βάρος των Ελλήνων Εβραίων
και των Εβραίων της Θεσσαλονίκης. 

Αυτό το υπενθυµίζω, γιατί καµιά φορά ακούω από τους προ-
εδρεύοντες ότι η Βουλή δεν υιοθετεί ψηφίσµατα. Η Βουλή υιο-
θετεί ψηφίσµατα, αρκεί να θέλει και αρκεί να θέλει να δεσµευθεί.
Τότε λοιπόν δεσµεύτηκε µε δική µου εισήγηση. Και νοµίζω ότι
είναι πάρα πολύ σηµαντικό και να οµονοήσουµε ότι σε αυτά τα
ζητήµατα δεν χωρούν αστερίσκοι αλλά και να υπενθυµίσουµε ότι
κάποτε, ή πολύ πρόσφατα, υπήρξαν πολιτικές δυνάµεις που τζό-
γαραν πάνω στον ρατσισµό, πάνω στην ξενοφοβία, πάνω στις
διακρίσεις, πάνω στην οµοφοβία, την τρανσφοβία, πάνω σε έν-
στικτα που όξυναν τη µισαλλοδοξία, τον µισογυνισµό, πάνω σε
ένστικτα δηλαδή στα οποία βασίστηκε και η ναζιστική στρατηγική
της εκκαθάρισης ανθρώπων για τη φυλετική ή θρησκευτική τους
ταυτότητα, αλλά και για τη σεξουαλική τους κατεύθυνση, και για
την πολιτισµική τους επίσης ταυτότητα. 

Εµένα µου αρέσει να είµαι λοιπόν ευθεία και ειλικρινής. Αν θέ-
λουµε πραγµατικά να µιλάµε για καταδίκη του ολοκαυτώµατος
και για πραγµατική τιµή στα θύµατα, πρέπει να δεσµευτούµε ότι
δεν είναι ανεκτές οι πολιτικές του ρατσισµού, των διαχωρισµών,
δεν είναι ανεκτή η ρατσιστική γλώσσα µέσα στη Βουλή, δεν είναι
ανεκτή η διγλωσσία γύρω από τα δικαιώµατα όλων των ανθρώ-
πων, δεν είναι ανεκτό να παρουσιάζεται ο ξένος σαν υποδεέστε-
ρος, επικίνδυνος, διαβολικός και τελικά προς εξουδετέρωση
εχθρός. 

Χρησιµοποιώ αυτή τη λέξη, εξουδετέρωση, γιατί την άκουσα
πραγµατικά µε αποτροπιασµό να εκφέρεται από την ΕΡΤ για την
ανθρωποκτονία ενός Παλαιστινίου πριν από λίγες µέρες στο Ισ-
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ραήλ. «Εξουδετερώθηκε» λέει. Δεν έχει ανθρώπινη υπόσταση
όποιος µπορεί να έχει άλλη θρησκευτική, φυλετική, εθνοτική ταυ-
τότητα.

Το 2015, στις 10 Μαΐου, ως Πρόεδρος της Βουλής εκπροσώ-
πησα τη Βουλή στο Μαουτχάουζεν. Ήταν τα εβδοµήντα τότε
χρόνια από την απελευθέρωση του στρατοπέδου συγκέντρωσης
και ταυτόχρονα τα εβδοµήντα χρόνια από τη λήξη του Β’ Παγκο-
σµίου Πολέµου. Είχα εκπροσωπήσει και τη χώρα µας στις εκδη-
λώσεις που έγιναν στη Μόσχα την προηγούµενη µέρα και είχα
µε όλους τους τρόπους µιλήσει για την υποχρέωση αφενός όλων
µας να µην ξεχάσουµε και να µην αφήσουµε να ξεχαστούν τα εγ-
κλήµατα και τα θύµατα, αφετέρου την υποχρέωση του κράτους
που διέπραξε αυτά τα εγκλήµατα να αποζηµιώσει τα θύµατα. 

Στην Ελλάδα δεν έχουν καταβληθεί οι οφειλές για το ενάµισι
εκατοµµύριο θύµατα πολέµου. Ενάµισι εκατοµµύριο, κύριοι
Υπουργοί, είναι οι Έλληνες θύµατα πολέµου, το εν τρίτο τότε,
λίγο λιγότερο του πληθυσµού της χώρας υπήρξε θύµα, νεκροί
και τραυµατίες πολέµου, και ολόκληρος ο ελληνικός λαός θυµα-
τοποιήθηκε και υπέστη ολοκαυτώµατα στους τόπους µαρτυρίου,
στους τόπους εκτελέσεων, στους τόπους των σφαγών, στο Δί-
στοµο, στα Καλάβρυτα, στον Χορτιάτη αλλά και σε ολόκληρη τη
χώρα, στη Θεσσαλονίκη, και σε ολόκληρη τη χώρα. 

Και δεν έχει κάνει το ελληνικό κράτος αυτά που αναλογούν για
να τιµήσει τα θύµατα και για να σταθεί αντάξιο της κληρονοµιάς
της Αντίστασης, γιατί ο φόρος αίµατος που πλήρωσε ο ελληνικός
λαός ήταν άρρηκτα συνδεδεµένος µε την αντίστασή του, µε την
αντίστασή του στην εισβολή, στην Κατοχή, στις δυνάµεις των Ες-
Ες, µε την αντίστασή του στην άλωση της ανεξαρτησίας και της
αξιοπρέπειάς του.

Σήµερα αποχαιρετάµε έναν πολύ σηµαντικό ιεράρχη, τον Αρ-
χιεπίσκοπο Αλβανίας, τον Αναστάσιο, έναν άνθρωπο που δίδαξε
την ανεκτικότητα, την ανθρωπιά, την αγάπη για τον άνθρωπο, τη
συµπερίληψη, το ενδιαφέρον για τους άλλους λαούς, εκεί όπου
πήγαινε σε ιεραποστολές, την ακάµατη προσπάθεια προσφοράς. 

Είναι σηµαντικό να θυµόµαστε ότι υπήρξαν στην Κατοχή εµ-
βληµατικοί ιεράρχες της Ορθοδοξίας -όπως υπήρξαν και αντί-
θετα, φυσικά, παραδείγµατα- που συνέδραµαν τους Εβραίους
όταν στοχοποιήθηκαν από τους ναζί, που αρνήθηκαν να εφαρ-
µόσουν την πολιτική της εξολόθρευσης, που αρνήθηκαν σε µι-
κρούς τόπους να δώσουν τα ονόµατα των Εβραίων και έδωσαν
τα δικά τους. Αυτά είναι στοιχεία της Ιστορίας που οφείλουµε να
τα θυµόµαστε και να τα τιµάµε. Είναι στοιχεία της Ιστορίας που
οφείλουµε να τα γνωρίζουµε και θα έπρεπε να διδάσκονται µαζί
µε όλα όσα παραλείπονται. 

Μέσα σε αυτό λοιπόν το πλαίσιο και το κλίµα και µέσα στον
συµβολισµό της κοινής δέσµευσης της ανθρωπότητας «ποτέ
ξανά γενοκτονία», παρίσταται ιδιαιτέρως κυνική, αλλά και ειρω-
νική, και συλλογικά τραυµατική η συνθήκη «σήµερα γενοκτονία
διαπράττει το κράτος του Ισραήλ σε βάρος ενός άλλου λαού,
του παλαιστινιακού». 

Είναι τέτοια η σφοδρότητα της επίθεσης και εξολόθρευσης,
που πάρα πολλοί Εβραίοι µέσα στο Ισραήλ και στη διασπορά δη-
λώνουν ότι δεν θέλουν πια να ταυτίζονται µε αυτό το κράτος, που
δεν εκπροσωπεί τον εβραϊσµό, αλλά τον σιωνισµό, την πολιτική
της άρνησης ανθρώπινης υπόστασης στους άλλους λαούς και
στον παλαιστινιακό, την υιοθέτηση µιας αντίληψης περιούσιου
λαού στη σύγχρονη εποχή.

Μέσα σε αυτή τη συνθήκη, η δική µας υποχρέωση, η υποχρέ-
ωση της Ελλάδας –και η Πλεύση Ελευθερίας το έχει πει κατ’ επα-
νάληψη- είναι να καταδικάσουµε και να σταµατήσουµε τη
γενοκτονική, εγκληµατική πολιτική του κράτους του Ισραήλ, που
δεν έχει καµία σχέση µε τον εβραϊσµό. Και η αντίσταση στη γε-
νοκτονία δεν είναι, όπως κάποιοι προσπαθούν να την εµφανί-
σουν, αντισηµιτισµός. Το αντίθετο. Όποιος τιµά τους Εβραίους
για τη θυµατοποίησή τους, τιµά και τα θύµατα κάθε γενοκτονίας
και αντιστέκεται σε κάθε γενοκτονία. 

Δεν είναι λοιπόν αντισηµιτισµός η απόφαση του Διεθνούς Δι-
καστηρίου της Χάγης ότι το κράτος του Ισραήλ παράνοµα κατέ-
χει τα εδάφη της Παλαιστίνης, παράνοµα επιδίδεται σε
παραβιάσεις της διεθνούς νοµιµότητας και καλείται να αποσυρ-
θεί και να παύσει την παράνοµη κατοχή. Δεν είναι αντισηµιτισµός

τα εντάλµατα σύλληψης κατά Νετανιάχου και λοιπών για τα εγ-
κλήµατα που διαπράττονται και διέπραξαν ως επί το πλείστον σε
βάρος του παλαιστινιακού λαού. 

Είναι, αντίθετα, τιµή στην υποχρέωση του «Ποτέ ξανά», αλλά
και στις διεθνείς δεσµεύσεις της χώρας µας να τηρεί απαρέγ-
κλιτα δεσµεύσεις που έχουν υιοθετήσει όλα τα κράτη-µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις διατάξεις του καταστατικού του Διε-
θνούς Ποινικού Δικαστηρίου, του οποίου η Ελλάδα είναι ιδρυτικό
µέλος. 

Υπό αυτό το φως, προξενεί πολύ µεγάλη αγανάκτηση η δή-
λωση του κ. Τουσκ, σηµερινού Πρωθυπουργού της Πολωνίας –
είναι εκείνος που το ’15 είπε στην Ελλάδα «game over»- ότι δεν
θα κινδυνεύσει µε σύλληψη και µε εκτέλεση του εντάλµατος σύλ-
ληψης του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου ο Νετανιάχου εάν µε-
ταβεί στο Άουσβιτς, όπου σήµερα τιµάται η 80η επέτειος από την
απελευθέρωση αυτού του εφιαλτικού στρατοπέδου συγκέντρω-
σης. Είναι οικτρή και αισχρή παραβίαση του Διεθνούς Δικαίου
αυτή η δήλωση ασυλίας και ατιµωρησίας, προστασίας από το
Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο για διεθνή εγκλήµατα. 

Και απέναντι σε αυτή τη δήλωση εγώ αντέδρασα εξαρχής και
βεβαίως και αντέδρασε απέναντί µου ένας Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας και κατέθεσα σήµερα επίκαιρη ερώτηση –την κα-
ταθέτω και στα Πρακτικά- στον Υπουργό Εξωτερικών, τον κ. Γε-
ραπετρίτη, για το ποια είναι η θέση της Ελλάδας σε σχέση µε
αυτή τη δήλωση του κ. Τουσκ για ασυλία και ατιµωρησία για διε-
θνή εγκλήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αντισηµιτισµός δεν είναι το να διεκδικείς ειρήνη και δικαιο-
σύνη. Αντισηµιτισµός δεν είναι το να διεκδικείς αξιοπρέπεια, προ-
στασία, ανθρωπιά για όλους τους ανθρώπους ανεξαρτήτως
φύλου, φυλής, εθνότητας, καταγωγής, σεξουαλικού προσανατο-
λισµού, ταυτότητας φύλου, ασθένειας, αναπηρίας και οποιασδή-
ποτε ιδιότητας.

Αντισηµιτισµός είναι το να γίνονται περίεργες δηλώσεις από
υψηλά ιστάµενα πρόσωπα, όπως η δήλωση του κ. Βενιζέλου το
2012 όταν εξεταζόταν για τη λίστα Λαγκάρντ ότι αυτή είχε και
του έκανε εντύπωση κυρίως πρόσωπα ενός συγκεκριµένου θρη-
σκεύµατος. Είναι δήλωση για την οποία αντέδρασαν το Κεντρικό
Ισραηλιτικό Συµβούλιο. 

Αντισηµιτισµός είναι οι δηµόσιες αναρτήσεις δικαστή, της κ.
Παγουτέλη, εκείνης που µειοψήφησε για να αθωώσει τον Κων-
σταντίνο Πλεύρη, ότι θα έπρεπε ο Χίτλερ –άκουσον-άκουσον- να
έχει –άκουσον-άκουσον!- καθαρίσει τελείως τους Εβραίους.
Αυτήν τη δικαστή την έκανε η Κυβέρνησή σας αντιπρόεδρο του
Αρείου Πάγου. Είναι άλλωστε γνωστή η σχέση της µε τον κ. Αθα-
νασίου, πρώην Υπουργό σας και σηµερινό Βουλευτή σας. 

Αυτά είναι αντισηµιτισµός. Και έλλειψη αντανακλαστικών απέ-
ναντι στην άνοδο των νέων φαινοµένων ρατσισµού και νεοναζι-
σµού είναι η τραγική αφωνία σας απέναντι στην επιδεικτική διπλή
ναζιστική χειρονοµία του Έλον Μασκ, δεξιού ή ακροδεξιού χε-
ριού του κ. Τραµπ, µε τον οποίο φαίνεσθε τώρα να εξετάζετε µια
στρατηγική εταιρική σχέση. 

Κυρίες και κύριοι, εγώ όταν σκέφτοµαι το ολοκαύτωµα των
Εβραίων, πραγµατικά συγκλονίζοµαι και αισθάνοµαι ότι ακόµα
δεν έχει κάνει η ανθρωπότητα αυτά που της αναλογούν. 

Στο σήµερα, σκέφτοµαι αυτό το κορίτσι, την Εριέττα, που
έχασε τη ζωή της στα Τέµπη, χωρίς να βρεθεί µέχρι σήµερα ούτε
ένα ίχνος της, χάρη στις µεθοδεύσεις της συγκάλυψης και της
αλλοίωσης ακόµη και του τόπου του εγκλήµατος. Ο παππούς του
κοριτσιού αυτού ήταν ένα από τα πρόσωπα που µεταφέρθηκαν
στα τρένα του ολοκαυτώµατος. Όταν σκέφτοµαι σήµερα το ολο-
καύτωµα, σκέφτοµαι τι θα έκανε η ανθρωπότητα σήµερα απέ-
ναντι σε έναν Χίτλερ και προβληµατίζοµαι από δηλώσεις
εφεκτικές µιας Κυβέρνησης που λέει ότι δεν είναι τα διεθνή δι-
καστήρια για τους ηγέτες γιατί µια τέτοια Κυβέρνηση τον Χίτλερ
δεν θα τον περνούσε δικαστήριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µε αυτό κλείστε,
σας παρακαλώ. 
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι, η ευθύνη µας είναι πολλαπλή. Δεν είναι µόνο
να θυµόµαστε και να τιµάµε. Είναι και να δρούµε. Εµείς αυτό θα
συνεχίσουµε να κάνουµε και θα συνεχίσουµε να µιλάµε τη
γλώσσα της αλήθειας, τη γλώσσα του δικαίου, τη γλώσσα της
ανθρωπιάς, του σεβασµού στα θύµατα και της δέσµευσης «Ποτέ
ξανά». 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η επετειακή ανα-

φορά στην «Ηµέρα Μνήµης των Ελλήνων Εβραίων Μαρτύρων και
Ηρώων του Ολοκαυτώµατος».

Στο σηµείο αυτό θα τηρήσουµε ενός λεπτού σιγή στη µνήµη
των θυµάτων του ολοκαυτώµατος. 

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
Αιωνία τους η µνήµη!
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων κ. Χριστίνα Τσάκωνα µας ενηµερώνει για τις
επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν σήµερα, 22 τον αριθµό. 

θα αρχίσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 382/16-1-2025 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Αναστασίου Νι-
κολαΐδη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:
«Αποκατάσταση αδικίας σε δικαιούχους του προγράµµατος “Κι-
νούµαι Ηλεκτρικά – Β’ Κύκλος”».

Σε αυτή την ερώτηση, αλλά και στην επόµενη, θα απαντήσει ο
Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, ο κ. Βασίλειος Οικονό-
µου, και τον λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής για την πρωτολογία
του, ο κ. Νικολαΐδης. 

Ορίστε, κύριε Νικολαΐδη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε ότι πρόκειται για

ένα πραγµατικό ζήτηµα, για το οποίο δεν µπορεί να υπάρξει αµ-
φισβήτηση και το οποίο αντιµετωπίζουν πολλοί συντοπίτες µας.
Προσωπικά µου τέθηκε από αρκετούς πολίτες του Νοµού Δρά-
µας και γι’ αυτό υπήρξε αρχικά γραπτή ερώτηση και στη συνέ-
χεια η επίκαιρη ερώτηση που συζητάµε σήµερα. Επίσης, πιστεύω
ότι θα συµφωνήσετε ότι πρόκειται για ένα σηµαντικό πρόβληµα,
καθώς συµπολίτες µας έχουν µείνει εκτός επιδότησης αν και
έχουν προχωρήσει στην αγορά ηλεκτρικών αυτοκινήτων. 

Στον τρίτο κύκλο του προγράµµατος «Κινούµαι Ηλεκτρικά»
προβλεπόταν αναδροµικότητα µόνο για έναν µήνα, µε αποτέλε-
σµα να µείνουν εκτός επιδότησης πλήθος συµπολιτών µας, οι
οποίοι προχώρησαν στην αγορά ηλεκτρικών οχηµάτων κατά τη
διάρκεια που στον δεύτερο κύκλο του προγράµµατος δεν µπο-
ρούσαν να γίνουν αιτήσεις λόγω έλλειψης πόρων. 

Όσον αφορά την αναδροµικότητα, αυτή προβλεπόταν στα δύο
τελευταία προγράµµατα και γι’ αυτόν τον λόγο τόσο οι ιδιώτες
όσο και επαγγελµατίες λόγω επαγγελµατικών ή άλλων αναγκών
τους προέβησαν άµεσα σε αγορά οχήµατος χωρίς να έχουν τη
δυνατότητα να περιµένουν. Γι’ αυτό κρίνεται αναγκαίο να εξετα-
στεί η επέκταση της αναδροµικότητας του Γ’ κύκλου του προ-
γράµµατος «Κινούµαι Ηλεκτρικά», ώστε να καλυφθούν και όλοι
οι δικαιούχοι που δεν µπόρεσαν να υποβάλουν αίτηση για επιδό-
τηση λόγω έλλειψης πόρων του προγράµµατος Β’. 

Με βάση τα ανωτέρω, ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, µε ποιες
ενέργειες πρόκειται να επιλύσετε το πρόβληµα και αν σκοπεύετε
να επεκτείνετε την αναδροµικότητα του Γ’ κύκλου του προγράµ-
µατος «Κινούµαι Ηλεκτρικά».

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Νικολαΐδη.
Τον λόγο έχει για την απάντησή του ο Υπουργός, ο κ. Οικονό-

µου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Βουλευτά, πραγµατικά ευστόχως ερωτάτε γιατί
το θέµα έχει απασχολήσει αρκετούς συµπολίτες µας, το ζήτηµα
δηλαδή ότι ενώ έκαναν την αίτηση και αγοράσαν το ηλεκτρικό
τους αυτοκίνητο, δεν µπόρεσαν τελικά να προχωρήσουν στην
επιδότηση, καθώς είχε προηγηθεί το πέρας των οικονοµικών
πόρων. Δηλαδή, ενώ είχαµε πει πραγµατικά ότι είναι µέχρι τον
Απρίλιο του 2024 το πρόγραµµα, τα χρήµατα τα οποία είχαν δε-
σµευτεί, τα 65 εκατοµµύρια, για το «Κινούµαι Ηλεκτρικά Β’» -τα
οποία ήταν 50, αλλά το ενισχύσαµε µε 21 εκατοµµύρια, τα οποία
µπορέσαµε και βρήκαµε από αναδιάρθρωση πόρων- είχαν δε-
σµευτεί από τις αιτήσεις που είχαν γίνει πολύ πριν τον Απρίλιο. 

Πρέπει να καταλάβουµε όλοι -πράγµα το οποίο προσπαθή-
σαµε να το εξηγήσουµε, αλλά δεν το έχουν κατανοήσει ακριβώς
οι πολίτες- ότι η επιδότηση, δηλαδή η στήριξη µέσω της επιδό-
τησης της ηλεκτροκίνησης, το να έχουµε λοιπόν ηλεκτρικά αυ-
τοκίνητα, βασίζεται σε πεπερασµένους πόρους, αυτά τα 65

εκατοµµύρια. Δεν είναι, δηλαδή, ότι κάνεις µέχρι τον Απρίλιο του
2024 την αίτηση και θα πάρεις την επιδότηση, γιατί έτσι θα µπο-
ρούσαν να φτάσουµε και 100 και 200 εκατοµµύρια. Εµείς είχαµε
65. Αυτά τα 65, λοιπόν, εκατοµµύρια συµπληρώθηκαν από τις αι-
τήσεις που είχαν γίνει πολύ πριν. 

Ένας όρος, ο οποίος δεν έγινε κατανοητός και κάναµε συζή-
τηση µε πολύ κόσµο, είναι ότι η προκήρυξη έλεγε για αγορά ή
µίσθωση οχήµατος πριν την υποβολή της έγκρισης της αίτησης
η οποία δεν πληρούσε τους όρους ένταξης. Δηλαδή, όταν το
αγοράσω ή το µισθώσω πριν την υποβολή και την έγκριση της
αιτήσεως, µην το αγοράσεις. Οι περισσότεροι –πολλοί, αρκετοί
µάλλον, όχι οι περισσότεροι- πήγαν και αγοράσαν και σου λέει
«τώρα το πήρα, δώσε µου τα λεφτά της επιδότησης». 

Βλέποντας, λοιπόν, ότι αυτά τα 65 εκατοµµύρια και αυτός ο Β’
κύκλος -πετυχηµένος καθόλα, γιατί σηµαίνει ότι υπήρχε ενδια-
φέρον του κόσµου για τα χρήµατα που διατέθηκαν όλα, λειτουρ-
γήσαν προωθητικά- βαδίσαµε και ξεκινήσαµε τον Γ’ κύκλο. Αυτός
ο Γ’ κύκλος είναι 35 εκατοµµυρίων αυτή τη φορά ως επιδότηση
για την αγορά ηλεκτρικών. Δώσαµε και µια αναδροµικότητα από
την 1η Μαΐου του 2024. 

Εκεί, λοιπόν, τώρα είναι ένα ζήτηµα το οποίο µας απασχολεί
και πραγµατικά η δική σας ερώτηση και παρέµβαση είναι προς
την ίδια κατεύθυνση µε τον δικό µας προβληµατισµό να δούµε,
εάν αυτοί που εκδήλωσαν το ενδιαφέρον έµπρακτα τι θα κά-
νουµε και πώς θα το κινήσουµε. Θα τα πούµε και στη δεύτερη
τοποθέτηση, αλλά πραγµατικά είναι ένα ζήτηµα που µας απα-
σχολεί. Θέλουµε να την προωθήσουµε την ηλεκτροκίνηση και γι’
αυτό κάνουµε αυτά τα προγράµµατα. Θα τα πούµε στον δεύτερο
κύκλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κύριο
Υπουργό.

Τον λόγο έχει για την δευτερολογία του ο κ. Νικολαΐδης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πρώτα

από όλα και εγώ να σας ευχαριστήσω για τη σαφή µέχρι στιγµής
απάντηση που δίνετε. Κατανοείτε το πρόβληµα των συµπολιτών
µας. Κατανοώ και εγώ. Απλά θέλουµε να δούµε, γιατί αυτό µετα-
φέρουν οι πολίτες και θέλουν να ακούσουν από εσάς και το
Υπουργείο σας, ότι ενώ οι αιτήσεις έγιναν µέχρι τις 30 Απριλίου
για τον Β’ κύκλο, η αναδροµικότητα στον Γ’ κύκλο ήταν από την
1η Μαΐου. Δηλαδή, αυτοί που έκαναν την αίτηση -θα πρέπει να
καταλάβουν όλοι οι συµπολίτες µας που έχουν κάνει την αίτηση-
ήταν εκτός πόρων. Θα µπορούσε κάλλιστα η Κυβέρνηση από τη
στιγµή που είναι επιλογή της να προωθεί φιλικά προς το περι-
βάλλον µέσα µετακίνησης και να βάλει αναδροµικά και τις αιτή-
σεις που δεν υπήρξαν οι πόροι για να χρηµατοδοτηθούν οι
συµπολίτες µας. 

Οπότε, κύριε Υπουργέ, οφείλετε να λάβετε κάθε δυνατή πρω-
τοβουλία για να εξαντλήσετε κάθε περιθώριο και φυσικά να
βρείτε τους αναγκαίους πόρους, ώστε να στηριχθούν οι συγκε-
κριµένοι συµπολίτες µας. 

Πάνω σε αυτό, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σταθώ σε ένα
ακόµα σηµείο το οποίο δεν αφορά το Υπουργείο σας, αλλά είναι
πάγια τακτική της Κυβέρνησής σας. Εξαγγέλλονται µε ποµπώδη
τρόπο σηµαντικά προγράµµατα, όπως είναι το «Εξοικονοµώ», το
«Αλλάζω Θερµοσίφωνα» και άλλα προγράµµατα. Όµως, κατά την
υλοποίησή τους παρουσιάζονται σηµαντικά προβλήµατα και τε-
ράστιες καθυστερήσεις. Συνήθως οι επαγγελµατίες παραµένουν
απλήρωτοι και για πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα έχοντας,
όµως, επιβαρυνθεί µε υλικά, µισθοδοσία, ένσηµα, φόρο και ΦΠΑ.
Αυτό σηµαίνει ότι στην ουσία το κράτος λειτουργεί επιβαρυντικά
για τους ιδιώτες αντί να τους βρίσκει στο πλευρό τους. 

Στο ζήτηµα για το πρόγραµµα «Κινούµαι Ηλεκτρικά» η κατά-
σταση -το καταλαβαίνετε και εσείς- είναι πολύ δύσκολη, καθώς
έχουν αποκλειστεί από την επιδότηση πλήθος δικαιούχων. 

Κύριε Υπουργέ, η ηλεκτροκίνηση πρέπει να στηριχθεί και γι’
αυτό τα σχετικά προγράµµατα είναι σηµαντικά. Όµως, ταυτό-
χρονα πρέπει να στηριχθούν και οι συµπολίτες µας, οι οποίοι ου-
σιαστικά βρέθηκαν εκτεθειµένοι από τον τρόπο µε τον οποίο
υλοποιεί η Κυβέρνησή σας τα προγράµµατα «Κινούµαι Ηλε-
κτρικά». 

Γι’ αυτό σας καλώ εκ νέου και σας παρακαλούν οι συµπολίτες
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µας να προχωρήσετε στις απαραίτητες ενέργειες για να βρεθούν
τα ποσά που χρειάζονται. Σε διαφορετική περίπτωση θα υπάρ-
χουν πολίτες που θα έχουν ζηµιωθεί µε χιλιάδες ευρώ αντί να
έχουν επιβραβευτεί που προχώρησαν στην αγορά ηλεκτρικού
οχήµατος. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Νικολαΐδη για την οικονοµία του χρόνου, γιατί έχουµε πολύ
πιεστικό χρόνο σήµερα. Είκοσι δύο είναι οι επίκαιρες επαναλαµ-
βάνω.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Αν και δεν είστε
Λάκων, πιστεύω να απάντησε λακωνικά στη δευτερολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Πρέπει να θυµίσω ότι αυτό το πρόγραµµα ξεκίνησε
από το Υπουργείο Περιβάλλοντος. Το πήραµε εµείς. Ήταν το «Κι-
νούµαι Ηλεκτρικά 1». Πήραµε εµείς στο Υπουργείο Μεταφορών
το «Κινούµαι Ηλεκτρικά 2» καθώς και την γενικότερη πολιτική για
την ηλεκτροκίνηση η οποία έχει µέσα «Κινούµαι Ηλεκτρικά 1» που
είναι για τα αυτοκίνητα, ποδήλατα, µηχανές, είναι το «Φορτίζω
παντού» για τους φορτιστές σε ιδιώτες και σε δήµους. Και τρίτον
τα πράσινα ταξί τα οποία είναι µια επιδότηση για να ανανεώ-
σουµε τον στόλο των ταξί µε ηλεκτρικά ταξί. 

Το καλύτερο πρόγραµµα σε απορροφητικότητα και ενδιαφέ-
ρον είναι φανερό ότι ήταν το «Κινούµαι Ηλεκτρικά 1», «Κινούµαι
Ηλεκτρικά 2», «Κινούµαι Ηλεκτρικά 3». Αυτό φαίνεται από το ότι
οι αιτήσεις καλύπτουν το πόσο πιο γρήγορα από το χρονικό πε-
ριθώριο που βάζουµε. 

Αυτό το οποίο είπατε και εσείς –να έρθει πιο νωρίς το θέµα
της αναδροµικότητας- το εξετάζουµε πραγµατικά. Το ενδεχό-
µενο αυτό είναι υπό εξέταση. Απαιτείται αξιολόγηση των δηµο-
σιονοµικών δυνατοτήτων και η συµµόρφωση µε τους όρους των
κοινών υπουργικών αποφάσεων. Πρέπει αυτό να κουµπώνει στις
αποφάσεις αυτές για να µην έχουµε προβλήµατα. Αυτά τα θέ-
µατα τα εξετάζουµε τώρα γιατί πρέπει να βρεθούν και τα ποσά
για να καλύψουµε αυτή την υπόθεση. 

Αυτό το οποίο θέλω να καταλάβετε και εσείς και ο κόσµος που
µας ακούει αυτή τη στιγµή, οι πολίτες δια του καναλιού, είναι ότι
υπάρχει ενδιαφέρον της Κυβέρνησης. Η ηλεκτροκίνηση να είναι
ένας τρόπος και µία καινούργια προωθητική δύναµη στο κοµµάτι
της κινητικότητας. Ο στόλος ειδικά των ταξί µας απασχόλησε ιδι-
αίτερα. Δεν βλέπω όµως πολύ µεγάλο ενδιαφέρον. Έχουµε
δώσει, να ξέρετε, πολλές παρατάσεις για τα ταξί. Η τελευταία
είναι µέχρι τον Μάρτιο του 2025. Έχουµε δώσει και για το «Φορ-
τίζω Παντού». Δυο παρατάσεις έχω δώσει εγώ αυτούς τους οκτώ
µήνες που είµαι στο Υπουργείο. Άρα, λοιπόν, εκ των πραγµάτων
και η αυτοδιοίκηση δεν ανταποκρίθηκε στο κοµµάτι αυτό που της
αναλογεί. Εκεί που υπάρχει ανταπόκριση που είναι οι ιδιώτες,
στο κοµµάτι των αυτοκινήτων, των µηχανών και των ποδηλάτων,
εκεί θα εστιάσουµε κι εµείς το βάρος µας στα επόµενα συµπλη-
ρωµατικά µέτρα. Σας είπα ότι τα εξετάζουµε. Να µην τα πω τώρα
ακριβώς. Θα γίνουν ανακοινώσεις, θα τις ακούσει ο κόσµος. 

Για τα προηγούµενα έχουµε βγάλει έξι ανακοινώσεις. Δεν είναι
ανακοινώσεις της τελευταίας στιγµής. Είναι σοβαρές ανακοινώ-
σεις που µπήκαν µέσα στα sites, στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης
για να ενηµερωθεί ο κόσµος. Πάνω-κάτω ήξερε ο κόσµος τι γί-
νεται. ίσως να µπερδεύτηκαν στο κοµµάτι του πότε έπρεπε να
αγοράσουν το αυτοκίνητο. Να γίνει πρώτα η έγκριση και µετά να
το αγοράσουν. Κάποιοι βιάστηκαν. Εκεί δηµιουργήθηκε αυτό το
πρόβληµα που είναι υπαρκτό. Εµείς θέλουµε να τους βοηθή-
σουµε. Τώρα κοιτάµε να βρούµε το χρήµα το οποίο θα µπορέσει
να καλύψει και αυτούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κύριο
Υπουργό. Πριν πάµε στη δεύτερη για σήµερα επίκαιρη ερώτηση
να ανακοινώσω ότι η έκτη µε αριθµό 405/20-1-2025 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα
Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας µε θέµα «Ανησυχητικά ευρήµατα στον Κη-
φισό», δεν θα συζητηθεί. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι. Γι’ αυτό το
θέµα δεν υπάρχει καµία κουβέντα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν κατάλαβα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τι δεν καταλαβαίνετε;
Δεν θα συζητηθεί. Επειδή είστε καλή νοµικός, πηγαίνετε να δια-
βάσετε το άρθρο 132 Κανονισµού. Δεν προβλέπεται αν δεν υπάρ-
χουν και τα δύο µέρη. Διαβάστε το 132 του Κανονισµού. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μου δίνετε, παρακαλώ, τον λόγο για ένα λεπτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εξάλλου να σας πω
κάτι; Έχετε καταθέσει σήµερα ερώτηση προς τον Υπουργό Εσω-
τερικών που είναι και αρµοδιότητά του. Ο Κανονισµός λέει ότι
πρέπει να είναι και τα δύο αρµόδια µέρη, δηλαδή ο ερωτών Βου-
λευτής και ο απαντών Υπουργός. Άρθρο 132, παράγραφος 3: η
συζήτηση περιορίζεται αποκλειστικά ανάµεσα στους ανωτέρω
αναφερόµενους κ.λπ. .Υπέρβαση χρόνου κ.λπ.. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τώρα µου εξηγήσατε γιατί δεν µου δίνετε τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος», σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές
και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Ηράκλειας
Σερρών. 

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Νοµίζω ότι σας ενηµέρωσαν οι καλοί µας συνεργάτες ότι σή-
µερα στη Βουλή αυτή την ώρα παρακολουθείτε µια διαδικασία
που λέγεται «κοινοβουλευτικός έλεγχος». Ένας Βουλευτής
έρωτά και ένας Υπουργός απαντά σε επίκαιρα θέµατα που υπάρ-
χουν κατά την λειτουργία του κράτους. 

Θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 406/20-1-2025 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βουλευτού Β1’ Βόρειου
Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Το λαθρεµπόριο καυσίµων
και επικίνδυνων υλών στο σιδηροδροµικό δίκτυο της χώρας».

Τον λόγο τώρα έχει για την πρωτολογία της η Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας Πλεύση Ελευθερίας και Βουλευτής
Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών, κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.

Κυρία Κωνσταντοπούλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Καλώς ήρθατε παιδιά. Χτες και στις Σέρρες έγινε µία µεγαλει-
ώδης διαδήλωση στο πλαίσιο των διαδηλώσεων που γίνανε σε
όλη τη χώρα µε προσκλητήριο τη φράση «Δεν έχω οξυγόνο», τη
φράση που άρθρωσε ένα από τα θύµατα του εγκλήµατος των
Τεµπών, µια νεαρή κοπέλα µετά τη σύγκρουση, τραυµατισµένη.
Ενεργοποιήθηκε µέσω του κινητού της στο «112» λόγω του κιν-
δύνου που διαγνώσθηκε. 

Η φράση «Δεν έχω οξυγόνο» είναι η απόδειξη των ψεµάτων
της Κυβέρνησης, των ψεµάτων του Πρωθυπουργού, της ακραίας
κυβερνητικής συγκάλυψης για το έγκληµα των Τεµπών, συγκά-
λυψης που αφορά τις παραµέτρους του εγκλήµατος, τα στοιχεία
του εγκλήµατος, τα αποδεικτικά στοιχεία του εγκλήµατος, τις
ηχογραφήσεις των επικοινωνιών, τις βιντεοσκοπήσεις της φόρ-
τωσης της εµπορικής αµαξοστοιχίας, την αλλοίωση του τόπο του
εγκλήµατος µε το µπάζωµα. Και αφορά την επί σχεδόν δύο µήνες
παρασιώπηση κι άρνηση εκ µέρους της Κυβέρνησης αυτό που
αποδεικνύεται πια περίτρανα. Δεν είχε οξυγόνο γιατί οι ύλες που
µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία ήταν παράνοµες. Ήταν
υδρογονάνθρακες που προκαλούν ακριβώς αυτήν την έλλειψη
οξυγόνου και όχι καπνό. Οι ύλες ήταν το αποδεικτικό στοιχείο
και το αντικείµενο του εγκλήµατος του λαθρεµπορίου στον σιδη-
ρόδροµο. Αυτό που πασχίζει η Κυβέρνηση επί σχεδόν δύο χρόνια
είναι να καλύψει µε επανειληµµένες προπαγανδιστικές δηλώσεις
ότι όποιος διατυπώνει τον ισχυρισµό ότι υπήρξε λαθρεµπόριο

6956 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στη συγκεκριµένη περίσταση διατυπώνει θεωρίες συνωµοσίας. 
Κύριε Υφυπουργέ, την ερώτηση για το λαθρεµπόριο στον σι-

δηρόδροµο την έχω καταθέσει στον κύριο Πρωθυπουργό επα-
νειληµµένα, περισσότερες από µία φορές. Έχει αρχειοθετηθεί
πέντε φορές λόγω της αρνήσεως του κ. Μητσοτάκη να απαντή-
σει. Την έχω καταθέσει σε εσάς και στον Υπουργό άλλη µία φορά
κι έστειλε τον κ. Ταχιάο να µου απαντήσει. Σήµερα στέλνει εσάς.

Η ερώτηση είναι σαφής. Γνωρίζετε για το λαθρεµπόριο στον
σιδηρόδροµο. Το γνωρίζετε το αργότερο από το 2008, όταν συ-
νέβη το ατύχηµα στον Μπράλο, όταν εντοπίστηκαν δεκαπέντε
βαγόνια προσδεδεµένα παράνοµα και χωρίς καταγραφή στην εµ-
πορική αµαξοστοιχία που ενεπλάκη στο ατύχηµα στον Μπράλο,
όταν δήλωνε ο τότε Υπουργός Μεταφορών και σηµερινός
Υπουργός Οικονοµικών κ. Χατζηδάκης ότι θα πατάξει τα κυκλώ-
µατα λαθρεµπορίου. 

Τι έχετε πράξει έκτοτε και µε βάση τα πορίσµατα των επιστη-
µόνων, τα πορίσµατα των ειδικών πραγµατογνωµόνων, τις µελέ-
τες και τα πειράµατα του Εθνικού Μετσοβίου Πολυτεχνείου που
καταδεικνύουν ότι όλες οι θεωρίες που λέγατε για µη ύπαρξη λα-
θρεµπορίου έχουν καταρριφθεί, την έκθεση Κοκοτσάκη, του ει-
δικού τεχνικού συµβούλου των οικογενειών, που αποκαλύπτει µε
τρόπο εµπεριστατωµένο ότι η εµπορική αµαξοστοιχία µετέφερε
παράνοµες ύλες και τέλος τη συγκλονιστική ηχητική αποτύπωση
των τελευταίων στιγµών των θυµάτων του εγκλήµατος των Τεµ-
πών που επέζησαν της σύγκρουσης και κάηκαν ζωντανά λόγω
της έκρηξης των παρανόµως µεταφεροµένων ουσιών. 

Την ώρα που όλη η Ελλάδα -όλη η Ελλάδα- ζητά δικαιοσύνη,
σας καταγγέλλει για συγκάλυψη, ζητά λογοδοσία και ζητά επι-
τέλους τα στοιχεία να ερευνηθούν, εσείς τι έχετε να πείτε για το
ποιες ενέργειες έχετε κάνει σε σχέση µε το λαθρεµπόριο στον
σιδηρόδροµο και ειδικότερα ακόµη τι έχετε κάνει από τις απο-
καλύψεις των τελευταίων εβδοµάδων -αποκαλύψεις έναντι των
οποίων αναλάβατε πρωτοβουλίες νέας συγκάλυψης- τι έχετε
κάνει ως Υπουργείο για το λαθρεµπόριο στο σιδηρόδροµο, τι έγ-
γραφα έχετε καταθέσει στη δικαιοσύνη και τι αυτοτελείς έρευνες
έχετε κάνει. 

Μην απαντήσατε σ’  εµένα. Απαντήστε στους ανθρώπους που
ήταν εδώ έξω από τη Βουλή και σε όλες τις πόλεις της Ελλάδας
και έξω από την Ελλάδα. Απαντήστε στους ανθρώπους που ζη-
τούν δικαιοσύνη και λογοδοσία και δεν δέχονται πια την αλαζο-
νεία µιας εξουσίας που προσπαθεί να καλύψει τον εαυτό της, τα
νώτα της και δυστυχώς, τα ίχνη της για το έγκληµα των Τεµπών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την
κυρία Πρόεδρο, την κ. Κωνσταντοπούλου.

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Μεταφορών και Υποδοµών, ο κ.
Βασίλειος Οικονόµου για την απάντησή του. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Πραγµατικά το θέµα το οποίο θέτει η κυρία Πρό-
εδρος είναι σοβαρό και σηµαντικό. Το ζήτηµα του λαθραίου
εµπορίου καυσίµων και επικίνδυνων υλικών, όπως λέει, στο σιδη-
ροδροµικό δίκτυο της χώρας είναι ένα ζήτηµα που απασχολεί
σοβαρά το Υπουργείο Μεταφορών και Υποδοµών. Είναι ένα ζή-
τηµα το οποίο είµαστε υποχρεωµένοι να το αντιµετωπίσουµε. Ει-
δικά µετά τα τελευταία γεγονότα, το τραγικό δυστύχηµα, τα
ζητήµατα που ανακύπτουν από τη δηµόσια συζήτηση και την όλη
περιρρέουσα ατµόσφαιρα για το τι τελικά έγινε, είναι ένα θέµα
το οποίο απασχολεί τα αρµόδια όργανα της πολιτείας, το Υπουρ-
γείο και τους οργανισµούς τους οποίους εποπτεύει. Έχουν εν-
ταθεί και οι έλεγχοι και τα ζητήµατα που βάζουµε όσον αφορά
την ασφάλεια και τη διαφάνεια στη λειτουργία του σιδηροδρο-
µικού δικτύου.

Πρέπει να σας ενηµερώσω ότι η χώρα µας εντάσσεται σε διε-
θνείς πρωτοβουλίες, όπως είναι το πρόγραµµα SafeRail της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για τη βελτίωση της παρακολούθησης
επικίνδυνων φορτίων και την ενίσχυση της ανίχνευσης παράνο-
µων δραστηριοτήτων και παράλληλα, αναγνωρίζουµε τις προ-
κλήσεις που αντιµετωπίζουν τα σιδηροδροµικά δίκτυα σε
ολόκληρη την Ευρώπη, όπου το λαθρεµπόριο επικίνδυνων υλι-
κών παραµένει διαρκής απειλή. Υφίσταται αυτό το πρόβληµα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το πρόγραµµα; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Το πρόβληµα είπα. Το οποίο, βέβαια, δεν είναι ελλη-
νικό πρόβληµα, είναι ευρωπαϊκό.

Τι έκανε το Υπουργείο µας λοιπόν; Συγκροτήθηκαν επιτροπές,
µε τη συµµετοχή του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και της
ΑΑΔΕ, για τη χαρτογράφηση των διαδροµών που εµφανίζουν
υψηλότερο κίνδυνο παράνοµων µεταφορών. Δεύτερον, καταγρά-
φηκαν δώδεκα κοµβικά σηµεία υψηλής επικινδυνότητας σε εµ-
πορικούς διαδρόµους όπως η γραµµή Ειδοµένης -
Θεσσαλονίκης. Ξεκίνησε η εφαρµογή πιλοτικού προγράµµατος
εγκατάστασης συστηµάτων αναγνώρισης πινακίδων και φορτίων
σε βασικούς εµπορικούς σταθµούς και αναβαθµίζονται τα συ-
στήµατα κλειστών κυκλωµάτων σε στρατηγικούς κόµβους. Μέσα
στο 2024 διενεργήθησαν πάνω από δύο χιλιάδες πεντακόσιοι
έλεγχοι σιδηροδροµικές εµπορευµατικές γραµµές σε συνεργα-
σία µε τις τελωνειακές αρχές. 

Αυτά είναι µία πρώτη εικόνα που σας καταθέτω σε σχέση µε
το υπαρκτό πρόβληµα το οποίο υφίσταται σε όλους τους σιδη-
ροδρόµους και σε όλες τις γραµµές της Ευρώπης και η µεγάλη
ευθύνη της ελληνικής πολιτείας είναι να ελαχιστοποιεί και να µην
αφήνει περιθώρια τέτοιων παράνοµων ενεργειών εις βάρος και
της ασφάλειας, αλλά και της λειτουργίας των σιδηροδρόµων. 

Αυτά για πρώτη απάντηση και θα επανέλθω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

για τη δευτερολογία της η Πρόεδρος η κ. Ζωή Κωνσταντοπού-
λου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Υφυπουργέ, είναι δύσκολη η θέση σας, το κατα-
λαβαίνω. Σας έχουν στείλει να βγάλετε το φίδι από την τρύπα.
Δεν εµφανίστηκε πέντε φορές ο Πρωθυπουργός, δεν εµφανίζε-
ται δεύτερη φορά ο Υπουργός ο κ. Σταϊκούρας. Παρεµπιπτόν-
τως, ο Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης και ο Υπουργός κ.
Σταϊκούρας ήταν στην κηδεία του µηχανοδηγού της εµπορικής
αµαξοστοιχίας στο έγκληµα των Τεµπών, που ήταν εθελοντής
στο γραφείο του κ. Μητσοτάκη.

Αυτά όλα που µας είπατε ότι έχει κάνει το Υπουργείο, τώρα τα
έκανε; Δηλαδή, οι διαδικασίες εντοπισµού του παράνοµου φορ-
τίου και ελέγχων και ούτω καθεξής -φαντάζοµαι εκτός από τα
λόγια θα καταθέσετε κάποια έγγραφα στα Πρακτικά, γιατί δεν
σας είδα να το κάνετε- το 2023 δεν υπήρχαν; Πώς εξηγείτε το
γεγονός ότι µέχρι σήµερα παλεύουµε για να πάει στη δικαιοσύνη
η βιντεοληπτική αποτύπωση της εµπορικής αµαξοστοιχίας και
διαπιστώνονται διαρκώς τυχαίες καταστάσεις. Σπασµένο το
υλικό, κατεστραµµένο το υλικό µε τη φόρτωση της εµπορικής
αµαξοστοιχίας. Πώς τα εξηγείτε αυτά; Δεν υπήρχαν τότε; Μέχρι
το 2023 δεν τα είχατε βάλει σε εφαρµογή τα συστήµατα αυτά; 

Κι αν είναι έτσι, γιατί δεν µου είπατε τίποτε για τα Τέµπη παρά
µόνο αυτή τη λέξη κλειδί, που φαίνεται σας έχει πει ο κ. Μητσο-
τάκης να τη λέτε, του «δυστυχήµατος»; Μας έδωσε µια εξήγηση
ο κ. Γεωργιάδης. Θεωρείτε ότι το να το χαρακτηρίσετε έγκληµα
συνδέεται µε χρήµατα. Δηλαδή, το µόνο που σας πονάει είναι τα
χρήµατα και γι’ αυτό δεν λέτε «έγκληµα» το έγκληµα; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ) 

Διότι το αν είναι έγκληµα δεν αµφισβητείται. Γίνεται ανάκριση
σε βαθµό κακουργήµατος και έχει ποινικά χαρακτηριστεί το έγ-
κληµα των Τεµπών ως «έγκληµα» και µάλιστα ως πολλαπλά κα-
κουργήµατα από τη δικαιοσύνη την οποία λέτε ότι σέβεστε, όσο
και αν την στραγγαλίζετε ξανά και ξανά και ξανά και ξανά, όσο
κι αν παρεµβαίνετε στο έργο της, όσο και αν ασκούνται πιέσεις
τις οποίες όλοι αντιλαµβανόµαστε, όταν έχει εξαφανιστεί ο γιος
της εισαγγελέα των Τεµπών, της αρµόδιας εισαγγελέα για τα
Τέµπη εδώ και έναν µήνα. Όλοι αντιλαµβανόµαστε σε ποιες συν-
θήκες γίνεται ανάκριση από έναν και µόνο ανακριτή που δεν είχε
ούτε γραφείο, από έναν και µόνο εφέτη ειδικό ανακριτή που ορί-
στηκε µετά από αίτηµα του κ. Μητσοτάκη, στον διορισµένο από
εκείνον τον κ. Ντογιάκο, εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, που ο
γιος του ήταν συνεργάτης του κ. Καραµανλή, του Υπουργού των
Τεµπών, αυτού που του φυλάγαν κάποιοι τα χέρια. Ευτυχώς υπε-
ρασπίστηκαν την τιµή των Σερρών και των Σερραίων οι άνθρωποι
που διαδήλωσαν εχθές.
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Κύριε Υφυπουργέ, δεν κάνουµε αυτήν τη συζήτηση αποκοµ-
µένοι από την πραγµατικότητα. Υπάρχει ένα πάγκοινο, παλλαϊκό
αίτηµα για δικαιοσύνη, για διαφάνεια, για αλήθεια. Διαδήλωσε
χθες έξω από τη Βουλή ένα πλήθος κόσµου που δεν είχαµε δει
από το 2015 από το δηµοψήφισµα τέτοιο κόσµο. Διαδήλωσε σε
όλη την Ελλάδα ο κόσµος, ζητώντας δικαιοσύνη και εσείς µου
λέτε ότι έχετε βάλει κάποια συστήµατα εντοπισµού του λαθρεµ-
πορίου.

Πώς τοποθετείστε για το γεγονός ότι είναι αποδεδειγµένο πια
ότι υπήρξε λαθραία διακίνηση φορτίου παράνοµου και αυτό το
παράνοµο φορτίο συντέλεσε καθοριστικά και αιτιωδώς στους θα-
νάτους τριάντα ανθρώπων που είχαν επιζήσει της σύγκρουσης;
Με λίγα λόγια οι πιο πολλοί νεκροί είχαν επιζήσει της σύγκρου-
σης. Ταυτόχρονα, ο Πρωθυπουργός -που σας έχει θέσει σε
αυτήν τη θέση- τι δήλωνε στις 21 Μαρτίου του ‘23, τρεις βδοµά-
δες µετά το έγκληµα; Και σας ζητώ -για να σας δοκιµάσω- να το
πείτε «έγκληµα», γιατί η δικαιοσύνη το έχει χαρακτηρίσει «έγ-
κληµα» και είναι σκάνδαλο µια Κυβέρνηση να αρνείται τον ποινικό
χαρακτηρισµό της ανάκρισης και να επικαλείται τόσο φτηνά επι-
χειρήµατα ότι ζητάνε οι συγγενείς ή ζητάω εγώ ως δικηγόρος
των συγγενών χρήµατα. Κύριε, ούτε µια αγωγή δεν έχω υπογρά-
ψει, ούτε µια αγωγή δεν έχουν κάνει οι συγκεκριµένοι συγγενείς.
Δικαιοσύνη ζητούν, δικαιοσύνη και λογοδοσία. Δεν κρίνονται όλα
σε αυτήν τη χώρα και σε αυτόν τον κόσµο από τα χρήµατα. Δεν
υπάρχει µεγαλύτερη ανταµοιβή για µας που πιστεύουµε στο δί-
καιο από την απονοµή δικαιοσύνης, από την αποκατάσταση της
αλήθειας, από τη λογοδοσία των υπαιτίων. Πώς, λοιπόν, αφού
έχετε τέτοια συστήµατα, ο κ. Μητσοτάκης έλεγε τον Μάρτιο του
‘23 στη συνέντευξή του στον κ. Θεοδωράκη ότι δεν υπήρχε καµία
παράνοµη ουσία, κανένα παράνοµο υλικό, «αυτό το γνωρίζουµε»;
Αυτό έλεγε. «Γνωρίζουµε επακριβώς τι µετέφερε η εµπορική
αµαξοστοιχία».

Σήµερα, που αυτά τα στοιχεία βοούν, συγκλονίζουν όχι µόνο
την ελληνική κοινωνία, έχει πια περάσει τα σύνορα το αίτηµα για
δικαιοσύνη και ασχολούνται τα διεθνή µέσα ενηµέρωσης την
ώρα που εσείς χειραγωγείτε την ΕΡΤ, τη δηµόσια τηλεόραση για
να µην δείχνει τις διαδηλώσεις και διαµαρτύρονται οι εργαζόµε-
νοι στην ΕΡΤ, την ώρα, λοιπόν, που υπάρχουν αυτά τα στοιχεία,
τα συγκλονιστικά, πώς τοποθετείστε και πώς τοποθετείται ο
Πρωθυπουργός; Εγώ θα επαναφέρω την επίκαιρη ερώτηση,
αλλά ελπίζω να µην µου απαντήσετε «ρωτήστε τον». Γιατί περι-
µένω να έχετε ενδιαφερθεί, όλοι σας, όλοι που χειροκροτάγατε
τον Καραµανλή, όλοι που ψηφίζατε το πόρισµα των επτακοσίων
σελίδων ότι δεν έγινε έγκληµα στα Τέµπη και ότι δεν έχει καµία
σχέση ο Καραµανλής, ο Μητσοτάκης και κανένας γενικώς, δικό
σας πόρισµα που µόνοι σας το ψηφίσατε, το κόµµα σας, η Νέα
Δηµοκρατία. Περιµένω να µου απαντήσετε.

Πώς τοποθετείστε απέναντι σε αυτά τα συγκλονιστικά στοι-
χεία; Πώς τοποθετείστε απέναντι στο «δεν έχω οξυγόνο»; Πώς
τοποθετείστε απέναντι σε αυτό το έγκληµα που έχει και ονοµα-
τεπώνυµα ενόχων, έχει υπαιτίους στην Κυβέρνηση και στο κόµµα
σας, έχει διορισµένα «ηµέτερα» πρόσωπα στους δηµοσίους ορ-
γανισµούς, έχει συµφέροντα πάρα πολύ ισχυρά που κινητοποι-
ούνται, έχει όµως και θύµατα και οικογένειες αποφασισµένες να
µην σας αφήσουν να µπαζώσετε την αλήθεια, να µην σας αφή-
σουν να αποσείσετε την ευθύνη, να µην σας αφήσουν να απο-
προσανατολίσετε και τελικά να στραγγαλίσετε τη δικαιοσύνη.

Τι έχετε κάνει και τι θα κάνετε για τη µεταφορά παράνοµου λα-
θραίου φορτίου στην εµπορική αµαξοστοιχία που ενεπλάκη στο
έγκληµα των Τεµπών; Τι θα καταθέσετε στη δικαιοσύνη; Σε ποιες
ενέργειες είστε διατεθειµένοι να προβείτε; Η πρώτη θα έπρεπε
να είναι η παραίτηση από τις θέσεις ευθύνης και ασυλίας, προ-
κειµένου να υπάρξει πλήρης έλεγχος από την ανεξάρτητη, όπως
εσείς την ονοµάζετε παραπλανητικά, αλλά δυστυχώς πολλαπλώς
εξαρτώµενη και µονίµως επηρεαζόµενη από εσάς δικαιοσύνη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Θέσατε πολλά θέµατα και εκτός ερωτήσεως.
Σας είπα τι κάναµε το 2024, οι δυόµισι χιλιάδες αυτοί έλεγχοι

που αφορούν το σιδηροδροµικό δίκτυο. Το 2024 τα περιστατικά
παραβιάσεων των σιδηροδροµικών µεταφορών µειώθηκαν κατά
25%. Έχουµε συγκριτικά στοιχεία, λοιπόν, από το προηγούµενο
έτος, το 2023, που αναφέρατε και αυξήθηκαν οι κατασχέσεις επι-
κίνδυνων υλικών κατά 40%. Είναι καταγεγραµµένα αυτά. Αυτά
είναι αποτελέσµατα των δράσεων που είχαµε µέσα στο 2024.

Τι σχεδιάζουµε να κάνουµε; Προγραµµατίζεται υπογραφή συµ-
φωνίας µε Βουλγαρία και Ρουµανία για κοινά ελεγκτικά πρωτό-
κολλα στις εµπορευµατικές µεταφορές και ενίσχυση της
παρακολούθησης µέσω µιας λειτουργίας, µιας νέας πλατφόρµας
διαχείρισης φορτίων του ΟΣΕ, που επιτρέπει την παρακολού-
θηση διαδροµών σε πραγµατικό χρόνο. Αυτές είναι οι επόµενες
κινήσεις.

Εγκρίθηκε η εγκατάσταση του συστήµατος rTMS σε εννιακό-
σια χιλιόµετρα του δικτύου µέχρι το τέλος του 2026. Προγραµ-
µατίζεται η αναβάθµιση του σταθµού εµπορευµατικών
µεταφορών του Θριάσιου Πεδίου ώστε να γίνει κέντρο logistics
διεθνούς επιπέδου. Πραγµατικά εκεί πρέπει να υπάρχει τέτοιος
έλεγχος. Εκπαιδεύτηκαν διακόσια στελέχη σε νέες τεχνολογίες
ελέγχου επικίνδυνων φορτίων σε συνεργασία µε τον Διεθνή Ορ-
γανισµό Σιδηροδροµικών Μεταφορών. Με την υπουργική από-
φαση 194 του 2024 υιοθετήθηκαν αυστηρότερα κριτήρια για τις
µεταφορές επικίνδυνων υλικών, περιλαµβάνοντας τακτικές επι-
θεώρησης από ανεξάρτητους φορείς.

Όπως ακούτε µάλλον υπάρχει µέριµνα και υπάρχει η έγνοια
να µπορέσουµε να είµαστε πολύ αυστηροί και πολύ συστηµατικοί
στους ελέγχους για ένα πρόβληµα το οποίο σας το ξαναείπα
στην πρωτοµιλία µου είναι ευρωπαϊκού επιπέδου, δεν είναι ελλη-
νική παραδοξότητα να υπάρχουν τέτοιου είδους παραβατικές
συµπεριφορές.

Τώρα, αν θα ονοµάσουµε όλο αυτό το τραγικό γεγονός, το δυ-
στύχηµα, που είναι δυστύχηµα εκ των πραγµάτων, έγκληµα ή
όχι… Είστε έγκριτη δικηγόρος, πραγµατικά δεν χρειάζεται να πα-
ραβιάζουµε ανοιχτές θύρες. Τη στιγµή που υπάρχει ποινική δια-
δικασία προς διερεύνηση, ξέρετε και εσείς η ίδια καλύτερα από
όλους, ότι αυτή η υπόθεση κάπου θα καταλήξει. Τις εγκληµατι-
κές ευθύνες ή όχι θα τις αποδώσει το δικαστήριο. Εγώ δεν
µπορώ να πω κάτι. Και εσείς που το λέτε αυτό, προδικάζετε. Το
τι θα πούµε για κάποιον, δηλαδή ότι καταδικάστηκε και άρα, έχει
συγκεκριµένες ευθύνες, θα το πει η δικαστική απόφαση, η οποία
υπάρχει. Αυτή η δικαστική απόφαση, το αν στο τραγικό αυτό δυ-
στύχηµα υπήρξαν ή όχι φορτία ή υπήρξαν παραβατικές συµπε-
ριφορές οι οποίες συντείνανε σε αυτήν τη µεγιστοποίηση του
τραγικού δυστυχήµατος και των νεκρών, είναι ένα ζήτηµα προς
διερεύνηση. Αυτήν τη στιγµή το µόνο που µπορώ να πω ως εκ-
πρόσωπος της Κυβέρνησης είναι ότι η Hellenic Train έχει απο-
στείλει στον ειδικό εφέτη ανακριτή τέσσερα στοιχεία, τα οποία
είναι αυτά τα οποία δείχνουν την εικόνα της εµπορικής αµαξο-
στοιχίας, επίσηµα καταγεγραµµένη. 

Δηλαδή, δεν θα αναφέρω τους αριθµούς πρωτοκόλλου, ετέθη
όµως στις 7 Μαρτίου του 2023, επιστολή παροχής στοιχείων
προς το Τµήµα Τροχαίας Λάρισας στο οποίο ρητά αναφέρονται
τα βαγόνια και τα φορτία που µετέφεραν κατά σειρά κίνησης.
Δεύτερον, µε αριθµό πρωτοκόλλου κ.λπ. του εγγράφου 20 Μαρ-
τίου 2023 παροχής στοιχείων προς τον διορισθέντα δικαστικό
πραγµατογνώµονα κ. Απόστολο Βασιλάκο του Τµήµατος Τρο-
χαίας Λάρισας, στο οποίο ρητά αναφέρονται τα βαρέων και τα
φορτία. Τρίτον, το από 14 Ιουνίου του 2023 απαντητικό µήνυµα
ηλεκτρονικού ταχυδροµείου προς τον αξιότιµο εφέτη ανακριτή
κ. Σωτήριο Μπακαΐµη, σε συνάρτηση µε την µε αριθµό παραγγε-
λίας του µε την οποία χορηγήθηκε αντίγραφο της φορτωτικής
της εµπορικής αµαξοστοιχίας. Και τέταρτον, µε το αριθµό πρω-
τοκόλλου κ.λπ. της 12ης Οκτωβρίου του 2023 έγγραφο παροχής
στοιχείων προς τον εφέτη ανακριτή κ. Μπακαΐµη σε απάντηση
της µε αριθµό από 27 Σεπτεµβρίου του 2023 παραγγελίας του
µε την οποία χορηγήσαµε στοιχεία εργαζοµένων υπαλλήλων µας
που απασχολήθηκαν κατά τη φόρτωση στις 28 Φεβρουαρίου του
2023 των βαγονιών και κατά τη σύνδεση των προερχόµενων από
τη Βόρεια Μακεδονία βαγονιών µε τη λοιπή αµαξοστοιχία και τον
τελωνειακό σταθµό από τον οποίο διήλθαν τα βαγόνια της εµπο-
ρικής αµαξοστοιχίας από τη Βόρεια Μακεδονία. 
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Άρα, λοιπόν, ο ειδικός εφέτης ανακριτής έχει τα στοιχεία. Οτι-
δήποτε άλλο και όποιος είπε τότε κάτι, ήταν µε τα τότε δεδοµένα.
Η διαδικασία, όπως γνωρίζετε πάντα σε όλες οι υποθέσεις είναι
εξελικτική και δυναµική. Αν έρχονται καινούργια στοιχεία και αν
υπάρχουν νέα δεδοµένα, ποιος είπε ότι θα αποκλειστούν ή θα
συγκαλυφθούν ή οτιδήποτε άλλο; Όλα αυτά δεν έχει νόηµα να
τα λέµε, πρώτον διότι υπάρχουν οι συµµετέχοντες στη διαδικα-
σία την ποινική, όπως δικηγόροι, θα υπάρχει η έδρα, θα υπάρχει
η δηµοσιότητα της διαδικασίας. Ποιος µπορεί να κρύψει κάτι;
Άρα, λοιπόν, υπάρχει περίπτωση να µην λάβει κάποιος υπ’ όψιν
του οποιοδήποτε στοιχείο καινούργιο έρθει σε µια τέτοια δίκη
όπου θα υπάρχει το δικαιολογηµένο ενδιαφέρον όλης της κοινής
γνώµης; Μην προδικάζετε. Εµείς λέµε κάτι πολύ απλό και δεν το
λέµε τυπικά για να φύγει από πάνω µας η ευθύνη. Η δικαιοσύνη
έχει την ευθύνη. Η δικαιοσύνη έχει την ευθύνη και ο φυσικός δι-
καστής εκ των πραγµάτων και εµείς έχουµε υποχρέωση να συ-
νεισφέρουµε. Από τη µεριά τουλάχιστον της πολιτείας υπάρχουν
τα έγγραφα αυτά. Αν υπάρχει κάποιο άλλο έγγραφο ή κάποιο
άλλο στοιχείο, εδώ είµαστε να τα δούµε, δηλαδή να τα δει η δι-
καστική διαδικασία. Αυτό έχουµε να πούµε. Οπότε το πώς θα το
πω εγώ ή εσείς όλη αυτή τη διαδικασία και όλο αυτό το γεγονός,
έχει ελάχιστη αξία.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έγκληµα, έγκληµα. Όχι γεγονός.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Το πώς θα το πούµε έχει ελάχιστη αξία. Ελάχιστη
αξία έχει. Αυτός ο χαρακτηρισµός γίνεται για όλους λόγους. Η
ουσία όµως είναι τελείως διαφορετική. Επειδή είστε δικηγόρος
το λέω αυτό. Και το γνωρίζετε. 

Να πάµε λοιπόν βάσει των στοιχείων, να αποκαλυφθεί πλήρως
η αλήθεια και εµείς είµαστε εδώ, όποιος έχει ευθύνες ποινικές
να κάτσει στο σκαµνί και να έχει τις συνέπειες του.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα καταθέσετε κάτι στα Πρακτικά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα συζη-
τηθεί η δέκατη τρίτη µε αριθµό 402/20-1-2025 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου
µε θέµα: «Για την προστασία των µεταναστών και προσφύγων
που φτάνουν στην Κρήτη». 

Ελάτε, κύριε συνάδελφε.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σε νέα πύλη εισόδου χιλιάδων ξεριζωµένων

ανθρώπων προς την Ευρωπαϊκή Ένωση µετατρέπεται και η
Κρήτη. Από το 2023 έως και σήµερα έχουν ενταθεί οι ροές προ-
σφύγων και µεταναστών που καταφθάνουν στο νησί. Το 2023
υπήρξαν συνολικά είκοσι ένα περιστατικά και επτακόσιοι
ογδόντα µετανάστες πρόσφυγες έφτασαν στα παράλια της νό-
τιας Κρήτης. Το 2024, εκατόν πέντε περιστατικά, µε πέντε χιλιά-
δες διακόσια άτοµα, ενώ τον πρώτο µήνα του 2025 πρόσφυγες
και µετανάστες που έφτασαν στο νησί φτάνουν ήδη τους εξακό-
σιους τριάντα συνολικά. Οι αριθµοί είναι ανησυχητικοί, υποδη-
λώνοντας τη διαρκή αύξηση των ξεριζωµένων ανθρώπων σε
συνθήκες όξυνσης των πολεµικών συγκρούσεων στη Μέση Ανα-
τολή, παρά την εύθραυστη εκεχειρία στη Γάζα και των επικίνδυ-
νων εξελίξεων στη Συρία, µε την άµεση εµπλοκή της χώρας µας. 

Ταυτόχρονα, αποκαλύπτεται ο απατηλός χαρακτήρας των δια-
κηρύξεων για τον δήθεν έλεγχο των ροών µέσω των διακρατικών
συµφωνιών της νόµιµης µετανάστευσης, όπως η περιβόητη συµ-
φωνία Ελλάδας - Αιγύπτου που δεν είναι τίποτε άλλο παρά ένα
σύγχρονο δουλεµπόριο φθηνού, ευέλικτου εργατικού δυναµικού
για τη µεγαλοεργοδοσία, που όχι µόνο δεν αναχαίτισε το πρό-
βληµα, αλλά το όξυνε παραπέρα. 

Όπως µαρτυρούν άνθρωποι και υπεύθυνοι από όλους τους εµ-
πλεκόµενους φορείς περιφέρεια, δήµοι, λιµενικοί, οι κάτοικοι, οι
µετανάστες και οι πρόσφυγες που καταφθάνουν στην Κρήτη οι
περισσότεροι στο µικρό νησί της Γαύδου ξεκινούν το επικίνδυνο
ταξίδι τους από το Τοµπρούκ της Λιβύης µε εντελώς ακατάλληλες
µικρές βαρκούλες, είναι σε άθλια κατάσταση, οι περισσότεροι
χωρίς παπούτσια και να ρακένδυτοι, µε πολλούς από αυτούς να

είναι ανήλικοι. Χιλιάδες άλλοι περιµένουν τη σειρά τους για το τα-
ξίδι στο λιµάνι της Λιβύης σε συνθήκες απόλυτης εξαθλίωσης,
άγριας εκµετάλλευσης, εκβιασµών, ακόµα και βασανιστηρίων.

Για όλα τα παραπάνω η Κυβέρνηση έχει πλήρη γνώση και
ασφαλώς µεγάλες ευθύνες, καθώς στήριξε και αυτή όπως και
όλα τα άλλα κόµµατα, τα αστικά, την ιµπεριαλιστική επέµβαση
των ΗΠΑ, ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκής Ένωσης στη Λιβύη που έχει οδη-
γήσει στη σηµερινή διαλυτική κατάσταση. Όµως παρ’ όλα αυτά
δεν έχει παρθεί κανένα απολύτως µέτρο για τη διάσωση και προ-
στασία αυτών των κατατρεγµένων. 

Επαναλαµβανόµενα είναι τα ναυάγια µε πολλούς νεκρούς και
αγνοούµενους. Η διάσωση των ανθρώπων που εντοπίζεται εντός
του θαλάσσιου χώρου ευθύνης για την Ελλάδα, δηλαδή σε από-
σταση ακόµα και εβδοµήντα ναυτικά µίλια από τη στεριά και µά-
λιστα σε επικίνδυνα νερά ανοικτής θαλάσσης, υπονοµεύεται,
αφού το Λιµενικό της νότιας Κρήτης επιχειρεί µε µόλις τρία
σκάφη, εντελώς ακατάλληλα για τέτοιες διαδροµές, χωρητικό-
τητας λίγων δεκάδων ανθρώπων, ενώ µόνο ένα από αυτά διαθέ-
τει τις οικείες προδιαγραφές διάσωσης ως ναυαγοσωστικό. 

Στο ενδεχόµενο ενός σκάφους σε κίνδυνο, όπως αυτό του
ναυαγίου της Πύλου για το οποίο ακόµα δεν έχουν αποδοθεί ευ-
θύνες, υπενθυµίζουµε, κάθε προσπάθεια διάσωσης θα είναι αδύ-
νατη. Για την υποδοχή των µεταναστών και προσφύγων που
φθάνουν στην Κρήτη δεν υπάρχει κανένας ουσιαστικός σχεδια-
σµός. Περιφέρεια και δήµοι χωρίς να έχουν λάβει οδηγίες και
υποδείξεις ούτε πολύ περισσότερο οποιαδήποτε χρηµατοδό-
τηση, σχεδόν αυτοσχεδιάζουν, αναλαµβάνοντας την ευθύνη σί-
τισης, ένδυσης, διερµηνείας, µεταφοράς και µεταγωγής
προσωρινής φιλοξενίας σε χώρους, που όµως είναι ακατάλληλοι
και ανεπαρκείς. Παρά τα διάφορα δηµοσιεύµατα για τα προ-
ωθούµενα σχέδια του Υπουργείου, περιφέρεια και δήµοι δεν
έχουν καµία επίσηµη ενηµέρωση µέχρι τώρα. 

Σας ρωτάµε λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα προτίθεται να
λάβει η Κυβέρνηση για τη διάσωση και προστασία των µετανα-
στών και προσφύγων που φτάνουν στην Κρήτη σε προσωρινούς
χώρους φιλοξενίας, µε αξιοπρεπείς ανθρώπινες συνθήκες για
την καταγραφή των αναγκών τους, µε πρόσβαση σε υγειονοµική
περίθαλψη, νοµική συνδροµή, διερµηνεία και διαδικασίες ασύ-
λου, ώστε να λαµβάνουν άσυλο και ταξιδιωτικά έγγραφα και να
µπορούν να ταξιδεύουν στις χώρες του πραγµατικού προορι-
σµού τους.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε

κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-

σης και Ασύλου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το πρώτο σχόλιο που έχω να κάνω, κύριε συνάδελφε, για την

ερώτησή σας είναι ότι αν δεν είχε µεσολαβήσει η διάσωση αυτών
των ανθρώπων στη θάλασσα δεν θα είχαν διαπιστωθεί και οι αυ-
ξηµένοι αριθµοί ως προς τις ροές από τη Βόρειο Αφρική προς
Γαύδο και Κρήτη για το 2024. 

Στα νούµερα λίγο-πολύ συµφωνούµε κατά τα στοιχεία που µας
έχουν διαβιβαστεί από τις αρµόδιες αρχές, δηλαδή από το Λιµε-
νικό Σώµα και την Αστυνοµία. Κατά το 2024 προέκυψαν εκατόν
δύο συνολικά περιστατικά παράνοµων αφίξεων από τη Λιβύη,
τέσσερις χιλιάδες επτακόσιες ενενήντα έξι παράτυπα εισερχό-
µενα πρόσωπα, ΠΕΠ δηλαδή, και διακόσιοι δύο συλληφθέντες
διακινητές και επιπλέον ένα περιστατικό παράνοµης άφιξης από
την Κύπρο στο Ηράκλειο µε είκοσι πέντε ΠΕΠ και επτά διακινη-
τές, περί τους πέντε χιλιάδες λοιπόν. Και δεν υπάρχει λόγος να
διαφωνούµε εδώ. Είναι σηµαντικά αυξηµένες οι ροές σε σχέση
µε το 2023. Μέχρι 21-1-2025 έχουν λάβει χώρα δέκα περιστατικά
παράνοµων αφίξεων, τριακόσιοι ενενήντα επτά ΠΕΠ και είκοσι
τρεις συλληφθέντες διακινητές.

Τώρα, όσον αφορά την επιτήρηση της θαλάσσιας περιοχής
της Κρήτης για την κάλυψη λοιπόν αυτών των αυξηµένων επιχει-
ρησιακών αναγκών των Λιµενικών Αρχών της Κρήτης έχουν δια-
τεθεί και επιχειρούν σε µόνιµη βάση πενήντα τρία χερσαία µέσα,
καθώς και δεκαέξι πλωτά µέσα διαφόρων τύπων και κατηγοριών. 

Δεν είναι πάντα απλό και δεν πρέπει να εκλαµβάνεται ως δε-
δοµένη η ύπαρξη αυτών των µέσων στο πεδίο, δεδοµένου ότι
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είναι πλωτά µέσα, υπάρχουν ανάγκες συντήρησης, αποσύρονται
και αντικαθίστανται µε άλλα. Σε γενικές γραµµές, όµως, όπως
καταλαβαίνετε, υπάρχει παρουσία του Λιµενικού Σώµατος στο
πεδίο. 

Επίσης, έχει διατεθεί από τον Οργανισµό Frontex και επιχειρεί
ένα επανδρωµένο αεροσκάφος. Σύντοµα αναµένεται η διάθεση
ενός κοινοτικού πλοίου ανοικτής θάλασσας στον λιµένα της
Αγίας Γαλήνης, εντός του τρέχοντος έτους. 

Από εκεί και πέρα, όσον αφορά τη διαδικασία, έχει σηµασία
νοµίζω αυτό, στη Γαύδο και στην Κρήτη δεν υπάρχουν Περιφε-
ρειακές Υπηρεσίες Υποδοχής του Υπουργείου Μετανάστευσης
και Ασύλου. Ως εκ τούτου, οι νεοεισερχόµενοι σε ελληνική επι-
κράτεια από τη Γαύδο και την Κρήτη, πολίτες τρίτων χωρών
κ.λπ., οδηγούνται µε ευθύνη των ως άνω αναφερόµενων αρχών
-Αστυνοµία και Λιµενικό δηλαδή- σε υφιστάµενο Κέντρο Υποδο-
χής Ταυτοποίησης ή σε κλειστή ελεγχόµενη δοµή, ΚΥΤ/ΚΕΔ δη-
λαδή. Εκεί παραπέµπονται στη διαδικασία υπαγωγής σε
καθεστώς διεθνούς προστασίας µε ταχεία παραλαβή και κατα-
γραφή των αιτήσεων εντός της δοµής. Άρα, έχουµε µεταφορά
µε όρους µεταγωγής αυτών των ανθρώπων στα ΚΥΤ/ΚΕΔ, εκτός
βέβαια Κρήτης. Άρα, η συνηθισµένη διαδροµή είναι από τη
Γαύδο στην Κρήτη και από την Κρήτη, µε τα ανάλογα µέσα, προς
την ενδοχώρα για να εισαχθούν στα ΚΥΤ/ΚΕΔ.

Πραγµατοποιούνται τακτικές επικοινωνίες µεταξύ των αρχών,
ώστε η κατανοµή τους σε ΚΥΤ/ΚΕΔ να πραγµατοποιείται µε τον
βέλτιστο τρόπο µε σκοπό την επιτάχυνση των διαδικασιών, την
αποσυµφόρηση δηλαδή των νησιών όπου υπάρχουν σηµεία πίε-
σης, όταν δηλαδή φτάνουν πολλοί και πρέπει να µεταφερθούν.
Επίσης, η Υπηρεσία Υποδοχής Ταυτοποίησης µεριµνά στο µε-
ταξύ αν οι πολίτες τρίτων χωρών έχουν πρόσβαση σε υλικές συν-
θήκες υποδοχής, δηλαδή σε στέγαση, σίτιση, υγειονοµική
περίθαλψη, επείγουσα υγειονοµική περίθαλψη, όπου χρειάζεται,
κάθε απαραίτητη θεραπευτική αγωγή ή αντίστοιχη στήριξη. Αυτό
στοιχειοθετεί νοµίζω προσπάθεια να τους προσφερθούν αξιο-
πρεπείς συνθήκες διαβίωσης και στο σηµείο άφιξης και στα
ΚΥΤ/ΚΕΔ.

Θέλω να πω λίγα για τις χρηµατοδοτήσεις. Και θα συµπληρώσω
και στη δευτερολογία µου. Είναι ανακριβής η τοποθέτησή σας ότι
δεν υπάρχει καθόλου χρηµατοδότηση. Ήδη, στο πλαίσιο κάλυψης
έκτακτων αναγκών των δήµων που επιβαρύνονται από µετανα-
στευτικές ροές, έχει εγκριθεί από το Ταµείο Αλληλεγγύης του
Υπουργείου, χρηµατοδότηση ποσού ύψους 120.000 ευρώ του
Δήµου Γαύδου. Παράλληλα, εγκρίθηκε στον Δήµο Φαιστού έκτα-
κτη χρηµατοδότηση ποσού ύψους 50.000 ευρώ τον Δεκέµβρη του
2024.

Επίσης, ο Δήµος Γαύδου, υπό την πίεση που υφίσταται, έχει αι-
τηθεί έκτακτη χρηµατοδότηση για άλλες 50.000 ευρώ. Το αίτηµα
αυτό βρίσκεται σε διεκπεραίωση και θα εγκριθεί προκειµένου να
ενισχυθεί ο δήµος για τις έκτακτες δαπάνες προσωρινής σίτισης,
στέγασης, µεταφοράς κ.λπ. που προκύπτουν από την άφιξη των
ΠΕΠ. Υπάρχει και αίτηµα του Δήµου Βιάννου υπό επεξεργασία για
χρηµατοδότηση. Έχουν ζητηθεί διευκρινίσεις από το Υπουργείο,
προκειµένου να στοιχειοθετηθούν τα έξοδα. 

Άρα, υπάρχει, µια διαδικασία διάσωσης κατά πρώτον στη θά-
λασσα, υποδοχής σε σηµεία που δεν υπάρχουν δοµές του Υπουρ-
γείου Μετανάστευσης, µεταφοράς τους από τις αρµόδιες
υπηρεσίες -Λιµενικό και Αστυνοµία- στην ενδοχώρα και στήριξης
των δήµων που υφίστανται την πίεση όσο λαµβάνει χώρα αυτή η
διαδικασία.

Το σύστηµα είναι δοµηµένο, αντέχει προς το παρόν. Όµως, η
τάση των αυξηµένων ροών από τη Βόρεια Αφρική δηµιουργεί και
πρόσθετες σκέψεις που θα αναπτύξω στη δευτερολογία για δη-
µιουργία ενός χώρου, ώστε να φυλάσσονται κατά τρόπο οργα-
νωµένο όλοι αυτοί οι άνθρωποι µέχρι να µεταφερθούν στις
υπηρεσίες του Υπουργείου Μετανάστευσης, στις δοµές του
Υπουργείου Μετανάστευσης, στα ΚΥΤ/ΚΕΔ στην ενδοχώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θεωρούµε ιδι-
αίτερα σηµαντικό για ένα τόσο σοβαρό, ευαίσθητο και κρίσιµο
ζήτηµα να στεκόµαστε και να υπενθυµίζουµε πάντα τη βασική

αιτία που προκαλεί την προσφυγιά και τη µετανάστευση. Και
προφανώς δεν είναι άλλες οι αιτίες από τους πολέµους, τις επεµ-
βάσεις, τη φτώχεια, τους οικονοµικούς ανταγωνισµούς ανάµεσα
στα ιµπεριαλιστικά κράτη στους οποίους φυσικά εµπλέκεται και
η δική µας χώρα, µε ευθύνη βέβαια της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας και τη σύµφωνη γνώµη των υπολοίπων.

Και τα λέω αυτά διότι ζούµε και είναι φρέσκια αυτή η ανείπωτη
σφαγή του παλαιστινιακού λαού από το κράτος-δολοφόνο του
Ισραήλ, οι ιµπεριαλιστικοί πόλεµοι που κλιµακώνονται στην ευ-
ρύτερη περιοχή, στη Μέση Ανατολή, στην Αφρική και συνδέονται
άµεσα µε τον περιβόητο νέο «θαλάσσιο διάδροµο», όπως απο-
καλείται. Μάλιστα, θεωρούµε ότι είναι και πλήρης οµολογία την
οποία παρέχει η υπογραφή συµφωνίας Ευρωπαϊκής Ένωσης και
Αιγύπτου, µε τη συµµετοχή και του Έλληνα Πρωθυπουργού, η
οποία προβλέπει την παροχή πακέτου 7,4 δισεκατοµµυρίων
ευρώ για τη λεγόµενη συγκράτηση των µεταναστευτικών ροών,
που συνιστά στην πραγµατικότητα νέα πλωτά φέρετρα, επανα-
λαµβανόµενα ναυάγια, µέχρι να έχουµε την επόµενη Πύλο.

Με λίγα λόγια, η νέα συµφωνία προβλέπει ένταση της καταστο-
λής, το κυνηγητό και τη νοµιµοποίηση των επαναπροωθήσεων σε
βάρος των ξεριζωµένων, στο µεταναστευτικό-προσφυγικό, όπως
εκφράζεται µέσα και από το αντιδραστικό νέο σύµφωνο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για τη µετανάστευση και το άσυλο.

Μάλιστα, κάναµε παρέµβαση για το ίδιο θέµα που συζητάµε
τώρα και για τα κυκλώµατα διακίνησης µεταναστών στην Ολοµέ-
λεια του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στο Στρασβούργο µε πρωτο-
βουλία της Ευρωκοινοβουλευτικής µας Οµάδας, αναδεικνύοντας
την απαράδεκτη κατάσταση στη νότια Κρήτη, µε τα ναυάγια και
τα σοβαρά προβλήµατα µε τις µεγαλύτερες ευθύνες Κυβέρνησης
και Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Σχετικά µε όσα είπατε στην πρωτολογία σας θα ήθελα να πω
τα εξής: Ξέρετε, υπάρχει πάντα µια διάσταση ανάµεσα στα λόγια
και στις πράξεις. Στην Κρήτη, και πολύ περισσότερο στο νησί της
Γαύδου, δεν υπάρχει µέχρι σήµερα ουσιαστικά καµία πρόβλεψη
και δεν έχει ληφθεί κανένα µέτρο για την προστασία των µετανα-
στών και των προσφύγων που διασώζονται και φτάνουν εκεί για
τη φιλοξενία τους σε ανθρώπινες συνθήκες διαβίωσης, την κατα-
γραφή των αναγκών τους, την άµεση πρόσβασή τους σε υγειονο-
µική περίθαλψη, τη νοµική συνδροµή και διαδικασίες ασύλου.

Το ίδιο ισχύει στην περίπτωση των Καλών Λιµένων, νότια του
Ηρακλείου στο Ηράκλειο. Τα χρήµατα τα οποία ανακοινώσατε
πριν από λίγο στην πρωτολογία σας είναι ψίχουλα µπροστά στις
ολοένα και αυξανόµενες ανάγκες που προκύπτουν. Τα καταλύ-
µατα που δηµιουργούνται σε διάφορους ακατάλληλους χώρους
είναι απαράδεκτα και δηµιουργούν επιπρόσθετα προβλήµατα
στους ξεριζωµένους, όπως και στους κατοίκους του νησιού προ-
φανώς.

Τα όσα συνέβησαν τον προηγούµενο µήνα µε φόντο τα κρού-
σµατα ψώρας σε πρόσφυγες και µετανάστες στην αίθουσα λιµε-
νεργατών του Ηρακλείου, τα όσα συµβαίνουν κάθε φορά
αναδεικνύουν τη γύµνια και του κεντρικού και του τοπικού κρά-
τους και την επιλεκτική ανικανότητα.

Αυτό λοιπόν που χρειάζεται άµεσα, και σ’ αυτό πρέπει να
απαντήσετε, κύριε Υπουργέ, και κλείνω µε αυτό, είναι η απόδοση
ασύλου σε όλα τα θύµατα των πολέµων και των διωγµών, σύµ-
φωνα µε τη Συνθήκη της Γενεύης για τους πρόσφυγες, χωρίς
τον εγκλωβισµό τους στις άθλιες υπερδοµές-φυλακές που µπο-
ρούν να ταξιδεύουν στις χώρες του πραγµατικού προορισµού
τους, µέτρα και χρηµατοδότηση για τους προσωρινούς χώρους
φιλοξενίας µε αξιοπρεπείς ανθρώπινες συνθήκες, πρόσβαση σε
υγειονοµική περίθαλψη, νοµική συνδροµή, διερµηνεία, διαδικα-
σίες ασύλου και φυσικά να στελεχωθούν πλήρως…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: …όλες οι κρατικές υπηρεσίες
µετανάστευσης και ασύλου µε µόνιµο προσωπικό, µε πλήρη ερ-
γασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, παρακαλώ να είστε
µέσα στον χρόνο.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-
σης και Ασύλου): Θα κάνω ό,τι µπορώ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν θα µπω σε µια ατέρµονη συζήτηση για τα αίτια και τις
ρίζες των µεταναστευτικών πιέσεων και ροών. Μακάρι, να ήταν
ζήτηµα και ευθύνη µιας συγκεκριµένης κυβέρνησης οπουδήποτε,
εθνικής, τότε θα λύναµε το πρόβληµα µε εκλογές. Θα προσερ-
χόταν στις κάλπες ο ελληνικός λαός, θα αποµάκρυνε την ένοχη
κυβέρνηση και θα µειώνονταν και οι µεταναστευτικές ροές προς
οποιαδήποτε χώρα, όχι την Ελλάδα. Φοβούµαι, όµως, ότι δεν
είναι έτσι ακριβώς. 

Η Ελλάδα έχει υποστεί πάρα πολλές πιέσεις και εξακολουθεί
να υφίσταται, ιδίως σε εποχές έξαρσης των ροών -το 2024 ήταν
µια τέτοια εποχή- και η τάση είναι αυξητική. Ασφαλώς, υπάρχει
µεγάλος προβληµατισµός. Το ζήτηµα, όµως, είναι να έχει οικο-
δοµήσει ένα σύστηµα που µπορεί να υποδέχεται αυτούς τους
ανθρώπους, να τους παρέχει κατά το δυνατόν αξιοπρεπείς συν-
θήκες διαβίωσης, να δέχεται τα αιτήµατα για παροχή ασύλου, να
τα επεξεργάζεται σε σχετικά ικανοποιητικές ταχύτητες, ώστε
αυτοί να προωθούνται όπου είναι ο τελικός προορισµός τους,
παρά το γεγονός ότι και αυτές οι συνθήκες, νοµίζω, ιδίως όσον
αφορά τους τελικούς προορισµούς, ευρωπαϊκούς, κυρίως, δεί-
χνουν να αλλάζουν υπό τις κοινωνικοπολιτικές συνθήκες. 

Θα θίξω εδώ σύντοµα τα εξής σηµεία. Υπάρχει πραγµατικά µια
σηµαντική προσπάθεια από το αρµόδιο Λιµενικό Σώµα τόσο για
την επιτήρηση των θαλασσίων συνόρων όσο και για τη διάσωση
ανθρώπων, που οι διακινητές, αυτοί που αναλαµβάνουν να τους
µεταφέρουν µε τα πλωτά µέσα που αναφέρατε, τους βάζουν σε
κίνδυνο, να µην το ξεχνάµε αυτό. Γίνεται διάσωση στη θάλασσα,
κάτω από επικίνδυνες συνθήκες, ιδίως κατά τους χειµερινούς
µήνες και, βεβαίως, έχουµε να κάνουµε µε ένα µακρύ ταξίδι από
τις λιβυκές ακτές µέχρι τη Γαύδο. Αυτό συµβαίνει. Μετά τη διά-
σωση, όµως, προκύπτει η σύλληψή τους και η µεταγωγή τους, η
προώθησή τους, εκεί όπου υπάρχουν δοµές του Υπουργείου Με-
τανάστευσης.

Άρα, το πρώτο κοµµάτι συντελείται από το Λιµενικό και την
Αστυνοµία. Το Υπουργείο Μετανάστευσης παρεµβαίνει, εισέρχε-
ται στο κάδρο, όταν αυτοί οι άνθρωποι µεταφέρονται στα
ΚΥΤ/ΚΕΔ, προκειµένου να καταγραφούν και να παραµείνουν εκεί.

Υπάρχει το νέο δεδοµένο, της ενεργοποίησης ενός διαδρόµου
από τις λιβυκές ακτές προς τη Γαύδο, την Κρήτη και στη συνέ-
χεια, µε τη µεταφορά που περιέγραψα, στην ενδοχώρα. Είναι ένα
νέο δεδοµένο, ένας νέος διάδροµος και θα πρέπει να δούµε πώς
µπορούµε να τον περιφρουρήσουµε καλύτερα, να τον ελέγξουµε
καλύτερα, γιατί όταν έχουµε να κάνουµε µε τη φύλαξη των συ-
νόρων, ναι, νοµίζω µπαίνει στην κουβέντα και το ζήτηµα της πε-
ριφρούρησης των συνόρων.

Υπάρχει, βεβαίως, παράλληλα και η απουσία κάποιας δοµής
ΚΥΤ/ΚΕΔ στην Κρήτη, έτσι ώστε αυτοί οι άνθρωποι να φυλάσ-
σονται, όχι να καταγράφονται, αλλά κατ’ αρχάς να φυλάσσονται
κατά τρόπο ελεγχόµενο και οργανωµένο και παράλληλα να τους
παρέχονται αξιοπρεπείς συνθήκες διαβίωσης.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτού του προβληµατισµού και ιδίως σχε-
διασµού για την αντιµετώπιση κάποιας έκτακτης κατάστασης,
λόγω της έκτασης των ροών, όντως είναι υπό σχεδιασµό η δηµι-
ουργία ενός χώρου ελεγχόµενης διαµονής και φύλαξης των ει-
σερχοµένων, υπό την εποπτεία της Ελληνικής Αστυνοµίας, όχι
δοµή. Εξηγούµαι, για να µην παρεξηγούµαι. Η δοµή έχει να κάνει
µε το Υπουργείο Μετανάστευσης, µε κέντρα υποδοχής, κατα-
γραφής. Δεν είναι, όµως, κάτι τέτοιο. Είναι ένας χώρος φύλαξης.
Χώροι, αυτή τη στιγµή, προτεινόµενες τοποθεσίες, είναι υπό συ-
ζήτηση, δεν έχει αποφασιστεί κάτι.

Επαναλαµβάνω ότι αυτό δεν έχει να κάνει µε κάποιο χώρο υπό
την εποπτεία του Υπουργείου Μετανάστευσης, αλλά έναν χώρο
φύλαξης υπό την εποπτεία της Ελληνικής Αστυνοµίας, έτσι ώστε
να µην υπάρχει η ανεξέλεγκτη κίνηση αυτών των ανθρώπων, που
δηµιουργεί πρόβληµα και στους ίδιους, αλλά και ανησυχία ή προ-
βληµατισµό στις τοπικές κοινωνίες.

Εποµένως, µέχρι τη µεταφορά τους στην ενδοχώρα εκτιµώ ότι
θα ήταν προτιµότερο να κρατούνται σε έναν εποπτευόµενο από
την Αστυνοµία χώρο, µε αξιοπρεπείς συνθήκες, ελεγχόµενα και
οργανωµένα, µέχρι να προκύψει αυτή η µεταφορά.

Ανάλογα µε την έξαρση των ροών, µε τις αυξητικές τάσεις -τις
βλέπουµε αυτή τη στιγµή να διαµορφώνονται- θα παρθούν και οι
σχετικές αποφάσεις, σε συνεργασία πάντα µε τις τοπικές κοινω-
νίες και σίγουρα όχι χωρίς την άποψή τους.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, το Υπουργείο οφείλει να προετοι-
µάζεται για κάθε ενδεχόµενο. Διαχείριση κρίσης είναι η διαχεί-
ριση αυξηµένων µεταναστευτικών ροών. Και στο πλαίσιο αυτής
της συζήτησης υπάρχουν και αυτοί οι σχεδιασµοί.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, εκτιµώ ότι το Υπουργείο αντεπεξέρ-
χεται και όσον αφορά στις χρηµατοδοτήσεις απαντά στα αιτή-
µατα. Αυτά µας ζητήθηκαν από τον Δήµο Γαύδου, αυτά δώσαµε
ως έκτακτη χρηµατοδότηση. Αν µας ζητηθούν περισσότερα για
την κάλυψη αυτών των αναγκών, θα δώσουµε και περισσότερα
και σε όποιο δήµο έχει παρόµοια αιτήµατα.

Το Υπουργείο ανταποκρίνεται κάτω από δύσκολες συνθήκες,
σε συνθήκες πίεσης και προσπαθεί να προβλέψει και για το µέλ-
λον σε συνεργασία πάντα µε τις συναρµόδιες αρχές, δηλαδή Λι-
µενικό και Αστυνοµία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την ένατη µε αριθµό 391/17-1-2025 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Αριστεράς και Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Αλέξανδρου Χα-
ρίτση προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε
θέµα: «Κίνδυνο για τα κονδύλια του Ταµείου Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας εντοπίζει το Ελεγκτικό Συνέδριο. Τι θα κάνει η κυ-
βέρνηση;».

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, µόλις χθες εκατοντάδες χιλιάδες συµπολίτες
µας διαδήλωσαν σε όλη τη χώρα, αλλά και σε πάρα πολλές πό-
λεις της Ευρώπης και του πλανήτη, ζητώντας δικαιοσύνη για το
έγκληµα των Τεµπών.

Και η δικιά µας υποχρέωση εδώ είναι να διασφαλίσουµε ότι θα
αποδοθεί δικαιοσύνη, να αφουγκραστούµε ολόκληρη την ελλη-
νική κοινωνία και να κάνουµε καθετί που περνάει από το χέρι µας,
να αξιοποιήσουµε όλα τα µέσα, πολιτικά, κοινοβουλευτικά, που
έχουµε στη διάθεσή µας, για να λάµψει η αλήθεια.

Θα µου πείτε τώρα και τι σχέση έχουν αυτά τα οποία µας λέτε
τώρα για τα Τέµπη και τις διαδηλώσεις µε τη συγκεκριµένη επί-
καιρη ερώτηση; Θα σας πω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ. Θεωρώ ότι
αυτό το αίσθηµα ασφυξίας, το οποίο έχει κατακλύσει την ελλη-
νική κοινωνία είναι συνολικό και είναι γενικό και αφορά βεβαίως
και τα ζητήµατα της οικονοµίας. Και αφορά τα ζητήµατα της οι-
κονοµίας, γιατί βλέπουν οι πολίτες ότι η Κυβέρνηση ξαναστήνει
ένα success story, βλέπουν οι πολίτες ότι γύρω τους κυκλοφο-
ρούν, χορεύουν τα δισεκατοµµύρια και για την κοινωνική πλει-
οψηφία η αγοραστική δύναµη µειώνεται και βρισκόµαστε στον
πάτο της Ευρώπης.

Και εδώ ερχόµαστε, λοιπόν, να συζητήσουµε σήµερα για τα
ζητήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανεκτικότητας, ενός µη-
χανισµού και ενός εργαλείου, το οποίο, δυστυχώς, και το λέγαµε
από την αρχή ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, το σχεδίασε και το διαχειρίζεται µε τρόπο
άδικο και αδιέξοδο και οδηγούµαστε σε µία αποτυχία ιστορικών
διαστάσεων, µία αποτυχία, η οποία θα φανεί δυστυχώς τα επό-
µενα χρόνια στην πλήρη έκτασή της και θα πλήξει τους εργαζό-
µενους, θα πλήξει τους επαγγελµατίες, θα πλήξει την
προσπάθεια για τη στήριξη της ανθεκτικότητας της χώρας µας,
θα πλήξει τις περιφέρειες.

Η χώρα χάνει αυτή την τεράστια ευκαιρία για να υπάρξει µία
ουσιαστική αλλαγή του παραγωγικού της µοντέλου, για να στη-
ριχθεί η εργασία, για να αντιµετωπιστούν οι προκλήσεις της κλι-
µατικής αλλαγής, για να προστατευτούµε από τις προκλήσεις
της παγκόσµιας οικονοµίας και από τις διεθνείς αναταράξεις.
Και, δυστυχώς, αντί να τα λάβει όλα αυτά υπ’ όψιν της η Κυβέρ-
νηση αναπαράγει ένα µοντέλο, το οποίο µας οδήγησε στη χρεο-
κοπία πριν από δεκαπέντε χρόνια, το µοντέλο του real estate, του
τουρισµού και της συµπίεσης του εργατικού κόστους.
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Και βεβαίως, πλέον όλα αυτά τα οποία λέγαµε εµείς όλο το
προηγούµενο διάστηµα σε σχέση µε τα τεράστια προβλήµατα
που υπάρχουν στην υλοποίηση αυτού του πολύ σηµαντικού προ-
γράµµατος έρχεται πλέον και το αποκαλύπτει και τα εκθέτει και
το ίδιο το Ελεγκτικό Συνέδριο, το οποίο στο πόρισµά του, κύριε
Υπουργέ, µιλάει για πρόβληµα συστηµικό. Δεν αναφέρεται σε
προβλήµατα, τα οποία υπάρχουν σε συγκεκριµένα έργα. Μιλάει
για πρόβληµα, το οποίο αφορά τη συστηµική διαχείριση όλου
του Ταµείου Ανάκαµψης. Καταγράφει ανεπαρκή χρονοδιαγράµ-
µατα και καθυστερήσεις στην ωρίµαση και υλοποίηση του συνό-
λου των έργων. Καταγράφει υποστελέχωση στους φορείς
υλοποίησης. Καταγράφει περιορισµένη διασυνδεσιµότητα των
πληροφοριακών συστηµάτων και άρα αδυναµία εντοπισµού πρό-
ληψης και αντιµετώπισης των καθυστερήσεων.

Σας το είχαµε πει από την αρχή. Δυστυχώς, δεν µας ακούσατε.
Και γιατί δεν µας ακούσατε; Γιατί δυστυχώς το δόγµα σας, το
δόγµα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη είναι το outsourcing, γιατί το
µόνο που νοιάζει την Κυβέρνηση είναι να µπορέσει να µοιράσει
δουλειές σε «ηµέτερους».

Κι έρχεται τώρα το Ελεγκτικό Συνέδριο και τι λέει; Λέει το
Ελεγκτικό Συνέδριο ότι το outsourcing και οι σύµβουλοι δεν κά-
νουν τη δουλειά που πρέπει, τη δουλειά που χρειάζεται.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι βρισκόµαστε σε ένα σηµείο, στο
οποίο, πλέον, τα προβλήµατα σε σχέση µε τη διαχείριση και την
υλοποίηση του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας σάς πε-
ρικυκλώνουν, περικυκλώνουν την Κυβέρνηση. Καθυστερήσεις
και κακοδιαχείριση, µοίρασµα των πόρων σε λίγους και εκλε-
κτούς. Μην ξεχνάµε ότι στο µικροσκόπιο της Ευρωπαϊκής Εισαγ-
γελίας βρίσκεται η Κυβέρνηση για τη διαχείριση ψηφιακών έργων
2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Μέσα, λοιπόν, σε ένα τέτοιο περιβάλλον, σε ένα τέτοιο πλαί-
σιο, και επειδή τα πράγµατα είναι πλέον εξόχως σοβαρά, κύριε
Υπουργέ, εγώ σας θέτω δύο πολύ συγκεκριµένα ερωτήµατα και
παρακαλώ για την απάντησή σας.

Πρώτον, τι ακριβώς έχετε δροµολογήσει και τι ακριβώς θα κά-
νετε για τις καθυστερήσεις που κτυπάει το καµπανάκι το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο;

Δεύτερον, πώς ακριβώς θα διασφαλίσετε ότι ο κίνδυνος αυτών
των καθυστερήσεων δεν θα οδηγήσει σε απώλεια πόρων για την
ελληνική οικονοµία;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, εµείς εµπιστευόµαστε τη δικαιο-
σύνη και η δικαιοσύνη είναι αυτή που θα αποδώσει τα αποτελέ-
σµατα αυτού του τραγικού δυστυχήµατος. Εποµένως, εµείς
εµπιστευόµαστε τη δικαιοσύνη πάντα και το έχουµε πει διαχρο-
νικά. Εσείς πολλές φορές κατηγορούσατε τη δικαιοσύνη και αλά
καρτ κρίνατε για τα αποτελέσµατά της. Εµείς ποτέ δεν κρίναµε
τις αποφάσεις της δικαιοσύνης.

Τώρα, επειδή έχετε διατελέσει Υπουργός, και µάλιστα σε δύ-
σκολες εποχές, εποχές µνηµονιακές, θεωρώ ότι έχετε τη γνώση
και την εµπειρία των ελεγκτικών µηχανισµών, των κοινοτικών ευ-
ρωπαϊκών µηχανισµών. Και γνωρίζετε πολύ καλά ότι οι άνθρωποι
αυτοί, οι άνθρωποι οι οποίοι ασχολούνται µε τα έργα στην Ελ-
λάδα, γνωρίζουν πάρα πολύ καλά την εξέλιξη και παρακολου-
θούν πολύ στενά πριν εισηγηθούν την ολοκλήρωση των
χρονοδιαγραµµάτων και των οροσήµων.

Εποµένως, γνωρίζετε και απ’ τη δική σας θητεία ότι το Task
Force αυτό, το οποίο βρίσκεται πάνω από το κάθε έργο και πάνω
από το Ταµείο Ανάκαµψης -τα προηγούµενα χρόνια ήταν πάνω
από άλλα θέµατα- γνωρίζουν καλά την εξέλιξη και παρακολου-
θούν τα χρονοδιαγράµµατα.

Αλλά επειδή αναφερθήκατε στην Ελλάδα ως ουραγό, θέλω να
σας θυµίσω ότι η Ελλάδα αυτήν τη στιγµή δεν είναι ουραγός στα
ευρωπαϊκά προγράµµατα, ουραγός ήταν η Ελλάδα κατά την δια-
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, όπου το 2019 παραλάβαµε την Ελλάδα την
τελευταία στις απορροφήσεις, κύριε Χαρίτση. Διότι είχατε ακο-

λουθήσει µία διαφορετική πολιτική και έπρεπε να τρέξουµε στην
προγραµµατική περίοδο 2014 - 2020 για να προλάβουµε να µην
απωλέσουµε πόρους.

Αυτή είναι η τρίτη επίκαιρη που απαντώ και ως έχω υποχρέωση
υποχρεωτικά θα επαναλάβω και κάποια ζητήµατα. Ξέρετε, τα ευ-
ρωπαϊκά προγράµµατα, εφόσον ακολουθήσουν µια πολιτική και
µια στρατηγική –κι εδώ έχουµε µια συγκεκριµένη πολιτική και
στρατηγική- κρίνονται και εκ του αποτελέσµατος.

Εποµένως, εγώ θα τα καταθέσω ξανά στη Βουλή. Θέλω να σας
παρουσιάσω ότι η Ελλάδα είναι πρώτη στους πόρους των εθνι-
κών σχεδίων του Ταµείου Ανάκαµψης.

Στις εκταµιεύσεις των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης ως πο-
σοστού του ΑΕΠ του 2023 -δεν έχει βγει το 2024, θα βγει και
τώρα- είµαστε πάλι πρώτοι.

Ως ποσοστό απορρόφησης πόρων ΤΑΑ -γιατί για να συζητάµε
για ένα εργαλείο και για ένα ταµείο, θα πρέπει να βλέπουµε και
τα αποτελέσµατα, κι αυτά δεν τα λέµε εµείς, αυτά τα λένε οι Ευ-
ρωπαίοι και µάλιστα µε αποτελέσµατα τα οποία είναι αναρτηµένα
και τα οποία µπορείτε και εσείς να τα κατεβάσετε- είµαστε
όγδοοι σήµερα µε 51%, αλλά χωρίς να συνυπολογίσει την εκτα-
µίευση που έρχεται των 3,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που έχει εγ-
κριθεί και θα εισρεύσουν τα χρήµατα στην πατρίδα µας ίσως
µέσα στον Φεβρουάριο. Αν συµβεί αυτό θα φτάσουµε στο 60%
της απορρόφησης.

Στα ολοκληρωµένα ορόσηµα είµαστε ακριβώς στον µέσο όρο
της Ευρώπης και στα υποβληθέντα αιτήµατα είµαστε τέταρτοι,
µε πέντε υποβληθέντα αιτήµατα, και θέλω να ενηµερώσω και
εσάς ότι µέσα στο 2025 θα υποβάλουµε δύο αιτήµατα και αυτά
θα µας ανεβάσουν ακόµα περισσότερες θέσεις, το έκτο αίτηµα,
το οποίο θα γίνει τον Απρίλιο, και το έβδοµο αίτηµα, το οποίο θα
υποβληθεί τον Οκτώβριο. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κ. Νικόλαος (Νίκος) Παπαθανάσης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα, η συγκεκριµένη έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου προ-
φανώς, όπως την έχετε διαβάσει κι εσείς, δεν επισύρει δηµοσιο-
νοµικές διορθώσεις, δεν καταλογίζει ευθύνες, δεν διαπιστώνει
ούτε καν αναφέρει παραµικρή µνεία σε παρατυπίες ή µη ορθή
διαχείριση.

Γιατί; Διότι το Ταµείο Ανάκαµψης έχει ένα σχέδιο διαχείρισης
και ελέγχου πάρα πολύ αυστηρό και µέσα στο σχέδιο αυτό υπάρ-
χει χρονοδιάγραµµα. Γιατί αναφέρετε σχετικά µε τα χρονοδια-
γράµµατα ότι δεν υπάρχουν ενδιάµεσα χρονοδιαγράµµατα. Μα
το ίδιο το Ταµείο Ανάκαµψης έχει ένα χρονοδιάγραµµα. Το κάθε
ορόσηµο και το κάθε αίτηµα εκταµίευσης περιλαµβάνει και έργα,
τα οποία έχουν χρονοδιαγράµµατα και στόχους και επίσης περι-
λαµβάνει µεταρρυθµίσεις, οι οποίες έχουν ηµεροµηνία εκπλήρω-
σης. Εποµένως, το ίδιο το Ταµείο Ανάκαµψης και το σχέδιο
διαχείρισης και ελέγχου περιλαµβάνει αυτούς τους χρονοστό-
χους.

Εποµένως, είναι σηµαντικό να δούµε ότι όλα τα έργα τρέχουν
από τα αρµόδια Υπουργεία και βεβαίως η υποστελέχωση -η
οποία είναι µια γενική έννοια και γνωρίζετε πολύ καλά ότι το κρά-
τος σήµερα ακολουθεί µία αποχώρηση µε µία πρόσληψη- καλύ-
πτεται προφανώς από αυτά τα εργαλεία που δίνει το ίδιο το
Ταµείο Ανάκαµψης.

Όσο για το πληροφοριακό σύστηµα που αναφέρετε, θέλω να
σας πω ότι είναι διασυνδεδεµένο -θα συνεχίσω και στη δευτερο-
λογία µου- και αντλεί τις πληροφορίες αυτές από άλλα σχετικά
συστήµατα. Προφανώς υπάρχουν ακόµη κάποια άλλα συστή-
µατα που δεν έχουν διασυνδεθεί, αλλά η πλειοψηφία των συστη-
µάτων έχει διασυνδεθεί.

Θα συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,

6962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



έντεκα µαθήτριες και µαθητές δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
Δηµοτικό Σχολείο Γαλατάδων Πέλλας.

Καλωσορίζουµε τα παιδιά και τους δασκάλους.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σήµερα είναι µια διαδικασία Κοινοβουλευτικού Ελέγχου, όπου
Βουλευτές, Πρόεδροι Κοινοβουλευτικών Οµάδων, όλοι οι Βου-
λευτές, κάνουν ερωτήσεις προς την Κυβέρνηση και τον Υπουργό,
για θέµατα που αφορούν είτε την περιοχή τους είτε γενικότερα.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, αυτό το οποίο εισπράττω εγώ από την απάν-
τησή σας είναι ότι προφανώς οι συστάσεις του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου δεν ισχύουν, ότι έχετε απαντήσεις για όλα.

Θέλω να σας ρωτήσω ευθέως, αυτά που µόλις είπατε τώρα τα
έχετε στείλει ως επίσηµη απάντηση στο Ελεγκτικό Συνέδριο και
για συστάσεις του; Να µας προσκοµίσετε το έγγραφο µε την επί-
σηµη απάντηση του Υπουργείου προς το Ελεγκτικό Συνέδριο πα-
ρακαλώ πολύ. Διότι, όπως είπατε σωστά, επειδή κι εγώ έχω
θητεύσει στο Υπουργείο και υπάρχουν σχετικές αλληλογραφίας,
πρέπει να δούµε ακριβώς τι έχει γίνει.

Σας άκουσα και πάλι, κύριε Υπουργέ, όπως, δυστυχώς, γίνεται
συνεχώς από τα στελέχη της Κυβέρνησης, να πανηγυρίζετε για
τα περί απορρόφησης. Κοιτάξτε, τα επίσηµα στοιχεία µέχρι 10
Οκτωβρίου του 2024 δείχνουν ότι για το Ταµείο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας στην πραγµατική οικονοµία έχουν διοχετευτεί
7,1 δισεκατοµµύρια ευρώ, απορρόφηση µόλις 25%. Επαναλαµ-
βάνω, 10 Οκτωβρίου του 2024. Αυτά είναι τα πραγµατικά στοι-
χεία, τα ξέρετε πολύ καλά.

Δεν είναι απορρόφηση, κύριε Υπουργέ, οι µεταφορές ποσών
στους φορείς υλοποίησης, το παρκάρισµα δηλαδή κονδυλίων.
Αυτό είναι λογιστική απορρόφηση. Δεν συνιστά πραγµατική ενί-
σχυση της οικονοµίας.

Κι επειδή εδώ το θέµα δεν είναι µεταξύ µας ούτε είναι ζήτηµα
προσωπικής ούτε καν κοµµατικής αντιπαράθεσης. Εδώ απαντάτε
βάσει του κοινοβουλευτικού ελέγχου στους πολίτες και στην κοι-
νωνία. Η απένταξη αντιπληµµυρικών έργων, για παράδειγµα, µε
την απίστευτη δικαιολογία ότι αργούν πάρα πολύ οι απαλλοτριώ-
σεις, δείχνει έναν καλό σχεδιασµό, έργα τα οποία εντάχθηκαν
και απεντάχθηκαν;

Στο ζήτηµα του συστηµικού ελέγχου, που σας είπα και πριν,
του Ελεγκτικού Συνεδρίου πρέπει να καταλάβετε ότι ο έλεγχος
αυτός είναι στο σύστηµα το δικό σας, στο σύστηµα το οποίο η
Κυβέρνησή σας επέλεξε, στο σύστηµα διαχείρισης και ελέγχου
το δικό σας. Εσείς επιµείνατε –και σας το είχαµε πει και εξαρ-
χής- να κάνετε πειράµατα µε νέες υπηρεσίες, επιµείνατε σε ένα
νέο µηχανισµό διαχείρισης και όχι στο να αξιοποιήσετε το έµ-
πειρο στελεχιακό δυναµικό που είχε το Υπουργείο για τη διαχεί-
ριση κοινοτικών προγραµµάτων.

Σας είπαµε ότι µε απευθείας ανάθεση σε µεγάλους συµβού-
λους και µε µία υπηρεσία συντονισµού δεν θα µπορέσετε να δια-
χειριστείτε σωστά όλους αυτούς τους πόρους. Και να τα
αποτελέσµατα, να που τα βρίσκουµε σήµερα µπροστά µας.

Και αυτό το οποίο κάνει το Ελεγκτικό Συνέδριο, κύριε
Υπουργέ, είναι να κτυπάει ένα πολύ σηµαντικό καµπανάκι για την
πορεία υλοποίησης αυτού του τόσο σηµαντικού προγράµµατος,
όπως καµπανάκι πριν είχε κτυπήσει και η έκθεση της Κοµισιόν,
όπως καµπανάκι πριν είχε κτυπήσει και η έκθεση του Ευρωπαϊ-
κού Ελεγκτικού Συνεδρίου και συνολικά για την πορεία της ελ-
ληνικής οικονοµίας.

Καµπανάκι κτυπάει και η Τράπεζα της Ελλάδος στην ενδιά-
µεση έκθεση για τη νοµισµατική πολιτική του 2024, όσον αφορά
τους κινδύνους επί των προβλέψεων και ένας από τους κινδύ-
νους που επισηµαίνει η Τράπεζα της Ελλάδος είναι ο χαµηλότε-
ρος του αναµενόµενου ρυθµός απορρόφησης και αξιοποίησης
των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Και αν
αυτός ο κίνδυνος προστεθεί σε άλλους κινδύνους που αντιµετω-
πίζουµε πλέον σήµερα, που έχουν να κάνουν µε τον κίνδυνο που
πάλι η Τράπεζα της Ελλάδος επισηµαίνει για τις φυσικές κατα-
στροφές και τις ανάγκες αποκατάστασης και αποζηµίωσης, έχει

να κάνει µε την αδυναµία σας να προχωρήσετε σε θωράκιση των
δηµόσιων υποδοµών της χώρας, έχει να κάνει µε ευρύτερους κιν-
δύνους που πλέον αντιµετωπίζουµε όπως είναι ο εµπορικός πό-
λεµος και οι δασµοί οι οποίοι εισάγονται και από τον Πρόεδρο
Τραµπ στις εµπορικές συναλλαγές, καταλαβαίνετε ότι αυτή τη
στιγµή το µείγµα για την ελληνική οικονοµία, κύριε Υπουργέ,
είναι εκρηκτικό. Είναι εκρηκτικό!

Και ακούµε βεβαίως και τον Πρωθυπουργό, τον κ. Μητσοτάκη,
ο οποίος υπερθεµατίζει τις εξαγγελίες του νεοεκλεγέντος Αµε-
ρικανού Προέδρου Τραµπ. Θέλει και εκπτώσεις –µας είπε- στην
ευρωπαϊκή πράσινη συµφωνία και, βεβαίως, συναινεί στη µετα-
τροπή της Ευρώπης σε πολεµική οικονοµία και στην αύξηση του
προϋπολογισµού για τις αµυντικές δαπάνες µέχρι και το 5%.

Από πού θα προκύψουν αυτά τα κονδύλια ρωτώ µέσω υµών
τον Πρωθυπουργό, ο οποίος ελπίζω να έρθει και στη Βουλή να
απαντήσει σε αυτά τα πολύ κρίσιµα ερωτήµατα. Από πού θα προ-
κύψουν ακριβώς αυτά τα κονδύλια; Από πού θα κοπούν; Θα κο-
πούν από το κοινωνικό κράτος; Θα κοπούν από τη στήριξη των
εργαζοµένων; Θα κοπούν από την ενίσχυση των µικροµεσαίων;
Από πού ακριβώς θα κοπούν αυτά τα κονδύλια;

Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς –και θα κλείσω µε αυτό για να µην
καταχραστώ και τον χρόνο του Κοινοβουλίου και της διαδικασίας
µας- από την πρώτη στιγµή είχαµε πει –και δυστυχώς πλέον αυτό
διαπιστώνεται παντού- ότι προχωρήσατε στον σχεδιασµό και την
υλοποίηση του Ταµείου Ανάκαµψης χωρίς διαβούλευση, χωρίς
διαφάνεια, χωρίς ένα ολοκληρωµένο στρατηγικό σχέδιο για να
απαντήσει πραγµατικά στις πολύ µεγάλες προκλήσεις που αντι-
µετωπίζει η ελληνική οικονοµία. Αντ’ αυτού, χτίσατε ένα success
story, το οποίο τώρα γκρεµίζεται µε πάταγο. 

Πριν από δύο εβδοµάδες βρέθηκα στη Θεσσαλία, για να δω
πάλι τους πληµµυροπαθείς του «Daniel». Και εκεί µου είπαν και
οι εκπρόσωποι της αυτοδιοίκησης –που δεν ανήκουν στον δικό
µας πολιτικό χώρο, κάθε άλλο- ότι νιώθουν ότι βρίσκονται εκτός
του όποιου κυβερνητικού σχεδιασµού για τη διαχείριση αυτών
των σηµαντικών κονδυλίων.

Την προηγούµενη εβδοµάδα, πριν ακριβώς από µία εβδοµάδα,
βρέθηκα στη δυτική Μακεδονία, πάλι σε συνάντηση µε όλους
τους φορείς της περιοχής. Μου είπαν ότι η διαδικασία της απο-
λιγνιτοποίησης προχωράει ερήµην τους –ερήµην τους!-, µόνο µε
δυο τρεις πολύ µεγάλες εταιρείες, οι οποίες λυµαίνονται τον
χώρο και τη χώρα. Αυτή είναι, δυστυχώς, η πολιτική επιλογή της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη και αυτή η πολιτική επιλογή στοιχίζει
πάρα πολύ ακριβά στην ελληνική κοινωνία και στην ελληνική οι-
κονοµία.

Το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας ήταν και παραµένει
µια πολύ µεγάλη ιστορική ευκαιρία για τη χώρα µας. Δυστυχώς
–και το δυστυχώς το εννοώ- το δυστύχηµα είναι ότι το διαχειρί-
ζεται µία κυβέρνηση που το βλέπει ως ένα ακόµη λάφυρο στα
χέρια της, για να το µοιράσει στους λίγους και εκλεκτούς, οικο-
νοµικά ισχυρούς φίλους της.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κατ’ αρχάς, να ζη-
τήσω συγγνώµη γιατί δεν αναφέρθηκα στον τίτλο του κυρίου
Πρόεδρου και είπα «συνάδελφε». Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη γι’
αυτό. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Αλίµονο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, κα-
ταλαβαίνω ότι στο δεύτερο σκέλος αναφέρεστε στις
καθυστερήσεις. Όµως, η Ελλάδα είναι η πρώτη φορά που έχει
ένα εθνικό σχέδιο, το οποίο καταρτίστηκε κατ’ αρχάς ως εθνική
στρατηγική από τον νοµπελίστα Πισσαρίδη και στη συνέχεια µε-
τουσιώθηκε σε πράξη µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης στο «Ελ-
λάδα 2.0» αλλά και στο ΕΣΠΑ 2021 - 2027. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, οι βασικοί τέσσερις πυλώνες αυτού του σχε-
δίου που δεν υπήρχαν πριν και που κατ’ ουσίαν αυτή η Κυβέρνηση,
η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, έφερε ήταν η πράσινη µε-
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τάβαση, η ψηφιακή µετάβαση, η κατάρτιση –ένα πολύ σηµαντικό
θέµα για τους συµπολίτες µας µετά τα µνηµόνια- και η ανταγωνι-
στικότητα, δηλαδή η στήριξη των επιχειρήσεων. Αυτοί είναι οι βα-
σικοί πυλώνες πάνω στους οποίους στηρίζουµε την εθνική µας
στρατηγική και όλα τα προγράµµατα τρέχουν εκεί. Εποµένως,
υπάρχει σχέδιο συγκεκριµένο κάτι που δεν υπήρχε πριν.

Άκουσα µε µεγάλη προσοχή αυτό που είπατε. Όµως, χωρίς να
το θέλετε, δίνετε εσείς στην απάντηση. Είπατε ότι, βάσει των
στοιχείων που έχετε, 7,1 δισεκατοµµύρια ευρώ µπήκαν στην οι-
κονοµία. Αυτό, κύριε Πρόεδρε, είναι από το επιδοτούµενο σκέ-
λος. Μάλιστα 7,1 µπήκαν από τα 8,6, δηλαδή 90%, λοιπόν, των
πόρων. Έχουµε πάρει 8,6 στο σκέλος των επιδοτήσεων. Τα 7,1,
λοιπόν, στα 8,6 δισεκατοµµύρια, το 90% µπήκε µέσα στην οικο-
νοµία και προφανώς αυτό είναι εκθετικό. Διότι το 2025 θα είναι
4,9 δισεκατοµµύρια από το σκέλος –επαναλαµβάνω- των επιδο-
τήσεων. Μην µπερδεύουµε το σκέλος το δανειακό µε το σκέλος
των επιδοτήσεων, εσείς µόνος σας παραδέχεστε ότι το 90%
µπήκε στην οικονοµία.

Επίσης, αναφερθήκατε στα αντιπληµµυρικά έργα, κύριε Πρό-
εδρε. Μα, δεν το ξέρετε ότι το Ταµείο Ανάκαµψης έχει συγκεκρι-
µένους χρόνους; Προφανώς τα έργα αυτά απεντάχθηκαν, για να
ενταχθούν όµως –και εντάχθηκαν- στο ΕΣΠΑ 2021-2027. Γιατί
έγινε αυτό; Διότι όταν είχαµε την καταστροφή του «Daniel»,
έπρεπε να ανακατευθύνουµε πόρους και έπρεπε να ανακατευ-
θύνουµε 600 εκατοµµύρια, διότι το Solidarity Fund, το Ευρω-
παϊκό Ταµείο, το οποίο στηρίζει για φυσικές καταστροφές είναι
περιορισµένο και µόλις 100 εκατοµµύρια µας έδωσε.

Η διαπραγµάτευση, λοιπόν, του Πρωθυπουργού, που έπρεπε
να καλύψει τα 3,5 δισεκατοµµύρια, έφερε τη διαπραγµάτευση µε
το Ταµείο Ανάκαµψης που µόλις είχε κλείσει για να µεταφερθούν
600 εκατοµµύρια και τη διαπραγµάτευση από το ΕΣΠΑ να πάνε,
από τη νέα προγραµµατική περίοδο, περίπου 1,1 δισεκατοµµύριο
ευρώ, για να µπορέσουµε να καλύψουµε και τα υπόλοιπα καλύ-
πτονται από εθνικούς πόρους.

Εποµένως, δεν πρέπει να λέτε ότι απεντάχθηκαν έργα. Τα
έργα που απεντάχθηκαν είναι αυτά τα οποία δεν µπορούσαν να
ολοκληρωθούν εντός του προγράµµατος του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης και εντάχθηκαν στο ΕΣΠΑ 2021-2027. 

Τώρα, επειδή προφανώς η αγωνία σας στο δεύτερο σκέλος
της ερώτησής σας είναι για την απώλεια πολύτιµων πόρων, σας
διαβεβαιώ ότι η Ελλάδα δεν πρόκειται να χάσει ευρώ από το Τα-
µείο Ανάκαµψης, όπως καταφέραµε και δεν χάσαµε ευρώ από
το ΕΣΠΑ 2014 - 2020, που εσείς το παραδώσατε το 2019 µε 20%.
Γιατί, λοιπόν, υπάρχει αυτό; Διότι υπάρχει η πρόβλεψη µέσα και
στον κανονισµό του Ταµείου να υπάρχουν µικρές αλλαγές στο
Ταµείο, έτσι ώστε να συµπεριλάβουν κάποιες αλλαγές στο πρό-
γραµµα και µη επίτευξη ηµεροµηνιών. Εποµένως, γίνεται αυτό,
το κάνουν όλες οι χώρες της Ευρώπης και επιπροσθέτως –και
κλείνω µε αυτό- έχουµε και µια υπερδέσµευση, έτσι ώστε στο
τέλος της ηµέρας να µη χάσουµε ούτε ένα ευρώ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την ένατη µε αριθµό 408/20-1-2025 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του ανεξάρτητου Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ.
Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών µε θέµα: «Έκθεση Ελέγχου Ελεγκτικού Συνεδρίου για
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας».

Ελάτε, κύριε συνάδελφε.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως σωστά είπατε, είναι η τέταρτη ερώτηση

µε το ίδιο αντικείµενο. Όλες κατατέθηκαν την προηγούµενη
εβδοµάδα, αλλά για διαδικαστικούς λόγους τις συζητήσατε ανά
ζεύγη, δύο µέσα στην εβδοµάδα που πέρασε και δύο σήµερα.

Έχω παρακολουθήσει τη συζήτηση. Διάβασα πολύ προσεκτικά
τα Πρακτικά από τις δύο προηγούµενες συζητήσεις. Παρακολού-
θησα τώρα τον κ. Χαρίτση κι εσάς στη συζήτηση που είχατε.
Τολµώ να πω -και σας το λέω µε κάθε ειλικρίνεια, άλλωστε
έχουµε βρεθεί και στο γραφείο σας όταν είχατε την καλοσύνη
να µε ενηµερώσετε- ότι αν ένιωθα ότι έχουν απαντηθεί επαρκώς
όσα έπρεπε, θα απέσυρα την ερώτηση και δεν θα το συνέχιζα.
Πλην, όµως, λυπάµαι που δεν µπορώ να πω κάτι τέτοιο διότι και

στις προηγούµενες απαντήσεις σας και τώρα έχετε αναφερθεί
σε µια σειρά από µισές αλήθειες -για να µην πω ανακρίβειες- τις
οποίες θα ήθελα να αναδείξω και να σας δώσω την ευκαιρία να
τις απαντήσετε είτε στην πρωτολογία σας είτε στην δευτερολο-
γία σας.

Πρωτίστως αναφερθήκατε στο ότι το Ελεγκτικό Συνέδριο
κάνει παρατηρήσεις ή συστάσεις. Αυτό είναι παντελώς ανακρι-
βές. Το Ελεγκτικό Συνέδριο µε βάση τη νοµοθεσία -την έχω κι αν
θέλετε µπορώ να σας τη δώσω- δεν κάνει απλώς παρατηρήσεις.
Είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένο δικαιοδοτικό γνωµοδοτικό όρ-
γανο στις αρµοδιότητες του οποίου υπάγεται και ο έλεγχος των
δηµοσίων δαπανών και η νοµιµότητα της απορροφησιµότητας
των κοινοτικών κονδυλίων. Αν δεν κάνω λάθος είναι το άρθρο 98
του Συντάγµατος που περιγράφει στο άρθρο 1 στα εδάφια α-ζ
αναλυτικά τι γίνεται. Άρα, σας παρακαλώ µην ξαναπείτε ούτε για
παρατηρήσεις απλώς, ούτε για συστάσεις.

Το δεύτερο πολύ σηµαντικό κοµµάτι είναι ότι ενώ απαντήσατε
στον κ. Παππά και το υπονοήσατε και τώρα στον κ. Χαρίση για
τον αριθµό των δισεκατοµµυρίων που µπαίνουν στη χώρα, δεν
έχετε δώσει καµία σωστή απάντηση για τον πολύ µικρό αριθµό
των εταιρειών στις οποίες πηγαίνουν αυτά τα χρήµατα. Πρόκειται
για επτά εταιρείες οι οποίες κάνουν εργολαβίες και αυτές κάνουν
οι εργολαβίες και αυτές κάνουν εργολαβίες. Και αν υποθέσουµε
-πολύ ενδεικτικά θα το πω- ότι σε κάθε βήµα αυτής της αναδοχής
και υποαναδοχής πηγαίνει ένα 10% προς όφελής της από πάνω
βαθµίδας, αν έχουµε µόνο δύο τέτοιες ενδιάµεσες βαθµίδες
έχουµε µείον 20% έσοδο από ότι αν είχαµε απευθείας αναθέσεις
σε µικρότερες κοινοπραξίες. Και αυτό το 20% λιγότερο, σηµαίνει
20% λιγότερα έργα.

Επειδή, όπως ξέρει ο κ. Κωνσταντινόπουλος, θεωρώ πολύ ση-
µαντικό κάποιος να µπορεί στον χρόνο που του δίνεται να απο-
δώσει και το νόηµα που θέλει και τις ερωτήσεις του, θα
σταµατήσω εδώ και θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστούµε ιδιαίτερα. Όχι εγώ.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Δεν το κάνει κανένας και φταίει και το
προεδρείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Βλέπω ότι στο πρώτο σκέλος της ερώτησής σας αναφέρεστε
στη συσσώρευση υλοποιούµενων έργων. Θα προσπαθήσω να
απαντήσω και στο δεύτερο σκέλος για τις συµβάσεις.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σας έκανα άλλες ερω-
τήσεις. Δεν ξέρω αν τις σηµειώσατε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Μια χαρά τις έχω
σηµειώσει. Θα τις απαντήσω. Θα πρέπει να σας πω ότι στην έν-
νοµη τάξη υπάρχει ένας νόµος, κύριε συνάδελφε. Είναι ο ν.4412
όπως ισχύει. Και ο νόµος αυτός είναι νόµος περί δηµοσίων συµ-
βάσεων. Και µάλιστα αυτός ο νόµος είναι πολύ αυστηρός, διότι
όλα είναι ψηφιοποιηµένα κι εµείς δεν µπορούµε να υπαγορεύ-
σουµε ποιες εταιρείες θα έρθουν για να λάβουν µέρος σε έναν
διαγωνισµό. Δεν ισχύουν στην Ελλάδα αυτά που λέτε. Ίσως αφο-
ρούν κάποια άλλη χώρα.

Να σταθώ, λοιπόν, στο πρώτο σκέλος της ερώτησής σας. Να
σας πω να µην ανησυχείτε. Τα εµβληµατικά έργα είναι σε εξέλιξη
και θα ολοκληρωθούν. Έργα όπως είναι το «Εξοικονοµώ», το
«Προλαµβάνω», 300 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι οι δράσεις για την
υγεία και τα απογευµατινά χειρουργεία. Όλα θα ολοκληρωθούν
εντός του χρόνου του Ταµείου Ανάκαµψης.

Τριάντα εφτά χιλιάδες απογευµατινά χειρουργεία θα ολοκλη-
ρωθούν. Το δωρεάν ψηφιακό φροντιστήριο, 424 εκατοµµύρια.
Τριάντα έξι χιλιάδες διαδραστικοί πίνακες έχουν ήδη ολοκληρω-
θεί. «Το Σπίτι µου ΙΙ» που είναι σε εξέλιξη. Διακόσια πενήντα και-
νούργια ηλεκτρικά λεωφορεία, ήδη, έρχονται και έχουν
ολοκληρωθεί. Το βόρειο τµήµα του Ε65, οι εβδοµήντα αστικές
αναπλάσεις της πατρίδας µας κ.α.. Τα καταθέτω στη Βουλή.
Ίσως θα πρέπει να τα µελετήσετε.
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(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών, κ. Νικόλαος (Νίκος) Παπαθανάσης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Θα σας απαντήσω και για τις εταιρείες στις οποίες αναφέρε-
στε για τα δάνεια.

Θα επανέλθω σε αυτό το οποίο είπατε για το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο. Βεβαίως και έχουµε δώσει τις απαντήσεις µας στο Ελεγ-
κτικό Συνέδριο ως έχουµε υποχρέωση. Σεβόµαστε τη
δικαιοσύνη. Το είπα και νωρίτερα. Αλλά σας είπα ότι δεν επισύρει
δηµοσιονοµικές διορθώσεις. Δεν διαπιστώνει ούτε καν την πα-
ραµικρή µνεία σε παρατυπίες ή µη ορθή διαχείριση. Θέτει θέ-
µατα τα οποία έχουµε απαντήσει ένα προς ένα. Κυρίως αυτό που
θέλω να σας πω είναι ότι η παρακολούθηση του Ταµείου Ανά-
καµψης και ειδικά του σχεδίου διαχείρισης και ελέγχου είναι
πολύ αυστηρή και δεν θα µπορούσαµε να πάρουµε τα χρήµατα
µε τις αποδόσεις όπως καταγράφηκαν -έχω δώσει τα Πρακτικά
στη Βουλή- αν δεν είχαµε πετύχει τα ορόσηµα έργα.

Εκείνο που έχει κυρίως σηµασία είναι οι απορροφήσεις. Πλέον
από µόνα τους τα νούµερα µιλούν. Είµαστε µία χώρα στις πρώ-
τες θέσεις της Ευρώπης. Η απορρόφηση θα προχωρήσει εκθε-
τικά καθότι φέτος έχουµε στόχο 4,9 δισεκατοµµύρια ευρώ, µε
δύο αιτήµατα πληρωµής 3,9 δισεκατοµµύρια τον Απρίλιο και 3,5
δισεκατοµµύρια –µιλώ και για το δανειακό σκέλος που είναι
πέραν των 4,9 δισεκατοµµυρίων ευρώ- και µε µεγάλη ώθηση και
στήριξη στην ανάπτυξη και την οικονοµία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλο): Κύριε Χουρ-
δάκη, έχετε τον λόγο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ. Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Παπαθανάση, θα ήθελα το σχόλιό σας για το πώς σας
φαίνεται ότι µόνο εφτά είναι οριστικοί ανάδοχοι για τόσα πολλά
λεφτά και επίσης αν θεωρείτε πρέπον, σωστό ή ότι είναι χρηστή
διαχείριση του δηµόσιου χρήµατος να υπάρχουν τόσες υπεργο-
λαβίες. Γιατί, ξαναλέω, ότι δύο επίπεδα υπεργολαβιών µειώνουν
κατ’ ελάχιστο 20% -ίσως και παραπάνω- τους διαθέσιµους πό-
ρους.

Είπατε στην πρωτολογία σας κάτι που πολύ προσεκτικά σας
είπα ότι είχα δει και στα Πρακτικά. Τα έχετε καταθέσει ξανά στα
Πρακτικά. Στη συζήτηση που είχατε µε τον κ. Παππά από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ λέγατε πάλι για τριάντα εφτά χιλιάδες χειρουργεία, για το
«Εξοικονοµώ», για την Ε65, τις αναπλάσεις κ.λπ.. Αυτό, όµως,
που δεν λέτε είναι ότι τίποτα από όλα αυτά δεν αλλάζει το παρα-
γωγικό µοντέλο της οικονοµίας, κύριε Παπαθανάση. Αυτό που
χρειάζεται και το λέει και το κέντρο προγραµµατισµού και οικο-
νοµικών ερευνών που είναι δηµόσιος φορέας, είναι η µετατροπή
από µια οικονοµία στην οποία έχουµε υψηλή έλευση τουριστών,
άρα µια οικονοµία υπηρεσιών, σε µια οικονοµία αληθινής παρα-
γωγικότητας και εξωστρέφειας. Ελάχιστα από τα χρήµατα τα
οποία ξοδεύονται, ελάχιστες από τις δράσεις τις οποίες έχει ανα-
λάβει η Κυβέρνηση µε τα χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης είναι
προς αυτήν την κατεύθυνση.

Είπατε επίσης ότι δεν έχει βρεθεί τίποτα µεµπτό. Όταν το
Ελεγκτικό Συνέδριο λέει ότι στα περισσότερα έργα καταγράφον-
ται µόνο οι ηµεροµηνίες έναρξης και λήξης χωρίς ενδιάµεσες
κρίσιµες ηµεροµηνίες, σε τι διαφοροποιείται αυτό από τις µακέ-
τες που κοροϊδευτικά ανέφερε ο κ. Μητσοτάκης την Παρασκευή
προς τον κ. Ανδρουλάκη; Χωρίς σαφείς χρονικούς σταθµούς µε
µη έγκαιρη ανίχνευση των προβληµάτων. Επίσης, κανένας τρό-
πος για σαφή ορισµό των καθυστερήσεων ούτε προκαθορισµένο
διορθωτικό µέτρο.

Δεν ξέρω ποια είναι η γνώµη σας αλλά, ας πούµε, στο πανεπι-
στήµιο στο οποίο εγώ διακονώ εδώ και αρκετά χρόνια, το να µην
έχουµε παραδοτέα σε ένα έργο στον ΕΛΚΕ, ο ΕΛΚΕ θα µας στα-
µατήσει τη χρηµατοδότηση. Δεν αρκεί να έχουµε µόνο την
έναρξη και τη λήξη. Πόσο µάλλον εδώ που τα θέµατα είναι πολύ
ή θα έπρεπε να είναι πολύ πιο σηµαντικά.

Μιλήσατε για εµβληµατικά έργα. Ξέρετε κι εσείς ότι τα εµβλη-
µατικά έργα ή τα έργα εθνικής σηµασίας έχουν άλλη διαδικασία
για να προκηρυχθούν. Έτσι δυστυχώς έγινε και το flyover στη

Θεσσαλονίκη αποκλείοντας ή ορίζοντας απευθείας το ποιος θα
κάνει τι, µε αποτέλεσµα να έχουµε την υπερκοστολόγηση των
ΣΔΙΤ χωρίς να έχουµε ακόµα τελική µελέτη.

Θα τελειώσω γιατί θεωρώ και το ξαναλέω ότι είναι απαραίτητο
όλοι να είµαστε στον χρόνο µας, κύριε Πρόεδρε και όταν δεν εί-
µαστε ο Πρόεδρος να το ρυθµίζει. Στη Θεσσαλία µε τον «Daniel»
έχετε εικόνα ότι µικρότεροι κατασκευαστές προσέφυγαν κι
έχουν καταφέρει την προσωρινή αναστολή των αναθέσεων. Ο
λόγος είναι ότι φαίνεται ότι κακώς έχουν βγει απ’ έξω.

Και επειδή αναφερθήκατε ότι δεν θα χαθεί κανένα ευρώ και
ότι θα γίνουν όλα στους χρόνους, ενδεχοµένως δεν είναι τόσο
σηµαντικοί οι χρόνοι ή το να µη χαθεί, όσο το να νιώθουµε όλοι
ότι υπάρχει διαφάνεια, ότι δεν υπάρχει αδικία και να µην αναγ-
καζόµαστε είτε για κακοδιαχείριση χρήµατος είτε για υπόνοια
συγκάλυψης ατυχηµάτων να βγαίνουν περίπου ένα εκατοµµύριο
άνθρωποι στους δρόµους, όπως έγινε χθες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Επειδή αναφέρθηκε
ο κύριος συνάδελφος σε παραδοτέα, σας εξήγησα και πάλι ότι
όλο το Ταµείο Ανάκαµψης βασίζεται πάνω σε παραδοτέα. Το
κάθε ορόσηµο έχει συγκεκριµένη ηµεροµηνία ολοκλήρωσης και
δεν θα µπορούσαµε να είµαστε στις πρώτες θέσεις της Ευρώ-
πης, αν δεν πετυχαίναµε τα ορόσηµα.

Κατ’ αρχάς, έχετε στην ερώτησή σας το δεύτερο σκέλος εδώ
για τις συµβάσεις, αλλά θέσατε και πολλά ενδιάµεσα θέµατα. Θα
προσπαθήσω τώρα στον χρόνο.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Επειδή αυτό έχει απαντηθεί. Για να µη
σας βάλω να λέτε τα ίδια.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ναι, το καταλα-
βαίνω, αλλά θα µπορούσατε να προσθέσετε µε µία νέα επίκαιρη
όλα αυτά, γιατί τώρα θέσατε πέντε θέµατα και ο κύριος Πρό-
εδρος µε κοιτάει για να ολοκληρώσω. 

Πάµε, λοιπόν, στα παραδοτέα. Όλο το Ταµείο Ανάκαµψης είναι
µια πράξη που είναι γεµάτη από παραδοτέα και, µάλιστα, όχι
µόνο παραδοτέα τα οποία έχουν συγκεκριµένο αποτέλεσµα,
αλλά µε ηµεροµηνίες. Δεν θα µπορούσαµε να πάρουµε λεφτά,
εάν δεν πετυχαίναµε τα ορόσηµα και τις ηµεροµηνίες. Από εκεί
και πέρα, δεν προβλέπεται κάποιο ενδιάµεσο, διότι το ίδιο το Τα-
µείο Ανάκαµψης λέει ότι αν δεν έχεις κάνει αυτά τα πενήντα έργα
µέχρι 30 Νοεµβρίου, αν δεν έχεις πετύχει αυτούς τους στόχους,
δεν µπορείς να κάνεις αίτηµα. 

Εποµένως, όταν βλέπετε µια χώρα που είναι στις πρώτες θέ-
σεις της Ευρώπης, κάτι γίνεται σωστά. Αφού λύσαµε το θέµα του
ΚΗΜΔΗΣ, εννοώ δηλαδή των δηµοσίων συµβάσεων, σας είπα ότι
έχουµε τον 4412, υπάρχει το ΚΗΜΔΗΣ, υπάρχει ένα ηλεκτρονικό
σύστηµα, στο οποίο υποχρεούµαστε όλοι να παρακολουθούµε
και µάλιστα όλες οι δηµόσιες συµβάσεις τρέχουν από εκεί. Επο-
µένως, δεν µπορούµε να ξεφύγουµε από αυτό. 

Τώρα στο δανειακό σκέλος προφανώς ακούσατε τον κ. Παππά
που µιλούσε για επτά εταιρείες. Προφανώς δεν είναι έτσι. Ακού-
στε. Όταν λέµε µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, µιλάµε για εται-
ρείες µέχρι δέκα άτοµα, µιλάµε για εταιρείες µέχρι πενήντα
άτοµα, εταιρείες οι οποίες είναι µικρές. Άρα, η µικροµεσαία επι-
χειρηµατικότητα είναι όλο αυτό το κοµµάτι. Η µικροµεσαία επι-
χειρηµατικότητα υπηρετείται στο 100% από το ΕΣΠΑ. Είναι το
ΕΣΠΑ µόνο για µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα. Το Ταµείο Ανά-
καµψης έχει δύο πυλώνες: Το κοµµάτι των επιδοτήσεων, το
οποίο αφορά όλους µας. Σίγουρα θα έχετε λάβει ένα SMS για
προληπτικές εξετάσεις. Εδώ δεν είναι θέµα εταιρειών. Εδώ είναι
θέµα υλοποίησης έργων. Σας είπα για τους διαδραστικούς πίνα-
κες, την ανακαίνιση των κέντρων υγείας. Εποµένως, δεν αφορά
εταιρείες µικρές και µεγάλες. 

Πάµε τώρα στο δανειακό. Να θυµίσω τι είναι το δανειακό. Το
δανειακό είναι λεφτά τα οποία παίρνουµε και θα τα επιστρέ-
ψουµε στην Ευρώπη. Δεν είναι λεφτά τα οποία µένουν στην Ελ-
λάδα. 

Εκεί, λοιπόν, θέλω να σας πω -και µπορώ να σας στείλω και
τις σχετικές πληροφορίες- από τις τετρακόσιες δεκαεννέα εγκρί-
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σεις οι διακόσιες δεκαοκτώ -πάνω από το 50%- είναι µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις, κύριε συνάδελφε, και οι διακόσιες µία είναι
µεγάλες επιχειρήσεις. Και εκτός αυτού πρέπει να σας πω ότι
πάνω από τετρακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις µέσω του Ταµείου
Ανάκαµψης πήραν στήριξη για να µπορέσουν να βάλουν τα POS
στην επιχείρησή τους για άλλες δράσεις. 

Εποµένως, στηρίζει ειδικά τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα
µε επιδοτήσεις και στο κοµµάτι το δανειακό πάνω από το 50%
είναι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Κάνετε λάθος όταν αναφέρεστε
σε επτά. Επτά είναι οι πολύ µικρές. Μην τα µπερδεύετε. Η µικρο-
µεσαία επιχειρηµατικότητα. Διαβάστε τα λίγο. Μπορώ να σας
στείλω, αν θέλετε, και τα αποτελέσµατα ή να καταθέσω κι αυτό
το χαρτί στη Βουλή.

Από αυτά, λοιπόν, οι διακόσιες δεκαοκτώ είναι µικροµεσαίες
επιχειρήσεις. Ναι, έχουν µικρότερα επιχειρηµατικά σχέδια οι µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις. Πώς να το κάνουµε; Δεν µπορεί να
είναι η µεγάλη επιχείρηση µε την πολύ µικρή επιχείρηση και να
έχουν το ίδιο επιχειρηµατικό σχέδιο. Όµως, αριθµητικά είναι πε-
ρισσότερο από το 50%. 

Κλείνω µε το θέµα των πόρων και αν θα απωλέσουµε πόρους.
Σας είπα δεν πρόκειται να απωλέσουµε.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Για το µείγµα οικονοµίας πείτε µας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Για το µείγµα οικο-
νοµίας σας απάντησα ότι έχει τέσσερις πυλώνες το Ταµείο
Ανάκαµψης. Οι τέσσερις πυλώνες αυτοί υπηρετούνται. 20% πρέ-
πει να είναι ψηφιακό, 37% πρέπει να είναι πράσινη µετάβαση.
Έχει συγκεκριµένους στόχους και το ίδιο ισχύει. Προσέξτε το
ποσοστό αυτό δεν είναι µόνο στο κοµµάτι των Grants, των επι-
δοτήσεων, είναι και στο δανειακό σκέλος. Δηλαδή, στα 36 δισε-
κατοµµύρια το 20% πρέπει να είναι τουλάχιστον ψηφιακά, 37
πρέπει να είναι πράσινο και εδώ, για να µπορέσουµε να εξυπη-
ρετήσουµε ή µάλλον να µπορέσουµε να τρέξουµε ένα νέο πρό-
γραµµα, αν δεν πετύχουµε τους στόχους αυτούς ή στο δανειακό
σκέλος αν δεν πετύχει η κάθε τράπεζα τον στόχο του 20 και του
37, δεν µπορεί να προχωρήσει σε δάνεια. 

Εποµένως, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι και το σχέδιο διαχεί-
ρισης και ελέγχου παρακολουθείται και το έκτο αίτηµα θα κά-
νουµε τον Απρίλιο ή αρχές Μαΐου και το έβδοµο αίτηµα και η
Ελλάδα θα παραµείνει στις πρώτες θέσεις µε τη µεταρρυθµι-
στική πολιτική και την ικανότητα και τη δυνατότητα που έχουµε
ως Κυβέρνηση να προχωράµε σε µεταρρυθµίσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τη δέκατη µε αριθµό 407/20-1-2025 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Αλέξανδρου Καζαµία
προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Νέα έκθεση-κόλαφος
για το κράτος δικαίου, τη δηµοκρατία και τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα στην Ελλάδα από το Παρατηρητήριο Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, προ ολίγων ηµερών η διεθνής οργάνωση

Human Rights Watch, το Παρατηρητήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των, εξέδωσε την έκθεσή της για όλο τον κόσµο για το έτος
2024. Στο κεφάλαιό της για την Ελλάδα η έκθεση αυτή ανέφερε
µεταξύ άλλων ότι η χώρα µας αντιµετωπίζει διαρκείς προκλήσεις
στο κράτος δικαίου που πηγάζουν από κρατικές δράσεις που
υποβαθµίζουν τους δηµοκρατικούς θεσµούς και βλάπτουν τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα. 

Επίσης, αναφέρεται σε παρεµβάσεις στην ελευθερία των
µέσων ενηµέρωσης, σε επιτηρήσεις δηµοσιογράφων εντεταλµέ-
νες από το κράτος και σε ένα εχθρικό περιβάλλον για τους υπε-
ρασπιστές των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Αυτά λέει η έκθεση για
το κράτος και την Κυβέρνηση το 2024.

Οι ευτελιστικές αυτές διατυπώσεις, κύριε Υφυπουργέ, έρχον-
ται σε µια συγκυρία κατά την οποία ο πρώην Πρόεδρος της Βου-
λής κ. Τασούλας, ο οποίος χειραγώγησε τους θεσµούς για να
ελέγξει τις Ανεξάρτητες Αρχές και να παρεµποδίσει τη διερεύ-
νηση κρίσιµων υποθέσεων, όπως είναι το έγκληµα των Τεµπών,
προάγεται τώρα από την Κυβέρνηση στο ύπατο πολιτειακό

αξίωµα του Προέδρου της Δηµοκρατίας. 
Παράλληλα, η έκθεση του Παρατηρητηρίου Ανθρωπίνων Δι-

καιωµάτων όχι µόνο δεν απαξιώνει το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου του Φεβρουαρίου του 2024, όπως έκανε η Κυβέρ-
νησή σας, αλλά αντιθέτως το αποκαλεί ορόσηµο και µια κρίσιµη
στιγµή καµπής που έκρουσε τον κώδωνα του κινδύνου –λέει- για
πολύ σοβαρούς κινδύνους εις βάρος της δηµοκρατίας, των θε-
µελιωδών δικαιωµάτων και της ελευθερίας των µέσων ενηµέρω-
σης στην Ελλάδα. 

Και σας ερωτώ, κύριε Υφυπουργέ: Δεν προβληµατίζουν καθό-
λου την Κυβέρνηση τα άκρως ανησυχητικά συµπεράσµατα µε-
γάλων διεθνών οργανώσεων, όπως είναι η Human Right Watch,
για την απογοητευτική κατάσταση του κράτους δικαίου στη
χώρα µας, της ελευθερίας της έκφρασης και των ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων, καθώς και για όσα καταγγέλλουν όσον αφορά την
υποβάθµιση των θεσµών και της δηµοκρατίας από κρατικές δρά-
σεις;

Και, δεύτερον, ποια µέτρα σκοπεύει να λάβει η Κυβέρνηση για
την άµεση αντιµετώπιση των παραβιάσεων του κράτους δικαίου
και των πολιτικών ελευθεριών στην Ελλάδα που καταγγέλλουν
οι διεθνείς οργανισµοί, ούτως ώστε να πάψει πλέον να διασύρε-
ται το όνοµα της χώρας διεθνώς ως κράτος που υπονοµεύει τη
δηµοκρατία και αποκλίνει από τις ευρωπαϊκές πρακτικές στην
οµαλή λειτουργία των θεσµών και στην προάσπιση των ανθρω-
πίνων δικαιωµάτων;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε συ-

νάδελφε, το κράτος δικαίου είναι αυτό που εγγυάται και διασφα-
λίζει τα ανθρώπινα δικαιώµατα και όλες τις συναφείς θεσµικές
εγγυήσεις που αποτελούν προϋπόθεση για τη λειτουργία της δη-
µοκρατίας. Αυτό ακριβώς επιδιώκει και η Κυβέρνησή µας. Ας
δούµε λίγο την κατάσταση, όπως διαµορφώνεται τα τελευταία
χρόνια στη χώρα.

Στη διάρκεια, λοιπόν, των τελευταίων ετών η Ελληνική Κυβέρ-
νηση έχει προβεί σε µια σειρά από σηµαντικές µεταρρυθµίσεις
και παρεµβάσεις µε στόχο τη διασφάλιση της ανεξαρτησίας των
θεσµών, την ενίσχυση της διαφάνειας και τη διασφάλιση της λο-
γοδοσίας. 

Συγκεκριµένα, έχουµε απαντήσει θεσµικά και µε τεκµηριωµένα
στοιχεία σε όλα τα σηµεία ψηφίσµατος του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου της 7ης Φεβρουαρίου 2024 στο οποίο αναφερθήκατε, µε
επίσηµες µάλιστα αναφορές και εκθέσεις διεθνών οργανισµών,
όπως την έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το κράτος δι-
καίου του έτους 2023, στην έκθεση της οµάδας GRECO για την
καταπολέµηση της διαφθοράς του έτους 2024 και στην έκθεση
της Παγκόσµιας Τράπεζας για την καταπολέµηση της διαφθοράς
του έτους 2022. Οι εκθέσεις αυτές αξιολογούν αυστηρά και αν-
τικειµενικά την κατάσταση του κράτους δικαίου στη χώρα µας
σε σύγκριση µε τις υπόλοιπες χώρες µέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, αποδεικνύοντας την πρόοδο που έχει επιτευχθεί και στον
τοµέα αυτόν σε σχέση µε τις υπόλοιπες χώρες.

Σε ό,τι αφορά τώρα την ετήσια έκθεση για το κράτος δικαίου
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής η οποία έχει καθιερωθεί από το 2020,
η χώρα µας υποστηρίζει τη διαδικασία από την πρώτη στιγµή,
καθώς πρόκειται για µια διαδικασία αυτοελέγχου κατά την οποία
γίνεται αναλυτική χαρτογράφηση της λειτουργίας των θεσµών της
δηµοκρατίας και της δικαιοσύνης. Μάλιστα, η πρόοδος που έχει
επιτευχθεί σε όλους τους τοµείς του κράτους δικαίου, όπως στη
δικαιοσύνη, στην καταπολέµηση της διαφθοράς, στην ελευθερία
των µέσων µαζικής επικοινωνίας και στο σύστηµα ελέγχων και
ισορροπιών της χώρας µας, αποτυπώνεται µε τον πλέον σαφή
τρόπο στην τελευταία ετήσια έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
για το κράτος δικαίου το 2024. 

Για τη φετινή αξιολόγηση, υπενθυµίζω, µεταφέρθηκαν µόνο
τέσσερις συστάσεις, µε αποτέλεσµα η χώρα µας να κατατάσσε-
ται πλέον στα εννέα ευρωπαϊκά κράτη µε τις λιγότερες συστά-
σεις, καθώς δεκαοκτώ άλλα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης έχουν περισσότερες από τέσσερις. Είναι η πρώτη φορά
που έχουµε τις λιγότερες συστάσεις. Αυτό, λοιπόν, αποδεικνύει
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ότι η Ελλάδα ακολουθεί µια στρατηγική συµµόρφωσης και διαρ-
κούς βελτίωσης. 

Ειδικότερα, οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες και οι θεσµικές αλ-
λαγές που προωθούνται δια του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε
στόχο την ενίσχυση των θεσµών και την καταπολέµηση της δια-
φθοράς αποτυπώνονται ως εξής: Με την πρόσφατη εµβληµατική
νοµοθετική µεταρρύθµιση µε σκοπό οι ολοµέλειες των ανωτάτων
δικαστηρίων, δηλαδή όργανα αποτελούµενα αποκλειστικά από
δικαστές, να έχουν δυνατότητα γνώµης για την επιλογή της ηγε-
σίας του αντίστοιχου δικαστηρίου, που πλέον αποτελεί έναν
σταθµό στην ενίσχυση της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης. Σύµ-
φωνα, µάλιστα, µε την τελευταία έκθεση για το κράτος δικαίου
µε αυτήν τη ρύθµιση επήλθε πλήρης συµµόρφωση της χώρας
µας προς την αντίστοιχη σύσταση για τη δικαιοσύνη. Πλέον η
χώρα µας δεν εφαρµόζει µόνο τα ευρωπαϊκά πρότυπα για τις επι-
λογές των δικαστών, αλλά αποτελεί η ίδια διεθνές καλό παρά-
δειγµα ενίσχυσης της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης και
προαγωγής του κράτους δικαίου.

Στον τοµέα καταπολέµησης της διαφθοράς τόσο η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή όσο και ο ΟΟΣΑ αναγνωρίζουν τις σηµαντικές νοµοθε-
τικές πρωτοβουλίες του Υπουργείου και ειδικότερα: Τη θεσµο-
θέτηση της ποινικής ευθύνης νοµικών προσώπων και οντοτήτων
για αδικήµατα διαφθοράς και δωροδοκίας. Την αυστηροποίηση
του πλαισίου για την αύξηση των ποινών ως προς τα αδικήµατα
της δωροδοκίας και της δωροληψίας πολιτικών προσώπων, δι-
καστικών και λοιπών δηµοσίων λειτουργών, καθώς και για πρά-
ξεις νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες.

Ως προς την ελευθερία των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, σας
υπενθυµίζω ότι καταγράφηκε επίσης σηµαντική πρόοδος στον
τοµέα της ελευθερίας των µέσων ενηµέρωσης και της ενίσχυσης
της ασφάλειας των δηµοσιογράφων µε την κατάργηση του αξιό-
ποινου χαρακτήρα της απλής δυσφήµισης, παρ’ όλο που το αδί-
κηµα αυτό εξακολουθεί να υφίσταται σε άλλες έννοµες τάξεις.
Καθίσταται πλέον, µετά από την κατάργηση της διάταξης του
362 δυσκολότερη η επιδίωξη αποζηµίωσης µε την έγερση αγω-
γής επί τη βάσει συµπεριφοράς που συνιστά απλή δυσφήµηση.
Στόχος της µεταρρύθµισης, όπως αντιλαµβάνεστε, είναι να ενι-
σχυθεί η δυνατότητα έκφρασης της ελεύθερης έκφρασης των
δηµοσιογράφων και η προστασία τους από καταχρηστικές αγω-
γές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κα-
ζαµία, έχετε τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Υφυπουργέ, η απάντηση
που µας δώσατε είναι πραγµατικά περίεργη. Μας λέτε ότι η Ελ-
λάδα κάνει τώρα προόδους, µεταρρυθµίσεις και η Κυβέρνηση
κάνει παρεµβάσεις µε τις οποίες είπατε -αυτή τη λέξη χρησιµο-
ποιήσατε- η Ελλάδα αυτή τη στιγµή είναι το διεθνές καλό παρά-
δειγµα όσον αφορά το κράτος δικαίου, τις ελευθερίες έκφρασης
και πληροφορίας και τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Και αναφερθή-
κατε στην έκθεση της Ευρωπαϊκής Κοµισόν για το 2024 -του
2023 ήταν κόλαφος- ως απόδειξη για όσα λέτε. 

Σας διαβάζω. Την έχω εδώ την έκθεση µπροστά µου. «Στο επί-
πεδο της εκλαµβανόµενης ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης στην
Ελλάδα εξακολουθεί να κινείται σε µέτρια επίπεδα». Διεθνές
καλό παράδειγµα αυτό. Μάλιστα, µιλάτε για πρόοδο. Ξέρετε τι
λέει εδώ; «Η εµπιστοσύνη των πολιτών στη δικαιοσύνη έχει πέσει
από τα προηγούµενα χρόνια». Αυτό λέει η έκθεση και αναφέρει
τα στατιστικά στοιχεία. 

Άλλη περίπτωση που αναφέρει η έκθεση της Κοµισιόν την
οποία εσείς επικαλείστε ως επιβεβαίωση ότι η Ελλάδα είναι
πλέον το διεθνές καλό παράδειγµα. «Σύµφωνα µε την αντίληψη
εµπειρογνωµόνων και διευθυντικών στελεχών επιχειρήσεων, το
επίπεδο διαφθοράς στον δηµόσιο τοµέα είναι υψηλό». Τα διαβά-
σατε αυτά; Σε εσάς µιλάω. Τι κοιτάτε πίσω σας; «Συνεχίζονται οι
διαδικασίες επιλογής…» -λέει η έκθεση- «…για την αντιµετώπιση
των προκλήσεων όσον αφορά τους πόρους της ρυθµιστικής
αρχής, των µέσων µαζικής επικοινωνίας, ενώ έχουν εκφραστεί
ανησυχίες σχετικά µε την ανεξαρτησία της». Παρακάτω: «Η
ασφάλεια των δηµοσιογράφων εξακολουθεί να αποτελεί ζή-
τηµα». Παρακάτω: «Οι Ανεξάρτητες Αρχές, οι οποίες συστήνον-
ται δυνάµει του Συντάγµατος, αντιµετωπίζουν προκλήσεις».

Παρακάτω: «Εξακολουθούν να υπάρχουν ανησυχίες σχετικά µε
το χώρο για την κοινωνία των πολιτών» κ.λπ.. 

Και αυτή δεν είναι µεµονωµένη περίπτωση. Το Στέιτ Ντιπάρ-
τµεντ των Ηνωµένων Πολιτειών, ο στρατηγικός µας σύµµαχος,
τα ίδια λέει στην έκθεσή του για το 2024 τον Απρίλιο. Και µάλι-
στα, είναι τόσο ισχυρά αυτά που λέει στην έκθεσή του για την
κατάσταση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων στην Ελλάδα -το Στέιτ
Ντιπάρτµεντ, όχι ένας ανεξάρτητος διεθνής οργανισµός- είναι
τόσο ισχυρά ώστε το Υπουργείο Εξωτερικών διαµαρτυρήθηκε
στο Στέιτ Ντιπάρτµεντ και είπε ότι δεν ρώτησε την Ελληνική Κυ-
βέρνηση για να διατυπώσει τις απόψεις του. Το Στέιτ Ντιπάρ-
τµεντ µιλά για αυθαίρετες συλλήψεις, για κακοµεταχείριση
κρατουµένων, κάνει λόγο για περιορισµό στην κριτική που ασκεί-
ται πάνω στην Κυβέρνηση και για διώξεις δηµοσιογράφων. 

Κύριε Υφυπουργέ, ο κόσµος που συγκεντρώθηκε χθες στις
πλατείες των µεγάλων πόλεων, στο Σύνταγµα, στη Θεσσαλονίκη,
σε όλη τη χώρα και στο εξωτερικό για να διαµαρτυρηθεί για την
συγκάλυψη του εγκλήµατος των Τεµπών από την Κυβέρνησή
σας, δεν συγκεντρώθηκε επειδή το κράτος δικαίου στην Ελλάδα
είναι υγιές. Δεν συγκεντρώθηκε επειδή η δικαιοσύνη απονέµεται
µε ανεξαρτησία. Συγκεντρώθηκε ακριβώς για όλα αυτά που λένε
οι εκθέσεις των διεθνών οργανισµών. Κι εσείς έρχεστε να µας
πείτε εδώ ότι όλα βαίνουν καλά, ότι κάνουµε τις απαραίτητες µε-
ταρρυθµίσεις και ότι η Ελλάδα είναι το διεθνές καλό παράδειγµα,
τη στιγµή που οι πάντες ασκούν κριτική για την κατάσταση του
κράτους δικαίου στη χώρα. Σε ποιο σύµπαν κατοικείτε; 

Θα πρέπει να µας πείτε πιο συγκεκριµένα τι σκοπεύετε να κά-
νετε. Γιατί αν νοµίζετε ότι κάνατε κάτι, αυτό οπωσδήποτε δεν
είναι επαρκές. Οι πάντες το βλέπουν διεθνώς και µέσα στη χώρα
το βλέπουν οι πολίτες. Τι σκοπεύετε να κάνετε για να βελτιώσετε
την κατάσταση του κράτους δικαίου, των ανθρωπίνων δικαιωµά-
των και της ελευθερίας έκφρασης και ενηµέρωσης στη χώρα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Σε αντί-

θεση µε εσάς, κύριε συνάδελφε, εγώ ήµουν συγκεκριµένος για
το τι κάνουµε και το τι σκοπεύουµε να κάνουµε. 

Επίσης, συµπληρώνοντας την απάντησή µου, έχει ήδη συγκρο-
τηθεί επιτροπή στο Υπουργείο Δικαιοσύνης για την επεξεργασία
και την ενσωµάτωση της Οδηγίας για τα anti-SLAPP, παρέχοντας
εγγυήσεις για τη δυνατότητα ελεύθερης έκφρασης των δηµο-
σιογράφων. 

Όµως, κύριε συνάδελφε, πρέπει να παρατηρήσω ότι διαβάζετε
επιλεκτικά τα κείµενα τα οποία έχετε µπροστά σας. Διότι από την
έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής βλέποντας κανείς την περί-
ληψη που αφορά στη χώρα µας λέει µεταξύ άλλων: «Οι έλεγχοι
των πολιτικών κοµµάτων έδειξαν ότι έχει βελτιωθεί το επίπεδο
συµµόρφωσης µε τους νέους κανόνες. Η προστασία των µαρτύ-
ρων δηµοσίου συµφέροντος επεκτάθηκε και στα αδικήµατα δια-
φθοράς. Η Κυβέρνηση αναπτύσσει ολοκληρωµένο σύστηµα
διαχείρισης κινδύνων για την αύξηση της διαφάνειας και της ακε-
ραιότητας στις δηµόσιες συµβάσεις, τοµέας που εξακολουθεί να
θεωρείται υψηλού ενδιαφέροντος». 

Εσείς, λοιπόν, αποµονώσατε ορισµένα σηµεία τα οποία επιση-
µάνατε…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Πολλά, όχι ορισµένα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): ...µόνο και

µόνο για να δείξετε ότι στην Ελλάδα υπάρχει πρόβληµα.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Δεν υπάρχει πρόβληµα; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Εγώ ανα-

φέρθηκα, όµως, στην ουσία της έκθεσης και σας είπα ότι η Ελ-
λάδα είναι από τα κράτη µέλη τα οποία έχουν τις λιγότερες
συστάσεις για το τρέχον έτος. Αυτό το αµφισβητείτε; Δεν µπο-
ρείτε να το αµφισβητήσετε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Είµαστε το διεθνές καλό παρά-
δειγµα;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Πάντα
υπάρχει περιθώριο βελτίωσης του κράτους δικαίου. Αυτό, όµως,
δεν σηµαίνει ότι µέχρι σήµερα δεν έχει η χώρα µας σηµειώσει
πρόοδο. Αυτή είναι η διαφορά µας. Εγώ σας λέω ότι εµείς προ-
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σπαθούµε να συµµορφωνόµαστε και να βελτιωνόµαστε. Εσείς
έρχεστε στην ίδια την ερώτησή σας την οποία αποπειράστε
άστοχα να συνδέσετε ακόµα και µε την επιλογή του Προέδρου
της Δηµοκρατίας και βεβαίως µε τα Τέµπη, όπως συµβαίνει σε
κάθε τι το οποίο έρχεται στην Ελληνική Βουλή.

Επίσης, κάνετε και το εξής. Αποµονώνετε από την έκθεση την
οποία επικαλείστε του Παρατηρητηρίου για τα Ανθρώπινα Δι-
καιώµατα σηµεία τα οποία αφορούν στην Ελλάδα, χωρίς να ανα-
φέρετε τι έχει πει το Παρατηρητήριο για τις άλλες χώρες στην
ίδια την έκθεσή του, αλλά αποκρύβοντας και τα θετικά σηµεία
στα οποία αναφέρεται για τη χώρα µας.

Ακούστε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, τι έχει πει για τη Γερµανία.
Στη Γερµανία λέει πολύ πιο σοβαρά από αυτά που λέει για τη
χώρα µας, όπως κάνει αναφορές για αποτυχία αντιµετώπισης
της ακροδεξιάς από τα πολιτικά κόµµατα, για ρατσιστική, αντι-
σηµιτική και αντιµουσουλµανική βία µίσους, για περιορισµό της
ελευθερίας έκφρασης, περιορισµό της ελευθερίας του συνέρχε-
σθαι και του συνεταιρίζεσθαι, αναφορά στην αύξηση περιστατι-
κών ενδοοικογενειακής βίας. Τα ίδια και στη Γαλλία για
εγκλήµατα µίσους κατά µειωτικών πληθυσµών, διεύρυνση κοινω-
νικών ανισοτήτων στη γαλλική κοινωνία και επιτάχυνση της δια-
δικασίας νοµοθέτησης που περιορίζει τη δηµοκρατική συζήτηση.
Στην Ιταλία αναφορά για παρέµβαση στην ελευθερία των µέσων
ενηµέρωσης και τους περιορισµούς στην κοινωνία των πολιτών,
για φυλετικές διακρίσεις, για έλλειψη ανεξαρτησίας των µέσων
ενηµέρωσης, για παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη κ.ο.κ..

Αυτές, λοιπόν, είναι παρατηρήσεις οι οποίες δεν αφορούν τη
χώρα µας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Για τη χώρα µας σας ρωτώ, όχι
για τη Γερµανία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ή θα
έλεγα στη χώρα µας γίνεται µε την ηπιότερη έκφραση.

Το λέω αυτό για να καταδείξω ότι ζητήµατα του κράτους δι-
καίου επισηµαίνονται και ορθώς επισηµαίνονται από διεθνείς ορ-
γανισµούς και φόρα που έχουν σκοπό ακριβώς στο να
επισηµαίνουν ζητήµατα του κράτους δικαίου. Η διαφορά µας,
όµως, είναι ότι εµείς βελτιωνόµαστε, ενσωµατώνουµε στο εθνικό
µας δίκαιο όλες αυτές τις συστάσεις που πρέπει να ενσωµατω-
θούν και προσπαθούµε κάθε φορά να έχουµε κάνει ένα βήµα για
την ενίσχυση του κράτους δικαίου και της ελευθερίας έκφρασης.

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τη δωδέκατη µε αριθµό 409/20-1-2025 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Χαράλαµπου Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα:
«Η µετατροπή των κιλών σε λίτρα στο εµπόριο ελαιόλαδου συνι-
στά κατάφωρη αδικία εις βάρος των αγροτών-παραγωγών».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι το

τελευταίο διάστηµα έχει λάβει χώρα στη δηµόσια σφαίρα ένα ζή-
τηµα που αφορά πλήθος συµπολιτών µας, αρωγών όλου του οι-
κοσυστήµατος της αλυσίδας παραγωγής του ελαιολάδου, ένα
εξαιρετικό προϊόν για τη χώρα µας, ένα εξαγώγιµο προϊόν, στο
οποίο όµως έχει παρατηρηθεί µια κατάφωρη αδικία.

Είναι από τις ελάχιστες περιπτώσεις όπου η παραγωγή ενός
προϊόντος και δη µε τη µορφή του ρευστού, αλλάζει η µονάδα
µέτρησης και αυτή η αλλαγή µονάδος µέτρησης συνιστά µια κα-
τάφωρη αδικία κυρίως για τους παραγωγούς, αλλά και εν τέλει
για τους καταναλωτές στο ράφι. Άρα αδικία και στους παραγω-
γούς στο χωράφι και στους καταναλωτές στο ράφι. Αυτό συµ-
βαίνει µε µια πάγια πρακτική δεκαετιών. 

Σκοπός του ερωτήµατός µου της επίκαιρης ερώτησης είναι να
υπάρξει µια αλλαγή σε αυτό το κακώς -κατά την άποψή µου- sta-
tus quo που έχει δηµιουργηθεί. Η µετατροπή των κιλών σε λίτρα
–και θα µου επιτρέψετε να πω ότι όπως γνωρίζουµε στην αναλο-
γία µεταξύ κιλών και λίτρων όλα ξεκινούν από το γεγονός ότι για
παράδειγµα ένας παραγωγός που παράγει 1.000 κιλά ελαιόλαδο
αυτοµάτως αυτό µετατρέπεται, λόγω του βάρους του ελαιόλα-

δου, στη µεταφορά σε λίτρα στο 1,09 λίτρα. Άρα, παράγει ένα
προϊόν, το πουλά σαν µια παραγωγή 7 ευρώ το κιλό, το λίτρο,
και ο µεταπράτης, γιατί εκεί κρίνεται το πρόβληµα κατά την
άποψή µας, στον µεταπράτη και όχι στον ελαιοπαραγωγό, αλλά
στα επόµενα στάδια µέχρι να φτάσει στα σουπερµάρκετ, επω-
φελείται από την αύξηση στην πράξη από το 1 στο 1,09, άρα έχει
9%  µεγαλύτερη ποσότητα να πουλήσει. Αυτό νοµίζω ότι είναι
µια αδικία. Στη δευτερολογία µου θα το αναλύσω, αλλά θέλω να
ακούσω, κυρία Παπαδηµητρίου την τοποθέτησή σας επ’ αυτού.

Βέβαια το ερώτηµά µου εδράζεται σε δύο πυλώνες. Πρώτον,
προτίθεστε να θεσπίσετε κάποιο µέτρο προστασίας των αγροτών
παραγωγών ελαιολάδου που να µην αφήνει κανένα περιθώριο
µετατροπής της µονάδας µέτρησης από κιλά σε λίτρα; Δεύτε-
ρον, εξίσου σηµαντικό κατά την άποψή µου, προτίθεστε να πα-
ρέµβετε κανονιστικά στον κλάδο εµπορίας ελαιολάδου κατόπιν
αιτήµατος σύµφωνα µε το άρθρο 11 του ν.3959/2011, προκειµέ-
νου να εκκινήσει τον έλεγχο η ίδια η Επιτροπή Ανταγωνισµού;

Κλείνω λέγοντας µια παλιά ρήση του Ανδρέα Παπανδρέου,
που έλεγε, γιατί το είχαµε βιώσει και τη δεκαετία του ‘80 αυτό:
«Ή κιλά κιλά ή λίτρα λίτρα». Σε αυτήν τη διαφοροποίηση νοµίζω
ότι κρύβεται -όπως λέµε ο διάβολος στις λεπτοµέρειες- έτσι και
σε αυτήν την περίπτωση κρύβεται και εν πάση περιπτώσει συνι-
στά µια αδικία για τους παραγωγούς, αλλά και τους καταναλω-
τές.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-

ξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, όπως είναι γνωστό και σύµφωνα µε την

υπουργική απόφαση 91354/2017 που αναφέρετε και στην ερώ-
τησή σας, η οποία θεσπίστηκε για την προστασία των καταναλω-
τών, αλλά και για την εύρυθµη λειτουργία της αγοράς, έχει
καθοριστεί ως η γενική αρχή της διάθεσης των προϊόντων η από-
λυτη διαφάνεια µε τρόπο ώστε η επισήµανση εκάστου είδους να
γίνεται άµεσα αντιληπτή από τον καταναλωτή, µε ακριβείς και
σαφείς αναγραφόµενες ενδείξεις είτε στη συσκευασία του προ-
ϊόντος είτε σε αντίστοιχη πινακίδα ετικέτα, είτε σε οποιοδήποτε
άλλο µέσο πληροφόρησης.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την παράγραφο 5 του άρθρου 2β της πα-
ραπάνω µε αριθµό 91354/2017 σχετικής απόφασης του Υπουρ-
γού Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας µε θέµα: «Κωδικοποίηση
κανόνων διακίνησης και εµπορίας προϊόντων και υπηρεσιών», οι
γνωστοί κανόνες ΔΙΕΠΠΥ, την οποία και εσείς αναφέρετε, προ-
βλέπεται ότι για λόγους που αφορούν στην ενηµέρωση των κα-
ταναλωτών η µονάδα µέτρησης της ποσότητας των προϊόντων
σε υγρή ή αέρια κατάσταση είναι το λίτρο. Ένας από τους λό-
γους για τους οποίους προβλέπεται η συγκεκριµένη µονάδα µέ-
τρησης αφορά στη δυνατότητα του καταναλωτή να µπορεί µε
απλό τρόπο να επιβεβαιώσει τον όγκο του υγρού ή αέριου προ-
ϊόντος, όπως το ελαιόλαδο, που έχουν γνωστή χωρητικότητα. Για
παράδειγµα χρησιµοποιώντας ο καταναλωτής ένα άλλο µπου-
κάλι χωρητικότητας ενός λίτρου ή ένα κατάλληλα βαθµονοµη-
µένο δοχείο ογκοµετρίας.

Ωστόσο, αν και είναι ήδη γνωστό, δεν θέλω να επισηµάνω ότι
αυτή η υποχρέωση δεν υφίσταται για τις συναλλαγές µεταξύ πα-
ραγωγών και εµπόρων. Εκεί τα συναλλασσόµενα µέρη είναι ελεύ-
θερα να καθορίζουν τον τρόπο συναλλαγής τους καθώς και τη
µονάδα µέτρησης ανάλογα µε την εκάστοτε συναλλαγή και σύµ-
φωνα µε την επαγγελµατική συνήθεια σε κάθε κλάδο. Συνεπώς,
οι συναλλαγές εν προκειµένω µπορούν να γίνονται είτε σε κιλά
και σε τόνους, προκειµένου να γίνεται µέτρηση της µάζας, είτε
σε λίτρα και σε κυβικά µέτρα προκειµένου -αν έχει επιλεγεί- να
γίνεται µέτρηση του όγκου. Η επιλογή της µονάδας µέτρησης γί-
νεται βάσει των φυσικών χαρακτηριστικών του εµπορευόµενου
προϊόντος, αλλά και των συνθηκών που επικρατούν κατά τη χρο-
νική στιγµή της συναλλαγής.

Για παράδειγµα, το ελαιόλαδο, το οποίο αναφέρετε στην επί-
καιρη ερώτησή σας, κύριε συνάδελφε, έχει πυκνότητα περίπου
914 γραµµάρια ανά λίτρο σε θερµοκρασία 20 βαθµών Κελσίου
και πίεση µια ατµόσφαιρα. Ωστόσο η πυκνότητά του µεγαλώνει
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σε 923 γραµµάρια ανά λίτρο στους 6 βαθµούς Κελσίου και µει-
ώνεται σε 908 γραµµάρια ανά λίτρο στους 29 βαθµούς Κελσίου.
Αυξοµειώνεται, δηλαδή, ο όγκος του ανάλογα µε τις επικρατού-
σες ατµοσφαιρικές συνθήκες, δηλαδή ανάλογα µε την πίεση και
τη θερµοκρασία που επικρατούν στο συγκεκριµένο σηµείο. Είστε
και µηχανικός, νοµίζω αντιλαµβάνεστε τι θέλω να πω σχετικά µε
την πυκνότητα του υγρού ελαιολάδου.

Στις περιπτώσεις που έχουµε µεγάλες ποσότητες ελαιολάδου
αντικειµενικότερος είναι ο τρόπος µέτρησης της µάζας, ζύγισης
σε κιλά ή τόνους, που είναι ένα µέγεθος που δεν µεταβάλλεται
από τη θερµοκρασία και το υψόµετρο, χωρίς πάντα φυσικά να
αποκλείεται και να γίνεται η διενέργεια της συναλλαγής σε λίτρα.
Όταν είναι απόλυτα γνωστές και ελεγχόµενες οι συνθήκες θερ-
µοκρασίας η συναλλαγή λαµβάνει χώρα σε περιοχές µε χαµηλό
υψόµετρο, δηλαδή πίεση περίπου ίση µε µια ατµόσφαιρα.

Σε κάθε περίπτωση, παραγωγοί και έµποροι µπορούν οι ίδιοι
να επιλέξουν την κατάλληλη µονάδα µέτρησης που επιθυµούν
για να πραγµατοποιήσουν τις συναλλαγές τους, χωρίς αυτό να
περιορίζεται από τους κανόνες διακίνησης και εµπορίας προϊόν-
των και υπηρεσιών και µετέπειτα να γίνει αντιστοίχιση τιµολόγη-
σης βάσει της µονάδας µέτρησης που οι ίδιοι έχουν επιλέξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Μαµουλάκη.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Δράττοµαι της ευ-
καιρίας να ξεκινήσω από το τέλος, από την παρατήρηση της κ.
Παπαδηµητρίου, της κυρίας Υφυπουργού. Πράγµατι υπό κανο-
νικές συνθήκες, η αναλογία είναι 1:1,09, όπου κανονικές συνθή-
κες 20 βαθµοί Κελσίου grosso modo και µία ατµόσφαιρα, που
αυτές είναι που επικρατούν στην πλειονότητα των ελαιουργείων
της χώρας. Δεν έχουµε κάποια σοβαρή διαφοροποίηση. Το πρό-
βληµα και νοµίζω ότι έχει γίνει αντιληπτό από την πλευρά σας,
αυτό που εξέθεσα είναι το εξής: ότι κάποιοι κακοπροαίρετα εκ-
µεταλλεύονται αυτή την αιφνίδια αλλαγή στη µονάδα µέτρησης
στην παραγωγή αυτής της αλυσίδας µέχρι το τελικό προϊόν και
αισχροκερδούν ή κερδοσκοπούν -να το πούµε πιο κοµψά- στις
πλάτες και των παραγωγών, αλλά και των ίδιων των καταναλω-
τών, που από τις υπεραγορές τροφίµων, από τα σουπερµάρκετ,
το αποκτούν. 

Εδώ τι πρέπει να γίνει και πολιτικά, αλλά και νοµοτεχνικά, νο-
µοθετικά κατά την άποψή µας; Πρέπει να επιβληθεί µια διάταξη
οριζόντια, όπως µπορεί κάλλιστα να συµβεί αρκεί να υπάρχει πο-
λιτική βούληση. Συµβαίνει σε άλλα κράτη-µέλη της Ευρώπης για
προϊόντα που έχουν ρευστή µορφή, όπως είναι έλαια εν προκει-
µένω, να είναι µία σταθερή µονάδα µέτρησης. Γιατί όπως παρα-
τηρείτε και εσείς και είναι ευρέως γνωστό, στην αγορά αυτό
εκµεταλλεύονται, αυτήν την αλλαγή κατά το δοκούν όπου θέ-
λουν, µεγάλοι χονδρέµποροι, δυστυχώς από το εξωτερικό που
παίρνουν χύδην το ελαιόλαδο σε µεγάλες ποσότητες, το τυπο-
ποιούν -στην τυποποίηση γίνεται συνήθως και η αλλαγή της µο-
νάδας µέτρησης- και έτσι πολλαπλασιάζουν το όφελος τους. Και
εκεί που υπάρχει ένα προϊόν, το οποίο ζυγίζει ένα κιλό, το βαφτί-
ζουν λίτρα και του αυξάνουν την ποσότητα. Ακόµα και αν η τιµή
παραµείνει ίδια.

Άρα πού θέλω να καταλήξω, κυρία Υφυπουργέ; Από τη στιγµή
που έχει γίνει κατανοητό ότι εδώ υπάρχει µια στρέβλωση και
υπάρχει µια αδικία και στους παραγωγούς και στους καταναλω-
τές, µπορεί κάλλιστα και έχει συµβεί σε άλλης µορφής προϊόντα,
να επιβληθεί νοµοθετικά η αναγκαιότητα να υπάρχει σε όλη την
αλυσίδα αυτή µία ξεκάθαρη µονάδα µέτρησης. Θέλουµε λίτρα;
Λίτρα. Θέλουµε κιλά; Κιλά. Και στον καταναλωτή που θα το βλέ-
πει όταν θα εκτίθεται το προϊόν, όπως καλά λέτε, στην περι-
γραφή του σε λίτρα είτε σε κιλά. Από την αρχή όµως, µέχρι το
τέλος. Ειδάλλως πολύ φοβούµαι ότι αυτό το καθεστώς που εξυ-
πηρετεί ελάχιστους, το τονίζω αυτό, ελάχιστους χονδρέµπορους
συνήθως και µεταποιητές και µεταπράτες θα παραµείνει, και θα
παραµείνει εις βάρος των πολλών. 

Άρα µια παράκληση επί τη ευκαιρία της εν λόγω επίκαιρης
ερώτησης, παρ’ όλο που κινηθήκατε στην πρωτολογία σας σε
επίπεδα καθαρά, αν µου επιτρέπετε, by the book όσον αφορά το
υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο, εδώ υπάρχει µία διαφορά,
υπάρχει κάτι το οποίο ευδιάκριτα είναι αδικία. Να προχωρήσουµε

λοιπόν σε νοµοθετικό στάδιο αλλαγής του. Αυτό είναι και το αί-
τηµα και νοµίζω καθολικό αίτηµα του πρωτογενούς τοµέα, όχι
µόνο της Κρήτης που προφανώς το ελαιόλαδο και η παραγωγή
του έχει µια πρωτοκαθεδρία, αλλά όλης της χώρας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κυρία Υφυπουργέ.
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-

ξης): Κύριε συνάδελφε, είπα και στην πρωτολογία ότι δεν υπάρ-
χει απαγόρευση για την επιλογή της µονάδας µέτρησης για το
ελαιόλαδο µεταξύ παραγωγού, αγρότη και εµπόρου. Υπάρχει
ελευθερία στο να επιλέξουν όποια µονάδα µέτρησης θέλουν είτε
σε κιλά είτε σε λίτρα. Η υποχρέωση υπάρχει µόνο για την πώ-
ληση στη λιανική. Και σας είπα και φαντάζοµαι ότι το καταλαβαί-
νετε και το επαναλαµβάνω, ότι ο όγκος είναι µια µονάδα
µέτρησης που µεταβάλλεται ανάλογα µε τις συνθήκες περιβάλ-
λοντος. Σε αντίθεση µε τα κιλά, τα οποία παραµένουν ως µια µο-
νάδα µέτρησης σταθερή. Και να ρωτήσω και το εξής, αγαπητέ
συνάδελφε: Η υπουργική απόφαση που καθόρισε την αναγραφή
σε λίτρα, η 91354/2017 είναι µια απόφαση, η οποία εκδόθηκε και
τέθηκε σε ισχύ επί της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Για ποιο
λόγο, κύριε συνάδελφε, δεν προβλέψατε τότε να γίνεται η µέ-
τρηση µόνο σε κιλά και όχι να υπάρχει η δυνατότητα σε λίτρα;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Τώρα τι κάνουµε;
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-

ξης): Και επίσης και για να µην αφήνουµε αναπάντητα ερωτή-
µατα όσον αφορά το αν υπάρχουν ενδείξεις στα ελαιοτριβεία,
σαφώς και πάλι µε τους κανόνες διέπει, υπάρχει υποχρέωση στα
ελαιοτριβεία και σε εµφανές σηµείο αυτών να αναρτάται και ο τι-
µοκατάλογος και ο τρόπος που θα γίνεται η πληρωµή των ελαι-
οτριβείων και αυτό ελέγχεται και από τις υπηρεσίες του
Υπουργείου Ανάπτυξης και από τις διευθύνσεις ανάπτυξης κάθε
περιφερειακής ενότητας. 

Όσον αφορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησής σας σχετικά
µε τη δυνατότητα παρέµβασης του Υπουργού προς την Επι-
τροπή Ανταγωνισµού, σύµφωνα µε το άρθρο 11 του ν.3959/2011.
Κύριε συνάδελφε, σύµφωνα µε τη συγκεκριµένη διάταξη ο
Υπουργός για να πάρει αυτήν την πρωτοβουλία και να εκκινήσει
έλεγχο η Επιτροπή Ανταγωνισµού, προϋπόθεση είναι να έχει δια-
πιστωθεί ότι δεν υπάρχουν συνθήκες αποτελεσµατικού ανταγω-
νισµού. Εδώ έχετε εσείς να αναφέρετε κάτι τέτοιο; Ότι δεν
υπάρχουν δηλαδή συνθήκες αποτελεσµατικού ανταγωνισµού;
Καταγγέλλετε κάτι τέτοιο; Δεν το βλέπω στην ερώτησή σας. 

Πέραν αυτού θα µου επιτρέψετε επειδή η ερώτησή σας αφορά
εν πολλοίς και τους αγρότες παραγωγούς και παρόλο που είναι
στο πλαίσιο αρµοδιοτήτων του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης,
να κάνω µια αναφορά στα όσα έχει κάνει η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη για τη στήριξη του πρωτογενούς τοµέα πα-
ραγωγής και τα οποία ανέπτυξε διεξοδικά και ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός πριν από λίγες ηµέρες εδώ από το Βήµα της
Βουλής. Η Κυβέρνησή µας, κύριε συνάδελφε πήρε πραγµατικά
µέτρα ελάφρυνσης της φορολογίας των αγροτών. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κυρία Υφυπουργέ,
σας παρακαλώ, επί της ερωτήσεως απαντήστε.

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-
ξης): Επί της ερωτήσεως, κύριε συνάδελφε. Είναι απολύτως συ-
ναφές. Ρωτάτε για τους αγρότες παραγωγούς του ελαιολάδου.
Φυσικά, εκεί θέλω να σας απαντήσω. Ότι µειώσαµε τη φορολογία
στο 9% και µάλιστα στις περιπτώσεις οµάδων παραγωγών ή στην
περίπτωση συµβολαιακής γεωργίας σε 50%. Διευρύναµε τον
αριθµό των νέων αγροτών και µάλιστα αυξήσαµε το ποσό της
ενίσχυσης τους από 30.000 ευρώ σε 42.000 ευρώ. Παύει µια για
πάντα από το 2025 ο ειδικός φόρος κατανάλωσης στο αγροτικό
πετρέλαιο. 

Φυσικά δεν λέµε ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα σε όλους τους
αγρότες παραγωγούς και φυσικά και στους παραγωγούς ελαι-
ολάδου. Αλλά είµαστε εδώ για να στηρίζουµε τον πρωτογενή
τοµέα παραγωγής, να στηρίζουµε τους αγρότες και τους παρα-
γωγούς µας και πάντα προστατεύοντας φυσικά και τον κατανα-
λωτή. 

Σας ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα συζη-
τηθεί η τέταρτη µε αριθµό 388/17-1-2025 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Στυλιανού
Φωτόπουλου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Εκ-
προσώπηση πανελλαδικής εµβέλειας σωµατείων στρατιωτικών
στελεχών στο Στρατιωτικό Γραφείο του Υπουργού Εθνικής Άµυ-
νας (ΣΓ ΥΕΘΑ)». 

Ελάτε, κύριε συνάδελφε.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τα τελευταία χρόνια έχουµε διαπιστώσει ότι η

συνδροµή των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων σε καθήκοντα
τα οποία εκφεύγουν των στρατιωτικών τους υποχρεώσεων έχει
αυξηθεί, λόγω διαφόρων προβληµάτων και λόγω µιας εγγενούς
δυσλειτουργίας του δηµοσίου τοµέα, οπότε ο στρατός είναι η
εγγύηση ως η καλύτερη λύση. 

Αυτό σε συνδυασµό µε προβλήµατα όπως είναι η µείωση του
πραγµατικού µισθού, την οποία έχουν τα στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων, όπως είναι το πρόβληµα στην εξεύρεση κατοικίας για
τους στρατιωτικούς µας, οι οποίοι µετατίθενται σε όλη την επι-
κράτεια, αλλά και το γεγονός των ελλείψεων υλικών σε πάρα
πολλές µονάδες δηµιουργεί από µόνο του ένα αίσθηµα εγκατά-
λειψης από την πολιτεία. Και αυτό αν θέλετε αντικατοπτρίζεται
και φαίνεται και από τις παραιτήσεις των στελεχών τόσο στο
στρατό ξηράς και στην αεροπορία όσο και στο πολεµικό ναυτικό. 

Αυτό δηµιουργεί ένα εκρηκτικό κλίµα και θα περίµενε κανείς
η αντιµετώπιση την οποία θα έπρεπε να έχουν τα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων από τη µεριά του Υπουργείου να είναι ιδιαι-
τέρως προσεκτική σε κάθε επίπεδο, τόσο στο επίπεδο των στε-
λεχών των µονάδων όσο και στα επίπεδα των συνδικαλιστών, οι
οποίοι εκπροσωπούν τους στρατιωτικούς µας και τις οικογένειές
τους. 

Ερωτάστε λοιπόν -γιατί έχουµε γίνει δέκτες πολλών παραπό-
νων από συνδικαλιστές, αλλά και στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων- εάν στο στρατιωτικό γραφείο του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας υπηρετούν συνδικαλιστές, στελέχη δευτεροβάθµιων
συνδικαλιστικών οργανώσεων των Ενόπλων Δυνάµεων, αν -όπως
οφείλετε και φαντάζοµαι ότι θα το έχετε κάνει- έχετε παραχωρή-
σει, όπως ορίζει ο ν.1264/1982, τον χώρο τον οποίο προβλέπεται
για τις συνδικαλιστικές οργανώσεις στα στελέχη, ούτως ώστε να
µπορούν να παρέχουν τις υπηρεσίες τους τόσο προς τα στελέχη
των Ενόπλων Δυνάµεων, όσο και προς τον Υπουργό.

Θα επανέλθω στη δεύτερη φάση της ερώτησης µου µε λεπτο-
µέρειες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο Υφυπουργός κ. Κεφαλογιάννης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Θα κάνω ένα σύντοµο  σχόλιο γι’ αυτά τα οποία είπατε στην
αρχή της ανάπτυξης της ερώτησής σας.

Ξέρετε πολύ καλά, κύριε συνάδελφε, ότι αυτή η Κυβέρνηση
και ειδικά η συγκεκριµένη πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας, ειδικά τους τελευταίους µήνες, έχουµε κάνει πάρα
πολλά για τα στελέχη µας. Θυµίζω ότι έχουµε ξεκινήσει το µεγα-
λύτερο οικιστικό πρόγραµµα αυτή τη στιγµή στην ιστορία των
Ενόπλων Δυνάµεων όπου στο τέλος αυτής της δεκαετίας θα µας
αποδώσει περί τις τέσσερις χιλιάδες κατοικίες, όπου µε βάση και
τις ανάγκες θα καλυφθεί το σύνολο των αιτήσεων των στελεχών,
ακριβώς για να υπάρχει µια στέγη σε οποιοδήποτε στέλεχος µε-
τακινείται ανά την επικράτεια. Επίσης, αυτή η Κυβέρνηση έδωσε
για πρώτη φορά, µετά από πάρα πολλά χρόνια, πραγµατικές αυ-
ξήσεις στους µισθούς των στρατιωτικών µας -γυναικών και αν-
δρών- και, βεβαίως, ακολουθούν κι άλλα ζητήµατα, όπως τα
υγειονοµικά τα οποία θα βελτιώσουµε, είναι προς κατάθεση ένα
νοµοσχέδιο στη Βουλή των Ελλήνων τις επόµενες εβδοµάδες.
Όλο αυτό αποτελεί ένα πλέγµα, µαζί µε τους νέους βρεφονηπια-
κούς σταθµούς και πολλές άλλες παροχές, τις οποίες κάνουµε,
ακριβώς, για να µπορούµε να θωρακίσουµε το στελεχιακό µας
δυναµικό.

Έρχοµαι τώρα στην ερώτησή σας. Θεωρώ, κύριε συνάδελφε,
ότι ακουσίως, µάλλον, έχετε πέσει θύµα παραπληροφόρησης.
Και θα πω ακριβώς τι εννοώ.

Θα κάνω µια πολύ σύντοµη αναφορά στο νοµικό πλαίσιο για
να καταλάβετε τι συµβαίνει µε τις συνδικαλιστικές οργανώσεις,
πρωτοβάθµιες και δευτεροβάθµιες. Νοµίζω, µετά ότι θα συµφω-
νήσουµε στα πραγµατικά περιστατικά.

Σύµφωνα µε τον νόµο, τον οποίο επικαλεστήκατε κι εσείς, δη-
λαδή τον ν.1264/1982 και συγκεκριµένα του άρθρου 30Γ, αναφέ-
ρεται ότι οι εν ενεργεία στρατιωτικοί επιτρέπεται να συστήσουν
σε κάθε περιφερειακή ενότητα της χώρας µια πρωτοβάθµια
ένωση των εν ενεργεία στρατιωτικών, η οποία έχει την επωνυµία
Ένωση Στρατιωτικών Περιφερειακής Ενότητας τάδε. Και, βε-
βαίως, σ’ αυτήν µπορούν να γραφτούν όλοι οι εν ενεργεία στρα-
τιωτικοί οι οποίοι υπηρετούν στη συγκεκριµένη περιφερειακή
ενότητα. Δέκα ή περισσότερες πρωτοβάθµιες οργανώσεις µπο-
ρούν να συστήσουν και τη δευτεροβάθµια η οποία είναι οµο-
σπονδία. Ακολούθως, σύµφωνα µε την παράγραφο 11 του ίδιου
άρθρου, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας έχει την υποχρέωση να
παραχωρήσει κατάλληλο χώρο στις δευτεροβάθµιες συνδικαλι-
στικές οργανώσεις, όπως περιγράφεται, βεβαίως, στη νοµοθε-
σία. Και, βεβαίως, πάλι στην παράγραφο 3 του ίδιου άρθρου στο
τελευταίο εδάφιο, προβλέπεται ότι µόνο τα νοµικά πρόσωπα -
είναι σηµαντικό αυτό, κύριε συνάδελφε- που συνιστώνται και λει-
τουργούν σύµφωνα µε τον συγκεκριµένο νόµο µπορούν να
εκπροσωπούν τα συµφέροντα των εν ενεργεία στρατιωτικών. 

Το λέω αυτό γιατί απαντάω ευθέως στο ερώτηµά σας. Βε-
βαίως, το Υπουργείο έχει παραχωρήσει εντός του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας, στις οµοσπονδίες οι οποίες έχουν συσταθεί νο-
µίµως, σύµφωνα µε τον νόµο τον οποίο κι εσείς κι εγώ αναφέ-
ραµε προηγουµένως, ήτοι στην Πανελλήνια Οµοσπονδία
Ενώσεων Στρατιωτικών, ΠΟΜΕΝΣ, και στην Πανελλαδική Οµο-
σπονδία Ενώσεων Στρατιωτικών, ΠΟΕΣ, χώρος για τη λειτουργία
γραφείων. Αυτές οι δύο είναι οι νοµίµως δηµιουργηθείσες οµο-
σπονδίες στις οποίες έχει παραχωρηθεί και ο χώρος, όπως προ-
βλέπεται από την κείµενη νοµοθεσία.

Νοµίζω, κύριε συνάδελφε, ότι κανένας Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας, από το 2017 και εντεύθεν, δηλαδή από τότε που µπήκε αυτή
η υποχρέωση, δεν έβγαλε από το Υπουργείο κανέναν ούτε Πρό-
εδρο ούτε Γενικό Γραµµατέα οµοσπονδίας, νοµίµως εκπροσω-
πηµένης.

Όσον αφορά στην επιλογή των προσώπων των οµοσπονδιών
για το ποιοι θα είναι στη διοίκηση να πω ότι είναι θέµα δικών τους
εσωτερικών διαδικασιών. 

Επειδή αναφέρετε στην ερώτησή σας, κύριε συνάδελφε, το
Πανελλήνιο Σωµατείο Ελλήνων Στρατιωτικών, το ΠΑΣΕΣ, να σας
πω ότι είναι ένα µη κερδοσκοπικό σωµατείο το οποίο διέπεται
από τον Αστικό Κώδικα περί σωµατείων. Εποµένως, δεν υπάγεται
στην προηγούµενη υποχρέωση, δηλαδή δεν θεωρείται κατά την
έννοια του συγκεκριµένου νόµου ούτε πρωτοβάθµιο ούτε δευτε-
ροβάθµιο. 

Μπορώ να σας αναφέρω και πάρα πολλά σωµατεία τέτοιου εί-
δους, όπως για παράδειγµα την Πανελλήνια Οµοσπονδία Στρα-
τιωτικών, τον Σύνδεσµο Αποφοίτων Στρατιωτικής Σχολής
Ευελπίδων, τον Σύλλογο Αποφοίτων Στρατιωτικής Σχολής Μονί-
µων Υπαξιωµατικών Στρατού Ξηράς κ.ο.κ..

Θα το πω άλλη µια φορά και θα το πω και στη δευτερολογία
µου ότι αυτά δεν διέπονται από τις υποχρεώσεις ή από τα δικαιώ-
µατα του ν.1264/1982.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ο ν.1264 είναι σαφής, κύριε

Υπουργέ. Η υποχρέωση της πολιτείας να παρέχει στέγη αφορά
µόνο στις δευτεροβάθµιες συνδικαλιστικές οργανώσεις όπως
είναι η ΠΟΜΕΝΣ και η ΠΟΕΣ, πολύ σωστά. Μου επιβεβαιώσατε
ότι η ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας έχει εκπληρώσει
τον σκοπό της, έχει εφαρµόσει τον νόµο και τους παρέχει. Η
ερώτησή µου, όµως, παραµένει γιατί τίθεται θέµα διάκρισης και
όπως είπαµε το τελευταίο που θα θέλαµε όλοι, και δεν νοµίζω
ότι διαφωνεί κάποιος σε αυτή την Αίθουσα, είναι να διαρραγεί το
κλίµα στις Ένοπλες Δυνάµεις µεταξύ των στελεχών.

Εάν, λοιπόν, υπάρχουν στελέχη συνδικαλιστικών οργανώσεων
τα οποία υπηρετούν στο Στρατιωτικό Γραφείο του Υπουργείου
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Εθνικής Άµυνας θα θέλαµε να το ξέρουµε. Σαφώς, από ό,τι κα-
ταλαβαίνω και από ό,τι αντιλαµβανόµαστε όλοι, αυτό δεν είναι
σύννοµο. Θα µπορούσατε να µου πείτε ότι γίνεται για λόγους
ορθής λειτουργίας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας κι εγώ θα
µπορούσα να το καταλάβω. Μπορώ να καταλάβω δηλαδή, την
ανάγκη του Υπουργού να έχει κάποια στελέχη συνδικαλιστικών
οργανώσεων για να ακούει τη φωνή των στελεχών των Ενόπλων
Δυνάµεων κι αυτός είναι και ο ρόλος του πολιτικού προϊσταµένου
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.

Αν, όµως, αυτό συµβαίνει, και για λόγους ισότητας και για λό-
γους διατήρησης ενός καλού κλίµατος µεταξύ των στελεχών των
Ενόπλων Δυνάµεων, αυτό θα έπρεπε να γίνεται από όλες τις δευ-
τεροβάθµιες συνδικαλιστικές οργανώσεις. Δεν µπορεί να συµ-
βαίνει µόνο για µια.

Θα ήθελα, λοιπόν, στη δευτερολογία σας να µου επιβεβαι-
ώσετε αν αυτό συµβαίνει. Κι εγώ δεν θα σας πω να φύγουν, γιατί
αυτό -όπως είπα και νωρίτερα- πιθανόν, να µην έδινε στο Υπουρ-
γείο και στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
την πληροφορία την οποία χρειάζεται. Θα πρέπει, όµως, να πά-
ρετε και δύο ή τρία στελέχη από τις άλλες δευτεροβάθµιες συν-
δικαλιστικές οργανώσεις οι οποίες θα αποφασίσουν ποια θα
είναι. Αυτό είναι εύλογο γιατί δεν µπορεί κανένας πολιτικός ή ο
Υπουργός να αποφασίζει ποιοι θα εκπροσωπούν τους συνδικα-
λιστικούς φορείς. Μόνα τους τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων
αποφασίζουν. Πρέπει, όµως, να πάρουν και από τις υπόλοιπες
συνδικαλιστικές οργανώσεις, να επανδρώσουν κι αυτές το Στρα-
τιωτικό Γραφείο του Υπουργού, ώστε να έχετε µια πλήρη ενηµέ-
ρωση από όλες τις συνδικαλιστικές οργανώσεις και να µην
έχουµε και θέµατα, όπως σας είπα, τα οποία διαταράσσουν το
κλίµα στις Ένοπλες Δυνάµεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Κύριε συνάδελφε, θα είµαι σαφής και νοµίζω ότι θα σας
ικανοποιήσω.

Κατ’ αρχάς, να συµφωνήσουµε σε κάτι. Την όποια πληροφο-
ρία, τουλάχιστον, µε βάση τον νόµο και την ιεραρχία, δεν τη δί-
νουν οι συνδικαλιστικές οργανώσεις, τη δίνουν τα επιτελεία προς
την πολιτική ηγεσία, ειδάλλως νοµίζω ότι θα κατέρρεε όλο το σύ-
στηµα των Ενόπλων Δυνάµεων και κανείς δεν θέλει αυτό το
πράγµα. 

Προφανώς, έχουν έναν πολύ σηµαντικό ρόλο να επιτελέσουν
και οι συνδικαλιστικές οργανώσεις, γι’ αυτό εξάλλου προβλέπε-
ται και στον νόµο, κυρίως, στο να αναδεικνύουν ζητήµατα. Όµως,
καµία συνδικαλιστική οργάνωση είτε πρωτοβάθµια είτε δευτερο-
βάθµια, και απαντάω και στο ερώτηµά σας, δεν συνδιαµορφώνει
τις αποφάσεις του Στρατιωτικού Γραφείου του Υπουργού Εθνι-
κής Αµύνης. Νοµίζω ότι αυτό σας καλύπτει πλήρως.

Τώρα, το να υπάρχει µια χωρική εγγύτητα των δύο οµοσπον-
διών εντός του Υπουργείου, προφανώς, συνιστά άνιση µεταχεί-
ριση µεταξύ άλλων σωµατείων αστικού τύπου, όπως είπα και
προηγουµένως. Και το αναφέρω κι αυτό γιατί υπάρχει µια σύγ-
χυση. Άνιση µεταχείριση –και χρησιµοποιώ τα λόγια της ερώτη-
σής σας- θα συνιστούσε αν για παράδειγµα η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου έπαιρνε κάποιες αποφάσεις οι οποίες θα ικανο-
ποιούσαν τα αιτήµατα ενός σωµατείου ή ενδεχοµένως µιας συν-
δικαλιστικής οργάνωσης έναντι κάποιας άλλης, κάτι το οποίο,
βεβαίως, δεν συµβαίνει.

Συνεπώς, νοµίζω, για να συµφωνήσουµε, ότι είναι διακριτός ο
ρόλος των συνδικαλιστικών οργανώσεων µε βάση και το νοµικό
πλαίσιο το οποίο σας περιέγραψα. Προβλέπεται, µάλιστα, και για
τις δύο οµοσπονδίες, τις δευτεροβάθµιες, να υπάρχει χώρος,
που υπάρχει. Άρα, δεν υπάρχει καµία διακριτική µεταχείριση. Και
οι όποιες αποφάσεις, τουλάχιστον, σε επίπεδο πολιτικής ηγεσίας
ή και δη µιας και αναφέρεστε στο Στρατιωτικό Γραφείο του κυ-
ρίου Υπουργού, λαµβάνονται µόνο από τα στελέχη τα οποία υπη-
ρετούν εντός του γραφείου και τα οποία αποτελούν το γραφείο
του κυρίου Υπουργού.

Αυτά, λοιπόν, τα στελέχη δέχονται τις εισηγήσεις -επαναλαµ-
βάνω για άλλη µια φορά- για τη συνδιαµόρφωση των αποφάσεων
από τα επιτελεία, όπως είναι και ο νόµος, όπως είναι, βεβαίως,

και η τάξη εντός του Υπουργείου, και µόνο αυτές. Καµιά συνδι-
καλιστική οργάνωση δεν έχει τον ρόλο που, ενδεχοµένως, µπορεί
να υπονοείτε ή να το λέτε και ευθέως στην ερώτησή σας.

Σε κάθε περίπτωση, και θα το ξαναπώ, είναι σηµαντικός ο
ρόλος τους. Μας έχουν βοηθήσει πολλάκις σε ζητήµατα ανάδει-
ξης ζητηµάτων που αφορούν στη µέριµνα προσωπικού. Τιµούµε,
λοιπόν, αυτόν τον ρόλο και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε, γιατί
νοµίζω ότι πραγµατικά έχουν να προσφέρουν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε την ενδέκατη, µε αριθµό 394/19-1-2025, επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ.
Μιχαήλ Κατρίνη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα:
«Αναλυτική ενηµέρωση για τα στρατόπεδα που θα κλείσουν και
το σχέδιο αξιοποίησής τους».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατά την παρουσίαση της νέας δοµής δυνά-

µεων, που έγινε στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής, στις 14 Νο-
εµβρίου 2024, έγινε αναφορά στο κλείσιµο 137 στρατοπέδων σε
όλη τη χώρα, χωρίς, βεβαίως, να ανακοινωθεί µε ακρίβεια ποια
είναι τα στρατόπεδα που θα κλείσουν. Την εποµένη της συνε-
δρίασης, στις 15 Νοεµβρίου, προκαλεί εντύπωση το γεγονός ότι
σε αρκετά δηµοσιεύµατα, που υπήρχαν και σε έντυπα, αλλά και
σε ηλεκτρονικά µέσα, υπήρξαν συγκεκριµένες αναφορές σε
στρατόπεδα που επίκειται να κλείσουν, χωρίς να έχει γίνει η πα-
ραµικρή αναφορά από την πολιτική ή στρατιωτική ηγεσία κατά
τη συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής της Βουλής.

Πριν το τέλος του 2024, υπήρξε όντως µία υπουργική από-
φαση, που προέβλεπε τις πρώτες δέκα µονάδες που µετακινούν-
ται και τα πρώτα δέκα στρατόπεδα που κλείνουν, χωρίς, όµως,
να υπάρχει κάποια εξαγγελία για την αξιοποίηση των ελεύθερων
πλέον εκτάσεων ή διάθεσή τους σε δηµοτικές περιφερειακές
αρχές, αλλά τότε µόνο µία διαρροή περί επικείµενου νοµοσχε-
δίου αξιοποίησης, το οποίο µετά -αν είναι σωστή η ενηµέρωση-
παρουσιάσατε στο Υπουργικό Συµβούλιο αρκετές ηµέρες αργό-
τερα.

Κατανοείτε ότι η εξαγγελία κλεισίµατος 137 στρατοπέδων στη
χώρα, χωρίς να λέτε ποια είναι αυτά, προκαλεί εύλογη ανησυχία
και στο στρατιωτικό, αλλά και στο πολιτικό προσωπικό, εφόσον
δεν ξέρουν ποια επίκεινται και σε ποιο χρονικό διάστηµα να κλεί-
σουν. Δεν έχει ανακοινωθεί ποια είναι τα στρατόπεδα, στα οποία
«θα µπει λουκέτο», ποιο είναι το ακριβές σχέδιο αξιοποίησης των
κενών στρατιωτικών εγκαταστάσεων και ποιο είναι, βεβαίως, και
το ακριβές χρονοδιάγραµµα υλοποίησης αυτής της απόφασης.

Ερωτάσθε, λοιπόν: Ποια είναι τα στρατόπεδα αναλυτικά είτε
εδώ, είτε στην αρµόδια επιτροπή, είτε µε τον προσήκοντα τρόπο
να µας ενηµερώσετε ποια είναι τα στρατόπεδα για τα οποία θα
ανασταλεί η λειτουργία τους και σε πόσο χρονικό διάστηµα θα
υλοποιηθεί το σχέδιο, που εξαγγείλατε; Επίσης, προτίθεσθε στο
σχέδιο αξιοποίησης των στρατιωτικών εγκαταστάσεων, που θα
µείνουν κενές, να λάβετε υπ’ όψιν τα αιτήµατα και αυτοδιοικητι-
κών φορέων, αλλά και στρατιωτικών και ενεργεία και αποστρά-
των;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, όπως σωστά αναφέρατε και εσείς στην

πρωτολογία σας, πράγµατι η πρώτη φάση της µεταστάθµευσης
και της συγχώνευσης των µονάδων, σύµφωνα µε τη νέα δοµή δυ-
νάµεων, ολοκληρώθηκε στα τέλη του 2014 του προηγούµενου
έτους και, µάλιστα, είχε αναρτηθεί και ήδη και από τις 16 Δεκεµ-
βρίου και επίσηµα στη σελίδα του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας,
έτσι ώστε να δουν και οι πολίτες ποια είναι η πρώτη φάση. Να
σας ενηµερώσω, επίσης, ότι η δεύτερη φάση που θα αφορά σε
µια σειρά, επίσης, από µονάδες θα έχει ολοκληρωθεί µέχρι 31
Μαρτίου, δηλαδή, σε περίπου δύο µήνες από σήµερα.
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Αντιλαµβάνεστε, επειδή είστε αρκετά έµπειρος και σοβαρός
συνάδελφος, ότι δεν µπορώ να σας πω λεπτοµερώς σε µια δη-
µόσια συνεδρίαση ποιες µονάδες επίκεινται να κλείσουν. Αυτό
το οποίο µπορώ να σας πω και νοµίζω θα συµφωνήσουµε, εξάλ-
λου είχαµε την ευκαιρία να το συζητήσουµε σε δύο συνεδριά-
σεις, µία επίσηµη εντός της Βουλής των Ελλήνων κλειστή,
βεβαίως, όπου ενηµερώσαµε την Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυ-
νας, και µία σχετικά άτυπη, όπου εκπρόσωποι όλων των κοµµά-
των ήρθαν στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και εκεί έγινε µια πιο
λεπτοµερής ενηµέρωση στο τι συνίσταται η νέα δοµή δυνάµεων. 

Νοµίζω, και από τις δύο συνεδριάσεις κατέστη απολύτως ανα-
γκαίο το γεγονός ότι ο λόγος που πηγαίνουµε σε µία νέα δοµή
δυνάµεων είναι, ακριβώς, διότι πρέπει να φύγουµε από µία δοµή
που αυτήν τη στιγµή ίσως αντανακλά ανάγκες χωρίς υπερβολή
του 1974, τότε που λόγω και της επιστράτευσης είχαν δηµιουρ-
γηθεί διάφορες δοµές ανά την επικράτεια και µεταξύ άλλων ήταν
και διαφορετικά και τα δηµοσιονοµικά, αλλά και τα δηµογραφικά
δεδοµένα και να πάµε σε µία κατάσταση όπου δεν θα βλέπουµε
διάσπαρτα και υποστελεχωµένα στρατόπεδα, αλλά, αντιθέτως,
ειδικά στις περιοχές, που είναι η προµετωπίδα της εθνικής προ-
σπάθειας, αναφέροµαι στη Θράκη και στα νησιά του Ανατολικού
Αιγαίου, θα έχουµε ευέλικτα στρατιωτικά σώµατα και δεν εννοώ
µικρότερης δυναµικότητας, εννοώ όσον αφορά στη µετακίνηση,
στην αποτροπή και σε όλες τις διαδικασίες, τα οποία θα έχουν
και άρτιο εξοπλισµό και βεβαίως, στο τέλος της ηµέρας και µε-
γαλύτερη ισχύ πυρός.

Όλες αυτές οι διαδικασίες, που αφορούν στον εξορθολογισµό
όλων αυτών των µονάδων, όπως, επίσης, είχαµε τη δυνατότητα
να σας ενηµερώσουµε στην επιτροπή θα αποδώσουν σε βάθος
δεκαετίας ένα ποσό των 1,7 δισεκατοµµυρίου ευρώ, το οποίο θα
χρησιµοποιηθεί, επίσης, για τις ανάγκες των Ενόπλων Δυνάµεων
τόσο σε εξοπλιστικά προγράµµατα, επίσης για τη µέριµνα του
προσωπικού και βεβαίως και για ένα πιο καλό µισθολόγιο όσον
αφορά στα στελέχη µας. 

Επίσης, θα ολοκληρώσω την πρωτολογία µε αυτό, κύριε συ-
νάδελφε, και θα σας πω στη δευτερολογία για το θέµα της αξιο-
ποίησης, να πω και να το τονίσω στην Αίθουσα, το έχω πει κατ’
επανάληψη και εγώ και ο Υπουργός πολλές φορές ότι ο όποιος
σχεδιασµός για το πού θα κλείσει µια µονάδα, πού θα γίνει συγ-
χώνευση ή το πού θα ανοίξει ενδεχοµένως µια νέα µονάδα, δεν
γίνεται από την πολιτική ηγεσία. Νοµίζω συµφωνούµε όλοι σε
αυτό. Γίνεται από τη στρατιωτική ηγεσία, η οποία έχει και τις γνώ-
σεις και την εµπειρία και είναι εκείνη, η οποία θα υποδείξει το
πού θα γίνει ο νέος σχεδιασµός. 

Συνεπώς, βεβαίως και είµαστε πάντα στη διάθεσή σας, όπως
είπατε και εσείς µε τον δέοντα τρόπο, να σας γίνει και µία λεπτο-
µερής ενηµέρωση είτε από εµάς είτε από τα επιτελεία για τον
επικείµενο σχεδιασµό. Αυτό το οποίο σας λέω είναι ότι δεν µπο-
ρούµε και δηµοσιονοµικά, αλλά κυρίως και δηµογραφικά να συ-
νεχίσουµε να έχουµε µια κατάσταση όπου είναι
υποστελεχωµένες µονάδες αντί της σωστής στελέχωσης, που
θα έπρεπε να είναι, για να υπάρχει και η αποτρεπτική ισχύς της
πατρίδας µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ορίστε, κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, προφανώς, δεν έγινε

ενηµέρωση ούτε στη συνεδρίαση της επιτροπής ούτε στην
άτυπη συνάντηση που έγινε στο Υπουργείο περί και των κριτη-
ρίων, αλλά και του αναλυτικού καταλόγου των στρατοπέδων.
Υπήρχε µια γενικόλογη διατύπωση για την ανάγκη της νέας
δοµής δυνάµεων µε την αναφορά σε 137 στρατόπεδα χωρίς,
όµως, πέρα από µία, δυο περιπτώσεις να υπάρχει οποιαδήποτε
αναφορά στο σκεπτικό, στα κριτήρια και στη χωροταξική επιλογή
και κατανοµή των στρατοπέδων, τα οποία θα κλείσουν. 

Αυτό, λοιπόν, όπως και εσείς καταλαβαίνετε εύλογα, προκαλεί
ανησυχία σε πάρα πολύ µεγάλο κοµµάτι και στρατιωτικού και πο-
λιτικού προσωπικού. Υπάρχουν πάρα πολλοί συνάδελφοι ανά την
επικράτεια που βγαίνουν και λένε: «Κατόπιν δικών µου ενεργειών,

παρεµβάσεων θα κλείσει, δεν θα κλείσει, θα ανασταλεί η από-
φαση». Υπάρχει όλη αυτή η ανησυχία. 

Θυµάµαι, βέβαια, για να είµαι δίκαιος, ότι αναφέρθηκε ο
Υπουργός στην επιτροπή στο Ναυτοδικείο στα Γιάννενα, το
οποίο θα κλείσει. Βρήκα ένα δηµοσίευµα στις 7 Αυγούστου του
2019, δηλαδή µόλις είχε εκλεγεί πάλι η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον κ. Μητσοτάκη, ότι ενώ είχε δρο-
µολογηθεί το κλείσιµο του Ναυτοδικείου στα Γιάννενα ανεστάλη
αυτή η απόφαση και συνέχισε επί της δικής σας κυβέρνησης να
λειτουργεί το Ναυτοδικείο για να δούµε ποιοι κάνουν µεταρρύθ-
µιση και ποιοι όχι.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο A’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Προφανώς, η στρατιωτική ηγεσία είναι αυτή η οποία προτείνει
τη νέα δοµή δυνάµεων, αλλά η πολιτική ηγεσία την αποδέχεται
και την προτείνει και στην αρµόδια επιτροπή. Άκουσα τον
Υπουργό στις Ηνωµένες Πολιτείες πριν από λίγες ηµέρες να λέει
ότι θεωρεί ανοησία το δόγµα της «γαλάζιας πατρίδας» και δεν
υπάρχει περίπτωση να συµβεί ποτέ. Δεν ξέρω αν αυτή είναι η επί-
σηµη θέση της Κυβέρνησης, αν υποτιµά το θέµα της «γαλάζιας
πατρίδας». Γιατί; Γιατί στην εισήγηση της νέας δοµής δυνάµεων
µε βάση αυτό που γράφει το αρµόδιο επιτελείο, το ΓΕΕΘΑ, λέει
ότι η απειλή είναι ίδια και είναι υπαρκτή. Και δεν ξέρω αν η µει-
ωµένη στελέχωση των µονάδων είναι δικαιολογία για το κλείσιµο
και αν σας έχει απασχολήσει το θέµα των παραιτήσεων που υπο-
στελεχώνονται οι µονάδες, αν όντως τους πόρους, που λέτε, θα
τους δώσετε για την στήριξη του προσωπικού των Ενόπλων Δυ-
νάµεων.

Σήµερα ο τέως Αρχηγός ΓΕΕΘΑ, ο στρατηγός Φλώρος, είπε
ότι δύο φορές έχει προτείνει στην Κυβέρνησή σας νέο µισθολό-
γιο για να παραµείνουν οι αξιωµατικοί στις Ένοπλες Δυνάµεις,
το οποίο δεν έχει γίνει αποδεκτό από την Κυβέρνησή σας. Δεν
ξέρω αν έχετε να µας πείτε κάτι γι’ αυτό, επειδή είδα ότι αναφερ-
θήκατε ότι κοµµάτι των πόρων που θα εξοικονοµηθούν, θα πάει
στο µισθολόγιο. 

Βεβαίως, καταλαβαίνετε ότι επειδή γίνονται κάποιες συγκρί-
σεις της χώρας µας µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, οι οποίες πολλές
φορές δεν είναι και ακριβείς ούτε όσον αφορά στα στρατόπεδα,
ούτε όσον αφορά στον αριθµό των στρατηγών ,ούτε όσον αφορά
στον τρόπο κυρίως µε τον οποίο αντιµετωπίζουν οι δύο αυτές
χώρες το έµψυχο δυναµικό των Ενόπλων Δυνάµεων, θεωρώ, λοι-
πόν, ότι θα πρέπει να υπάρχει µια ξεκάθαρη τοποθέτηση. 

Υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα, κύριε Υπουργέ. Εγώ δεν
γνωρίζω το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, το οποίο θα κατατεθεί
και έχετε παρουσιάσει. Έχω γίνει κοινωνός από διάφορες ενώ-
σεις αποστράτων σχετιζόµενων µε τις Ένοπλες Δυνάµεις ότι
έχουν λάβει ενηµέρωση για το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου,
που αφορά στην αξιοποίηση της περιουσίας.

Και θα πρέπει σε κάθε περιοχή στην οποία επιλέγετε να κλεί-
σετε ένα στρατόπεδο –που εγώ καταλαβαίνω ότι ο εξορθολογι-
σµός χρειάζεται, αλλά να ξέρουµε και τα κριτήρια- να υπάρχει
συζήτηση και διαβούλευση µε την τοπική κοινωνία και να µην
υπάρχει ούτε αναστάτωση, ούτε αιφνιδιασµός, ούτε προφανώς
να µπαίνουν άλλα µέτρα και άλλα σταθµά, αναλόγως πιθανόν
των πολιτικών πιέσεων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κατρίνη. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε συνάδελφε, αναφερθήκατε -και θα πρέπει να ξεκι-
νήσω µε αυτό- πράγµατι στη σηµερινή δήλωση του επίτιµου
Αρχηγού ΓΕΕΘΑ ότι έχει κάνει εισήγηση για την αύξηση του µι-
σθολογίου ή µάλλον για την αναµόρφωση ενός νέου µισθολο-
γίου, αλλά δεν είπατε το δεύτερο σκέλος της φράσης του, που
είπε «και ευτυχώς µαθαίνω ότι θα γίνει αποδεκτό». 

Εποµένως, προφανώς αντιλαµβάνεστε ότι υπάρχει υπό επε-
ξεργασία αυτήν τη στιγµή ένα πολύ συγκεκριµένο σχέδιο, σε συ-
νέχεια των όσων έχουν ήδη γίνει για τα στελέχη µας. Ήδη από
φέτος ξέρετε πολύ καλά ότι είδαν µια αύξηση στους µισθούς
τους, µικρή µεν θα πω εγώ δηµοσίως, αλλά πρώτη αύξηση µετά
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από πάρα πολλά χρόνια, και, βεβαίως, ακολουθούν και µια σειρά
από παρεµβάσεις. Είπατε και στην προηγούµενη ερώτηση ότι για
πρώτη φορά βλέπουµε ένα µεγάλο οικιστικό πρόγραµµα, το µε-
γαλύτερο στην ιστορία των Ενόπλων Δυνάµεων, που στο τέλος
της δεκαετίας θα αποδώσει περί τις τέσσερις χιλιάδες κατοικίες
σε όλη την επικράτεια. 

Μάλιστα, αυτό το µεγάλο οικιστικό πρόγραµµα -και το συν-
δυάζω και µε την ερώτησή σας- είναι αποκλειστικώς σε ακίνητα
των ενόπλων δυνάµεων, γιατί έχουµε τη δυνατότητα να τα αξιο-
ποιούµε προς όφελος και των στελεχών µας αλλά, βεβαίως, και
της τοπικής κοινωνίας, που µερική χρήση µπορεί να κάνει επίσης,
σε συνεργασία πάντα και µε την τοπική αυτοδιοίκηση. 

Λέω για τα στελέχη µας, κύριε συνάδελφε, γιατί πέρα από το
νοµοσχέδιο για την ακίνητη περιουσία, που πράγµατι παρουσιά-
σαµε στο Υπουργικό Συµβούλιο τον Δεκέµβριο, ξέρετε πολύ
καλά ότι ακολουθεί κι ένα νοµοσχέδιο για τα υγειονοµικά, που
έχουµε και άριστη συνεργασία και µε το Υπουργείο Υγείας -είναι
κι εδώ ο παριστάµενος Υπουργός- που, επίσης, δίνει πρόσβαση
στα στελέχη µας σε καλές υγειονοµικές υπηρεσίες και το οποίο
εντός των επόµενων εβδοµάδων θα εισαχθεί στη Βουλή προς
ψήφιση. 

Αλλά σε κάθε περίπτωση θα σας πω και το εξής. Ειδικά, το νο-
µοσχέδιο που αφορά στην ακίνητη περιουσία και την αξιοποίησή
της και, κυρίως, θα αφορά στα στρατόπεδα τα οποία θα κλείσουν
σύµφωνα µε τη νέα δοµή δυνάµεων, δίνει διάφορα εργαλεία και
στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, πιο ευέλικτα, αλλά, κυρίως, βοη-
θάει και τους δήµους. 

Διότι, κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε στο ότι
έχουµε δει πολλές φορές στο παρελθόν να παραχωρείται ένα
ακίνητο, ένα πρώην στρατόπεδο, σε έναν δήµο, να µην αξιοποι-
είται επί χρόνια, δυστυχώς, είτε επειδή ο δήµος δεν είχε τη δυ-
νατότητα είτε δεν είχε κανένα σχέδιο αξιοποίησής του και στο
τέλος της ηµέρας ούτε οι πολίτες να το χαίρονται. 

Άρα, τι ερχόµαστε και κάνουµε αυτήν τη στιγµή; Πρώτα από
όλα ακολουθούµε τη νέα δοµή δυνάµεων σύµφωνα µε τις ειση-
γήσεις της στρατιωτικής ηγεσίας. Κάνω µια αναφορά για να σας
πω ότι τότε που έγινε η ενηµέρωση στο Υπουργείο σε µια κλειστή
συνεδρίαση µε όλους τους εκπροσώπους των κοµµάτων ξέρετε
πολύ καλά ότι έγινε µια εξαντλητική συζήτηση. 

Θα σας πω τι εννοώ «εξαντλητική συζήτηση»: τι σηµαίνει νέα
δοµή δυνάµεων, ποια είναι τα κριτήρια. Θυµίζω, µάλιστα, χαρι-
τολογώντας ότι µια συνάδελφος ζήτησε να διακόψουµε, γιατί
ήταν τόσο πολύ µεγάλη η πληροφόρηση στη συνεδρίαση αυτή,
µέχρι εξαντλήσεως, δηλαδή, η λεπτοµέρεια. 

Αντιλαµβάνεστε ότι επειδή είναι µια διαδικασία αρκετά δυνα-
µική, µε βάση τη νέα δοµή δυνάµεων, που θα έπρεπε πρώτον να
πάρει την έγκριση της Βουλής των Ελλήνων από την αρµόδια επι-
τροπή, όπως και την πήρε κατά πλειοψηφία, δεύτερον να περά-
σει ΚΥΣΕΑ, στη συνέχεια θα γίνει αν θέλετε και ο προγραµµα-
τισµός όπως γίνεται τώρα, αυτήν τη στιγµή, από τα επιτελεία για
το ποια συγκεκριµένα στρατόπεδα θα κλείσουν. Άρα, είναι απο-
λύτως λογικό να υπάρχει αυτή η συνέχεια. 

Συνεπώς –και ολοκληρώνω µε αυτό, κύριε συνάδελφε-, προ-
φανώς, όσα στρατόπεδα κλείσουν από την επικράτεια θα αξιο-
ποιηθούν προς όφελος των στελεχών, πρωτίστως, των ενόπλων
δυνάµεων και σε συνεργασία και µε την εκάστοτε τοπική αυτο-
διοίκηση, εφόσον υπάρχει ένα πολύ συγκεκριµένο πλάνο και σχέ-
διο, είµαστε πάντα στη διάθεση των τοπικών αρχόντων,
προκειµένου να δούµε πώς µπορεί να γίνει και µια αξιοποίηση σε
συνεργασία µε αυτούς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Συνεχίζουµε τώρα µε την τρίτη µε αριθµό 400/20-1-2025 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα:
«Για τα οξυµένα προβλήµατα στο Γενικό Νοσοκοµείο Αγίου Νι-
κολάου, Νοµού Λασιθίου Κρήτης». 

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, η διαχρονική πολιτική της υποχρηµατοδότη-
σης και υποστελέχωσης στο δηµόσιο σύστηµα υγείας µε ευθύ-
νες των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, που, φυσικά,
έχει απογειώσει η σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
είναι αµείλικτη, κάτι που αποτυπώνεται µε την έναρξη της νέας
χρονιάς και στο Γενικό Νοσοκοµείου του Αγίου Νικολάου. 

Οι τελευταίες, λοιπόν, εξελίξεις σε αυτό το νοσοκοµείο βάζουν
σε κίνδυνο την υγεία των ασθενών και των εργαζοµένων, αφού η
υποστελέχωση κρίσιµων κλινικών του νοσοκοµείου έχει επιδει-
νωθεί. 

Πιο συγκεκριµένα, σε συνθήκες στις οποίες έχουµε έξαρση
περιστατικών γρίπης, ιώσεων, αναπνευστικών λοιµώξεων και
πολλών άλλων, το ΤΕΠ είναι υποστελεχωµένο, η καρδιολογική
κλινική παρέµεινε κλειστή για έξι ηµέρες τον Ιανουάριο, χωρίς
να εφηµερεύει και χωρίς να νοσηλεύει ασθενείς, το ακτινολογικό
τµήµα δεν εφηµερεύει για τις µισές και πλέον ηµέρες του µήνα
λόγω έλλειψης ιατρικού προσωπικού, η ΜΕΘ υπολειτουργεί µε
µόνο τρεις γιατρούς, ενώ µεθοδεύεται εµβαλωµατική λύση µε
µετακινήσεις γιατρών από νοσοκοµεία της Αθήνας για τη ΜΕΘ. 

Στη χειρουργική κλινική έχουν µείνει µόλις τρεις γιατροί και
υπήρχαν τρεις έως τέσσερις κενές εφηµερίες κάθε µήνα, ενώ
σηµαντική είναι -κατά 25%- η µείωση των χειρουργείων λόγω
πάλι της έλλειψης προσωπικού. Τα χειρουργικά τραπέζια έχουν
µειωθεί εδώ και δύο περίπου µήνες, από τα τέσσερα που εξυπη-
ρετούσαν δέκα έως δώδεκα ασθενείς στα δύο, εξυπηρετώντας
τα µισά τακτικά περιστατικά.

Δώδεκα µε δεκατρείς ηµέρες τον µήνα δεν εφηµερεύει αναι-
σθησιολόγος, µε αποτέλεσµα να επηρεάζονται και άλλες κλινι-
κές, και έτσι περιστατικά να διαµετακοµίζονται σε άλλα
νοσοκοµεία, αφού δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν στο Γενικό
Νοσοκοµείο Αγίου Νικολάου. Για παράδειγµα, το προηγούµενο
Σάββατο δεν εφηµέρευε αναισθησιολόγος στο συγκεκριµένο
τµήµα ούτε ακτινολόγος στο ακτινολογικό, λόγω έλλειψης προ-
σωπικού. Αναισθησιολογικό τµήµα εν τω µεταξύ εκείνη τη ηµέρα
δεν εφηµέρευε σε κανένα νοσοκοµείο του Λασιθίου. 

Τεράστιες ευθύνες για την κατάσταση της υγείας στον νοµό
έχει και ο διοικητής της 7ης ΥΠΕ, που αντί να ασχοληθεί µε τη
λύση των προβληµάτων του νοσοκοµείου, εµφανίζεται δυσαρε-
στηµένος, όπως κάνετε κι εσείς ενίοτε, επειδή τα σωµατεία των
εργαζοµένων δηµοσιοποιούν την τραγική κατάσταση των νοσο-
κοµείων και παλεύουν για δηµόσια δωρεάν υγεία στο ύψος των
σύγχρονων αναγκών. 

Είναι τεράστιες, λοιπόν, οι ευθύνες των κοµµάτων σας, που µε
την υπερψήφιση των πολεµικών δαπανών στον προϋπολογισµό
του 2025 εγγυώνται από κοινού τη νέα επιδείνωση της υγείας
του λαού, αφού η στροφή σε νοοτροπία πολέµου, την οποία
απαιτούν το ΝΑΤΟ, οι Ηνωµένες Πολιτείες και η Ευρωπαϊκή
Ένωση, προϋποθέτει κατακόρυφη αύξηση των στρατιωτικών δα-
πανών, που θα αντληθούν από τις ήδη πετσοκοµµένες κρατικές
δαπάνες για την υγεία, την ασφάλιση, την παιδεία και σε άλλους
κοινωνικούς τοµείς. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ποια µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνηση, ώστε να στελεχωθεί άµεσα το Γενικό Νοσο-
κοµείο Αγίου Νικολάου µε όλο το αναγκαίο µόνιµο προσωπικό,
πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης, ιατρικό και νοσηλευ-
τικό, ώστε να λειτουργήσουν εύρυθµα οι παραπάνω κλινικές. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Συντυχάκη.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υγείας κ. Άδωνις Γεωργιάδης. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ τον κύριο συνάδελφο. 
Μπαίνω λίγο γρήγορα στην ουσία. Γενικό Νοσοκοµείο Αγίου

Νικολάου Λασιθίου Κρήτης. Οργανικές θέσεις προβλεπόµενες
537. Υπηρετούν 434, εκ των οποίων οι 110 είναι επικουρικό προ-
σωπικό και οι 12 είναι ΣΟΧ. Άρα, υπολειπόµεθα περίπου 100 θέ-
σεις από το οργανόγραµµά του, κύριε Πρόεδρε.

Η Κυβέρνησή µας έχει προκριθεί από το 2020 µέχρι σήµερα
63 θέσεις ιατρικού προσωπικού, έχουν διοριστεί 22, έχουν βγει
άγονες θέσεις 33 και αυτήν τη στιγµή που µιλάµε έχουν προκη-
ρυχθεί -τρέχουν στον αέρα- 915, 21, 36, 37 θέσεις είναι στον
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αέρα σε διάφορες προσκλήσεις, που αναµένεται να δούµε αν θα
πληρωθούν από ενδιαφερόµενους γιατρούς. 

Κατά συνέπεια, και τα κίνητρα που θεσπίσαµε τα έχουµε ήδη
θεσπίσει, και προσκλήσεις έχουµε στον αέρα, και διορισµούς κά-
ναµε. Τώρα θα πείτε ότι είµαστε εκατό θέσεις κάτω στο σύνολο
του νοσοκοµείου. Αυτό είναι αλήθεια, σε ένα νοσοκοµείο, όµως,
που δεν έχει 100% πληρότητα. Άρα, δεν είναι τόσο τραγικό όσο
φαίνεται. Σίγουρα, όµως, υπάρχει πρόβληµα, το οποίο το αποδέ-
χοµαι. 

Θα ήθελα πραγµατικά να ακούσω στη δευτερολογία σας -εφό-
σον πια κίνητρα θεσπίσαµε, λεφτά παραπάνω δώσαµε, στον δήµο
είπαµε αν µπορεί να πληρώσει τα ενοίκια, οι προκλήσεις τρέχουν
µε τα άγονα, τα έχουµε κάνει όλα- αν έχει το ΚΚΕ κάποια καλύτερη
ιδέα για το τι να κάνουµε. 

Παραδείγµατος χάριν, ο χάρτης υγείας του Νοµού Λασιθίου
σάς απασχολεί καθόλου εκεί στο ΚΚΕ; Να ένα ενδιαφέρον ερώ-
τηµα να συζητήσουµε στη Βουλή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όλα τα είπε µε το τελευταίο

ερώτηµα που έθεσε. Αυτό έχετε στο πίσω µέρος του µυαλού σας
και σιγά-σιγά το θέλετε και στο µπροστινό µέρος του µυαλού σας.
Δηλαδή τι; Να καταργήσετε τα νοσοκοµεία. Αυτό θέλετε να πείτε.
Αυτό θέλετε να πείτε! Ε, πείτε το! Όταν κάνετε ένα ερώτηµα, κάτι
έχετε στο µυαλό σας. Τι έχετε, λοιπόν, στο µυαλό σας; Να το
πείτε! Τι θα πει «µείον 100 κάτω;» που είπατε στην πρωτολογία
σας. Με ποιον οργανισµό; Πότε συστάθηκε ο οργανισµός; Ποιες
είναι σήµερα οι πραγµατικές ανάγκες που έχει το Νοσοκοµείο του
Αγίου Νικολάου; 

Να τα ξεκαθαρίσουµε αυτά, κύριε Υπουργέ. Έχετε κάνει επι-
στήµη την αντιστροφή της πραγµατικότητας. Ειλικρινά. Δηλαδή,
διαψεύδετε τον διευθυντή της ιατρικής υπηρεσίας και εκτελούντα
χρέη διοικητή του νοσοκοµείου που καταγγέλλει τον αποδεκατι-
σµό του, όταν αναγκάζονται να κάνουν ακόµα και δεκατέσσερις
εφηµερίες τον µήνα, αφού δεν έχουν πού να πάνε τους ασθενείς.
Κι εσείς τώρα, µέσα σε χρόνο dt, µας αραδιάσατε εδώ πέντε νού-
µερα και λύθηκε το ζήτηµα, είµαστε µια ωραία οικογένεια, λες και
είµαστε µια ωραία παιδική χαρά! Έτσι είναι; 

Ισχύει ή δεν ισχύει ότι το 2025, σε σχέση µε το 2024, ο προϋπο-
λογισµός του νοσοκοµείου είναι µειωµένος κατά 800.000 ευρώ;
Ισχύει ή δεν ισχύει; Να µας πείτε! Ισχύει ή δεν ισχύει ότι παγώσατε
τη χρηµατοδότηση για τη µελέτη στατικής επάρκειας και αντισει-
σµικής προστασίας της παλαιάς πτέρυγας του νοσοκοµείου;
Ισχύει ή δεν ισχύει ότι η ενεργειακή αναβάθµιση του κτιρίου βρί-
σκεται σε εκκρεµότητα εδώ και πέντε χρόνια παρά τις εξαγγελίες;
Ισχύει ή δεν ισχύει ότι η ορθοπεδική στάζει νερά; Ισχύει ή δεν
ισχύει ότι έχετε απορρίψει την πρόταση για χρηµατοδότηση της
επέκτασης του νοσοκοµείου, παρόλο που ο Πρωθυπουργός σας
το εξήγγειλε στην Κρήτη και το ενέταξε στα έργα της Κρήτης,
όπως, επίσης, και το πάγωµα των διαδικασιών σύνταξης µελέτης
για τη δηµιουργία ψυχιατρικής κλινικής στον πρώτο όροφο του
νοσοκοµείου –δηλαδή υπάρχει χώρος- τη στιγµή που ο Νοµός Λα-
σιθίου είναι ο µοναδικός Νοµός της Κρήτης χωρίς ψυχιατρική κλι-
νική;

Ανακαινίζετε –πιθανόν να το πείτε στη δευτερολογία σας- τα
ΤΕΠ µε χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης. Μα, δεν σας
ζήτησε κανένας να ανακαινίσετε τα ΤΕΠ. Δεν θέλουν ανακαίνιση.
Προσωπικό θέλουν. Δώστε προσωπικό. Αλλά τα ανακαινίζετε γιατί
έχουν ενταχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης. Να το κάνετε, αλλά ας δώ-
σετε και το προσωπικό. 

Αυτή, λοιπόν, η τραγική κατάσταση του δηµόσιου συστήµατος
υγείας θα επιδεινώνεται καθηµερινά µε την πολιτική της Κυβέρνη-
σης, γιατί ο στόχος είναι ένας: η εµπορευµατοποίηση, η ιδιωτικο-
ποίηση του συστήµατος υγείας και παράλληλα ο περιορισµός των
κρατικών δαπανών για την υγεία, την πρόνοια, µε πιο χαρακτηρι-
στικά παραδείγµατα την ψήφιση του προϋπολογισµού στη Βουλή,
τον Δεκέµβρη που πέρασε, που προβλέπει ψίχουλα πραγµατικά
για τη δηµόσια υγεία, ενώ την ίδια στιγµή αυξάνετε τον προϋπο-
λογισµό για τις νατοϊκές δαπάνες και την πολεµική προετοιµασία. 

Αυτός είναι ο νέος χάρτης. Γι’ αυτόν τον χάρτη µε ρωτήσατε
στην πρωτολογία σας. Αυτός, λοιπόν, είναι ο νέος χάρτης στην
υγεία για το επόµενο διάστηµα, που βλέπει συρρίκνωση νοσοκο-
µείων, συρρίκνωση κλινικών, ανατροπή της αναλογίας µόνιµου
και επικουρικού και ΙΔΟΧ εργαζοµένων. 

Και από την άλλη πλευρά, η Κυβέρνηση, ο Πρωθυπουργός,
εσείς προσπαθείτε να χρυσώσετε το χάπι για τα απογευµατινά
χειρουργεία µε την εξαγγελία χειρουργείων από κρατικούς πό-
ρους. Δηλαδή, λέτε στους ασθενείς «δεχτείτε το µέτρο αυτό, χει-
ροκροτήστε, όµως, την ιδιωτικοποίηση στην υγεία που θα
χρυσοπληρώσει ο ίδιος ο λαός» -έτσι απλά για να µη φωνάζει ο
κόσµος- «κι εγώ θα σας κάνω δώρο µερικά δωρεάν χειρουργεία,
που τελικά και πάλι ο ίδιος ο λαός θα τα πληρώσει».

Όµως, να σας πω για τα χειρουργεία του Νοσοκοµείου του
Αγίου Νικολάου και θέλω ιδιαίτερα εδώ, στη δευτερολογία σας,
να µας πείτε. Από τη δεκαετία του 1990 ως το 2015 στο νοσοκο-
µείο λειτουργούσαν δύο χειρουργικές αίθουσες για τακτικά χει-
ρουργεία, δηλαδή δέκα χειρουργικά τραπέζια την εβδοµάδα, και
γίνονταν περισσότερες από δύο χιλιάδες χειρουργικές επεµβά-
σεις ανά έτος. Από το τελευταίο τρίµηνο του 2023, λόγω της έλ-
λειψης αναισθησιολόγων, οι αίθουσες µειώθηκαν σε µία την
εβδοµάδα, δηλαδή πέντε χειρουργικά τραπέζια την εβδοµάδα,
ενώ υπήρξαν και εβδοµάδες που τα χειρουργικά τραπέζια ήταν
τέσσερα την εβδοµάδα. Το 2024 τα χειρουργεία δεν ξεπέρασαν
τα χίλια εκατόν πενήντα. Σε σχέση µε το 2023 έγιναν τριακόσιες
χειρουργικές επεµβάσεις λιγότερες. Σε σχέση µε τα έτη πριν το
2015, ο αριθµός των χειρουργικών επεµβάσεων ανά έτος έχει µει-
ωθεί κατά χίλιες, δηλαδή περίπου στο µισό, λόγω έλλειψης νοση-
λευτικού προσωπικού και των αναισθησιολόγων. 

Αυτή είναι, λοιπόν, η πραγµατικότητα και η µόνη λύση για να
µην υπάρχουν µεγάλες αναµονές ασθενών στα χειρουργεία κ.λπ.,
είναι να δοθούν αυξήσεις στις αποδοχές, να βελτιωθούν οι συν-
θήκες εργασίας –είναι άθλιες συνθήκες εργασίας!- έτσι ώστε να
σταµατήσουν να βγαίνουν άγονες οι θέσεις που προκηρύσσονται.
Τα είπατε στην πρωτολογία σας πόσες έχουν βγει άγονες. Γιατί
βγαίνουν άγονες;  

Αν στο Γενικό Νοσοκοµείο Αγίου Νικολάου προσληφθούν τρεις
αναισθησιολόγοι και επιπλέον νοσηλευτικό προσωπικό, τότε θα
µπορούσε να επανέλθει η λειτουργία του χειρουργείου τα πρωινά
για δύο χειρουργικές αίθουσες, δηλαδή δέκα χειρουργικά τρα-
πέζια την εβδοµάδα, και να διπλασιαστεί ο αριθµός των επεµβά-
σεων που γίνονται χωρίς να χρειάζονται τα απογευµατινά
χειρουργεία. Όµως, βέβαια, η Κυβέρνηση δεν το θέλει αυτό, δεν
αλλάζει πολιτική και προωθεί τις πληρωµές από τους ασθενείς,
τη στιγµή που στην Ελλάδα υπάρχει το µεγαλύτερο ποσοστό
ιδιωτικών δαπανών για την υγεία από όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Το λέµε, λοιπόν, καθαρά και σε αυτά τα ζητήµατα πρέπει να
πάρετε θέση, γιατί αυτά θέτει και το κίνηµα στον χώρο της υγείας,
τα σωµατεία, οι εργαζόµενοι, γιατροί, νοσηλευτές: Ενιαίο, απο-
κλειστικά δηµόσιο και δωρεάν σύστηµα υγείας και πρόνοιας,
χωρίς όρους και προϋποθέσεις, µε πλήρη, επαρκή και αποκλει-
στική χρηµατοδότηση από το κράτος για την ικανοποίηση του συ-
νόλου των αναγκών. Μαζικές προσλήψεις µόνιµου προσωπικού
πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης. Μονιµοποίηση όλων
των εργαζοµένων που εργάζονται µε προσωρινές ελαστικές ερ-
γασιακές σχέσεις. Καµία απόλυση εργολαβικού εργαζόµενου
στην καθαριότητα, τη φύλαξη, τη σίτιση. Να µην κλείσει και να µη
συγχωνευθεί κανένα νοσοκοµείο, καµία κλινική ή τµήµα, κανένα
κέντρο υγείας και, φυσικά, να υπάρξουν και ουσιαστικές αυξήσεις
στους µισθούς των υγειονοµικών, να ενταχθούν στα βαρέα και
ανθυγιεινά και να γίνει επαναφορά του 13ου και του 14ου µισθού. 

Κατά συνέπεια, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να σταµατήσετε να
συµπεριφέρεστε ως περιοδεύων θίασος και να φιγουράρετε παν-
τού, όπως κάνετε στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, προσβάλλον-
τας, µάλιστα, γιατρούς και ασθενείς. Σας έχουν δώσει το
προσωνύµιο –ξέρετε τι;- του «επαγγελµατία ψεύτη». Αυτό είναι
το προσωνύµιο που σας έχουν δώσει. Αλήθεια, ποια ακριβώς
σχέση έχετε µε την υγεία και κάνετε όπου πάτε τον φωτεινό παν-
τογνώστη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ. 
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ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, θα πρέπει
να σταµατήσει αυτό. Τι έχετε να επιδείξετε στην υγεία, εκτός από
τα κλειστά νοσοκοµεία, ελλείψεις έµψυχου δυναµικού, αυξήσεις
στα φάρµακα, αντιλαϊκές αποφάσεις; Προφανώς, δουλεύετε δί-
νοντας δωράκια στους µεγαλοκλινικάρχες. Γι’ αυτούς δουλεύετε
σωρηδόν. 

Άρα, εµείς δεν πρόκειται να σταµατήσουµε ούτε µέσα στη
Βουλή ούτε έξω από τη Βουλή µέχρι πραγµατικά να υπάρξει ανα-
βάθµιση του δηµόσιου συστήµατος υγείας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Συντυχάκη. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κοι-

τάξτε, σας έχω µια εκτίµηση και έναν σεβασµό. Το «επαγγελµα-
τίας ψεύτης» και όλα αυτά τώρα…

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τα µεταφέρω απ’ έξω. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αν

αρχίσουµε τώρα να µεταφέρουµε ο ένας για τον άλλον, θα γί-
νουµε εδώ πέρα κάτι άλλο. Τα προσπερνώ και ας τα θεωρήσω
ότι ειπώθηκαν εν τη ρύµη του λόγου σας. 

Πάµε λίγο να απαντήσω στην ουσία γιατί αλλιώς δεν έχει
νόηµα. Λέτε ότι ο στόχος µας είναι η συρρίκνωση των δαπανών
της δηµόσιας υγείας. 

Παραλάβαµε για το ΕΣΥ, για τα εκατόν είκοσι έξι νοσοκοµεία,
1,5 δισεκατοµµύριο και φέτος θα δώσουµε 3,1 δισεκατοµµύρια.
Λέει πάνω από 100% παραπάνω. Φανταστείτε και να µην είχαµε
σχέδιο να συρρικνώνουµε τις δαπάνες δηµόσιας υγείας τι θα γι-
νόταν! Το λέω για να καταλάβετε, γιατί µε εσάς δεν µπορεί να
γίνει λογική συζήτηση. 

Διατυπώνεις έναν ισχυρισµό. Ο ισχυρισµός έχει µέσα του µια
µαθηµατική λογική. Η µαθηµατική λογική λέει ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση ξοδεύει για τα νοσοκοµεία πάνω από το διπλάσιο απ’ ό,τι
ξοδεύαµε µέχρι το 2019. Ποιο σχέδιο κρυφό, φανερό ή υπό-
κρυφο µπορεί να υπάρχει να µειώσουµε τις δαπάνες, όταν τις
έχουµε αυξήσει πάνω από 100%; Δεν καταλαβαίνετε αυτό που
λέτε είναι από µόνο του παράλογο; 

Δεύτερον, µου λέτε για τα προβλήµατα του Νοσοκοµείου του
Αγίου Νικολάου, για τους σωλήνες που τρέχουν, για όλα αυτά.
Μάλιστα. Δεν ξέρετε ότι έχουµε εντάξει ένα σκασµό έργα στο
Ταµείο Ανάκαµψης, που φέτος όλα ξεκινάνε, που είναι τα νέα
ΤΕΠ, οι νέες σωληνώσεις, τα νέα πλακάκια; Τριάντα χρόνια δεν
έχει αλλάξει πλακάκι το Νοσοκοµείο του Αγίου Νικολάου! Τα αλ-
λάζει τώρα όλα η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, πάλι µας κατηγορείτε,
το ίδιο που ζήσαµε στην Άρτα µε τον Γιώργο τον Στύλιο –που
είναι εδώ παρών.

Κάποια στιγµή, επαναλαµβάνω, πρέπει να βλέπετε την πραγ-
µατικότητα. Η πραγµατικότητα είναι ότι το νοσοκοµείο του Αγίου
Νικολάου είναι ένα πολύ φθαρµένο κτίριο και φέτος, το 2025, µε
τα χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης γίνεται καινούριο. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα.

Για το προσωπικό σάς είπα ότι και κίνητρα θεσπίσαµε και προ-
σκλήσεις κάνουµε. Κάποιους βρήκαµε. Κάποιους δεν βρήκαµε.
Θα δούµε τι άλλο θα κάνουµε. Τέλος.

Εγώ είµαι που κάνω δωράκια στους κλινικάρχες, κύριε Πρό-
εδρε; Εσείς που πολεµάτε τα απογευµατινά χειρουργεία κάνετε
δωράκια στους κλινικάρχες. Γιατί τι είναι τα απογευµατινά χει-
ρουργεία; Είναι ασθενείς που αν δεν τους δίναµε τη δυνατότητα
να πάνε δωρεάν το απόγευµα να χειρουργηθούν, αρκετοί από
αυτούς, επειδή δεν θα µπορούσαν να περιµένουν άλλο την ανα-
µονή, θα πηγαίναν να χειρουργηθούν σε µια ιδιωτική κλινική. Και
εµείς, αντί να τους αφήνουµε να πάνε να δίνουν τα λεφτά τους
σε µια ιδιωτική κλινική, τους φέρνουµε δωρεάν µε τα χρήµατα
του Ταµείου Ανάκαµψης στο δηµόσιο σύστηµα. Ούτε αυτό σας
αρέσει. Και αυτό το πολεµάτε. Και κόσµο µε τη δουλειά τους
έχουµε στις ιδιωτικές κλινικές και είµαστε αυτοί που τους κά-
νουµε δωράκια.

Εσείς υπερασπίζεστε τις ιδιωτικές κλινικές. Μπορεί να µην το
λέτε. Δεν τους υπερασπίζεστε στα λόγια, αλλά έχοντας ως ΚΚΕ
τη θέση κατά των απογευµατινών χειρουργείων στην ουσία
ποιων τα συµφέροντα υπερασπίζεστε; Των κλινικαρχών. Επανα-

λαµβάνω: των κλινικαρχών. Τώρα έχουµε δωρεάν, δεν έχουµε
πληρωµή. Είναι για όλο το 2025 δωρεάν.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Το 2026.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Το 2026 διαµαρτυρηθείτε. Τώρα
έχουµε 2025. Ούτε αυτά ψηφίσατε. Ούτε τα δωρεάν ψηφίσατε.

Άρα, αν κάποιος από τους δυο µας πράγµατι εδώ εξυπηρετεί
τους κλινικάρχες, είναι το ΚΚΕ, όχι εγώ για να µιλάµε σοβαρά.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Πάντως, κύριε Συντυχάκη, επιτρέψτε µου να σας πω ότι τη λει-

τουργία του Νοσοκοµείου του Αγίου Νικολάου δεν πρέπει να τη
δούµε αναπόσπαστη σε σχέση µε τη λειτουργία των υπολοίπων
νοσοκοµείων. Αυτό είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Σε ένα άλλο πλαίσιο συζήτη-
σης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και νοµίζω ότι είναι
η ώρα των αποφάσεων, διότι πρωτοβουλίες ο Υπουργός έχει
λάβει. 

Νοµίζω ότι οφείλουµε να το αναγνωρίσουµε, καθώς και προ-
κηρύξεις θέσεων έχουν γίνει και όλα τα νοσοκοµεία του Λασιθίου
έχουν χαρακτηριστεί, κύριε Υπουργέ, µε δική σας πρωτοβουλία
άγονα, µε αποτέλεσµα να έχουν τη δυνατότητα προσλήψεων για-
τρών µε τα ειδικά κίνητρα που έχουν θεσπιστεί, αλλά δυστυχώς
οι διαγωνισµοί καθίστανται άγονοι. Άρα, αυτό πρέπει να µας προ-
βληµατίσει.

Συνεχίζουµε µε την όγδοη µε αριθµό 401/20-1-2025 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Δυτικής Αττικής της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Χρήστου Τσοκάνη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα:
«Κίνδυνος διακοπής λειτουργίας του τµήµατος Αιµοδοσίας του
Θριάσιου Νοσοκοµείου».

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν υπάρχει σήµερα ένας τοµέας που αποτυπώνει την τεράστια

αντίθεση ανάµεσα στην πραγµατικότητα που ζει ο λαός και την
εικόνα που πουλά η Κυβέρνηση, αλλά και στο χάσµα ανάµεσα
στις δυνατότητες που υπάρχουν σήµερα για σύγχρονες δωρεάν
υπηρεσίες και στο χάλι που ζουν καθηµερινά οι υγειονοµικοί και
οι ασθενείς, αυτός είναι ο χώρος της υγείας και δεν είµαστε εδώ
ούτε για να εκφράσουµε τη µιζέρια ούτε την γκρίνια, την οργή,
τον θυµό, την αγανάκτηση και την ανάγκη όµως παράλληλα για
την ικανοποίηση των σύγχρονων αναγκών δωρεάν στον τοµέα
της υγείας.

Σήµερα βρίσκεται σε οριακή κατάσταση και αντιµέτωπο µε κίν-
δυνο διακοπής λειτουργίας το τµήµα Αιµοδοσίας στο Θριάσιο
Νοσοκοµείο λόγω της σοβαρής, σοβαρότατης έλλειψης ιατρι-
κού, αλλά και νοσηλευτικού και παραϊατρικού προσωπικού, που,
µάλιστα, επιδεινώθηκε από τη σοβαρή ασθένεια της µίας από τις
τρεις ειδικευόµενους γιατρούς. 

Συγκεκριµένα, το τµήµα Αιµοδοσίας µετά την κατάργηση
τριών οργανικών θέσεων από τις έξι στελεχώνεται µόνο από
τρεις ειδικευόµενους γιατρούς που έχουν ξεπεράσει κάθε όριο
σωµατικής και ψυχικής αντοχής, δεδοµένου ότι αναγκάζονται για
πολλά χρόνια να ξεπερνούν κατά πολύ το προβλεπόµενο όριο
εφηµεριών χωρίς να παίρνουν τις αντίστοιχες ηµέρες ανάπαυσης
και κανονικής άδειας.

Παρά τις επανειληµµένες διαµαρτυρίες των γιατρών, τις αλ-
λεπάλληλες παρεµβάσεις του σωµατείου εργαζοµένων και τις
ερωτήσεις της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΚΚΕ, διαιωνίζεται
η επικίνδυνη υποστελέχωση, µε αποτέλεσµα η σοβαρή ασθένεια
της µίας από τους τρεις γιατρούς να θέτει κίνδυνο διακοπής λει-
τουργίας της αιµοδοσίας µε αρνητικότατες συνέπειες για τη λει-
τουργία ολόκληρου του νοσοκοµείου. 

Παρόµοιες είναι οι ελλείψεις σε νοσηλευτικό και παραϊατρικό
προσωπικό, ενώ υπάρχει µόνο µία επισκέπτρια υγείας που δεν
επαρκεί για την κάλυψη των αναγκών λειτουργίας της αιµοδο-
σίας. Αποτέλεσµα των ελλείψεων είναι η ανεπαρκής στελέχωση
του τµήµατος, ενώ στους εργαζόµενους οφείλονται δεκάδες
χρωστούµενες ηµέρες ανάπαυσης. 
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Η λύση που προκρίνει η διοίκηση του νοσοκοµείου για προσω-
ρινές µετακινήσεις ειδικευόµενων γιατρών από άλλα ήδη υπο-
στελεχωµένα εργαστηριακά τµήµατα, καθώς και ειδικευοµένων
γιατρών των παθολογικών κλινικών και της χειρουργικής του νο-
σοκοµείου, δεν µπορεί να εξασφαλίσει την ασφαλή λειτουργία
της αιµοδοσίας, µε αποτέλεσµα να έχουν σταµατήσει οι αιµολη-
ψίες.

Παρά την αδιαφορία κυβερνήσεων και διοικήσεων του νοσο-
κοµείου για την επικίνδυνη υποστελέχωση της αιµοδοσίας, χάρη
στην προσπάθεια των γιατρών και των υπόλοιπων εργαζοµένων
έχει προχωρήσει η αυτοµατοποίηση του 90% των εργαστηρια-
κών εξετάσεων και το τµήµα έπαιξε πιλοτικό ρόλο στο πρό-
γραµµα συγκεντροποίησης των παραγώγων αίµατος. Συνολικά,
η στελέχωση του τµήµατος Αιµοδοσίας είναι πολύ κατώτερη από
τις ανάγκες του νοσοκοµείου που διαθέτει πάνω από τετρακόσια
κρεβάτια και καλύπτει µια εκτεταµένη περιοχή, αλλά και από τις
προϋποθέσεις που θέτει η πρόσφατη υπουργική απόφαση για τη
λειτουργία νοσοκοµειακών µονάδων αιµοδοσίας, όπως επιβεβαι-
ώνεται και από την πρόσφατη επιθεώρηση από επιθεωρητές του
Εθνικού Κέντρου Αιµοδοσίας. 

Ερωτάται, λοιπόν, ο κύριος Υπουργός τα εξής: Τι µέτρα θα πά-
ρετε ώστε, πρώτον, να επανασυσταθούν άµεσα και να προκη-
ρυχθούν µε επείγουσα διαδικασία οι τρεις κατηργηµένες θέσεις
ειδικευοµένων γιατρών στην αιµοδοσία, καθώς και να ενισχυθεί
άµεσα η αιµοδοσία µε νοσηλευτικό και παραϊατρικό προσωπικό
και µε µία επιπλέον επισκέπτρια υγείας και, δεύτερον, να µετα-
τραπούν µε νοµοθετική ρύθµιση όλοι οι συµβασιούχοι εργαζό-
µενοι σε αορίστου χρόνου µε πλήρη εργασιακά και ασφαλιστικά
δικαιώµατα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, θα µου επιτρέψετε επειδή θέσατε πάλι τα γενικά

του Νοσοκοµείου Θριασίου, να πούµε ορισµένα στοιχεία για να
ξέρουµε για τι µιλάµε.

Το Θριάσιο Νοσοκοµείο έχει αύξηση προϋπολογισµού µεταξύ
2019 - 2024 κατά 54,6%, 22 εκατοµµύρια ευρώ το 2019 και 34
εκατοµµύρια το 2023. Το 2023 και το 2024 είναι ακόµα πιο πάνω. 

Υπηρετούν προσωπικό από τον Ιούλιο του 2019 έχουµε επι-
πλέον είκοσι τέσσερις γιατρούς –συγκεκριµένα, τριακόσιους
πέντε από διακόσιους ογδόντα έναν- επιπλέον πενήντα δύο νο-
σηλευτές –συγκεκριµένα, τετρακόσιοι εβδοµήντα οκτώ από τε-
τρακόσιους είκοσι έξι- επιπλέον εκατόν πενήντα εννέα άτοµα
λοιπό προσωπικό, δηλαδή τετρακόσιους εβδοµήντα οκτώ από
τριακόσιους δεκαεννέα.

Συνολικά, µεταξύ 2019 και 2024 έχουµε προσλάβει σαράντα
δύο µόνιµους, εξήντα τρεις επικουρικούς και δώδεκα µπλοκάκια
όσον αφορά τους γιατρούς και µέσω ΑΣΕΠ νοσηλευτικό προσω-
πικό έχουµε προσλάβει εβδοµήντα µία µόνιµες νέες νοσηλεύ-
τριες. 

Συγγνώµη, τα στοιχεία αυτά σας λένε ότι είναι ένα νοσοκοµείο
που αυτή η Κυβέρνηση το έχει αφήσει αφρόντιστο; Τώρα, αυτά
τα λέτε στα σοβαρά; Δηλαδή, έχουµε πάνω από 60% αύξηση
προϋπολογισµού, έχουµε αύξηση γιατρών, αύξηση νοσηλευτών,
αύξηση λοιπού προσωπικού και µου κάνετε όλο αυτό το µάθηµα
για το Θριάσιο Νοσοκοµείο, το οποίο –σηµειωτέον- έχει πάρει
από το Ταµείο Ανάκαµψης µερικά από τα µεγαλύτερα έργα και
γίνεται όλο καινούργιο; Μετά στενοχωριέστε όταν σας λέω «συµ-
µορία της µιζέριας». Μου το είπατε και εσείς, µου το είπαν και
πάνω στην επιτροπή. Μα, πώς αλλιώς να σας πω; Όταν µου µιλάς
για ένα νοσοκοµείο λες και κλείνει και έχει 60% αύξηση προσω-
πικού, 60% αύξηση προϋπολογισµού, περισσότερους γιατρούς,
περισσότερους νοσηλευτές και εσύ έρχεσαι εδώ πέρα και λες
αυτά που λες, πώς να σε πω; Να σε πω «συµµορία της χαράς»;
Να σε πω «συµµορία της καλής καρδιάς»; Να σε πω «συµµορία
της ευµένειας, της γενναιοδωρίας»; Πώς να σε πω; Δηλαδή, γι’
αυτό δεν µπορούµε να κάνουµε σοβαρή συζήτηση! Να έρθετε
να µου πείτε «Μπράβο, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση έχει κάνει
όλα αυτά για το Θριάσιο Νοσοκοµείο αλλά δεν φτάνουν και πρέ-
πει να κάνετε κι άλλα», να σας πω «Μάλιστα. Έχετε δίκιο». Όµως,

όχι να φέρνετε την καταστροφή για ένα νοσοκοµείο που σήµερα
είναι πολύ καλύτερο από ό,τι τη µέρα που το παραλάβαµε!

Πάµε τώρα στην αιµοδοσία. Όσον αφορά την αιµοδοσία,
επειδή ακούει και ο κόσµος, πρέπει να ξέρουµε κατ’ αρχάς ότι η
αιµοδοσία γίνεται κεντρικά από το ΕΚΕΑ. Είναι µικρό το κοµµάτι
που κάνουν πια τα νοσοκοµεία, γιατί έχουµε κεντρική διαχείριση
της αιµοδοσίας. Παρά ταύτα, πράγµατι, εκεί υπάρχουν –για να
µη σας κουράζω µε αυτά που λέει η υπηρεσία- τρεις θέσεις µό-
νιµων γιατρών, µία Διευθύντρια µε ειδικότητα στην Αιµατολογία,
µία Επιµελήτρια Α’ Βιοπαθολογίας και ένας Επιµελητής Α’ ειδι-
κότητας Εσωτερικής Παθολογίας.

Τώρα, πράγµατι, µία γιατρός απουσίασε αιφνιδίως για λόγους
υγείας. Ο εργαστηριακός τοµέας του νοσοκοµείου –αιµατολο-
γικό, βιοχηµικό και µικροβιολογικό εργαστήριο- έχει ήδη αποφα-
σίσει σε αυτήν τη φάση τη συµµετοχή τους στο πρόγραµµα
εφηµεριών του Τµήµατος Αιµοδοσίας, δώδεκα εφηµερίες έργου
και ετοιµότητας, ώστε να µην υπάρχει ο κίνδυνος διακοπής λει-
τουργίας του και, ταυτόχρονα, µας έκαναν αίτηµα για συµµετοχή
γενικής γιατρού από το Κέντρο Υγείας Ελευσίνας –πράγµα το
οποίο έχει γίνει για τις εξωτερικές αιµοληψίες- και αίτηµα για τη
σύσταση νέας θέσης που πράγµατι συµπεριλαµβάνουµε στην
αµέσως επόµενη προκήρυξη των εποµένων δέκα ηµερών. 

Να τα συγκεφαλαιώσω, λοιπόν. Δεν κινδυνεύει να κλείσει το
τµήµα Αιµοδοσίας. Δεν θα το αφήναµε να κλείσει. Μία γιατρός
ασθένησε –συµβαίνει αυτό- και δεν µπορούσε να συνεχίσει τη
δουλειά της και µετακινήσαµε αµέσως γιατρό από το γειτονικό
κέντρο υγείας. Για τις εφηµερίες συµµετέχουν τα εργαστήρια
του νοσοκοµείου και µας ζήτησαν να συστήσουµε θέση για να
προκηρύξουµε, συστήσαµε και προκηρύσσουµε. Άρα, όλα τα κά-
ναµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Παρακαλώ, κύριε Τσοκάνη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν χρειάζεται να ταράζεστε, κύριε Υπουργέ. Αν θέλετε, όµως,

µπορούµε αύριο να ξεκινήσουµε να πάµε παρέα στο Θριάσιο Νο-
σοκοµείο, για να δείτε δύο στοιχεία σηµαντικά. Στις 25 Γενάρη
στις 8.00’ το πρωί –και θα πάµε µετά στην αιµοδοσία- έκλεισε η
εφηµερία. Δεκατρείς ώρες µετά, ασθενείς µε COVID ήταν ακόµα
στα επείγοντα. Δεκατρείς ώρες µετά!

Ας πάµε στην περασµένη εβδοµάδα. Η εφηµερία έκλεισε στις
8.00’ η ώρα το πρωί, αλλά µέχρι τις 15.00’το απόγευµα έψαχναν
κρεβάτι στην Παθολογική Κλινική. 

Να πούµε και άλλα στοιχεία; Διότι είχαµε κάνει και ερώτηση
πριν ένα εξάµηνο. Οι Παθολογικές Κλινικές Α’ και Β’, µετά τις
εφηµερίες συνεχίζουν να διασκορπίζουν τους εξήντα, εβδοµήντα
ασθενείς σε άλλους ορόφους, όπου είναι κλινικές µε ασθενείς
µε εγκεφαλικά, µε εµφράγµατα, µε ορθοπεδικές παθήσεις, γιατί
έχουν τη δυνατότητα να φιλοξενούν µόλις τριάντα δύο. 

Οι γιατροί –να έρθετε να πάµε παρέα να τους µιλήσουµε- όταν
εφηµερεύουν, ξεπερνούν κάθε όριο αντοχής και εξάντλησης. Το
νοσοκοµείο τούς χρωστάει εκατοντάδες ώρες ρεπό, ηµέρες
αδειών και ηµέρες ανάπαυσης. 

Αυτή τη στιγµή από τις τριάντα έξι θέσεις που είναι κενές,
έχουν προκηρυχθεί µόνο οι δώδεκα, όπως είπατε, οι οποίες δεν
έχουν πληρωθεί. Οι υπόλοιπες είναι κενές. 

Για να δούµε όµως κάτι άλλο που είναι πολύ σηµαντικό. Ακού-
στε το, κύριε Πρόεδρε και εσείς. Το οργανόγραµµα του νοσοκο-
µείου είναι προ δεκαπενταετίας - εικοσαετίας. Στη δυτική Αττική
έχουν εγκατασταθεί όλες οι βιοµηχανίες, οι βιοτεχνίες, τα κέντρα
logistic, τα κέντρα ανακύκλωσης, οι µονάδες τοξικών αποβλήτων,
οι µονάδες παραγωγής ενέργειας. Η κίνηση, το κυκλοφοριακό,
τα ατυχήµατα καθηµερινά είναι στο ζενίθ, άρα οι ανάγκες για να
φιλοξενήσουν στο νοσοκοµείο έναν εργαζόµενο που έπεσε θύµα
σε ένα εργοδοτικό έγκληµα ή έναν εργαζόµενο ή ένα κάτοικο ο
οποίος είχε ένα ατύχηµα, είναι πολλαπλάσιες.

Οι κάτοικοι δεν έχουν καµία σχέση. Είναι δύο και τρεις φορές
πάνω σε σχέση µε όσους ήταν πριν από είκοσι και τριάντα χρό-
νια. Άρα, και οι ανάγκες που το νοσοκοµείο έχει σήµερα να κα-
λύψει είναι πολύ µεγαλύτερες. Άρα, πρέπει και η πολιτεία να
δώσει µεγαλύτερο βάρος σε ένα νοσοκοµείο που µπορεί –χτυ-
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πάµε ξύλο- να φιλοξενήσει ανά πάσα ώρα και στιγµή λόγω του
κινδύνου ενός µεγάλου βιοµηχανικού ατυχήµατος θύµατα, τραυ-
µατίες από την περιοχή του Θριασίου, του Ασπροπύργου, της
Ελευσίνας, της Μάντρας, της Μαγούλας, των Μεγάρων. 

Άρα, τα µέτρα που θα πρέπει να πάρει η Κυβέρνηση είναι εδώ
και τώρα να καλυφθούν όλες οι θέσεις και όχι µόνο των γιατρών,
αλλά και οι εκατόν δεκατέσσερις θέσεις των νοσηλευτών και οι
εβδοµήντα έξι θέσεις των τραυµατιοφορέων και βοηθών θαλά-
µου και να γίνει η µονιµοποίηση των τριακοσίων πενήντα συµβα-
σιούχων που ζουν και δουλεύουν υπό καθεστώς οµηρίας, µε
ανασφάλεια, άγχος και σε ένα πολύ δύσκολο περιβάλλον, έτσι
ώστε να µπορούν να ενισχυθούν και οι άλλες κλινικές, η Α’ και η
Β’ Παθολογική Κλινική. Έχουµε πολλά να σας πούµε, αλλά δεν
θέλουµε να σας φάµε τον χρόνο. 

Πάµε τώρα στο συγκεκριµένο ζήτηµα. Όσον αφορά το τµήµα
Αιµοληψίας, επειδή το επισκεφτήκαµε και µιλήσαµε µε τους για-
τρούς και τους νοσηλευτές που δίνουν συνεχώς τη µάχη, να σας
πω πάλι ότι µε βάση τα στοιχεία και των κατοίκων και των αναγ-
κών, οι θέσεις ήταν έξι προ δεκαετίας και έµειναν τρεις. 

Οι τρεις θέσεις αυτήν τη στιγµή είναι δύο. Και αν µου πείτε για
την προσπάθεια που καταβάλλουν, µε τους γιατρούς στα όρια
της αντοχής, να στείλουν από το κέντρο υγείας, να πω ότι αυτό
από τον Φεβρουάριο του 2025 θα πάψει να γίνεται. 

Να σας ενηµερώσω ότι έγινε µια προσπάθεια από το τµήµα
αποκατάστασης να παραχωρηθεί ακόµα µια θέση. Αυτό, όµως,
αποδεικνύει για µία ακόµη φορά τη διάθεση και την πρόθεση της
Κυβέρνησης να ενισχυθούν τα ιδιωτικά κέντρα αποκατάστασης
στην περιοχή της δυτικής Αττικής.

Και το κερασάκι στη τούρτα: Θέλετε -δεν θα το επιτρέψει ο
λαός της δυτικής Αττικής- να µας φέρετε τις φυλακές στην πε-
ριοχή του Ασπροπύργου, σύνορα µε την Ελευσίνα. Τι προβλέπει
η εγκατάσταση των φυλακών στην περιοχή της δυτικής Αττικής;
Ότι όλοι οι ποινικοί θα µεταφέρονται στο Θριάσιο. Ακόµα µεγα-
λύτερη επιβάρυνση, λοιπόν, σε ένα νοσοκοµείο υποστελεχω-
µένο, όπου δίνουν µάχη οι γιατροί και οι νοσηλευτές νυχθηµερόν.

Θέλετε να επισκεφτούµε και το τµήµα Αιµοληψίας για να δείτε
πού αναπαύονται τις ώρες των εφηµεριών οι λίγοι γιατροί; Είναι
ένα δωµάτιο τρία επί δύο, χωρίς παράθυρο, χωρίς εξαερισµό και
χωρίς τουαλέτα. 

Άρα, πρώτον, εδώ και τώρα επιβάλλεται να προκηρυχτούν οι
υπόλοιπες τρεις θέσεις, συν η αναπλήρωση της µιας εργαζόµε-
νης που αυτήν τη στιγµή νοσεί.

Δεύτερον, να στελεχωθεί εδώ και τώρα το Θριάσιο Νοσοκο-
µείο και να µη χειροκροτάµε µόνο τους βιοµήχανους, τους εφο-
πλιστές, τους τραπεζίτες και τους «στρατηγικούς επενδυτές», οι
οποίοι ό,τι ζητήσουν το έχουν στην περιοχή της δυτικής Αττικής,
ό,τι απαιτήσουν τους το παραχωρούµε! 

Θα πρέπει, λοιπόν, ο λαός να πιέσει, µαζί µε τους εργαζόµε-
νους, τους νοσηλευτές, τους γιατρούς και τους διοικητικούς του
νοσοκοµείου, έτσι ώστε να επιβάλει την εδώ και τώρα στελέ-
χωση, την εδώ και τώρα χρηµατοδότηση ενός νοσοκοµείου σαν
το Θριάσιο. 

Και αν αµφισβητείτε αυτά που λέω, αύριο ηµέρα Τρίτη, µπο-
ρούµε να δώσουµε ένα ραντεβού και να επισκεφτούµε οι δυο
µας το Θριάσιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Τσοκάνη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, σας ευχαριστώ πολύ για την πρόσκληση. Την

πρώτη φορά που επισκέφθηκα το Θριάσιο Νοσοκοµείο επί της
δεύτερης θητείας µου ως Υπουργός Υγείας για µια ωραία εκδή-
λωση που κάναµε εκεί για κάποιον από τους ευεργέτες του νοσο-
κοµείου, συνδικαλιστές του ΚΚΕ είχαν κλείσει την είσοδο και δεν
µε άφηναν να µπω και χρειάστηκαν τα ΜΑΤ για να µε βάλουν στην
αίθουσα. Δεν ξέρω αν το θυµάστε. Τώρα ξαφνικά έγινα ευπρόσ-
δεκτος στο Θριάσιο; Την άλλη φορά µε εµποδίσατε διά της βίας
να µπω στο Θριάσιο. Ευτυχώς, έκτοτε έχω πάει πολλές φορές στο
Θριάσιο χωρίς να ξανασυναντήσω µπροστά µου τη «συµµορία της
µιζέριας» κι έτσι κατάφερα να κάνω και τη δουλειά µου. 

Μιλάµε για δύο διαφορετικά πράγµατα. Εσείς σωστά αναδει-
κνύετε πώς µπορεί το Θριάσιο να γίνει καλύτερο. Σωστά όλα
αυτά. Βέβαια είπατε κάτι που εγώ δεν το κατάλαβα καλά. Είπατε
να επαναπροκηρύξουµε και τη θέση της ασθενήσασας γιατρού.
Αυτό µάλλον σας ξέφυγε. Όπως ξέρετε, απαγορεύεται, εφόσον
αυτή δεν παραιτείται από τη θέση, να επαναπροκηρύξουµε τη
θέση της, γιατί θα ήταν σαν να την απολύαµε. Δεν φαντάζοµαι
να εισηγείται Βουλευτής του ΚΚΕ να απολύσουµε ασθενή γιατρό,
επειδή είναι ασθενής. Προφανώς δεν έχετε πλήρη εικόνα πώς γί-
νονται οι διορισµοί και µε το «όλα τα σφάζω, όλα τα µαχαιρώνω,
όλοι να διοριστούν», είπατε και αυτό.  Άρα το προσπερνάω. 

Η θέση της ασθενήσασας γιατρού δεν µπορεί να προκηρυχθεί,
διότι τη θέση την καταλαµβάνει η ασθενήσασα ιατρός η οποία
είναι ασθενής, αλλά πληρώνεται κανονικά, γιατί έχει αναρρωτική
άδεια και της ευχόµαστε να γίνει καλά και να επιστρέψει στα κα-
θήκοντά της. Αυτή είναι η ανθρώπινη συµπεριφορά, όχι «απολύ-
στε την, να φέρετε άλλον» που είπατε εσείς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Να αναπληρωθεί λέµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν

αναπληρώνεται η θέση. Είναι κατειληµµένη αυτή η θέση. Για να
αναπληρωθεί, πρέπει να την απολύσω. Αυτό είπατε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Μην κάνετε λαϊκισµό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, παρα-

καλώ! Σας ακούσαµε, κύριε Τσοκάνη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Μην κάνετε λαϊκισµό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Α,

τώρα δεν σας αρέσει ο λαϊκισµός! Αφού λαϊκίζετε επί δέκα λεπτά,
τώρα ο λαϊκισµός δεν σας αρέσει επειδή σας τσάκωσα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Μιλάω µε στοιχεία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Επα-

ναλαµβάνω: Το τµήµα Αιµοδοσίας δεν κινδυνεύει να κλείσει, λει-
τουργεί κανονικότατα. Το νοσοκοµείο µάς ζήτησε να
συστήσουµε µια επιπλέον θέση, τη συστήσαµε, η θέση προκη-
ρύσσεται. Η ασθενήσασα γιατρός να µην ανησυχεί για τη θέση
της, δεν θα τη διώξει κανείς, όσο είµαστε τουλάχιστον εµείς στην
εξουσία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Συνεχίζουµε µε την όγδοη µε αριθµό 396/20-1-2025 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του ανεξάρτητου Βουλευτή Βορείου
Τοµέα Αθηνών κ. Χαράλαµπου Κατσιβαρδά προς τον Υπουργό
Εξωτερικών µε θέµα: «Οικονοµική και υλικοτεχνική υποστήριξη
της Ελληνικής Κοινότητας Μείζονος Μόντρεαλ εις τον Καναδά». 

Κύριε Κατσιβαρδά, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-

τιµε κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό τοις πάσι ότι η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας είναι ευαισθητοποιηµένη για θεµελιώδεις
αρχές και αξίες, οι οποίες είναι και συνταγµατικά κατοχυρωµέ-
νες. Αυτές είναι το έθνος, η πατρίδα, η ταυτότητα, η ιστορία και
η γλώσσα. 

Μιας και µιλάω για την ιστορία που συγκροτεί τις ταυτότητες
των λαών, σήµερα, ειρήσθω εν παρόδω, είναι η επέτειος των
µαρτύρων θυµάτων του Ολοκαυτώµατος των Ελλήνων Εβραίων.
Ως εκ τούτου, θέλω να πω ότι ήδη η Κυβέρνηση έχει δείξει µια
ιδιαίτερη ευαισθησία για τα θέµατα αυτά. Εισήγαγε τον νόµο ο
οποίος ψηφίστηκε και στην ουσία κατοχύρωσε το συνταγµατικά
θεµελιωµένο δικαίωµα του Απόδηµου Ελληνισµού να ασκεί δι’
επιστολικής ψήφου το δικαίωµα του εκλέγειν και τοιουτοτρόπως
ισχυροποιήθηκε αυτός ο ζωτικός δεσµός, αυτός ο οµφάλιος
λώρος µεταξύ της µητέρας Ελλάδος και γενικότερα του Απόδη-
µου Ελληνισµού και της Διασποράς.

Έρχοµαι στον πυρήνα της ερώτησης. Η Κεντρική Κοινότητα
του Μείζονος Ελληνισµού στο Μόντρεαλ του Καναδά έχει απο-
δυθεί σε µια επίµοχθη προσπάθεια να δηµιουργήσει εγκαταστά-
σεις, σχολεία, εκκλησίες, ούτως ώστε να διαφυλάξει την άσβεστη
φλόγα του Ελληνισµού και ιδίως την αγάπη για την ελληνική
γλώσσα. Είναι η πιο δραστήρια κοινότητα, ιδρυθείσα από το
1906, και είναι γεγονός ότι το επίπεδο εκπαιδεύσεως, ιδίως ως
προς τη µεταλαµπάδευση της ελληνικής γλώσσης, είναι εξαιρε-
τικό, καθότι είναι η µοναδική πόλις το Μόντρεαλ όπου όλοι οι
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πρεσβευτές και οι ακόλουθοι µιλούν ελληνικά και αντιλαµβάνον-
ται οι Έλληνες της οµογένειας. 

Εν τοιαύτη περίπτωση, ο δραστήριος πρόεδρος της κοινότη-
τας, ο κ. Γεώργιος Τσούκας, ο ευπατρίδης και πολυσχιδής αυτός
άνθρωπος, ιατρός στο επάγγελµα, καθηγητής και ερευνητής,
επιχειρεί να δηµιουργήσει τις προϋποθέσεις, ιδίως στην περιοχή
του Λαβάλ, όπου αυξάνεται ο ελληνικός πληθυσµός, να ανεγερ-
θεί ένα σχολείο για να επεκτείνει τη διαφύλαξη του συνόλου των
αξιών οι οποίες συγκροτούν την έννοια της εθνικής ιδιοπροσω-
πίας και της ταυτότητάς µας, δηλαδή η καρδιά του ελληνισµού
να εξακολουθεί να υπάρχει στον Καναδά, όπως υπάρχει στο
Μόντρεαλ, δηλαδή στην περιοχή αυτή του Λαβάλ. 

Ως εκ τούτου, λοιπόν, ερωτώ ποια είναι η µέριµνα της Κυβέρ-
νησης σχετικά µε την κατεύθυνση αυτή για την ανέγερση ενός
νέου σχολείου που το έχει ανάγκη εκεί ο Ελληνισµός.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κατσιβαρδά.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Γεώργιος Κώτση-

ρας.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε. Νοµίζω ότι το αναφέρατε

και εσείς και είναι πράγµατι γνωστό ότι η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας µε προσωπική µέριµνα και του ίδιου του Πρωθυ-
πουργού έχει αναδείξει τα θέµατα του Απόδηµου Ελληνισµού σε
µία σηµαντική προτεραιότητα των πολιτικών της. Έχει ήδη προ-
χωρήσει νοµοθετικά η άρση των περιορισµών για την ψήφο των
Ελλήνων του εξωτερικού, έχει νοµοθετηθεί η επιστολική ψήφος,
ώστε να υπάρξει πραγµατικά µια ίση µεταχείριση στο δικαίωµα
ψήφου των συµπατριωτών µας στο εξωτερικό και προσφάτως,
τον Νοέµβριο, παρουσία του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσο-
τάκη και του Υπουργού Εξωτερικών, του κ. Γεραπετρίτη, παρου-
σιάστηκε από εµάς το πρώτο Στρατηγικό Σχέδιο για τον
Απόδηµο Ελληνισµό 2024 - 2027, άξονες του οποίου είναι η στή-
ριξη του πολιτισµού, η στήριξη της γλώσσας, η βελτίωση των
προξενικών µας υπηρεσιών και προφανώς η βέλτιστη δυνατή ορ-
γάνωση και στήριξη των οργανώσεων του εξωτερικού. 

Αναφερθήκατε στην ερώτησή σας στην Ελληνική Κοινότητα
Μείζονος Μόντρεαλ, την οποία µάλιστα είχα και ο ίδιος την ευ-
καιρία να επισκεφθώ στο πλαίσιο της επίσκεψης που έκανε ο Έλ-
ληνας Πρωθυπουργός στον Καναδά τον περασµένο χρόνο. Ήταν
µια ιστορική επίσκεψη, πολύ σηµαντικού συµβολισµού και ου-
σίας, καθότι ήταν η πρώτη επίσκεψη Έλληνα Πρωθυπουργού
µετά από σαράντα ένα χρόνια και είχα την ευκαιρία και εγώ προ-
σωπικά να επισκεφθώ και πράγµατι να δω και την πολύ σηµαν-
τική δουλειά που γίνεται εκεί και από τον κ. Τσούκα και από τους
συνεργάτες του. Δύο φορές επίσης τον έχω συναντήσει και στην
Ελλάδα, και προσπαθούµε στο πλαίσιο των δυνατοτήτων και του
δηµοσιονοµικού πλαισίου, αλλά και των νόµιµων διαδικασιών που
υπάρχουν στην Ελλάδα να στηρίξουµε το πολύ σηµαντικό έργο
που κάνουν. Νοµίζω ότι αυτή είναι µία κοινή βούληση όλων µας
και είναι αυτονόητη η στήριξη του Υπουργείου Εξωτερικών σε
όλες τις πρωτοβουλίες που αφορούν την ελληνοµάθεια και τον
πολιτισµό. Σας ενηµερώνω ότι φέτος, για πρώτη φορά µετά από
πολλά χρόνια, υπήρξε ένα πρόγραµµα ώστε οριζοντίως να στη-
ριχθούν πολλές έδρες ελληνικών σπουδών. Σαράντα τρεις περί-
που έδρες ελληνικών σπουδών σε όλο τον κόσµο σε δεκαεπτά
κράτη στηρίχθηκαν, ακριβώς δείχνοντας ότι δίνουµε µια µεγάλη
έµφαση στη στήριξη της ελληνοµάθειας, η οποία είναι βασικό
στοιχείο του ελληνισµού παγκοσµίως. 

Στο ίδιο πλαίσιο, λοιπόν, στο πλαίσιο της συνεργασίας που
έχουµε αναπτύξει µε την ιστορική Ελληνική Κοινότητα Μείζονος
Μόντρεαλ, αλλά και στο πλαίσιο των οικονοµικών δυνατοτήτων
που έχει το Υπουργείο Εξωτερικών θα βρούµε τρόπους ώστε
ακόµη περισσότερο να ενισχύσουµε την προσπάθειά τους. Αντι-
λαµβάνεστε ότι πολλά επιµέρους ζητήµατα αφορούν και θέµατα
που έχουν να κάνουν µε την καναδική κυβέρνηση και ζητήµατα
που έχουν να κάνουν µε συναρµόδια Υπουργεία στην Ελλάδα
που έχουν προφανώς µεγαλύτερη οικονοµική δυνατότητα, αλλά

το ξαναλέω -και το γνωρίζουν και οι συµπατριώτες µας στον Κα-
ναδά, αλλά και στον υπόλοιπο κόσµο- ότι οποιαδήποτε πρωτο-
βουλία τείνει προς τη στήριξη της ελληνικής γλώσσας και του
πολιτισµού εµείς είµαστε διαθέσιµοι να τη στηρίξουµε. Αυτό κά-
νουµε και αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε και στην Ελληνική
Κοινότητα Μείζονος Μόντρεαλ που πράγµατι κάνει ένα πολύ ση-
µαντικό έργο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Παρακαλώ, κύριε Κατσιβαρδά, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Υπουργέ, για την απάντηση. 
Είναι σαφές ότι οι Έλληνες του Μόντρεαλ αγωνιούν και δράτ-

τοµαι της ευκαιρίας από την εµπεριστατωµένη απάντησή σας, η
οποία θεωρώ ότι επέχει µια µορφή ηθικής δεσµεύσεως προκει-
µένου να υλοποιηθεί και να ενεργήσετε τις δέουσες πράξεις,
ώστε να υλοποιηθεί αυτό το όραµα του προέδρου της κοινότη-
τας, του κ. Γεωργίου Τσούκα, το οποίο δεν είναι άλλο από το να
αναχθεί το Μόντρεαλ, η οµογένεια, σε έναν φάρο µείζονος Ελ-
ληνισµού, δεδοµένου ότι έχει αποδυθεί εργωδώς και ισοβίως σε
αυτήν την προσπάθεια να διαφυλάξει την ταυτότητα του Ελληνι-
σµού. Ιδίως στον Καναδά, στην Κοινότητα Μείζονος Ελληνισµού
του Μόντρεαλ υπάρχει µια ιδιαίτερη αγάπη για τις ρίζες, για την
παράδοσή µας, για τα ήθη, τα έθιµα, τη ζώσα εκκλησιαστική πα-
ράδοση και δη την ελληνική γλώσσα, τη γλώσσα την οποία και
σήµερα αβίαστα στην άλλη άκρη της γης µιλούν τα ελληνόπουλα
και µπορούν να ονειρεύονται και να σκέπτονται και να µεταλαµ-
παδεύουν τον ελληνικό πολιτισµό. 

Εποµένως, θεωρώ ότι αυτήν τη στιγµή που ενδεχοµένως µας
ακούει η οµογένεια, µας ακούει ο Ελληνισµός, θέλουν να νιώ-
σουν την πατρίδα, να νιώσουν την Κυβέρνηση, η οποία είναι ιδι-
αίτατα ευαισθητοποιηµένη -εξ ου και απευθυνόµαστε σε εσάς,
διότι επικροτούµε τις δράσεις οι οποίες έχουν λάβει χώρα, δεν
καταλείπεται αµφιβολία περί αυτού-, ωστόσο θέλουν µια µεγα-
λύτερη προσπάθεια, µια υποστήριξη στο ευγενές αυτό εγχεί-
ρηµα της κοινότητας, το οποίο δεν είναι άλλο από το να
συγκροτηθεί ένα νέο σχολείο στην περιοχή Λαβάλ, όπου εκεί
πλέον η καρδιά του Ελληνισµού χτυπάει ακόµα πιο δυνατά και
δηµιουργούνται διαχρονικοί θύλακες για να περιφρουρήσουν εις
το διηνεκές, να ισχυροποιήσουν τον οµφάλιο λώρο µε την Ελ-
λάδα. Αυτή είναι η πραγµάτωση, αυτή είναι η πεµπτουσία ουσια-
στικά του οικουµενικού Ελληνισµού. Διότι ο Ελληνισµός
εξικνείται πέρα και πάνω από τα στενά όρια του κράτους και συ-
νιστά πραγµατικά µια ιδέα, ιδίως η ελληνική γλώσσα. 

Εν κατακλείδι, θεωρώ ότι πρέπει έτι περαιτέρω να καταβάλ-
λετε αυτήν την προσπάθεια για να υλοποιηθεί το όνειρο όλων
των Ελλήνων πέρα από τα στενά όρια της Ελλάδας, ούτως ώστε
το όραµα και η ιδέα του Ελληνισµού ουσιαστικά να παραµένει
µια άσβεστη φλόγα σε όλες τις γενιές νυν και εις το διηνεκές. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι, κύριε συνάδελφε, όπως είπα και προηγουµένως, η

Ελληνική Κοινότητα του Μόντρεαλ είναι µία πολύ σηµαντική κοι-
τίδα για την ελληνική γλώσσα, για την εκπαίδευση, για τον ελλη-
νικό πολιτισµό. Είναι δεδοµένο ότι η συµβολή της στην
εκπαίδευση είναι πάρα πολύ σηµαντική. Έχουν ιδρυθεί και λει-
τουργήσει πέντε τρίγλωσσα σχολεία, αν δεν κάνω λάθος, και εν
γένει η δραστηριότητά της όλα αυτά τα χρόνια από το 1906 που
ιδρύθηκε είναι ιδιαιτέρως σηµαντική και γι’ αυτό τον λόγο ακρι-
βώς εµείς επενδύουµε σε αυτήν τη σχέση. 

Προείπα ότι έχουµε ήδη µια εξαιρετική συνεργασία µε τον
πρόεδρο και τους συνεργάτες του. Στο πλαίσιο του στρατηγικού
σχεδίου, που προανέφερα, η στήριξη της ελληνικής γλώσσας
είναι ένα κυρίαρχο δεδοµένο και ένας κυρίαρχος άξονας πολιτι-
κών που χτίζουµε σε όλον τον κόσµο ως Υπουργείο Εξωτερικών.
Προφανώς αντιλαµβάνεστε ότι ζητήµατα που αφορούν κόστη τα
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οποία υπερβαίνουν ακόµη και ένα µεγάλο κοµµάτι του προϋπο-
λογισµού του Υπουργείου Εξωτερικών χρειάζονται συνεργασίες
µε συναρµόδια Υπουργεία, όπως είναι το Υπουργείο Οικονοµι-
κών. Οπότε εγώ θέλω να είµαι απολύτως ειλικρινής πως σε ό,τι
αφορά στο Υπουργείο Εξωτερικών το γνωρίζουν οι συµπατριώ-
τες µας ότι όλες αυτές οι δράσεις που µπορούν να στηριχθούν
στηρίζονται και θα συνεχίσουν να στηρίζονται µε ακόµα µεγαλύ-
τερο τρόπο. 

Επίσης, επειδή αναφερόµαστε στην ελληνική γλώσσα, έχουµε
µια πολύ µεγάλη γκάµα δραστηριοτήτων που αφορούν ακριβώς
τη στήριξή της και την εµβάθυνσή της, όπως σας είπα προηγου-
µένως, είτε µε τη στήριξη της ελληνοµάθειας και των εδρών ελ-
ληνικών σπουδών είτε µε άλλες επιµέρους δράσεις µέσω των
γενικών προξενείων µας και των πρεσβειών µας. 

Το Γενικό Προξενείο του Μόντρεαλ σε συνεργασία µε την κεν-
τρική υπηρεσία του Υπουργείου Εξωτερικών είναι κοντά στην ελ-
ληνική κοινότητα, που πράγµατι κάνει µία πολύ σηµαντική
δουλειά και θέλω να κρατήσετε και εσείς και όσοι µας ακούν ότι
το Υπουργείο Εξωτερικών θα συνεχίσει αυτήν τη στήριξη, θα
προσπαθήσει να βρει τρόπους να την εντείνει, αλλά µέχρι στιγ-
µής νοµίζω ότι το στρατηγικό σχέδιο για τον Απόδηµο Ελληνισµό
που έγινε από αυτήν την Κυβέρνηση, αλλά και όλη η δραστηριό-
τητα σε σχέση µε τα δικαιώµατα ψήφου των συµπατριωτών µας,
µε την άρση των περιορισµών, µε την επιστολική ψήφο, δείχνουν
ότι το ενδιαφέρον µας είναι έµπρακτο και όπου µπορούµε να το
εντείνουµε και να το ενισχύσουµε ακόµα περισσότερο αυτό θα
κάνουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Η τέταρτη µε αριθµό 389/17-1-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-

ρου κύκλου, του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Αθανασίου Ηλιόπουλου προς την
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Η ΚΤΕΛ
Θεσσαλονίκης Α.Ε.» απολύει εργαζόµενους συνδικαλιστές που
αγωνίζονται για αξιοπρεπείς συνθήκες εργασίας και ποιοτικές
δηµόσιες συγκοινωνίες» και η δέκατη τέταρτη µε αριθµό 403/20-
1-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου, του Βουλευτή Β’
Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς την Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, µε θέµα: «Να παρθούν
πίσω οι απολύσεις στην «ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης Α.Ε.» και να δια-
σφαλιστεί η ανεµπόδιστη συνδικαλιστική δράση» επειδή αναφέ-
ρονται στο ίδιο θέµα θα συζητηθούν ταυτόχρονα, χωρίς να
επηρεάζονται τα δικαιώµατα των οµιλητών ως προς τον χρόνο
οµιλίας τους, σε εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου 4 του
άρθρου 131 του Κανονισµού της Βουλής. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ηλιόπουλος. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, το τελευταίο διάστηµα καταγράφεται µια

σειρά από απολύσεις εκλεγµένων συνδικαλιστικών στελεχών,
άρα εκπροσώπων των εργαζοµένων. Συγκεκριµένα εδώ θέλω να
αναφερθώ στην καταγγελία που έχει κάνει η Οµοσπονδία Συνδι-
κάτων Μεταφορών Ελλάδας, όπου καταγγέλλει τις παράνοµες
και καταχρηστικές απολύσεις στελεχών στην επιχείρηση «ΚΤΕΛ
Θεσσαλονίκης Α.Ε.». Η εν λόγω επιχείρηση προχώρησε στην
απόλυση του προέδρου, του γενικού γραµµατέα και του αντιπρο-
έδρου του νεοσύστατου σωµατείου των εργαζοµένων στην ανω-
τέρω επιχείρηση. 

Θυµάστε ότι πολύ πρόσφατα συζητάγαµε για τις συλλογικές
συµβάσεις εργασίας. Δεν µπορεί να υπάρξει συλλογική σύµβαση
εργασίας αν απολύει η επιχείρηση όλο το σωµατείο. Άρα, νοµίζω
ότι υπάρχει εδώ µια ιδιαίτερη βαρύτητα. 

Ο λόγος που έγιναν αυτές οι απολύσεις είναι το γεγονός ότι
οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι διεκδικούν τα συνδικαλιστικά και
εργασιακά δικαιώµατά τους είτε στις συµβάσεις, είτε -πολύ κρί-
σιµο- και σε ζητήµατα ασφάλειας, γιατί καταγράφονται πολλά
ζητήµατα ασφάλειας στις µεταφορές και στο ζήτηµα των ΚΤΕΛ,
και η συγκεκριµένη υπόθεση έχει αξία για άλλον έναν παραπάνω
λόγο. Ποιος είναι αυτός; Τα ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης δεν είναι γενικά

και αόριστα µια Α.Ε.. Είναι µια εταιρεία η οποία έχει αναλάβει και
εκτελεί δηµόσιο συγκοινωνιακό έργο στη Θεσσαλονίκη αστικά
και περιαστικά, είναι δηλαδή µία εταιρεία η οποία συνεργάζεται
στενά µε το κράτος, µε την Κυβέρνηση, µε την πολιτεία. Όταν,
λοιπόν, σε µία τέτοια εταιρεία που εκτελεί και δηµόσιο έργο απο-
λύεται «χωρίς να τρέχει κάστανο» η µισή ηγεσία του σωµατείου,
καταλαβαίνετε ότι το σήµα στην αγορά εργασίας είναι ότι δεν θα
µείνει τίποτα όρθιο. 

Με δεδοµένα αυτά, θέλουµε να σας ρωτήσουµε πού βρίσκεται
η διαδικασία των αρµόδιων ελέγχων από την Επιθεώρηση Εργα-
σίας και πώς προχωράει ο έλεγχος της νοµιµότητας των ανω-
τέρω απολύσεων και, µε βάση τη γνώµη του Υπουργείου, ποιο
είναι το νοµικό έρεισµα και αν υπάρχει νοµικό έρεισµα έτσι ώστε
η εν λόγω επιχείρηση να προχωρά σε αυτή την κατά τη γνώµη
µας καθ’ όλα αδικαιολόγητη παρέµβαση στο εσωτερικό ενός νε-
οσύστατου σωµατείου και στην απόλυση των συνδικαλιστικών
εκπροσώπων του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ηλιόπουλο.

Τον λόγο έχει ο κ. Στολτίδης.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την

οικονοµία της διαδικασίας, αλλά δεν θα κάνουµε οικονοµία στην
αναφορά επί της ουσίας. Θα το πω στη δευτερολογία, γιατί έτσι
βγαίνει καλύτερα το νόηµα.

Η εταιρεία «ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης Α.Ε.» στις 24 Δεκεµβρίου
προχώρησε στην αιφνίδια και αδικαιολόγητη απόλυση τεσσάρων
εργαζοµένων, συγκεκριµένα τριών από τα επτά µέλη της διοίκη-
σης του νεοσύστατου σωµατείου εργαζοµένων στο ΚΤΕΛ Θεσ-
σαλονίκης -πρόεδρος, αντιπρόεδρος γενικός γραµµατέας-,
καθώς και ενός εργαζόµενου από τα είκοσι ένα ιδρυτικά µέλη
του παραπάνω σωµατείου. Αυτός επαναπροσλήφθηκε.

Οι εργαζόµενοι εξαιτίας των άθλιων συνθηκών εργασίας οδη-
γήθηκαν στην ίδρυση του σωµατείου τους. Όπως οι ίδιοι καταγ-
γέλλουν, εργάζονται σε λεωφορεία επικίνδυνα, υπάρχουν αρκετά
δηµοσιεύµατα για αυτοαναφλέξεις, να µην κλείνουν οι πόρτες,
ενώ αναλαµβάνουν τον ρόλο του καθαριστή, του εισπράκτορα,
εργάζονται υπερωρίες που δεν αποδίδονται και µάλιστα, οι συµ-
βάσεις τους είναι ορισµένου χρόνου που ανανεώνονται συνεχώς,
έτσι ώστε να βρίσκονται προφανώς συνεχώς σε καθεστώς οµη-
ρίας. 

Ακόµη δεν στέγνωσε το µελάνι της ανακοίνωσης προς την
εταιρεία τον Νοέµβριο του 2024 για την ίδρυση του σωµατείου
και η πρώτη ενέργειά της ήταν να διώξει από την εργασία τους
τους πρωταίτιους της ίδρυσής του. 

Οι εργαζόµενοι αυτοί, όπως και πολλοί ακόµα εργαζόµενοι,
παρέχουν τις υπηρεσίες τους επί πέντε συναπτά έτη χωρίς δια-
κοπή, που σηµαίνει ότι η εταιρεία θα έπρεπε να έχει µετατρέψει
τις συµβάσεις τους από ορισµένου σε αορίστου χρόνου. 

Την ίδια ώρα µάλιστα, όπως αναφέρουν σε ανακοίνωσή τους
οι εργαζόµενοι, η εταιρεία «ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης Α.Ε.» έχει εξα-
πολύσει µπαράζ τηλεφωνικών απειλών στα µέλη του σωµατείου
-περί τα 105 που τα ψάχνει- τα οποία προσπαθούν να τα υποχρε-
ώσουν να αιτηθούν τη διαγραφή τους, µε την απειλή ότι σε περί-
πτωση που δεν το κάνουν, θα έχουν την τύχη των απολυµένων.
Και αυτά όλα τα γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, και από τις καταγγε-
λίες του σωµατείου, αλλά και τις επίκαιρες ερωτήσεις που κατα-
τέθηκαν. 

Με βάση τα παραπάνω, ερωτάσθε τι µέτρα θα λάβει η Κυβέρ-
νηση για να ανακληθούν τώρα οι απολύσεις, να επιστρέψουν
άµεσα όλοι οι εργαζόµενοι στις θέσεις τους, µε αυτά που προ-
βλέπει και ο νόµος, µε σταθερή και πλήρη εργασία, αορίστου
χρόνου και να διασφαλιστεί η ανεµπόδιστη συνδικαλιστική
δράση στη συγκεκριµένη επιχείρηση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Στον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-

λισης, ο κ. Κωνσταντίνος Καραγκούνης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΑΣ) ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός

Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. Ευχαριστώ και τους συναδέλφους για την ερώτηση.

Πρώτα απ’ όλα, θα απαντήσω αµέσως ευθέως για το πού βρί-
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σκεται ο έλεγχος και τι έχει γίνει µε τον έλεγχο, αγαπητοί συνά-
δελφοι, κύριε Ηλιόπουλε και κύριε Στολτίδη, για να έχετε ακρι-
βώς εικόνα του τι συµβαίνει αυτή τη στιγµή µε τον έλεγχο που
έκανε η Ανεξάρτητη Αρχή. 

Θα σας διαβάσω, λοιπόν, την επίσηµη απάντηση της Επιθεώ-
ρησης Εργασίας, της ανεξάρτητης αρχής, και µετέπειτα βεβαίως
θα έχουµε τη δυνατότητα να συζητήσουµε και περαιτέρω για το
νοµικό πλαίσιο, γιατί τίθεται και αυτό σε ερώτηση, τι συµβαίνει
µε το νοµοθετικό πλαίσιο.

Λοιπόν, λέει η Επιθεώρηση Εργασίας: «Το αρµόδιο Τµήµα Επι-
θεώρησης Εργασιακών Σχέσεων Δυτικού Τοµέα Θεσσαλονίκης
µάς ενηµέρωσε ότι τη Δευτέρα 30-12-2024 προσήλθαν τέσσερις
εργαζόµενοι από το ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης και κατέθεσαν αιτήσεις
για διενέργεια εργατικής διαφοράς, µε αντικείµενο τη µη ανανέ-
ωση σύµβασης ορισµένου χρόνου στον πρόεδρο, αντιπρόεδρο
και γραµµατέα και µέλος του σωµατείου ΣΕΕΚΘ. Αρχικά η συζή-
τηση εργατικής διαφοράς είχε οριστεί για τη Δευτέρα 20-1-2025.
Επιπρόσθετα, σε µια προσπάθεια εξεύρεσης λύσης και διευθέ-
τησης του θέµατος, πραγµατοποιήθηκε τηλεφωνική επικοινωνία
µε τον διευθυντή του ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης και ενηµερώθηκε. Επί-
σης, ζητήθηκε από την επιχείρηση να επανεξετάσει το θέµα της
ανανέωσης των συµβάσεων των καταγγελλόντων ως την ηµερο-
µηνία συζήτησης της εργατικής διαφοράς. Ακόµα οι καταγγέλ-
λοντες έθεσαν και κάποια άλλα ζητήµατα προφορικά: µέτρα
προστασίας, υγιεινή και ασφάλεια, κακή συντήρηση των οχηµά-
των. Η υπηρεσία τούς παρέπεµψε να απευθυνθούν στις αρµό-
διες υπηρεσίες» και γνωρίζετε και εσείς ότι είναι η Επιθεώρηση
Εργασίας για την υγεία και την ασφάλεια και η Τροχαία Θεσσα-
λονίκης. «Στις 7-1-2025 προσήλθε στην τοπική υπηρεσία ο ένας
εκ των καταγγελλόντων και απέσυρε την καταγγελία, την οποία
είχε κάνει λόγω ανανέωσης της σύµβασης εργασίας του, ενώ την
20η-1-2025 προσήλθαν δύο ακόµη καταγγέλλοντες και ζήτησαν
την αναβολή της εργατικής διαφοράς λόγω κωλύµατος στους
δικηγόρους τους και έχει οριστεί», να το γνωρίζετε, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, «νέα ηµεροµηνία συζήτησης για τις 13-2-2025 και ενη-
µερώθηκε σχετικά η επιχείρηση».

Οπότε, για να φτάσουµε στην ουσία, πρώτα απ’ όλα, της ερώ-
τησής σας, και όσον αφορά το τι έχει γίνει µε τον έλεγχο και τι
ακριβώς έχει επισυµβεί µε τους καταγγέλλοντες µέχρι τώρα,
αυτό που πρέπει να κρατήσετε αυτή τη στιγµή είναι ότι ο ένας
καταγγέλλων έχει αποσύρει την καταγγελία και εκκρεµούν οι
υπόλοιπες καταγγελίες, τις οποίες στις 13-2-2025 προφανώς η
αρχή θα εξετάσει, όπως ξέρετε, µε τη διαδικασία των εργατικών
διαφορών και θα αποφανθεί επί αυτών. 

Προφανώς όλα αυτά θα γίνουν κι εδώ -το έχουµε πει πάρα
πολλές φορές- είναι που, εντός εισαγωγικών, «εµπλέκεται» το
Υπουργείο Εργασίας θέτοντας το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο, το
οποίο -οφείλω να σας πω και θα έχουµε την ευκαιρία και στη συ-
νέχεια να το αναλύσουµε περισσότερο- έχει αυστηροποιηθεί. 

Για εµάς είναι πολύ σηµαντικό ακριβώς να θέτουµε ένα κανο-
νιστικό πλαίσιο, στο οποίο θα πρέπει να συµµορφώνονται οι επι-
χειρήσεις και προς την προστασία των εργαζοµένων, αλλά
βεβαίως εγώ θα έλεγα και προς την προστασία των υγιών επιχει-
ρήσεων, γιατί πράγµατι πολλές φορές υπάρχει και αθέµιτος αν-
ταγωνισµός. Δεν έχει να κάνει µε τη συγκεκριµένη περίπτωση,
το λέω συνολικά αυτό ως γενικό σχόλιο. 

Άλλωστε -το έχει πει και η Υπουργός Εργασίας, το έχει πει και
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός- είµαστε προς αυτή την κατεύθυνση,
γι’ αυτό παίρνουµε και συνεχώς µέτρα, όχι µόνο νοµοθετικά,
αλλά και επιχειρησιακά. Γνωρίζετε ότι προς αυτή την κατεύ-
θυνση, προς την προστασία των εργαζοµένων είναι η ψηφιακή
κάρτα εργασίας και πάρα πολλά άλλα -θα έχουµε την ευκαιρία
και στη συνέχεια να τα συζητήσουµε- ειδικά στο νοµοθετικό πλαί-
σιο.

Από εκεί και πέρα, θα δούµε πώς θα αποφανθεί η Επιθεώρηση
Εργασίας, θα εφαρµόσει το νοµικό πλαίσιο, αν χρειαστεί, προ-
φανώς και περαιτέρω θα υπάρξει προσφυγή στα δικαστήρια, αν
απαιτηθεί. Οπότε, αυτή είναι η κατάσταση όσον αφορά τους
ελέγχους και θα ακούσω βεβαίως τους καλούς συναδέλφους και
µετέπειτα θα επανέλθω, όσον αφορά και το νοµικό πλαίσιο, για
να απαντήσω και πιο εξειδικευµένα και στον κ. Ηλιόπουλο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογίας σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, ξε-

κινάω από το πιο κρίσιµο, κατά τη γνώµη µου, από αυτά που εί-
πατε, ότι θα δούµε πώς θα αποφανθεί η Επιθεώρηση Εργασίας.
Εδώ είναι πρώτα απ’ όλα, το πρώτο πρόβληµα.

Δηλαδή όταν ο Υφυπουργός Εργασίας µπροστά στην από-
λυση τριών εκλεγµένων εργατικών αντιπροσώπων απαντάει: «Θα
δούµε πώς θα αποφανθεί µια Ανεξάρτητη Αρχή», που εσείς την
κάνατε Ανεξάρτητη Αρχή, ακριβώς για να πετάξετε από πάνω
σας την ευθύνη, εδώ είναι το πρόβληµα.

Μια κυβέρνηση η οποία πιστεύει στις συλλογικές συµβάσεις
εργασίας θα ερχόταν σήµερα στη Βουλή και θα έλεγε «όχι, δεν
µπορείς να απολύεις τους εκλεγµένους εκπροσώπους των ερ-
γαζοµένων. Δεν γίνεται». Με ποιον θα υπάρχει συλλογική σύµ-
βαση εργασίας, αν δεν υπάρχει σωµατείο; 

Για ποιον λόγο η χώρα είναι στον πάτο στον πραγµατικό µισθό
µε όρους αγοραστικής δύναµης; Για ποιον λόγο; Γιατί δεν
έχουµε συλλογικές συµβάσεις εργασίας, γιατί ο µηχανισµός ο
οποίος επιτρέπει την πραγµατική αύξηση του µισθού είναι η συλ-
λογική σύµβαση εργασίας.

Μιλάµε για µια οποιαδήποτε εταιρεία; Όχι, σας το είπα και
πριν, δεν είναι µια οποιαδήποτε Α.Ε.. Είναι ούτως ή άλλως πολύ
κρίσιµη η υπόθεση ήδη, αλλά δεν είναι µια οποιαδήποτε Α.Ε.. Μι-
λάµε για µια επιχείρηση η οποία έχει αναλάβει σαράντα δύο
γραµµές δηµόσιου συγκοινωνιακού έργου αστικά και περιαστικά
στη Θεσσαλονίκη και αυτή η εταιρεία απολύει το σωµατείο. Αυτό
δίνει το σήµα ότι οι απολύσεις γίνονται µε την κυβερνητική
πλάτη, γίνονται τουλάχιστον µε την κυβερνητική ανοχή. 

Και την ίδια στιγµή τα µισά είναι τα ζητήµατα εργασίας, τα
άλλα µισά είναι ζητήµατα ασφάλειας. Ρωτήστε τους συναδέλ-
φους σας στο Υπουργείο Μεταφορών να µάθουν από το «ΚΤΕΛ
Α.Ε.» εάν υπάρχει βιβλίο δροµολογίου, δηλαδή διαδικασία στην
οποία ο οδηγός µπορεί να καταγράφει βλάβες, µπορεί να κατα-
γράφει προβληµατικά περιστατικά για την ασφάλεια του οχήµα-
τος, άρα στην τελική για την ασφάλεια των επιβατών.

Τα ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης δεν έχουν καν βιβλίο δροµολογίων.
Και ξέρετε ότι η ασφάλεια των µεταφορών µας έχει ταλαιπωρή-
σει λίγο -να το πω ευγενικά- σε αυτή τη χώρα. Συνάδελφός σας,
ο κ. Καραµανλής, ήταν εκεί, καθόταν και έλεγε: «Είναι ντροπή και
ντρέποµαι να θέτετε ζητήµατα ασφαλείας». Κι όµως, οι εργαζό-
µενοι στα ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης θέτουν -πέρα από τα εργασιακά
τους- και ζητήµατα ασφαλείας και οι άνθρωποι απολύθηκαν. 

Είναι το µόνο περιστατικό στο οποίο έχουµε απολύσεις συνδι-
καλιστών; Έχουµε τρεις εκλεγµένους εργατικούς εκπροσώπους
στο ΚΤΕΛ στη Θεσσαλονίκη, άλλον έναν στο ΚΤΕΛ στον Πύργο,
εργαζόµενο στη διοίκηση του «Πόρτο Καρράς» και εργαζόµενη
από το Σωµατείο ΣΤΑΖΟΕ µε το που εκλέχτηκε στο σωµατείο, σε
µια βδοµάδα απολύθηκε. Αν εγώ αυτή τη στιγµή µπορώ να σας
αναφέρω εδώ έξι απολύσεις εκλεγµένων εκπροσώπων µέσα σε
δύο µήνες, καταλαβαίνετε τι γίνεται έξω. Και σας λέω, ξέρω ότι
θα γίνει η εργατική διαφορά στην Επιθεώρηση Εργασίας, αλλά
σας το έχουµε ξαναπεί πολλές φορές ότι η Επιθεώρηση Εργα-
σίας έπρεπε να είναι υπό την ευθύνη του Υπουργείου Εργασίας,
όχι ανεξάρτητη.

Και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Υπάρχουν δύο δρόµοι.
Υπάρχει ο δρόµος της νοµιµότητας ο οποίος λέει ότι ο επιθεω-
ρητής εργασίας µπροστά σε απόλυση συνδικαλιστικού στελέ-
χους στο δελτίο εργατικής διαφοράς εκφράζει άποψη και λέει:
«Έχουµε απόλυση εκλεγµένου συνδικαλιστή, άρα είναι παρά-
νοµη και καταχρηστική». Και υπάρχει και η εργοδοτική οδός, που
λέει ότι θα κρίνουν τα αρµόδια δικαστήρια. Εδώ θα είµαστε, θα
παρακολουθούµε και πώς θα πάει και η εργατική διαφορά και θα
φανούν και ποιες είναι οι δικές σας κατευθύνσεις. Γιατί δεν πο-
λυπιστεύουµε την ανεξαρτησία, ας µην σας κοροϊδεύουµε. Είναι
ανεξάρτητη ως προς τις ευθύνες, µέχρι εκεί.

Λέω αυτό και κλείνω. Πρέπει να γνωρίζει, όµως, η διοίκηση των
ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης ότι δεν θα ξεµπλέξει έτσι εύκολα. Να γνω-
ρίζει η διοίκηση των ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης ότι όσες «πλάτες» και
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αν έχει µέσα στην Κυβέρνηση, αυτή η ιστορία δεν θα µείνει εκεί.
Και αν νοµίζει ότι στην κοινωνία θα κυριεύσει µόνο ο φόβος,
υπάρχει και η αλληλεγγύη και υπάρχει και η αξιοπρέπεια. Και το
είδαµε αυτές τις ηµέρες, όχι µόνο στη συγκέντρωση στο Σύν-
ταγµα, αλλά στις συγκεντρώσεις σε όλη τη χώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ηλιόπουλο.

Παρακαλώ, κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είπατε, κύριε Υπουργέ, θα επιµείνουµε στην ουσία,

άσχετα από τη σύµπτυξη της διαδικασίας, γιατί δεν υπάρχουν
κοινές αφετηρίες στις ερωτήσεις. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ -για να θυµηθούµε- νοµοθέτησε την εισαγωγή ιδιω-
τών εργολάβων ΚΤΕΛ το 2018 στον ΟΑΣΘ, µε κατεύθυνση Κανο-
νισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης που τότε έλεγε: «Στη διάθεσή
σας είναι τί θα κάνετε µε το ιδιοκτησιακό». Αριστερή ιδιωτικοποί-
ηση έγινε και µπήκαν και τα ΚΤΕΛ. Ο ίδιος, δηλαδή, κανονισµός
αξιοποιήθηκε, όπως αυτός για τη διάλυση του ΟΣΕ και την ιδιω-
τικοποίησή του. Και βέβαια µετά, µε τη σφραγίδα της Νέας Δη-
µοκρατίας, φτάσαµε στα γνωστά αποτελέσµατα. 

Τι δεν ήταν γνωστό τότε; Τι είναι οι εργολάβοι; Υπάρχει, δη-
λαδή, άνθρωπος σήµερα που δεν ξέρει τι είναι οι εργολάβοι, ότι
µπαίνουν για κέρδος από την κατάργηση εργασιακών δικαιωµά-
των και την περικοπή δαπανών για την ασφάλεια; Βεβαίως, νοµί-
ζουµε ότι είναι γνωστό σε όλους. Τώρα είναι άλλο να
αναρωτιόµαστε γιατί εφαρµόζονται αυτά που ψηφίσαµε. 

Και έρχεται η Νέα Δηµοκρατία τώρα κι ετοιµάζει νέο διαγωνι-
σµό µε σχεδόν τριπλάσια χρηµατοδότηση-µπόνους, από 24 εκα-
τοµµύρια στα 65 εκατοµµύρια τον χρόνο για το έργο που έχει το
ΚΤΕΛ. Όταν µε λιγότερα χρήµατα από τα 65 εκατοµµύρια, οι τε-
τρακόσιοι πενήντα οδηγοί των ΚΤΕΛ -και κάποιοι παραπάνω που
χρειάζονται για να καλυφθεί το συγκοινωνιακό έργο στη Θεσσα-
λονίκη- θα µπορούσαν να είναι στον ΟΑΣΘ µε σταθερή και πλήρη
εργασία µε συγκροτηµένα µισθολογικά κι εργασιακά δικαιώµατα,
χωρίς ιδιώτες, µε όλα τα αστικά λεωφορεία καινούρια, µε πλήρη
τεχνική βάση για τα ζητήµατα της ασφάλειας στη µετακίνηση,
για τους εργαζόµενους και το επιβατικό κοινό. Σας έχουν δώσει
έκθεση οι εργαζόµενοι και σας το έχουν αποδείξει. Φυσικά,
όµως, όλοι εσείς και όλοι οι υπόλοιποι κοιτάτε πώς θα «µασου-
λάνε» οι ιδιώτες. 

Οι πρωτοπόροι εργαζόµενοι στα ΚΤΕΛ σήκωσαν ανάστηµα και
πάλεψαν για τα αυτονόητα: πλήρη και σταθερή εργασία αορί-
στου -όπως δικαιούνται και µε βάση τον νόµο θα δικαιωθούν-, αν-
θρώπινες συνθήκες δουλειάς και υγείας, όπως να έχουν
τουαλέτα στους σταθµούς, τεχνικό ασφαλείας για έλεγχο των
οχηµάτων για να µην κινδυνεύουν οι ίδιοι, αλλά κυρίως το επιβα-
τικό κοινό. Τώρα βέβαια, υπάρχει τεχνικός ασφαλείας, µετά τις
καταγγελίες και τις απολύσεις. 

Τους αδειάσατε, όµως, ως Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, απέ-
ναντι στην εργοδοτική αυθαιρεσία και τους δώσαµε σήµα για την
επίθεση µε την σιωπή σας. Καλούσαν οι εργαζόµενοι το Υπουρ-
γείο Μεταφορών µια, δυο και τρεις φορές για συνάντηση, να ενη-
µερώσουν και τίποτα! Κάλεσαν τον ανεξάρτητο φορέα
συγκοινωνιών, τον ΟΣΕΘ, που ελέγχει τους διαγωνισµούς, για
να ενηµερώσουν για τους κινδύνους για το επιβατικό κοινό και
µετά από δυο, τρεις µέρες απολύθηκαν, γιατί δεν τους χρειαζό-
ταν -λέει- η εργοδοσία, αλλά προσέλαβε αµέσως άλλους 25. 

Τι ήθελαν να σας πουν οι εργαζόµενοι, κύριε Υπουργέ; Ότι
σκορπάτε που σκορπάτε τα λεφτά του λαού, πάρτε τουλάχιστον
µέτρα στους διαγωνισµούς ώστε όλοι αυτοί που συµµετέχουν να
εξασφαλίσουν τα µέτρα ασφάλειας για τη ζωή των επιβαινόντων
και την ακεραιότητά τους. Τους «γράψατε», κύριε Υπουργέ! Δεν
δεχτήκατε ούτε να τους ακούσετε -ως Κυβέρνηση εννοώ, όχι
εσείς- όπως κάνατε και στον σιδηρόδροµο και µας φέρατε τα
Τέµπη. 

Το ερώτηµα είναι: Χθες από την απάντηση του λαού µας για
το έγκληµα των Τεµπών, από την έκβαση αυτής της συσσωρευ-
µένης οργής, εσείς καταλάβατε ότι πρόκειται για ανοχή σε ό,τι
και όποιον δεν δίνει δεκάρα για την υγεία και τη ζωή του και των
παιδιών του; Αυτό κατάλαβε η Κυβέρνησή σας. 

Για να κλείσω, επειδή ο λαός µας νιώθει περήφανος για τέτοι-

ους πρωτοπόρους εργαζόµενους, που µε θυσίες µάχονται για τα
συµφέροντα, για την ακεραιότητα και τη ζωή των ίδιων, αλλά και
των παιδιών όλων µας, θα παρέµβουµε ακόµα πιο δυναµικά µέσα
από τα σωµατεία, τους φορείς της πόλης και για να επιστρέψουν
στη δουλειά τους και για να οργανωθούν όλοι στο σωµατείο
χωρίς φόβο και για να γίνουν οι συγκοινωνίες ασφαλείς, παρά το
γεγονός, κύριε Υπουργέ, ότι η εργοδοσία, από ό,τι φαίνεται, ενα-
ποθέτει τις προσδοκίες της στα αντεργατικά εκτρώµατα Χατζη-
δάκη και Γεωργιάδη για να ξεµπερδέψει µια και καλή µε αυτούς,
ακόµα και στην περίπτωση που δικαιωθούν δικαστικά.

Το ΚΚΕ φυσικά δεν θα λείψει σε καµία µάχη από τις επόµενες. 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΑΣ) ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός

Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Άκουσα τους συναδέλφους και τον κ. Ηλιόπουλο και τον κ.
Στολτίδη και ήθελα να κάνω µια ειδική αναφορά, διότι γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά και το θεσµικό πλαίσιο και πώς λειτουργεί ο
νόµος, αλλά κυρίως πώς λειτουργούν τα αρµόδια όργανα. Και
για να συνεννοούµαστε, εγώ το έχω πει πάρα πολλές φορές, το
είχε αναφέρει και η κυρία Υπουργός, το Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης -το έχουµε πει και θα το λέµε συνεχώς-
είναι αµείλικτο όσον αφορά την τήρηση της εργατικής νοµοθε-
σίας και ειδικά -κύριε Ηλιόπουλε, επιτρέψτε µου να πω- σε σχέση
µε το προηγούµενο νοµικό καθεστώς, της προηγούµενης πεντα-
ετίας, εννοώ επί ΣΥΡΙΖΑ, όπου αλλάξαµε πολλά από την εργατική
νοµοθεσία και θα έχουµε τη δυνατότητα στη συνέχεια να σας
αναλύσω ακριβώς τι κάναµε, ακριβώς για να προστατεύσουµε τα
συµφέροντα των εργαζοµένων. 

Γι’ αυτό και οι νοµοθετικές και οι επιχειρησιακές µας παρεµ-
βάσεις προς αυτό κατατείνουν, να προστατεύονται οι εργαζόµε-
νοι, αλλά συνεπαγωγικά και οι επιχειρήσεις οι οποίες
λειτουργούν υγιώς. Το έχω πει πολλές φορές ότι υπάρχει και
αθέµιτος ανταγωνισµός µεταξύ των επιχειρήσεων, ειδικά σε
αυτές οι οποίες δεν εφαρµόζουν τον νόµο. Γι’ αυτό, λοιπόν, και
προς τα εκεί κατατείνουν και οι δικές µας παρεµβάσεις. 

Το Υπουργείο ενεργεί µέσα στο κανονιστικό πλαίσιο -το λέω
αυτό γιατί άκουσα και τον κ. Ηλιόπουλο και τον κ. Στολτίδη- που
έχουµε τη δυνατότητα να το κάνουµε και στα όρια των αρµοδιο-
τήτων µας. Και θέλω να ξεκαθαρίσουµε ποια είναι εκ του νόµου
η δική µας αρµοδιότητα. 

Η Ανεξάρτητη Αρχή Επιθεώρησης Εργασίας έχει αρµοδιότητα
να εξετάζει κάθε παραβίαση της εργατικής νοµοθεσίας και µάλι-
στα µε τη διαδικασία των εργατικών διαφορών, κατόπιν αιτήσεως
που υποβάλλεται στα αρµόδια τοπικά όργανα. Αυτό έγινε και στη
συγκεκριµένη περίπτωση που καταγγέλλονται παράνοµες και κα-
ταχρηστικές απολύσεις στελεχών στην επιχείρηση ΚΤΕΛ Θεσσα-
λονίκης, για τον λόγο ότι διεκδικούσαν τη µετατροπή των
συµβάσεων ορισµένου χρόνου σε αορίστου από την εταιρεία. 

Αναφέρθηκα και πριν στην απάντηση της ανεξάρτητης αρχής
-δεν χρειάζεται να επαναλάβω- τι ακριβώς έχει γίνει και πού βρί-
σκεται τη στιγµή η υπόθεση. Προφανώς, επειδή υπήρξε µια απο-
ρία και από τον κ. Ηλιόπουλο, αλλά και από εσάς, κύριε Στολτίδη,
η Ανεξάρτητη Αρχή θα εφαρµόσει το νοµικό πλαίσιο αυτό που
ισχύει, αυτό που νοµοθετούµε -και εµείς λέµε ότι το αυστηρο-
ποιούµε- και θα αποφανθεί σε πρώτη φάση για τη διαφορά. Αν
απαιτηθεί µετέπειτα, στην εξέλιξη της υπόθεσης, µπορεί να προ-
χωρήσει η υπόθεση τα δικαστήρια. Μπορεί. 

Και εξήγησα ότι προφανώς αυτό δεν ισχύει τώρα. Γιατί άκουσα
την απορία του κ. Ηλιόπουλου. Δεν είναι κάτι το οποίο ισχύει
τώρα. Ίσχυε και πριν πέντε χρόνια και πριν δέκα χρόνια. Αυτό γι-
νόταν. Γινόταν κάτι διαφορετικό επί ΣΥΡΙΖΑ; Αυτό ακριβώς το
ίδιο γίνεται. 

Και επειδή έχει γίνει εκτενής αναφορά, θα πρέπει να σας πα-
ραθέσω -όχι γιατί δεν το γνωρίζετε βεβαίως, αλλά και όσους µας
ακούνε και όσοι βεβαίως είναι και οι ενδιαφερόµενοι- όσον
αφορά το νοµικό πλαίσιο όσον αφορά, το οποίο όπως γνωρίζετε
προβλέπει πολύ συγκεκριµένα πράγµατα σχετικά µε την καταγ-
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γελία της σύµβασης εργασίας. Για να οριοθετήσουµε, λοιπόν, τη
συζήτηση που κάνουµε, αρµόδια να κρίνουν την καταχρηστικό-
τητα ή µη της καταγγελίας σύµβασης εργασίας είναι τα τακτικά
δικαστήρια. Έχει κριθεί νοµολογιακά ότι η καταγγελία της σύµ-
βασης εργασίας από τον εργοδότη είναι άκυρη και θεωρείται ως
µη γενόµενη ως καταχρηστική συνεπεία της συνδικαλιστικής
δράσης του εργαζοµένου, όπως είναι η διεκδίκηση της εργασια-
κής τους σχέσεως δικαιωµάτων και η αξίωση του κατά του ερ-
γοδότη προς τήρηση των συµφωνηθέντων όρων εργασίας. 

Επίσης, σύµφωνα µε τον νόµο, η καταγγελία της σύµβασης
εξαρτηµένης εργασίας αορίστου χρόνου από τον εργοδότη είναι
άκυρη, ιδίως όταν πρόκειται για απόλυση συνδικαλιστικών στε-
λεχών ή άλλη περίπτωση που οφείλεται σε νόµιµη συνδικαλιστική
δράση του εργαζοµένου σύµφωνα µε τον ν.1264/1982. 

Περαιτέρω, η χωρίς περιορισµό ανανέωση συµβάσεων εργα-
σίας ορισµένου χρόνου είναι επιτρεπτή, αν δικαιολογείται από
ένα αντικειµενικό λόγο. Αντικειµενικός λόγος υφίσταται ιδίως αν
δικαιολογείται από τη µορφή ή το είδος ή τη δραστηριότητα του
εργοδότη ή της επιχείρησης ή από ειδικούς λόγους ή ανάγκες,
εφόσον τα στοιχεία αυτά προκύπτουν αµέσως ή εµµέσως από
την οικεία σύµβαση. Σε κάθε περίπτωση, οι λόγοι οι οποίοι δι-
καιολογούν την ανανέωση της σύµβασης ή σχέσης εργασίας ορι-
σµένης χρονικής διάρκειας πρέπει να αναφέρονται στη σχετική
συµφωνία των µερών, η οποία επισυνάπτεται εγγράφως, ή να
προκύπτουν ευθέως από αυτή.

Σε περίπτωση µη συνδροµής αντικειµενικού λόγου και εφόσον
η χρονική διάρκεια των διαδοχικών συµβάσεων -αυτό έχει σηµα-
σία το ακούσετε και εσείς κύριοι συνάδελφοι αλλά και όσοι είναι
ενδιαφερόµενοι- ή σχέσεων εργασίας ορισµένου χρόνου υπερ-
βαίνει συνολικά τα τρία έτη, τεκµαίρεται ότι µε αυτές επιδιώκει
την κάλυψη πάγιων και διαρκών αναγκών της επιχείρησης ή εκ-
µετάλλευσης µε συνέπεια τη µετατροπή αυτών σε συµβάσεις η
σχέση εργασίας αορίστου χρόνου. Αν στο χρονικό διάστηµα των
τριών ετών ο αριθµός των ενώσεων, σύµφωνα µε την παράγραφο
4, διαδοχικών συµβάσεων ή σχέσεων εργασίας υπερβαίνει τις
τρεις, τεκµαίρεται ότι µε αυτές επιδιώκεται η κάλυψη πάγιων και
διαρκών αναγκών. Το βάρος βεβαίως της απόδειξης σε κάθε πε-
ρίπτωση φέρει ο εργοδότης.

Διαδοχικές θεωρούνται οι συµβάσεις ή οι σχέσεις εργασίας ορι-
σµένου χρόνου που καταρτίζονται µεταξύ του εργοδότη και του
ίδιου του εργαζοµένου µε τους ίδιους ή παρεµφερείς όρους ερ-
γασίας και δεν µεσολαβεί -επίσης σηµαντικό στοιχείο του νόµου-
µεταξύ τους χρονικό διάστηµα µεγαλύτερο των σαράντα πέντε
ηµερών, στις οποίες περιλαµβάνονται και οι µη εργάσιµες ηµέρες.

Με την ανωτέρω διάταξη καθιερώνεται µαχητό τεκµήριο υπέρ
του εργαζοµένου, ότι καλύπτει πάγιες και διαρκείς ανάγκες της
επιχείρησης, µε αποτέλεσµα τη µετατροπή των συµβάσεων αυτών
σε συµβάσεις η σχέσεις εργασίας αορίστου χρόνου σε περίπτωση
που η διάρκεια των διαδοχικών συµβάσεων ή σχέσεων εργασίας
υπερβαίνει συνολικά τα τρία έτη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Οπότε, κύριοι συνάδελφοι, αυτά θα αξιολογηθούν και θα κρι-
θούν από τα αρµόδια δικαστήρια. Το πλαίσιο είναι αυστηρό, πολύ
συγκεκριµένο και πολύ αυστηρό.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, -δεν θα πάρει πολύ- όσον αφορά
και στη συλλογική οργάνωση και δράση, γιατί έχει γίνει και εκεί
αναφορά, είναι πάλι ο ν.1264/1982 παράγραφος 10. Και αυτό βε-
βαίως -ας το ακούσει ο κ. Ηλιόπουλος- το λέω για να δούµε πως
αλλάξαµε τον νόµο και πώς αυστηροποιήσαµε το πλαίσιο. Τροπο-
ποιείται µε τον ν.4808/2021. Επέφερε ουσιαστική µεταβολή στην
ειδική προστασία των συνδικαλιστικών στελεχών, διότι θεώρησε
ότι η αποκλειστική απαρίθµηση της προγενέστερης ρύθµισης των
λόγων απόλυσης ήταν ιδιαιτέρως περιοριστικοί, αφού δεν συµπε-
ριλαµβανόταν µεταξύ των λόγων σηµαντικά ποινικά αδικήµατα
αλλά και άλλοι αντικειµενικοί λόγοι. Για τον λόγο αυτό η ρύθµιση,
την οποία φέραµε, προτίµησε τη γενική διατύπωση ότι η καταγγε-
λία της σχέσης εργασίας των προστατευόµενων συνδικαλιστικών
στελεχών επιτρέπεται για σπουδαίο λόγο, όπως ισχύει στην περί-
πτωση καταγγελίας τον προστατευόµενο λόγο µητρότητας-πα-
τρότητας. 

Η νέα ρύθµιση µε το άρθρο 14 δεν αντικατέστησε µόνο την
αποκλειστική απαρίθµηση -να το ακούσετε αυτό, κύριε Ηλιό-
πουλε- των λόγων απόλυσης µε τη γενική διατύπωση ότι η κα-
ταγγελία της σχέσης εργασίας των συνδικαλιστικών στελεχών
επιτρέπεται για σπουδαίο λόγο, αλλά κατήργησε επιπλέον τον
υφιστάµενο προληπτικό έλεγχο που ασκούσε η επιτροπή προ-
στασίας των συνδικαλιστικών στελεχών, το οποίο και αντικατέ-
στησε µε ένα ταχύτατο εκ των υστέρων δικαστικό έλεγχο της
νοµιµότητας της καταγγελίας. Στον εργοδότη που παραβιάζει τις
ανωτέρω υποχρεώσεις, προφανώς επιβάλλονται ποινικές κυρώ-
σεις.

Και έχει αξία να πω -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- ότι το άρθρο
23 του ν.1264 ορίζει τα εξής: Ο εργοδότης και οι εκπρόσωποί
του ως και οποιοσδήποτε τρίτος που παραβαίνει τις διατάξεις
του άρθρου, τιµωρούνται µε φυλάκιση ή και µε χρηµατική ποινή. 

Οπότε, κλείνω για να µη σας παίρνω τον χρόνο. Το πλαίσιο,
κύριε Ηλιόπουλε, κύριε Στολτίδη, ειδικά για τη συνδικαλιστική
δράση το έχουµε αυστηροποιήσει, αλλά τα αρµόδια όργανα είναι
αυτά που επιβάλλουν τις κυρώσεις. Και από εκεί και πέρα, εδώ
είµαστε -σωστά το είπατε, κύριε Ηλιόπουλε- και εµείς παρακο-
λουθούµε το οτιδήποτε και µε πολλή χαρά θα απαντήσουµε σε
όποιο ερώτηµα έχετε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 385/16-1-2025 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Ιωαννίνων της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Μερόπης Τζούφη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Να
δοθεί οριστική λύση στο πρόβληµα της αιθαλοµίχλης στα Ιωάν-
νινα».

Παρακαλώ, κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, καλησπέρα. 
Είχα υποβάλει την ίδια ερώτηση δώδεκα µήνες πριν πάλι για

το ίδιο θέµα µε επίκαιρη ερώτηση, επισηµαίνοντας τη σοβαρό-
τητα. Δυστυχώς, ένα χρόνο µετά οι συνθήκες παραµένουν αµε-
τάβλητες. Είχα πει και τότε ότι οι πολίτες των Ιωαννίνων
πιεσµένοι από τις υψηλές τιµές της ενέργειας και τη µείωση του
διαθέσιµου εισοδήµατος, καταφεύγουν στη χρήση τζακιών και
ξυλόσοµπων, επιδεινώνοντας την ποιότητα του αέρα. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω οι ευθύνες δεν είναι δικές τους,
είναι της πολιτείας, που εδώ και ένα χρόνο αδυνατεί να παράσχει
ουσιαστικές λύσεις. Ανακοινώσατε -και µετά από εκείνη την επί-
καιρη ερώτηση είχαµε µια συζήτηση µε τον κ. Σκυλακάκη- επιδό-
τηση 50% στην εγκατάσταση αντλιών θερµότητας, µια επιδότηση
όµως που είναι ανεπαρκής, δεδοµένου ότι το κόστος ξεπερνάει
τα 5.000 ευρώ, ενώ και το 50% παραµένει αδύνατο να καλυφθεί
από τη συντριπτική πλειοψηφία των νοικοκυριών. 

Παρά τις εξαγγελίες -και ήρθατε και στα Γιάννενα- δεν είπατε
για κάποια επιπλέον οικονοµική ενίσχυση ή οποιαδήποτε άλλη
ουσιαστική παρέµβαση, που είναι σηµαντική τόσο για τους πολί-
τες όσο και για το περιβάλλον. Αντίθετα, τους είπατε να αναλά-
βουν την ατοµική τους ευθύνη. 

Λέω, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, και σας καλούµε -και όχι µόνο
εγώ, υπάρχει µια ευρύτερη συναίνεση σε αυτό και το ξέρετε,
διότι είδατε και το δηµοτικό συµβούλιο και τον δήµαρχο- να πά-
ρετε γενναίες αποφάσεις, να αυξήσετε την επιδότηση για την εγ-
κατάσταση των αντλιών θερµότητας, αν το σκέφτεστε. Και θέλω
µια πιο συγκεκριµένη απάντηση. Επίσης, να υπάρξει έξτρα οικο-
νοµική επιδότηση στην κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας και
πετρελαίου θέρµανσης ιδιαίτερα στα ευάλωτα νοικοκυριά για να
σταµατήσει η καύση των ξύλων. Και βεβαίως εδώ υπάρχει ένα
θέµα καθυστέρησης των µεσοπρόθεσµων και µακροπρόθεσµων
µέτρων που µπορούν να διασφαλίσουν τη βιώσιµη ενεργειακή
µετάβαση, που είναι πάρα πολύ σηµαντικό δεδοµένων των προ-
βληµάτων, που ήδη διαπιστώνονται και για τη δηµόσια υγεία,
αλλά και του γεγονότος ότι το φυσικό περιβάλλον στο λεκανο-
πέδιο Ιωαννίνων προφανώς µε τις συνθήκες που υπάρχουν δεν
µπορεί να αλλάξει και διαρκώς επιδεινώνεται. 

Εποµένως, θα ήθελα συγκεκριµένες απαντήσεις όπως σας τις
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είπα, δηλαδή αν θα αυξήσετε την επιδότηση για την αγορά και
την εγκατάσταση αντλιών θερµότητας και αν θα υποστηρίξετε
την κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας ή πετρελαίου θέρµανσης
ή εν πάση περιπτώσει τι άλλο µέτρο θα λάβετε για τα ευάλωτα
νοικοκυριά χωρίς άλλες καθυστερήσεις. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Τζούφη.
Θα απαντήσει η Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.

Αλεξάνδρα Σδούκου.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλησπέρα, κυρία Τζούφη. 
Γνωρίζω το θέµα που θίγετε. Από πλευράς Υπουργείου Περι-

βάλλοντος και Ενέργειας, καταβάλλουµε µεγάλες προσπάθειες
όσο το δυνατόν να το περιορίσουµε. Πράγµατι και εγώ ήµουν
στα Γιάννενα πριν λίγες µέρες, το συζητήσαµε µε τον δήµαρχο. 

Και όντως και πριν από έναν χρόνο κάνατε την ίδια ερώτηση
στον Υπουργό κ. Σκυλακάκη, ο οποίος βέβαια αυτά που υποσχέ-
θηκε, τα υλοποίησε και τα έπραξε. Υποσχέθηκε ότι θα βγάλει
προγράµµατα, που θα δώσουν µια οικονοµική ενίσχυση, µια προ-
τεραιότητα και πράγµατι αυτή τη στιγµή αυτά έχουν γίνει πράξη
και υλοποιούνται.

Εσείς το γνωρίζετε το θέµα σίγουρα καλύτερα. Είναι αρκετά
σύνθετο. Η αλήθεια είναι δεν υπάρχει µαγική λύση και αυτό που
πρέπει να κάνουµε, είναι όλοι µας -και το τονίζω το «όλοι µας»,
γιατί σχολιάσατε την ατοµική ευθύνη που ανέφερα, που είναι και
αυτή µέρος της ευρύτερης ευθύνης που έχουµε όλοι- να το
δούµε µε πάρα πολύ σοβαρότητα. Γιατί πραγµατικά είναι πολύ
στενάχωρο να επισκέπτεται ο κόσµος τις πνευµονολογικές ή τα
πνευµονολογικά ή καρδιαγγειακά τµήµατα και είναι αδιανόητο
να αντιλαµβανόµαστε ότι ενώ υπάρχει ένα ζήτηµα που έχει µα-
κροπρόθεσµες συνέπειες στην υγεία, δεν το αντιµετωπίζουµε ή
το θυµόµαστε λίγο πριν ξεκινήσει η χειµερινή σεζόν. 

Δεν έχουµε -να σας είµαι ειλικρινής- ένα ειδικό σχέδιο, ένα
master plan, µε τη συµµετοχή και πολλών άλλων. Πέραν του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, χρειάζεται και το
Υπουργείο Υγείας, χρειάζονται υγειονοµικοί φορείς, οι τοπικοί
φορείς, κεντρικοί φορείς, πλήθος λοιπών ειδικών για να εκπονη-
θεί ένα ειδικό σχέδιο. 

Εµείς σε ό,τι µας αφορά, όπως ξέρετε, το πρώτο µέτρο που
πήραµε φέτος τον χειµώνα ήταν για πρώτη φορά να επιδοτή-
σουµε τη θέρµανση ηλεκτρικής ενέργειας. Δώσαµε ένα κίνητρο,
για να καίει ο κόσµος ρεύµα που είναι καθαρότερο. Είχαµε τε-
τρακόσιες δέκα τρεις χιλιάδες αιτήσεις συνολικά για ηλεκτρικό
ρεύµα. Ζήτησα να µου πουν πόσοι έκαναν στα Γιάννενα, αλλά
δεν έχω τα στοιχεία. Ευχαρίστως να σας τα δώσω µόλις µου τα
δώσει η ΑΑΔΕ.

Σε ό,τι αφορά το πρόγραµµα «Αλλάζω Σύστηµα Θέρµανσης
και Θερµοσίφωνα», είναι ένα πρόγραµµα κοµµένο και ραµµένο
για τις ανάγκες µιας περιοχής όπως τα Γιάννενα.

Κοιτάξτε, επειδή οι πόροι δεν είναι ατελείωτοι και πρέπει να
καλύψουµε όλη την Ελλάδα και όλους τους πολίτες που έχουν
ανάγκη σε αυτό οριζόντια, εµείς µέσω του προγράµµατος αυτού
δώσαµε τη δυνατότητα οι κάτοικοι στην Ήπειρο να έχουν µια ση-
µαντική επιπλέον µοριοδότηση, όπως ξέρετε.  Ήδη πρέπει να
σας πω, όµως, τις πρώτες δύο εβδοµάδες -και αυτό είναι αρκετά
εντυπωσιακό- είναι ανοιχτές σε διαδικασία αίτησης σχεδόν δύο
χιλιάδες αιτήσεις από τα Γιάννενα και για αντλία θερµότητας και
για θερµοσίφωνα. 

Σε ό,τι αφορά τους ευάλωτους συµπολίτες µας, κυρία Τζούφη,
έχουµε το πρόγραµµα «Εξοικονοµώ», που επίσης το ανοίξαµε.
Εδώ η επιδότηση φτάνει το 95%. Υπάρχουν στο σύστηµα αυτή
τη στιγµή εξακόσιες δέκα πέντε ανοιχτές αιτήσεις από τα Γιάν-
νενα και πενήντα έξι που ήδη έχουν υποβληθεί στις πρώτες δύο
εβδοµάδες. 

Δεν µπορώ να σας απαντήσω µε ακρίβεια στο ερώτηµα που
θέτετε εάν θα δώσουµε παραπάνω επιδότηση για την αγορά αντ-
λιών θερµότητας στην περιοχή των Ιωαννίνων. Θα πρέπει να κλεί-
σει το πρόγραµµα τον Μάρτιο µήνα, να δούµε πόσοι έχουν κάνει

αιτήσεις και να δούµε πού µπορούµε να βρούµε διαθέσιµο υπό-
λοιπο, άλλον προϋπολογισµό, για να ρίξουµε στο πρόγραµµα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Παρακαλώ, κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο. 
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κυρία Υπουργέ, το ζήτηµα εδώ δεν είναι

να παραθέτουµε νούµερα αλλά την πραγµατικότητα. Στις 23 του
Γενάρη οι συγκεντρώσεις των αιωρούµενων σωµατιδίων στα
Γιάννενα ξεπέρασαν τα πενήντα µικρογραµµάρια ανά κυβικό
µέτρο και πνίγουν το λεκανοπέδιο για µία ακόµα φορά. Είναι
πάρα πολύ χαρακτηριστικές οι φωτογραφίες που βλέπουν το
διαδίκτυο παντού.

Οι πολίτες, λοιπόν, µε τα µέτρα αυτά που εξαγγείλατε -προ-
φανώς, είναι απολύτως ανεπαρκή- εξακολουθούν να παραµέ-
νουν εκτεθειµένοι σε σοβαρούς κινδύνους υγείας, ενώ η πολιτεία
περιορίζεται σε συστάσεις. Είπατε να κάνουν οι υγειονοµικοί φο-
ρείς. Αυτό, όµως, είναι µεταγενέστερο. Ο κίνδυνος υπάρχει. «Σας
προειδοποιούµε: Φορέστε τις µάσκες ή µην κυκλοφορείτε. Ρυθ-
µίστε τον θερµοστάτη στους 18 βαθµούς. Να αποφεύγετε τη
χρήση τζακιών». 

Από την άλλη µεριά, εάν δεν υπάρξουν µέτρα συγκεκριµένα
για το αυξηµένο κόστος πετρελαίου ή του ηλεκτρικού ρεύµατος,
το πρόβληµα εξακολουθεί να παραµένει.

Απ’ ό,τι καταλαβαίνω από τη δήλωσή σας, αυτή τη στιγµή
υπάρχει έλλειψη πολιτικής βούλησης να δοθούν ουσιαστικές λύ-
σεις. Είπατε ότι αυξήσατε την επιδότηση στο ηλεκτρικό ρεύµα,
αλλά ταυτόχρονα µειώθηκαν οι επιδοτήσεις στο θέµα του πετρε-
λαίου, µε όσες επιφυλάξεις µπορεί να έχει κανείς.

Εποµένως, έρχοµαι στις αντλίες θερµότητας. Η πολιτική αυτή,
µε την αυξηµένη µοριοδότηση και την επιδότηση του 50%, δεν
λύνει εν τοις πράγµασι το πρόβληµα. Διότι για τα χαµηλότερα ει-
σοδήµατα -και όχι µόνο και για τα µεσαία εισοδήµατα, αν θέλετε-
δεν είναι µία ελκυστική λύση, για να προχωρήσουν σε αυτή την
κατεύθυνση. 

Ξέρετε, κυρία Σδούκου, θα µπορούσατε να προχωρήσετε σε
φορολόγηση των υπερκερδών των εταιρειών ενέργειας και να
χρηµατοδοτήσετε, πραγµατικά, αποτελεσµατικά µέτρα προς
όφελος της κοινωνικής πλειοψηφίας, γιατί είπατε, ναι, υπάρχουν
και άλλες περιοχές. Εγώ ως Βουλευτής αυτής της περιοχής, ανα-
δεικνύω τα προβλήµατα. Είναι µια περιοχή µε αυξηµένο ψύχος,
µε ειδικές µετεωρολογικές συνθήκες και µε ένα πρόβληµα που
έχει πολύ υψηλά ποσοστά µόλυνσης της ατµόσφαιρας και µάλι-
στα, σε µια συνθήκη που ακούµε ότι θα ξαναγυρίσουµε στις εξο-
ρύξεις και αυτό πραγµατικά µας ανησυχεί πάρα πολύ.

Η Περιφέρεια Ηπείρου και ο Δήµος Ιωαννιτών σάς έχουν κα-
ταθέσει µια σειρά από προτάσεις όπως: επέκταση του δικτύου
του φυσικού αερίου, ενεργειακή αναβάθµιση των υποδοµών,
καµπάνια ευαισθητοποίησης. Τονίζουν, λοιπόν, ότι η αιθαλοµίχλη
δεν είναι αποκλειστικά εποχικό φαινόµενο ούτε αφορά µόνο τη
χρήση των ξύλων από τα ενεργειακά φτωχά νοικοκυριά.

Εσείς θα πρέπει να υποστηρίξετε πρωτοβουλίες µε το Πανε-
πιστήµιο Ιωαννίνων -ήδη έχουν γίνει αυτές οι συζητήσεις-, για να
καταγραφούν τα δεδοµένα. Υπάρχουν δεδοµένα. Δεν είναι µόνο
από τα φτωχά νοικοκυριά η χρήση των ξύλων. Υπάρχουν ειση-
γήσεις από το Τεχνικό Επιµελητήριο. Επιµένετε, όµως, να λέτε
ότι δεν φτάνουν τα χρήµατα, τα οποία είναι προφανές ότι µε
αυτές τις επιλογές έχουµε θέµα ενεργειακής φτώχειας και εκεί
οφείλεται το πρόβληµα.

Και σας ρωτώ: Μπορείτε να προχωρήσετε στη µείωση του ει-
δικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρµανσης και να εξα-
σφαλίσετε φθηνότερο ρεύµα για τους πολίτες;

Μπορείτε να αυξήσετε την επιδότηση για τις αντλίες θερµότη-
τας στο 95% του κόστους;

Μπορείτε να ενισχύσετε τις ενεργειακές κοινότητες και να στα-
µατήσετε να εξυπηρετείτε τα µεγάλα ενεργειακά συµφέροντα;

Η ενεργειακή µετάβαση, κυρία Υπουργέ, δεν µπορεί να είναι
προνόµιο των λίγων ούτε τα Γιάννενα να πνίγονται από την αιθα-
λοµίχλη κάθε χρόνο. Χρειαζόµαστε εδώ και τώρα αποφάσεις και
πολιτικές που να προστατεύουν τη δηµόσια υγεία, το περιβάλλον
αλλά και το εισόδηµα των πολιτών. Η ευθύνη είναι στα χέρια σας.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Τζούφη.

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κυρία Τζούφη, µού κάνει εντύπωση, γιατί πολλά από
αυτά που έχετε πει ως προτάσεις ήδη είναι σε τροχιά υλοποί-
ησης. Πολλά από αυτά που ήδη έχετε αναφέρει. Προφανώς, εγώ
δεν µπορώ να σας απαντήσω για τη µείωση στον ειδικό φόρο κα-
τανάλωσης. Αρµόδιο είναι το Υπουργείο Οικονοµικών, αλλά ας
πάω στα υπόλοιπα.

Πέραν των παραγόντων, όπως είναι ειδικές κλιµατολογικές
συνθήκες ή όπως είναι η γεωγραφία της περιοχής που ευνοεί την
αιθαλοµίχλη -αυτά είναι πράγµατα τα οποία είναι έξω από τη
σφαίρα επιρροής-, πάµε λίγο σε αυτά που µας αφορούν.

Είπατε για το φυσικό αέριο. Το φυσικό αέριο σίγουρα θα αλλά-
ξει πολύ επί τα βελτίω την κατάσταση στην ατµοσφαιρική ρύπανση
εκεί και πολιτικά αυτή τη στιγµή πιέζουµε την εταιρεία Enaon να
επιταχύνει όλες τις εργασίες. Αύριο η εταιρεία θα είναι εκεί, στο
δηµαρχείο. Έχει τεχνική σύσκεψη για το χρονοδιάγραµµα.

Η κατασκευή του δικτύου τροφοδοσίας είναι σε εξέλιξη και να
συνδεθούν οι βιοµηχανίες και οι οικιακοί χρήστες. Μιλάµε για ένα
δίκτυο εκατόν είκοσι χιλιοµέτρων. Μέχρι τον Μάιο θα έχει εγκα-
τασταθεί η µία δεξαµενή LNG στη βιοµηχανική περιοχή, που θα
ξεκινήσει την τροφοδοσία των βιοµηχανιών. Το φθινόπωρο θα
έχουµε την ολοκλήρωση της εγκατάστασης και της δεύτερης δε-
ξαµενής. Και, βεβαίως, να πω ότι στις προθέσεις της εταιρείας
υπό την καθοδήγηση του Υπουργείου είναι να ξεκινήσει µία καµ-
πάνια ενηµέρωσης τι σηµαίνει φυσικό αέριο, έτσι ώστε από το
καλοκαίρι και µετά να εντατικοποιηθεί η υποβολή των αιτήσεων
από τους ενδιαφερόµενους, για να έχουν εικόνα και άποψη πού
θα πάει το αέριο, σε ποιους δρόµους και γιατί, τελικά, είναι και
οικονοµικά καλύτερο, πέραν της περιβαλλοντικής διάστασης.
Άρα, σε ό,τι αφορά το φυσικό αέριο, θεωρούµε ότι µε την επιτά-
χυνση σίγουρα του χρόνου και µε τη σύνδεση θα είναι διαφορε-
τική η κατάσταση.

Επαναλαµβάνω σε ό,τι αφορά τα προγράµµατα που έχουµε
βγάλει και θα συνεχίσουµε να βγάζουµε: Το νέο πρόγραµµα
«Εξοικονοµώ 2025» δίνει επιδότηση 95% στους ευάλωτους, δίνει
επιδότηση 65% στις οικογένειες που έχουν τρία εξαρτώµενα
τέκνα και άνω, δίνει επιδότηση σε οικογένειες µε άτοµα µε ειδι-
κές ανάγκες τουλάχιστον 80% και ο υπόλοιπος πληθυσµός επι-
δοτείται µε ένα ποσοστό 50%. Βλέπουµε ότι αυτήν τη στιγµή
υπάρχει ανταπόκριση από τον κόσµο και από τους κατοίκους των
Ιωαννίνων. Θέλουµε να κλείσει το πρόγραµµα τον Μάρτιο µήνα
να δούµε τις αιτήσεις που έχουν γίνει, να δούµε την ανταπόκριση
που υπάρχει επίσης από τους κατοίκους στα Γιάννενα σε υπο-
βολή αιτήσεων και εδώ είµαστε για να εξετάσουµε και να συζη-
τήσουµε και άλλα µέτρα στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων που
έχουµε, µε τα προγράµµατα επιδότησης σε αντλίες θερµότητας
στους ευάλωτους και όχι µόνο. Διότι, σωστά είπατε, δεν είναι
µόνο οι ευάλωτοι που χρησιµοποιούν τα τζάκια. Είναι και ο υπό-
λοιπος κόσµος. Σίγουρα, όµως, χρειάζεται και µια συνολική καµ-
πάνια, αλλά θα σας έλεγα και µια αλλαγή κουλτούρας. 

Ναι, να κάνει η πολιτεία αυτά που πρέπει να κάνει. Εδώ είµαστε
και σας απαντώ ότι ήδη κάποια πράγµατα τα έχουµε δροµολο-
γήσει. Είναι µια καλή αρχή. Εδώ είµαστε να δούµε τι άλλο, επί-
σης, χρειάζεται να κάνουµε. Όµως, είναι σηµαντική και η αλλαγή
κουλτούρας των πολιτών. Το τζάκι -κακά τα ψέµατα- το χρησιµο-
ποιούν αρκετοί και πέρα από τις ανάγκες θέρµανσης και ως µέσο
διασκέδασης.

Θα πρέπει να δούµε µε πολύ µεγαλύτερη σοβαρότητα και
υπευθυνότητα, µέσα από ένα ειδικό σχέδιο αντιµετώπισης της
αιθαλοµίχλης και µε πολλή χαρά να συνεργαστούµε µαζί σας και
µε τους Βουλευτές της περιοχής, τις τοπικές αρχές για το ποια
άλλα ειδικότερα µέτρα, πέραν των προγραµµάτων ενεργειακής
αναβάθµισης που εµείς µπορούµε, ως Υπουργείο Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, να κάνουµε, να εξετάσουµε και να δροµολογή-
σουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υφυπουργό.

Προχωρούµε τώρα στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό
1749/22-11-2024 ερώτησης του κύκλου των αναφορών και ερω-
τήσεων της Βουλευτού Φλώρινας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Αριστεράς κ. Θεοπίστης Πέρκα προς τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ποιος είναι ο σχεδιασµός
για την αξιοποίηση των πόρων από το Κοινωνικό Ταµείο για το
Κλίµα;».

Παρακαλώ, κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, να τη η απάντηση πού θα βρούµε τα λεφτά. Η

Ελλάδα, όπως και όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
έχει µπροστά της µια µεγάλη πρόκληση. Είναι της µεγάλης κλί-
µακας αλλαγές στο πλαίσιο της δέσµης µέτρων που έχει υιοθε-
τήσει η Ένωση µε τον τίτλο «Fit for 55», το σχέδιο δηλαδή
µείωσης των καθαρών εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου κατά
55% τουλάχιστον έως το 2030. Και αυτό είναι το πρώτο µεγάλο
βήµα -το πιο δύσκολο, θα έλεγα, βήµα- για την επίτευξη του τε-
λικού στόχου, που δεν είναι άλλος από την κλιµατική ουδετερό-
τητα το 2050.

Βεβαίως, άκουσα πάλι ότι και για τα Γιάννινα προβλέπεται φυ-
σικό αέριο. Αυτοί οι στόχοι να δούµε πώς θα πιαστούν!

Συνεχίζω. Πιο συγκεκριµένα, η επέκταση του Συστήµατος Εµ-
πορίας Δικαιωµάτων Εκποµπών, ΣΕΔΕ, στον τοµέα οδικών µετα-
φορών και στον κτιριακό τοµέα, µε στόχο τη µείωση των
εκποµπών, που θα τεθεί σε εφαρµογή από το έτος 2027, δηµι-
ουργεί προκλήσεις για τα ευάλωτα νοικοκυριά, τις πολύ µικρές
επιχειρήσεις και τους ευάλωτους χρήστες µεταφορών.

Οι πόροι του Κοινωνικού Ταµείου για το Κλίµα θα προέλθουν
από τα έσοδα των δηµοπρασιών των δικαιωµάτων ρύπων από το
ΣΕΔΕ 2 και από τον πλειστηριασµό 50 εκατοµµυρίων δικαιωµά-
των ρύπων από το υφιστάµενο ΣΕΔΕ. Τα κράτη-µέλη πρέπει να
συνεισφέρουν υποχρεωτικά τουλάχιστον το 25% του εκτιµώµε-
νου συνολικού κόστους των σχεδίων τους. Υπολογίζεται ότι οι
πόροι του Κοινωνικού Ταµείου για το Κλίµα θα κινητοποιήσουν
86,7 δισεκατοµµύρια ευρώ για την περίοδο από 1η Ιανουαρίου
του 2026 έως τις 31 Δεκεµβρίου του 2032.

Τα κράτη-µέλη µπορούν να χρησιµοποιήσουν τα κονδύλια του
Ταµείου σε µέτρα και επενδύσεις στους τοµείς εξοικονόµησης
και την ανακαίνιση και ενεργειακή αναβάθµιση του κτιριακού
τοµέα, την προώθηση τεχνολογιών ψύξης και θέρµανσης -αυτό
που κάνει, δηλαδή, ήδη όλη η Ευρώπη και εµείς βάζουµε φυσικό
αέριο για θέρµανση- που αξιοποιούν ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας και σε µεταφορικές λύσεις χαµηλών ή και µηδενικών εκ-
ποµπών. Έχουν επιπλέον τη δυνατότητα να διαθέσουν µέρος των
κονδυλίων σε µέτρα άµεσης εισοδηµατικής στήριξης των πιο
ευάλωτων κοινωνικών οµάδων.

Οι πολιτικές και τα µέτρα που θα προκρίνει και θα υιοθετήσει
κάθε κράτος-µέλος θα αποτυπωθούν σε Κοινωνικά Κλιµατικά
Σχέδια. Αυτά θα καταρτιστούν σε εθνικό επίπεδο. Αυτά, όµως,
θα πρέπει να υποβληθούν έως τις 30 Ιουνίου του 2025, ώστε να
µπορέσουν να εξεταστούν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή προσε-
κτικά, εγκαίρως κ.λπ..

Και ενώ, λοιπόν, πρόκειται για εθνικά σχέδια και όχι για σχέδια
που αφορούν µόνο στην τρέχουσα Κυβέρνηση, δεν έχει υπάρξει
καµία απολύτως ενηµέρωση για αυτό το τόσο σηµαντικό θέµα
από την Κυβέρνηση εν γένει και ειδικότερα και από το δικό σας
Υπουργείο. Δεν έχετε ενηµερώσει για αυτό το τόσο σηµαντικό
ζήτηµα την Ελληνική Βουλή ούτε και έχετε προγραµµατίσει κά-
ποια ενηµέρωση και συζήτηση για το ζήτηµα. Σχεδιάζετε, δη-
λαδή, για ακόµη µια φορά εν κρυπτώ.

Αρχικά, σας ζητάµε να παρουσιάσετε το χρονοδιάγραµµα βάσει
του οποίου η Κυβέρνηση θα προχωρήσει στα προβλεπόµενα από
τον Κανονισµό βήµατα, να κάνετε µια επισκόπηση ενδεικτικών µέ-
τρων για τη µείωση του κόστους και των επιπτώσεων από το ΣΕΔΕ
2, για τη διαβούλευση και τον διάλογο, για την επιλογή των µέτρων
και πολιτικών για το Κοινωνικό Κλιµατικό Σχέδιο.

Και ρωτάµε: Ποια θα είναι η διαδικασία διαβούλευσης που θα
ακολουθηθεί; Πόσο ανοιχτοί θα είναι οι διάλογοι σε συµµετοχή.
Θα τηρηθούν πρακτικά, τα οποία θα αναρτώνται σε δηµόσιο
ιστότοπο για την απρόσκοπτη πρόσβαση όλων των ενδιαφερο-
µένων;
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Και, τέλος, ποια θα είναι η διαδικασία διαβούλευσης και δια-
λόγου µε τις υπόλοιπες κοινοβουλευτικές και πολιτικές δυνάµεις
της Βουλής;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε,

κυρία Πέρκα.
Παρακαλώ, κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κυρία Πέρκα, να σας διαβεβαιώσω ότι, όπως αξιο-
ποιήσαµε το Ταµείο Ανάκαµψης, έτσι ώστε να υπάρχει ένα απτό,
µετρήσιµο αποτύπωµα στην τσέπη των καταναλωτών -δώσαµε 3
δισεκατοµµύρια για δράσεις ενεργειακής αναβάθµισης σε νοι-
κοκυριά και επιχειρήσεις- το ίδιο ακριβώς θα πράξουµε και για
αυτό το νέο χρηµατοδοτικό εργαλείο, το Κοινωνικό Ταµείο για
το Κλίµα, που θα ξεκινήσει από το 2026 όµως και που αυτή τη
στιγµή το συζητούµε σε ευρωπαϊκό επίπεδο µε τα κράτη-µέλη.

Επειδή έχετε κάνει πολλές ερωτήσεις εδώ, επτά ερωτήσεις
απολύτως τεχνικές, για να µην πείτε ότι δεν τις απάντησα, πάω
κατευθείαν στην ουσία και σας απαντώ.

Ρωτάτε αν έχει προχωρήσει ο προσδιορισµός των ευάλωτων
νοικοκυριών και µικροεπιχειρήσεων και ποια είναι η αρχική απο-
τίµηση των επιπτώσεων; Ναι, είναι η απάντηση, έχει ολοκληρωθεί
ο αρχικός προσδιορισµός των ευάλωτων. Έχουν, δηλαδή, ανα-
πτυχθεί δείκτες ευαλωτότητας για τα νοικοκυριά, για τις µετα-
φορές, για τις µικροεπιχειρήσεις. Όλα αυτά είναι βασισµένα σε
επίσηµα στοιχεία και εξειδικευµένες έρευνες.

Εδώ ανοίγω µια παρένθεση, για να εξηγήσω τι σηµαίνει δεί-
κτες ευαλωτότητας. Είναι οι δείκτες που προσδιορίζουν ποιος
είναι ευάλωτος, οι δείκτες που αφορούν στο ύψος εισοδήµατος,
τον αριθµό µελών κάθε νοικοκυριού, τυχόν καθυστερήσεις που
υπάρχουν στις εξοφλήσεις των λογαριασµών. Είναι πολλές οι µε-
ταβλητές προσδιορισµού.

Σήµερα, λοιπόν, έχουµε κάνει µια αρχική αποτίµηση των επι-
πτώσεων του ΣΕΔΕ 2, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και το κόστος των
καυσίµων και την εισοδηµατική κατηγορία και την περιφέρεια. Τι
σηµαίνει, δηλαδή, αυτό; Σηµαίνει ότι πιάνουµε µία-µία τις περι-
φέρειες, για να δούµε πόσο κοστίζει, παραδείγµατος χάριν, να
µετακινείσαι ανάλογα µε την περιοχή ή τα χιλιόµετρα που κάνεις,
το αν υπάρχει ή όχι δίκτυο µέσων µαζικής µεταφοράς, τι καύσιµα
καταναλώνεις, ποιες είναι οι εισοδηµατικές συνθήκες σε κάθε πε-
ριοχή. Και για τα εισοδηµατικά κριτήρια, παραδείγµατος χάριν,
µέχρι στιγµής, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αποδέχεται σε αυτή την
κατηγορία νοικοκυριά τα οποία έχουν ένα εισόδηµα από 0 µέχρι
1.800 ευρώ τον µήνα.

Εδώ θέλω να διευκρινίσω ότι όλη αυτή η συζήτηση -νοµίζω ότι
το ρωτάτε κιόλας- και είναι ανοιχτή στο ποια τελικά θα είναι, για
παράδειγµα, η εισοδηµατική κατηγορία που θα είναι επιλέξιµη.
Διότι η επιτροπή λέει στα κράτη ότι, για να αποδεσµεύσουµε τα
κονδύλια, πρέπει να τηρηθούν τα προαπαιτούµενα. Έχουµε, πα-
ραδείγµατος χάριν, ως χώρα είκοσι χιλιάδες µέχρι τώρα ευά-
λωτα νοικοκυριά και για να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα
αυτών σε σχέση µε την κλιµατική κρίση, θα χρειαστούµε ένα χ
ποσό, ώστε να ξέρουµε πόσοι τελικώς θα υπαχθούν.

Άρα αυτό που θέλω να σας πω είναι ότι νοµίζω πως αυτή η
ερώτηση που κάνετε είναι λίγο πρώιµη, γιατί ακόµη αυτά τα ζη-
τήµατα είναι σε συζήτηση µε τις Βρυξέλλες. Όλες οι χώρες είναι
σε ένα πρώιµο στάδιο διαβούλευσης. Άρα, τελικά, η βάση εκτί-
µησης θα προκύψει από µια σειρά από παράγοντες. Εδώ έχουµε
ως στόχο να προτεραιοποιήσουµε κάποιες περιφέρειες που είναι
πιο ευάλωτες, αν θέλετε.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, την πρωτολογία, γιατί έχω απαντήσει
µόνο στις δύο ερωτήσεις από τις επτά.

Έχει, επίσης, ξεκινήσει επικοινωνία µε ενδιαφερόµενους φο-
ρείς -ΜΚΟ, ΕΚΠΟΙΖΩ, Greenpeace, WWF, τα Υπουργεία, τα Επι-
µελητήρια, τα πανεπιστήµια, τα ερευνητικά ινστιτούτα- τρέχει
ένας ανοιχτός διάλογος από τον Δεκέµβριο, µε στόχο να τελει-
ώσει τον Φεβρουάριο του 2025, για να αποτιµηθούν οι επιπτώ-
σεις και η επιλογή στοχευµένων µέτρων. Και, βεβαίως, µε βάση
τον Κανονισµό, έχουµε υποχρέωση να εκπονήσουµε ένα συγκε-
κριµένο χρονοδιάγραµµα για να διαµορφωθεί και να κατατεθεί
το Κοινωνικό Κλιµατικό Σχέδιο. Τον Ιούνιο πρέπει να υποβάλουµε

αυτό το σχέδιο στην επιτροπή για να εγκριθεί.
Αυτή τη στιγµή είµαστε σε µια φάση ολοκλήρωσης και διαβού-

λευσης µε τα κλιµάκια της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, µε τα οποία
συναντηθήκαµε και τον Δεκέµβριο και προχωράει και η ανάλυση
των κοινωνικών και οικονοµικών επιπτώσεων του ΣΕΔΕ 2, το
οποίο είναι υποχρεωτικό για να γνωρίζουµε τα µέτρα που θα τρέ-
ξουµε, µε έµφαση, όπως είπατε και εσείς, στα ευάλωτα νοικοκυ-
ριά και τις επιχειρήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υφυπουργό.

Παρακαλώ, κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κυρία Υπουργέ, εντάξει. Απλώς

λίγο τρόµαξα που θα το κάνετε όπως µε το Ταµείο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας. Εκεί διαβούλευση δεν υπήρξε. Μας ήρθε ένα
έτοιµο σχέδιο. Επίσης, στο Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης που πε-
ριγράφει τους φορείς που θα έπρεπε να συµµετέχουν υλοποιεί-
ται το ΠΔΑΝ, ακόµα και µε τη µη συµµετοχή ούτε καν της τοπικής
αυτοδιοίκησης. 

Άρα έχουµε ένα κακό προηγούµενο που αφορά στην απουσία
διαβούλευσης και συµµετοχής και της τοπικής κοινωνίας, περι-
βαλλοντικών οργανώσεων, Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Δηλαδή
εµείς ως Κοινοβουλευτικές Οµάδες δεν έχουµε ενηµερωθεί. Ελ-
πίζουµε, όµως, ότι σε αυτό το πρόγραµµα θα µας καλέσετε εγ-
καίρως. Στο κάτω-κάτω πάρα πολλές φορές έχουµε κάνει πολύ
σωστές προτάσεις και έρχεστε εκ των υστέρων και τις υιοθετείτε.
Μιλάω για όλα τα Υπουργεία. 

Αυτό, δηλαδή η έλλειψη της διαβούλευσης, είναι το µόνιµο
στοιχείο. Καταθέσαµε ως Κοινοβουλευτική Οµάδα και ένα νοµο-
σχέδιο για τη συµµετοχή της Κοινωνίας των Πολιτών σε όλα τα
νοµοσχέδια που αφορούν το περιβάλλον, το οποίο έχουν επε-
ξεργαστεί περιβαλλοντικές οργανώσεις και φορείς της κοινω-
νίας. 

Είναι πολύ κρίσιµο το στοιχείο, ώστε η µετάβαση, η πράσινη
µετάβαση που όλοι υποστηρίζουµε να γίνει µε δηµοκρατία. Πρέ-
πει να µειώνονται συγχρόνως και οι ανισότητες. Δεν είναι να γί-
νουµε δυο τρεις επενδυτές. Αυτό δεν σας ενδιαφέρει και έχετε
αποδείξει ότι δεν σας ενδιαφέρει ο συµµετοχικός σχεδιασµός,
που λέµε εµείς είτε σε κάθε περίπτωση ένας ελάχιστος βαθµός
νοµιµοποίησης των πολιτικών σας. 

Έχουµε άσχηµα παραδείγµατα και αναφέροµαι και στον κλι-
µατικό νόµο που τον συντάξατε και τον ψηφίσατε µόνοι σας. Δεν
συµµετείχε κανείς. Επιλέξατε να αγνοήσετε πλήρως την πρωτο-
βουλία διαµόρφωσης πρότασης κλιµατικού νόµου από περιβαλ-
λοντικούς και κοινωνικούς φορείς, όπως κάνουν όλα τα
ευρωπαϊκά κράτη. Εδώ δεν έγινε έτσι. Μόνοι σας το συντάξατε
και το ψηφίσατε, λες και αφορούσε µόνο τη δική σας Κυβέρνηση. 

Το ίδιο συµβαίνει, βέβαια, και για το µέλλον των ερευνητικών
περιοχών. Έχουµε κάνει πολλές ερωτήσεις και πολλές συζητή-
σεις γι’ αυτό. Δεν συµµετέχει κανείς ούτε στον σχεδιασµό ούτε
στην υλοποίηση µε ενεργειακές κοινότητες κ.λπ.. Μόνοι σας µε
κάποιους επενδυτές. 

Επειδή, λοιπόν, αυτές οι αρνητικές εµπειρίες είναι πολλές, γι’
αυτό έκανα αυτήν την ερώτηση. Λέµε ότι εµείς δεν θα επιτρέ-
ψουµε να γίνει το ίδιο για το Κοινωνικό Ταµείο για το κλίµα, γιατί
απλούστατα αυτός ο µετασχηµατισµός είναι συντριπτικός. Σε
όλα τα κείµενα της Ευρωπαϊκής Ένωσης αυτό αναφέρεται. Αλ-
λάζει παραγωγικό προφίλ. Η κοινωνική πλειοψηφία, λοιπόν, και
όχι µόνο οι πολύ ευάλωτοι θα βγουν στο περιθώριο. Το να µη µεί-
νει κανείς πίσω δεν είναι ευχή. 

Απαιτεί, λοιπόν, όλο αυτόν τον σχεδιασµό, όλη αυτήν την ενη-
µέρωση και τη συµµετοχή, γιατί θα έχουν πολύ µεγαλύτερες επι-
βαρύνσεις οι χρήστες µεταφορών και κτιρίων που έχουν
ανθρακικό αποτύπωµα. Άλλος δεν θα έχει αυτοκίνητο και δεν θα
µπορεί να πάρει ηλεκτρικό, το σπίτι δεν µπορείς να το ανακαινί-
σεις. Ακούσαµε και την ερώτηση της κ. Τζούφη προηγουµένως.
Είναι στο ίδιο κλίµα και παντού φαντάζοµαι σε όλη τη χώρα είναι
το ίδιο.

Η δηµιουργία του Κοινωνικού Ταµείου για το κλίµα είναι ακρι-
βώς µια αναγνώριση εκ µέρους της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
αυτών των προκλήσεων. Ο κανονισµός κινείται ώστε να µην µεί-
νει κανείς πίσω στην πράσινη µετάβαση, στοχεύει στην καταπο-
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λέµηση της ενεργειακής και µεταφορικής φτώχειας κ.λπ.. Βέ-
βαια, εδώ και βεβαίως και µετά -γιατί δεν µπορούµε να αγνοούµε
το πολιτικό τοπίο γενικότερα και την εκλογή του Τραµπ και τη
στάση της Ευρώπης σε ό,τι αφορά και την πράσινη µετάβαση και
σε ό,τι αφορά την οικονοµία που γίνεται πολεµική βιοµηχανία-
υπάρχουν πάρα πολλά ερωτηµατικά. Και, βεβαίως, η διακυβέρ-
νησή µας προωθεί το φυσικό αέριο ακόµα, ενώ έπρεπε τώρα να
έχουµε περάσει σε µορφές θέρµανσης ψύξης µε ανανεώσιµες.
Τα έχουµε πει πάρα πολλές φορές, διαφωνούµε πλήρως. 

Και µας έχει δείξει η εµπειρία δυστυχώς ότι η Κυβέρνησή σας
γράφει στα παλιά της τα παπούτσια την αρχή της δικαιοσύνης
στη µετάβαση. Πολύ σηµαντικό το να µη µείνει κανείς πίσω. Και,
βεβαίως, το πρώτο παράδειγµα, που είναι οι λιγνιτικές περιοχές,
το βιώνουν µε δραµατικό τρόπο, ερηµοποιούνται, φτωχοποιούν-
ται, φεύγει ο κόσµος, η ανεργία έχει εκτοξευτεί. Νοµίζω είχαµε
κάνει περιοδεία. Νοµίζω τα ακούτε και εσείς αυτά. 

Εποµένως, ρωτάµε εάν θα γίνει διαβούλευση µε τις τοπικές
και περιφερειακές αρχές, τους οικονοµικούς και κοινωνικούς
εταίρους και τις σχετικές οργανώσεις της Κοινωνίας των Πολι-
τών. Είναι κρίσιµο βήµα για να πετύχει έστω και το ελάχιστο ώστε
µια µετάβαση να είναι έστω και ελαχίστως δίκαιη. 

Εν τέλει, πως θα εγγυηθεί η Κυβέρνηση ότι η ελληνική κοινω-
νία θα ενηµερωθεί επαρκώς, διαφανώς και εγκαίρως για τα
µέτρα και τις προκλήσεις που απορρέουν από τα κοινωνικά κλι-
µατικά σχέδια; Ετοιµάζεται κάποια καµπανιά ενηµέρωσης, γιατί
σε όλα αυτά πρέπει να ενηµερώνεις και τον λαό και τι τον περι-
µένει σε ό,τι αφορά την κλιµατική κρίση και τι σχεδιάζει µια κυ-
βέρνηση και µια πολιτεία, ώστε να φροντίζει για τους πιο
αδύναµους, τους πιο ευάλωτους, ώστε να µην καταστραφεί όλη
η κοινωνία; 

Μου απαντήσατε για το ΣΕΔΕ 2. Η ερώτησή µου καταρχάς
ήταν γραπτή. Θα µπορούσα να έχω αυτά τα έγγραφα ίσως, τους
δείκτες κ.λπ.; Μας ενδιαφέρει. Το παρακολουθούµε το θέµα,
µπορούµε και να βοηθήσουµε. 

Τέλος, δεσµεύεται η ελληνική Κυβέρνηση να στηρίξει µέτρα
κοινωνικής ενέργειας, όπως ενεργειακές κοινότητες ευρείας κοι-
νωνικής συµµετοχής, µέτρα προώθησης κοινωνικής κατοικίας, η
οποία στη χώρα µας σηµειώνει τα χαµηλότερα ποσοστά από τις
ευρωπαϊκές χώρες, µέτρα προώθησης των µέσων µαζικής µετα-
φοράς και του σιδηροδρόµου, επενδύσεις οι οποίες κρίνονται
πάντα ανεπαρκείς. 

Είχαµε και το τραγικό δυστύχηµα -έγκληµα των Τεµπών που
δείχνει πραγµατικά πόσο πίσω έχει µείνει η χώρα, αλλά έχουµε
και άλλα παραδείγµατα που δεν περιποιούν τιµή για τη χώρα,
όπως το να γίνεται παγκόσµιο συνέδριο για τη ναυτιλία και να
συµµετέχουν επιστήµονες και πανεπιστήµια από όλα τα κράτη
και από εδώ πηγαίνει ο εφοπλιστής ο οποίος είναι το γνωστό viral
δίλεπτο, που βρίζει τον Πρωθυπουργό και τη χώρα και τη σηµαία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, κυρία Υφυ-

πουργέ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Για να µη µείνουν αναπάντητα τα ερωτήµατα που
έχετε κάνει, από όσο κατάλαβα από τις ερωτήσεις -τέταρτη, πέµ-
πτη, έκτη, έβδοµη- απαντώ κατευθείαν. 

Ως προς την τέταρτη ερώτηση, ως Κυβέρνηση εµείς θα αξιο-
ποιήσουµε αυτή τη χρηµατοδότηση που προβλέπεται για τη
χώρα από αυτό το Κοινωνικό Ταµείο για το κλίµα, κυρίως για να
στηρίξουµε τα ευάλωτα νοικοκυριά, να προωθήσουµε δράσεις
που έχουν µια υψηλή κοινωνική και περιβαλλοντική προστιθέµενη
αξία για αυτή την κατηγορία των πολιτών. 

Προφανώς η προτεραιότητα είναι η οικονοµική και περιβαλ-
λοντική βιωσιµότητα των τοπικών κοινωνιών. Θέλουµε δηλαδή,
κυρία Πέρκα, οι πολίτες να µπορούν να ζουν µε αξιοπρέπεια εκεί
που επιθυµούν, όχι εκεί που αναγκάζονται. 

Στον τοµέα της κοινωνικής κατοικίας σχεδιάζονται παρεµβά-
σεις για να ενισχυθεί η ενεργειακή απόδοση, να επεκταθούν δια-
θέσιµες κατοικίες και στις µεταφορές επίσης έργα υποδοµών.
Θα δοθεί έµφαση στη βελτίωση, τον εκσυγχρονισµό των µέσων
µαζικής µεταφοράς µέσα από αυτό το Ταµείο. 

Σε ό,τι αφορά το ερώτηµά σας για τη διαδικασία διαβούλευ-

σης την οποία ανέλυσα λίγο στην πρωτολογία, ο διάλογος είναι
ανοιχτός στη συµµετοχή των ενδιαφεροµένων πολιτών, φορέων,
οργανώσεων, µε διαφάνεια και προσβασιµότητα προφανώς. Τα
Πρακτικά των συναντήσεων που γίνονται καταγράφονται. Θα
αποσταλούν στους συµµετέχοντες και όσο συζητούµε αυτήν τη
στιγµή τις διάφορες παραµέτρους, στο τέλος φυσικά θα αναρ-
τηθούν όλα -και το σχέδιο επίσης- διαδικτυακά, έτσι ώστε να το
παρακολουθήσουν και να κάνουν όλοι τα σχόλιά τους. 

Ρωτάτε πώς θα εγγυηθεί η Κυβέρνηση ότι η ελληνική κοινωνία
θα ενηµερωθεί επαρκώς. Προφανώς και δεσµευόµαστε για την
πλήρη, έγκαιρη και διαφανή ενηµέρωση της ελληνικής κοινωνίας
σχετικά. Θα υπάρξει και καµπάνια ενηµέρωσης που θα περιλαµ-
βάνει δράσεις σε εθνικό και περιφερειακό επίπεδο στα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης, ψηφιακές πλατφόρµες, τοπικές κοινότητες.
Ουσιαστικά αυτή η καµπάνια θα στοχεύει στην κατανόηση των
αλλαγών που φέρνει το ΣΕΔΕ 2, γιατί αυτό δεν είναι κατανοητό
σήµερα και επίσης στην προβολή όλων αυτών των προτεινόµε-
νων µέτρων στήριξης για ευάλωτες οµάδες. 

Κλείνω µε το εξής. Σας διαβεβαιώνω ότι όλοι στο Υπουργείο
και αναγνωρίζουµε και χαιρόµαστε τη δηµιουργική συνεργασία
µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς για να αναπτυχθεί το σχέ-
διο κοινωνικά και κλιµατικά. Αυτή η διαδικασία, όπως είπα, δια-
βούλευσης περιλαµβάνει προκαταρκτικές συναντήσεις κατά τις
οποίες θα παρουσιαστούν τα ευρήµατα και οι πρώτες προτάσεις
µέτρων. Στις αρµόδιες επίσης κοινοβουλευτικές επιτροπές θα
γίνει διάλογος για να συλλέξουµε προτάσεις και παρατηρήσεις. 

Γενικά είµαστε εδώ. Όπως καταλαβαίνετε, και σχέδιο έχουµε
και διάθεση διαλόγου έχουµε. Θεωρούµε ότι όλα αυτά τα σηµαν-
τικά θέµατα σίγουρα µας ενώνουν, κυρία Πέρκα, και αναµένουµε
να καταθέσετε και τις προτάσεις για το τι πρέπει να συµπεριλη-
φθεί στο σχέδιο αυτό και εποικοδοµητική κριτική να κάνουµε για
το καλύτερο δυνατό για όλους τους πολίτες. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-

νώσω ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης
και Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν σήµερα 27-1-2025
πρόταση νόµου: «Καταγγελία Συµφωνίας των Πρεσπών».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης ο Βουλευτής κ. Κώστας Βλάσης ζητεί άδεια ολιγοήµε-

ρης απουσίας στο εξωτερικό. 
Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Συνεχίζουµε τώρα µε την έβδοµη µε αριθµό 392/17-1-2025 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Εµπαιγµός και κοροϊδία οι εξαγγελίες της Κυβέρ-
νησης για την κατασκευή της Γέφυρας του Παλαιόπυργου».

Παρακαλώ, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, η γέφυρα του Παλαιόπυργου είναι µια γέ-

φυρα η οποία συνδέει ουσιαστικά τα παράλια του Νοµού Πιερίας
µε αυτά του Νοµού Λαρίσης. Συνδέει τον Δήµο Αγιάς µε τον
Δήµο Τεµπών. Είναι µια γέφυρα η οποία εξυπηρετεί τους εκα-
τοντάδες κατοίκους των χωριών και του Δήµου Τεµπών, αλλά και
του Δήµου Αγιάς. 

Δυστυχώς, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, µε τις καταστροφικές
πληµµύρες τον Σεπτέµβριο του 2023 αυτή η γέφυρα καταστρά-
φηκε ολοσχερώς, καθιστώντας αδύνατη την πρόσβαση σε εκα-
τοντάδες επισκέπτες σε όλα τα παράλια και την πρόσβαση στους
κατοίκους και στους αγρότες της συγκεκριµένης περιοχής. Εν-
δεικτικό είναι το γεγονός ότι οι κάτοικοι και οι αγρότες της πε-
ριοχής για απόσταση πέντε χιλιοµέτρων αναγκάζονται να κάνουν
τον γύρο και κάνουν τουλάχιστον τριάντα χιλιόµετρα. Αυτή η κα-
θυστέρηση είναι επιζήµια, διότι -επαναλαµβάνω- η συγκεκριµένη
γέφυρα ενώνει τα ανατολικά παράλια του Νοµού Λάρισας µε
αυτά του Νοµού Πιερίας. 
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Ο συνάδελφός µου κ. Χαρακόπουλος τον Φεβρουάριο του
2024 σε µια επίσκεψή του στον Υπουργό κ. Σταϊκούρα ανέφερε
ότι εντός δύο ετών η συγκεκριµένη γέφυρα θα είναι έτοιµη, σύµ-
φωνα πάντα µε το δελτίο Τύπου και την ανακοίνωση και ότι το
καλοκαίρι του 2024 θα είχαν τελειώσει όλοι οι διαγωνισµοί. 

Ερωτάστε ποιο είναι το ακριβές χρονοδιάγραµµα κατασκευής
της συγκεκριµένης γέφυρας και πότε θα υλοποιηθεί. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστώ τον κ.

Κόκκαλη. 
Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Καλησπέρα, κύριε Βουλευτά.
Όπως ξέρετε, είµαι γνώστης της περιοχής. Έχω επισκεφθεί

την περιοχή. Γνωρίζω πολύ καλά και τη λειτουργικότητα της συγ-
κεκριµένης γέφυρας, αλλά βέβαια και τις δυσλειτουργίες που
ακολούθησαν το φαινόµενο «Daniel». Σαφώς συνδέει τον Δήµο
Τεµπών µε τον Δήµο της Αγιάς και, όπως ξέρετε, προσπαθούµε
να βρούµε λύση και στην πρόσβαση των ανατολικών παραλίων
του Νοµού Λάρισας και από τον ΠΑΘΕ στο τµήµα καθόδου από
Θεσσαλονίκη προς Αθήνα. Είναι µια περιοχή, πραγµατικά, η
οποία βρίσκεται στο κέντρο των σχεδιασµών µας σε ό,τι αφορά
την περιοχή της Λάρισας. 

Τώρα, η γέφυρα Παλαιόπυργου δεν είναι το µοναδικό εκκρε-
µές ζήτηµα από τον «Daniel» στην περιοχή της Λάρισας και το
ξέρετε -αναφέρατε και τη γέφυρα της Αµπελιάς, αν δεν κάνω
λάθος, στην ερώτησή σας- αλλά ούτε καν σε όλη την περιοχή
της Θεσσαλίας. Είναι γεγονός ότι υπάρχουν πολύ σηµαντικές κα-
ταστροφές. Υπάρχουν πολύ σηµαντικές φθορές σε βασικές υπο-
δοµές της περιοχής, οι οποίες πρέπει να αποκατασταθούν. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Όταν, λοιπόν, προέκυψε το φαινόµενο, οι επιλογές που είχαµε
ήταν συγκεκριµένες. Θα µπορούσαµε να πάµε µε µία κλασική µέ-
θοδο ανάθεσης δηµοσίων έργων και θα έπρεπε να προχωρή-
σουµε στην ανάθεση µε διαγωνισµό των µελετών των επιµέρους
έργων, κάτι το οποίο ξέρετε από µόνος σας ότι είναι πάρα πολύ
µακρά διαδικασία, όπως επίσης µακρά διαδικασία είναι και η εκ-
πόνηση της µελέτης ώστε µετά να ακολουθήσει η δηµοπράτηση
του έργου. 

Επιλέξαµε, λοιπόν, µε τον ν.5049 µία διαδικασία η οποία, κυ-
ρίως µετά από τεχνικές περιγραφές που έχουν γίνει µε αυτοψίες
ειδικών µηχανικών συµβούλων του Υπουργείου, επέτρεπε να
γίνει η δηµοπράτηση των έργων. Το έργο του Παλαιόπυργου
συµπεριλαµβάνεται σε έναν ευρύτερο διαγωνισµό, σε µια ευρύ-
τερη οµαδοποίηση έργων, τα οποία αφορούν έντεκα δήµους της
περιοχής και τα οποία έχουν ένα συνολικό κόστος της τάξεως
των 184 εκατοµµυρίων ευρώ. Γιατί αυτό; Διότι ο τρόπος της οµα-
δοποίησης των έργων κατά γεωγραφικές ενότητες και όχι κατ’
ανάγκη κατά διοικητικές ενότητες ώστε αυτό να επιτρέπει να
εκτελεστούν πιο γρήγορα τα έργα, µε τη συγκεκριµένη διαδικα-
σία ήταν αυτός ο οποίος επέτρεπε να γίνουν οι σχετικές αναθέ-
σεις σε σύντοµο χρόνο. 

Το πρόβληµα δεν ήταν, λοιπόν, εάν το Υπουργείο ήταν έτοιµο.
Το πρόβληµα ήταν ότι ένα σύνολο πιστώσεων που αγγίζει το 1,5
δισεκατοµµύριο ευρώ έπρεπε να κινητοποιηθεί από αυτά τα 600
εκατοµµύρια που είναι χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης, ώστε
να µπορέσουν αυτά τα έργα να δηµοπρατηθούν. 

Η διαδικασία αυτή έχει προχωρήσει. Σήµερα ή αύριο στέλνον-
ται στο Ελεγκτικό Συνέδριο -δεν είµαι σε θέση να σας απαντήσω
αν έχουν σταλεί σήµερα, αλλά πάντως µέχρι αύριο θα σταλούν-
οι αποφάσεις κατακύρωσης των σχετικών διαγωνισµών, ώστε
αµέσως να προχωρήσουµε στη συµβασιοποίηση, εφόσον επι-
στρέψουν αυτά ως µη κωλυόµενα προς υπογραφή από το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο. 

Αυτή είναι η διαδικασία η οποία επελέγη. Ναι, δεν µπορώ να
πω ότι ήταν µία διαδικασία η οποία έτρεξε πολύ γρήγορα, αλλά
το κύριο πρόβληµα ήταν η δέσµευση ενός ποσού το οποίο -επα-
ναλαµβάνω- είναι τροµακτικό. Είναι συνολικά 1,5 δισεκατοµµύριο
ευρώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν έτρεξε η διαδικασία γρήγορα και το εί-

πατε. Γνωρίζω πολύ καλά για τις διαδικασίες ότι πράγµατι είναι
και πολύπλοκες νοµικά, αλλά και χρονοβόρες. Αυτό, όµως, δεν
µπορεί να είναι δικαιολογία. Τουλάχιστον κάποια προπαρασκευα-
στικά θέµατα, κάποια προδικαστικά, έπρεπε να είχαν ξεκινήσει.
Δεκαέξι µήνες έχουν περάσει. Σε λίγους µήνες θα κλείσουµε δύο
χρόνια και οι κάτοικοι της περιοχής, αλλά και οι επισκέπτες θέ-
λουν να γνωρίζουν αν θα είναι σε δύο, σε τέσσερα, σε έξι, σε
δέκα χρόνια. Πρέπει να γνωρίζουµε πότε θα κατασκευαστεί αυτή
η γέφυρα, η λειτουργικότητα της οποίας είναι δεδοµένη και
αναµφισβήτητη. Και αυτό το νόηµα έχει και η ερώτηση. 

Εξ όσων κατάλαβα, περιγράψατε τη διαδικασία την οποία ακο-
λουθήσατε. Παραδεχθήκατε ότι δεν κύλησαν γρήγορα οι διαδι-
κασίες, αλλά οφείλετε να πείτε ένα σαφές χρονοδιάγραµµα
κατασκευής της γέφυρας, όχι µε την ακρίβεια ηµέρας ή εβδοµά-
δας, αλλά τουλάχιστον ένα χρονοδιάγραµµα κατασκευής της γέ-
φυρας, η οποία -επαναλαµβάνω- είναι πάρα πολύ σηµαντική και
το ξέρετε κι εσείς ο ίδιος. Έχετε επισκεφθεί την περιοχή πολλές
φορές, αλλά, ξέρετε, έχουµε χορτάσει από επισκέψεις των
Υπουργών. Έργα θέλουµε να δούµε, κύριε Υπουργέ και έργα
συγκεκριµένα. Έργα συγκεκριµένα δεν βλέπουµε να ξεκινάµε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Όπως σας είπα, η διαδικασία η οποία ακολουθείται είναι
µία εξαιρετική διαδικασία. Επαναλαµβάνω, όµως, ότι εκείνο το
οποίο είναι αυτή τη στιγµή το πιο συνταρακτικό σε όλη αυτήν τη
διαδικασία, αυτό που πραγµατικά δηµιουργεί και µία εντύπωση
του µεγέθους του προβλήµατος, είναι το συνολικό κόστος. Συ-
νολικά για τα οδικά έργα έχουµε δεσµεύσει 891.700.000 ευρώ.
Είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό ποσό. Πρέπει να σας πω ότι στη
συγκεκριµένη περιοχή για την οποία µιλάµε, η χρηµατοδότηση
από το Ταµείο Ανάκαµψης είναι της τάξεως του 67,24%, πράγµα
που σηµαίνει ότι εκεί τα έργα θα τρέξουν γρήγορα. Τα υπόλοιπα
είναι η χρηµατοδότηση από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, το ΕΠΑ σήµερα. Είναι έργα τα οποία θα τρέξουν πολύ γρή-
γορα. 

Προφανώς οι γέφυρες αποτελούν πρώτη προτεραιότητα γιατί
ξέρουµε ότι όντως ένα µεγάλο µέρος των κατοίκων της περιοχής
αναγκάζεται να κάνει µια µακρά πορεία για να µπορέσει να εξυ-
πηρετηθεί και επίσης γνωρίζουµε ότι και η συγκεκριµένη γέφυρα
µε τις συνθήκες κατάρρευσης υπό οποίες είναι τώρα, επειδή
πολύ πιθανόν να λειτουργεί ως φράγµα πάνω στον Πηνειό, πρέ-
πει σύντοµα να καθαιρεθεί. 

Αυτήν τη στιγµή δεν είµαι σε θέση να σας δώσω ακριβές χρο-
νοδιάγραµµα. Μένω σε ό,τι σας είπε ο κ. Σταϊκούρας µε την πα-
ράλληλη µετάθεση του χρόνου της υπογραφής της σύµβασης
στον ορατό χρόνο που είναι κάπου στα τέλη Φεβρουαρίου.
Εκείνο όµως το οποίο µπορώ να σας πω είναι ότι θα κάνουµε
κάθε προσπάθεια, ώστε να επισπεύσουµε την κατασκευή της
συγκεκριµένης γέφυρας. Γενικά οι γέφυρες της Θεσσαλίας απο-
τελούν προτεραιότητα γιατί πραγµατικά συνιστούν ένα πολύ ση-
µαντικό πρόβληµα για τη λειτουργικότητα του συνόλου της
περιοχής. 

Επαναλαµβάνω ότι η διαδικασία ήταν ιδιαίτερα περίπλοκη.
Στην περιοχή δεν βρέθηκαν οι Υπουργοί για να κοροϊδέψουν τον
κόσµο, δεν βρέθηκαν οι Υπουργοί εκεί για να δηµιουργήσουν
ψευδείς εντυπώσεις. Υπήρξε, όπως ξέρετε, µια πολύ σηµαντική
προεργασία για να µπορέσουµε να προχωρήσουµε στους δια-
γωνισµούς αυτούς τους οποίους κάναµε. Ήταν µια ιδιαίτερα επί-
πονη εργασία και ήταν πολύ πιο επίπονη γιατί θα έπρεπε να
µπορέσουµε να συγχρονιστούµε µε τους χρόνους που απαι-
τούσε το Ταµείο Ανάκαµψης όχι µόνο για την εκτέλεση των
έργων, αλλά και πολύ πριν, όταν ακόµα το γεγονός ήταν εν
θερµώ, για τη δέσµευσή µας στα έργα τα οποία είµαστε σε θέση
να πραγµατοποιήσουµε. Και, όπως σας είπα, είµαι στην ευχάρι-
στη θέση να σας πω ότι βρισκόµαστε ακριβώς στο τέλος αυτών
των διαδικασιών, που και περίπλοκες είναι και µακρές, αλλά στην
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πράξη στην αρχή των έργων τα οποία θα δηµιουργήσουν µία δια-
φορετική Θεσσαλία όταν θα έχουν ολοκληρωθεί. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας ευχαριστώ, κύ-

ριοι συνάδελφοι.
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 2016/5-12-2024 ερώτηση

του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Δράµας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής
κ. Αναστάσιου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Χρηµατοδότηση του οδικού άξονα Δράµα -
Καβάλα από το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης και χρονοδιά-
γραµµα υλοποίησης του έργου». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Νι-
κόλαος Ταχιάος.

Κύριε Νικολαΐδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, η συγκεκριµένη ερώτηση κατατέθηκε γρα-

πτώς για δεύτερη µάλιστα φορά και ερχόµαστε σήµερα να τη
συζητήσουµε, καθώς έµεινε αναπάντητη από το Υπουργείο σας,
αν και αφορά ένα πολύ σηµαντικό θέµα για τους πολίτες του
Νοµού Δράµας. Για πρώτη φορά κατατέθηκε στις 30 Σεπτεµ-
βρίου του 2024 και εκ νέου στις 5 Δεκεµβρίου του ίδιου έτους.
Σίγουρα δεν πρόκειται για µια καλή τακτική.

Όσον αφορά το περιεχόµενο της ερώτησης, είναι σαφές ότι
πρέπει να µπει επιτέλους ένα τέλος στην οδική αποµόνωση του
Νοµού Δράµας και γι’ αυτό οι πολίτες αναµένουν να τηρηθούν
οι υποσχέσεις για την υλοποίηση των οδικών αξόνων Δράµας -
Αµφίπολης και Δράµας - Καβάλας. 

Ειδικά για τον δρόµο Δράµα - Καβάλα φαίνεται ότι έχουν πα-
ρουσιαστεί σηµαντικές καθυστερήσεις στην πορεία υλοποίησης
του υποτµήµατος Κρηνίδες - Σταυρός. Επιπλέον, προκαλεί εύ-
λογα ανησυχία το γεγονός ότι υπάρχει χρηµατοδότηση και υλο-
ποιούνται µόλις 8,3 χιλιόµετρα από έναν οδικό άξονα µήκους
περίπου 30 χιλιοµέτρων. 

Με βάση τα ανωτέρω, ερωτάστε, κύριε Υπουργέ:
Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα υλοποίησης του υποτµήµατος

Κρηνίδες - Σταυρός; Πότε θα παραδοθεί το έργο; Δόθηκε ή δεν
δόθηκε παράταση;

Ολοκληρώθηκε η διαδικασία µε τις απαλλοτριώσεις και γιατί
χρειάστηκε επιπλέον ποσό από το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυ-
ξης;

Όσον αφορά τον υπόλοιπο οδικό άξονα Δράµα - Καβάλα,
ποιες πρωτοβουλίες θα αναλάβει το Υπουργείο σας ώστε να κα-
τασκευαστούν τα τµήµατα Δράµα - Άγιος Αθανάσιος και Άγιος
Αθανάσιος - Κρηνίδες;

Η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης διά του Πε-
ριφερειάρχη της κ. Χριστόδουλου Τοψίδη αποσαφήνισε, κύριε
Υπουργέ, ότι δεν µπορεί να αναλάβει το κόστος κατασκευής κά-
ποιου άλλου τµήµατος γιατί δεν υπάρχουν χρήµατα στον άξονα
«Οδικές Μεταφορές» στον κωδικό του ΕΣΠΑ. Σκοπεύει το Υπουρ-
γείο Υποδοµών και Μεταφορών να κατασκευάσει τον οδικό
άξονα στο σύνολό του και µε ποιον τρόπο;

Θέλουµε συγκεκριµένες απαντήσεις, κύριε Υπουργέ.
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, γνωρίζω -έχουµε συζητήσει και κατ’ ιδίαν- την

ευαισθησία σας για τον πολύ συγκεκριµένο άξονα, ο όποιος έχει
και µία προσωπική αφετηρία. Επιτρέψτε µου να πω ότι δεν συνι-
στά πρακτική του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών να απο-
φεύγει να απαντήσει σε ερωτήσεις και µάλιστα γραπτές
ερωτήσεις ή αναφορές. Προφανώς αυτό θα έγινε εκ παραδρο-
µής. Δεν έχει σηµασία όµως. Ερχόµαστε να απαντήσουµε σε µία
επίκαιρη ερώτηση για ένα θέµα το οποίο πραγµατικά απασχολεί
τη Δράµα. 

Θα µείνω στη λέξη την οποία χρησιµοποιήσατε στην αρχή:
αποµόνωση. Μιλήσατε για την αποµόνωση του Νοµού Δράµας
και βεβαίως παρουσιάσατε και ο ίδιος δύο διεξόδους πλέον: µία

προς τα δυτικά, προς την περιοχή της Θεσσαλονίκης µέσω του
δρόµου Δράµα - Αµφίπολη και µία προς τα νοτιοανατολικά, ο
δρόµος Δράµας - Καβάλας. Ασφαλώς και οι δύο δρόµοι είναι
πάρα πολύ χρήσιµοι για την περιοχή, όπως εξίσου σηµαντικό
είναι και το άλλο το οποίο αναφέρετε στην ερώτησή σας ο δρό-
µος µεταξύ Δράµας και Σερρών. 

Παρ’ όλα αυτά θέλω να πω ότι η χρηµατοδότηση τόσο µεγά-
λων έργων δεν είναι εύκολο να γίνει σε µια και µοναδική προ-
γραµµατική περίοδο ή µόνο από το πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων. 

Έρχοµαι τώρα στο τµήµα το οποίο εκτελείται. Αυτήν τη στιγµή
ξέρετε ότι βρίσκεται υπό κατασκευή το τµήµα µεταξύ Κρηνίδων
και Σταυρού, µήκους περίπου 8 χιλιοµέτρων. Όντως το τµήµα
Δράµα - Καβάλα είναι ένα µικρό τµήµα σε σχέση µε το συνολικό
µήκος του έργου, το οποίο είναι 28 χιλιόµετρα. Η απόφαση του
Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών στην οποία αναφέρεστε,
αφορά την ανάγκη να δεσµεύσουµε περίπου 12,5 εκατοµµύρια
ευρώ πλέον ΦΠΑ επιπλέον για συµπληρωµατική σύµβαση η
οποία κρίθηκε αναγκαία γιατί δεν ήταν δυνατόν να αξιοποιηθούν
οι δανειοθάλαµοι των µελετών, δεν ήταν δυνατόν να αδειοδοτη-
θούν ή δεν είχαν κατάλληλα υλικά, όποτε χρειαστεί να προστε-
θούν δανειοθάλαµοι. Αυτό ανεβάζει το κόστος του έργου
υψηλότερα από τον προϋπολογισµό της αρχικής σύµβασης που
ήταν 61 εκατοµµύρια, αφού προστίθενται και τα 12,5 εκατοµµύ-
ρια στο ποσό της έκπτωσης το οποίο είχαµε πάρει. Δεν είναι φτη-
νότερο. Το καταλαβαίνετε. Δεν είναι φθηνό γιατί σε αυτό το
σηµείο θα πρέπει να προστεθούν επίσης τα τµήµατα Δράµα -
Άγιος Αθανάσιος, το οποίο έχει έναν εκτιµώµενο προϋπολογισµό
97 εκατοµµυρίων ευρώ, και το τµήµα Άγιος Αθανάσιος - ανισό-
πεδος κόµβος Κρηνίδων κόστους περίπου 56 εκατοµµύρια ευρώ,
συνολικά δηλαδή το κόστος αυτής της οδού, εάν προσθέσουµε
και το τµήµα το οποίο ταυτίζεται µε το τµήµα του έργου που βρί-
σκεται πάνω στον άξονα Δράµα - Αµφίπολη κοντεύει τα 300 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Αυτό σηµαίνει ότι θα πρέπει να αναζητήσουµε
ένα ποσό επιπλέον των αρχικών της τάξεως των 170 έως 220
εκατοµµυρίων. 

Πρέπει, λοιπόν, να πούµε ότι σε ό,τι αφορά την άρση της οδι-
κής αποµόνωσης της Δράµας, αυτό που έχει αξία να προχωρήσει
σήµερα, είναι αυτό το οποίο έχει προταχθεί, που είναι ο δρόµος
Δράµα - Αµφίπολη προϋπολογισµού της τάξης των 250 εκατοµ-
µυρίων ευρώ µε ΦΠΑ. Είναι ένα πάρα πολύ υψηλό κόστος. Σε
αυτό, όπως ξέρετε, υπάρχει το τµήµα Νέα Μπάφρα - Δράµα το
οποίο είναι ταυτόσηµο και µε το τµήµα Σέρρες - Δράµα γιατί είναι
όπως ξέρετε ένα τµήµα το οποίο εξυπηρετεί και τους δύο άξο-
νες.

Οι επενδύσεις οι οποίες γίνονται αυτή τη στιγµή είναι πολύ
υψηλές. Θα σας απαντήσω στην πορεία για το πότε θα παραδο-
θεί το έργο και για τη δυνατότητα ή όχι να µπορέσουµε στον πα-
ρόντα χρόνο να προχωρήσουµε τα υπολειπόµενα τµήµατα του
δρόµου Δράµα - Καβάλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πρώτα
απ’ όλα, δέχοµαι ότι εκ παραδροµής δεν απαντήθηκε δύο φορές
η ερώτηση. 

Στέκοµαι εδώ θεωρώντας ότι εκπροσωπώ όλους τους πολίτες
του Νοµού Δράµας. Γεννήθηκα στη Δράµα και µένω ακόµη εκεί.
Η Δράµα συνδέεται µε Σέρρες -φοβάσαι να περπατήσεις!-, µε
Καβάλα -κάνεις τον σταυρό σου!-, µε Θεσσαλονίκη -άθλιος ο
δρόµος-, µε Ξάνθη -καλύτερα µην πάτε!- και µε Βουλγαρία µέσω
Νευροκοπίου, του δρόµου Δράµα – Νευροκόπι. Έχετε έρθει,
κύριε Υπουργέ; Δεν θέλω να κάνω αντιπαράθεση ούτε µικροπο-
λιτική. Εγώ σας λέω ότι στέκοµαι εδώ εκπροσωπώντας τους πο-
λίτες του Νοµού Δράµας. Έχει έρθει κανένας από την
Κυβέρνησή σας στον Νοµό Δράµας;

Ήρθατε προεκλογικά, είπατε ότι αυτός ο δρόµος θα τελειώσει
µέσα στη θητεία σας. Έτσι εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός και ο
Υπουργός Υποδοµών. Αν κάνω λάθος, να µε συγχωρέσετε. Προ-
εκλογικά ήρθατε. Ξέρετε τι συνδέει το Κρηνίδες - Σταυρός; Το
τίποτα µε το πουθενά! Τεχνικά γίνονται, και το ξέρετε πάρα πολύ
καλά. Ξέρετε γιατί δεν έρχονται γιατροί στη Δράµα, έχει αναλο-
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γιστεί κανένας; Με παρακολουθούν εδώ και λέω, λοιπόν, πως το
γεγονός ότι δεν έρχονται γιατροί στη Δράµα και πάνε στο Κιλκίς
και στα Γρεβενά συµβαίνει διότι κανένας γιατρός που µένει στη
Θεσσαλονίκη δεν θέλει να έρθει στη Δράµα, γιατί θα σκοτωθεί ο
άνθρωπος. Εδώ κι εµείς φοβόµαστε να πάµε.

Έχετε σκεφτεί τι τραβάει ο καρκινοπαθής πηγαίνοντας από
αυτόν τον άθλιο δρόµο µε τις λακκούβες στη Θεσσαλονίκη; Ξέ-
ρετε τι είναι να κάνεις χηµειοθεραπεία, ξέρετε τι είναι να πονάς;
Ξέρει κανένας; Δεν είναι νούµερα όλα.

Δεν κάνω µικροπολιτική, σας λέω. Το ζω, το έζησα και θα το
ζώ. Τέλος στην οδική αποµόνωση του Νοµού Δράµας! Όσο θα
θέλει ο Δραµινός λαός να είµαι εδώ µέσα, δεν θα σταµατήσω να
αγωνίζοµαι για τους Δραµινούς, για τους δρόµους, για το νοσο-
κοµείο µας. Άκαρπη κατέστη πάλι η κάλυψη θέσεων, κύριε
Υπουργέ! Αύριο θα καταθέσω πάλι στον κ. Άδωνι Γεωργιάδη επί-
καιρη ερώτηση όσον αφορά το τι έγινε µε τους γιατρούς. Ξέρετε
τι µου είπε προχθές; «Κινδυνολογείτε. Θα έρθουν γιατροί». Δεν
ήρθαν γιατροί. Από ποιον δρόµο να έρθουν; Μόνο µε ελικόπτερο
µπορούµε να τους φέρουµε!

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ακούστε, καταλαβαίνω ότι φορτίζεστε µε το συγκεκριµένο
γεγονός, πραγµατικά. Υποθέτω ότι τα ερωτήµατα που θέσατε τα
θέσατε γενικώς και ρητορικώς, διότι σε ό,τι µε αφορά προσωπικά
ξέρω πάρα πολύ καλά το οδικό δίκτυο της περιοχής. Έκανα σχε-
δόν καθηµερινά και τον δρόµο Σερρών - Δράµας και τον δρόµο
Δράµας - Καβάλας για επαγγελµατικούς λόγους. Τώρα δεν έχει
σηµασία να τους αναφέρω. Ξέρω ακόµα και τους παράδροµους
της περιοχής. Έχω µια πολύ καλή εικόνα τού γιατί µιλάµε και
πρέπει να σας πω ότι συµµερίζοµαι την αγωνία σας για την κα-
τάσταση της οδού, αλλά σας ξαναλέω ότι το µεγάλο ζήτηµα είναι
πού κατευθύνεις τους πόρους σου και µε ποιες προτεραιότητες. 

Το έργο αυτό, λοιπόν, το έργο το οποίο εκτελείται αυτήν τη
στιγµή στις Κρηνίδες, στο τµήµα αυτό το συγκεκριµένο µεταξύ
Δράµας και Καβάλας δεν ήταν εύκολο, για τον εξής πολύ απλό
λόγο: Η κήρυξη της απαλλοτρίωσης έγινε τον Νοέµβριο του 2021
και χρειάστηκαν δύο χρόνια ακριβώς για να ολοκληρωθεί η µε-
ταγραφή. Πρέπει να ξέρετε ότι η µεταγραφή ολοκληρώθηκε
όταν τροποποιήσαµε τον νόµο ο οποίος επέβαλε τη µεταγραφή
στις µερίδες των επηρεαζοµένων και επιβάλαµε στα κτηµατολο-
γικά γραφεία να µας δίνουν µια βεβαίωση ανάλογη µε αυτήν που
έδιναν τα υποθηκοφυλακεία, εάν εντός δεκαηµέρου δεν γινόταν
εντοπισµός της µερίδας του θιγοµένου. Αυτή ήταν µια αλλαγή
την οποία κάναµε για να µπορέσουµε να προχωρήσουµε τα
έργα.

Η προδιαδικασία και η έκδοση απόφασης για το 7Α για τις
απαλλοτριώσεις εκδόθηκε το 2024 και στο τέλος του Νοεµβρίου
2024 έγινε και η επανακατάθεση των αποζηµιώσεων, η οποία δη-
µοσιεύθηκε στο ΦΕΚ στις 26-11-2024, οπότε έχει ξεκινήσει η κα-
τάληψη των χώρων από τον Ανάδοχο. Αυτό σηµαίνει ότι στο
συγκεκριµένο τµήµα οι εργασίες προχωρούν, όπως προχωρούν
και µε την επερχόµενη υπογραφή -γιατί έχει φύγει από το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο ο φάκελος µε θετική άποψη- της συµπληρωµατι-
κής σύµβασης από τον ανάδοχο. Το συγκεκριµένο έργο
προχωρά, και µε όχι µικρό προϋπολογισµό. 

Εκείνο που αυτή τη στιγµή για εµάς αποτελεί προτεραιότητα
είναι το Δράµα - Αµφίπολη που µπαίνει στη φάση Β2 του διαλό-
γου. Ήδη 31 Ιανουαρίου θα τελειώσει η φάση Β1, είναι τα τελευ-
ταία σχόλια των συµµετεχόντων τα οποία αναµένουµε. Και για
να είµαι σαφής, σε ό,τι αφορά τα τµήµατα τα οποία ξέρετε ότι
δεν έχουν προχωρήσει σε κατασκευή, δηλαδή το τµήµα Δράµα
- Άγιος Αθανάσιος και το τµήµα Άγιος Αθανάσιος - Ανισόπεδος
Κόµβος Κρηνίδων, είναι προφανές ότι αυτήν τη στιγµή υπάρχει
ζήτηµα χρηµατοδότησης αυτών των τµηµάτων της οδού, αυτό
είναι αλήθεια. 

Όταν το σύνολο των πόρων -γιατί όπως και η Περιφέρεια έχει
ένα πλαφόν, έτσι και εµείς έχουµε το ίδιο- τους οποίους διαθέτει
το τρέχον πρόγραµµα «Μεταφορές» του ΕΣΠΑ είναι της τάξεως
του 1,9 δισεκατοµµυρίων και όταν χρειάζεται από αυτό να χρη-

µατοδοτηθούν έργα σε όλη την Ελλάδα, κάτι το οποίο είναι πολύ
περιορισµένο ως ποσό σε σχέση µε τα παλιά 8 δισεκατοµµύρια
που είχαν τα προηγούµενα προγράµµατα, είναι προφανές ότι η
προτεραιοποίηση δεν είναι µία εύκολη υπόθεση, είναι µια υπό-
θεση η οποία απαιτεί να υπάρχει µία κατά το δυνατόν συµµετρική
µεταχείριση όλων των περιφερειών της χώρας από το Υπουργείο
Υποδοµών και Μεταφορών. Οπότε δεν µπορώ να σας δώσω
αυτήν τη στιγµή υποσχέσεις γι’ αυτά τα τµήµατα. Προσπαθούµε
µέσα από τη µελετητική ωριµότητα, εφόσον υπάρξουν προγράµ-
µατα τα οποία µπορούν να «τρέξουν», να προχωρήσουµε σε χρη-
µατοδότησή τους. Όµως, το τµήµα Δράµα-Αµφίπολη -βλέπω εδώ
και τον συνάδελφό µου και συνάδελφό σας στη Βουλή, τον κ.
Σταµενίτη- όπως και το τµήµα µεταξύ Έδεσσας και Χαλκηδόνας,
που είναι δύο έργα που έχουν δηµοπρατηθεί µαζί, είναι έργα τα
οποία εκ των πραγµάτων θα πάρουν τον δρόµο τους µέσα στη
χρονιά η οποία «τρέχει». 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας ευχαριστώ, κύ-

ριοι συνάδελφοι. 
Έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι οι Υπουργοί

Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών, Υγείας, Προστα-
σίας του Πολίτη, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 24-1-2025 σχέδιο
νόµου: «Ρυθµίσεις για την ενίσχυση του ερασιτεχνικού και του
επαγγελµατικού αθλητισµού». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Προχωρούµε τώρα στη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό

398/20-1-2025 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Τερά-
στιες οι ζηµίες στην παραγωγή και το εισόδηµα των αγροτών της
Κωπαΐδας και του παρακωπαϊδικού πεδίου από την έλλειψη αρ-
δευτικού νερού».

Στην επίκαιρη αυτή ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Διονύσιος Σταµενίτης. 

Κυρία συνάδελφε, παρακαλώ έχετε τον λόγο για την πρωτο-
λογία σας. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ. 
Είναι γεγονός ότι είχαµε θέσει το πρόβληµα για άµεσα µέτρα

έγκαιρα, πριν από οκτώ µήνες, ζητώντας µέτρα για την πλήρη
άρδευση των καλλιεργούµενων εκτάσεων στην Κωπαΐδα,
ωστόσο και η Περιφέρεια και η Κυβέρνηση αδιαφορήσατε και τα
αποτελέσµατα είναι οικτρά. Γιατί στο 80% των καλλιεργειών σε
όλα τα είδη ήταν πραγµατικά συρρικνωµένη η παραγωγή, ενώ
υπολογίζεται ότι περίπου στο 15% µε 20% η καταστροφή είναι
ολοκληρωτική, από ενηµέρωση των ίδιων των αγροτών. Αυτό έχει
δηµιουργήσει απόγνωση, γιατί δεν είναι µόνο το ότι είναι µει-
ωµένη η παραγωγή, αλλά και η ποιότητα είναι υποβαθµισµένη
και φυσικά το αγροτικό εισόδηµα συρρικνωµένο. Την ίδια στιγµή
το κόστος παραγωγής παραµένει πολύ υψηλό και οι τιµές παρα-
γωγού σχεδόν στο σύνολο των αγροτικών προϊόντων είναι χαµη-
λές και σε καµία περίπτωση δεν το καλύπτουν. 

Εξάλλου, και σήµερα που οι αγρότες έχουν βγει στα µπλόκα
αυτό αναδεικνύεται σαν το µεγαλύτερο πρόβληµα. Και παρά την
αστυνοµοκρατία και την καταστολή στην Καρδίτσα, βγαίνουν
κάθε µέρα ακόµα περισσότεροι αγρότες. 

Επίσης, είναι πρόβληµα ότι οι παραγωγοί µπαµπακιού κινδυ-
νεύουν να χάσουν τη συνδεδεµένη ενίσχυση, λόγω της µειωµέ-
νης παραγωγής, αφού δεν καλύπτουν το ελάχιστο ύψος
παραγωγής που θέτει ο ΟΠΕΚΕΠΕ. Ποιος φταίει; Είναι ολοφά-
νερο. Περιφέρεια και Κυβέρνηση δεν υλοποίησαν κανένα από τα
σχέδια που θα έπρεπε και κυρίως, εκσυγχρονισµού και συντήρη-
σης των υποδοµών, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά την άρδευση που θα
διευκόλυνε την παραγωγικότητα των καλλιεργειών. 
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Τώρα βεβαίως υπήρχε και ανοµβρία, βεβαίως υπήρχε και µεί-
ωση του νερού, ωστόσο ήταν επιλογή και κάνανε ιεράρχηση, δη-
λαδή κάλυψαν τις ανάγκες των βιοµηχάνων στα Οινόφυτα,
Σχηµατάρι και αδιαφορούσαν για τις ανάγκες των αγροτών και
των καλλιεργειών τους στην Κωπαΐδα. Μάλιστα κυνικά απαντού-
σαν «Ενδιαφερόµαστε πριν απ’ όλα και πάνω απ’ όλα να έχει
νερό η Coca Cola». 

Δίκαια, λοιπόν, βρίσκονται σε διαµαρτυρία από τις 5 του Δε-
κέµβρη του 2024 µε τα τρακτέρ τους έξω από το διοικητήριο της
Βοιωτίας. Δεν φέρουν καµία ευθύνη οι αγρότες γι’ αυτήν την κα-
ταστροφή. Δίκαια ζητάνε να αποζηµιωθούν και να αναπληρωθεί
το χαµένο εισόδηµα. Και εµείς δε ζητάµε να µας πείτε ποιες
ενέργειες θα κάνετε προκειµένου να αναπληρωθεί το χαµένο ει-
σόδηµα του 2024. 

Ταυτόχρονα, προτείνουν και λύσεις για να µην επαναληφθεί,
δηλαδή να γίνει άµεση επανατοποθέτηση του πλωτού αντλιοστα-
σίου στην Υλίκη, στην αρχική του θέση, και παράλληλα, συντή-
ρηση ώστε να είναι έτοιµο για τη νέα αρδευτική περίοδο του
2025, να διασφαλιστεί λοιπόν η λειτουργία των αντλιών από το
κανάλι του Μόρνου και η παράλληλη ενδυνάµωσή τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητή συνάδελφε, το θέµα της ανεπάρκειας του νερού το
έχουµε συζητήσει ξανά εδώ µε διάφορους συναδέλφους για διά-
φορες περιοχές της χώρας, αλλά και µε εσάς ειδικά για την πε-
ριοχή της Κωπαΐδας. Οπότε θα µπω κατευθείαν στο θέµα. 

Κατ’ αρχάς, η διαχείριση του κωπαϊδικού πεδίου µε έκταση πε-
ρίπου 203 χιλιάδες στρέµµατα, µετά την κατάργηση του Οργα-
νισµού Κωπαΐδας, έχει περιέλθει στην ευθύνη της Περιφέρειας
Στερεάς Ελλάδος, χωρίς αυτό βέβαια να σηµαίνει ότι δεν µας
αφορά ή δεν µας ενδιαφέρει η κατάσταση του αγροτικού κόσµου
της περιοχής. 

Γνωρίζουµε λοιπόν µέσω των υπηρεσιών µας, αλλά και από
την ίδια την Περιφέρεια ότι υπάρχει διαχρονικά ανεπάρκεια
νερού στη συγκεκριµένη περιοχή, που όµως εντάθηκε έτι περισ-
σότερο την τελευταία χρόνια από την παρατεταµένη ανοµβρία
και ότι το πρόβληµα είναι εντονότερο σε ορισµένες ζώνες, φαι-
νόµενο που η περιφέρεια µερικώς τουλάχιστον αντιµετώπισε µε
τη µεταφορά νερού µέσω διαφόρων οδών: Υλίκη, Μόρνος,
Πηγές Χαρίτων και γεωτρήσεις. Είναι αρκετό; 

Προφανώς όχι, ούτε για τη συγκεκριµένη χρονιά ούτε γενικό-
τερα για την αντιµετώπιση του προβλήµατος που υπάρχει και θα
υπάρχει κάθε χρόνο. Χρειάζονται παρεµβάσεις µονιµότερου χα-
ρακτήρα και µακροπρόθεσµων αποτελεσµάτων. 

Σε αυτό το σηµείο και επειδή προτείνατε συγκεκριµένες ενέρ-
γειες σχετικά µε το αντλιοστάσιο της Υλίκης και το κανάλι του
Μόρνου, να διευκρινίσω ότι κανένα από τα δύο δεν είναι αρµο-
διότητα του Υπουργείου µας, άρα δεν µπορώ να τοποθετηθώ γι’
αυτά. 

Αυτό που µπορώ να πω µε βεβαιότητα είναι ότι τα επιπλέον
έργα εκσυγχρονισµού των ήδη υφιστάµενων µπορούν να υλοποι-
ηθούν εφόσον από τους αρµόδιους φορείς διαχείρισής τους
υποβληθούν και εγκριθούν οι σχετικές προτάσεις στο πλαίσιο κά-
ποιας δράσης της ΚΑΠ. Όσον αφορά το δικό µας Υπουργείο και
τις δικές µας δυνατότητες, χρηµατοδοτούµε τον εκσυγχρονισµό
των υφιστάµενων αρδευτικών δικτύων και νέα έργα για την ταµί-
ευση χειµερινών απορροών. Γι’ αυτόν τον σκοπό χρησιµοποιούµε
όλα τα διαθέσιµα χρηµατοδοτικά εργαλεία. 

Ενδεικτικά αναφέρω τη Δράση 4.3.1 Υποδοµές Εγγείων Βελ-
τιώσεων του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020,
στο πλαίσιο του οποίου ολοκληρώθηκαν στη Βοιωτία τρία έργα:
τα αρδευτικά έργα Λειβαδιάς, η µελέτη συµπληρωµατικών έργων
υδροδότησης κωπαϊδικού πεδίο από λίµνη Υλίκη και ο έλεγχος
χηµικής ποιότητας αρδευτικών υδάτων σε κλίµακα λεκανών
απορροής ποταµών της Στερεάς Ελλάδας και έχει ενταχθεί ως
νέο έργο υπό κατασκευή η βελτίωση του αρδευτικού συστήµα-
τος περιοχής αναδασµού του Ορχοµενού.

Επίσης, το τοµεακό πρόγραµµα του ΥΠΑΑΤ 2021-2025, το
«ΥΔΩΡ 2.0», το µεγαλύτερο πρόγραµµα αρδευτικών έργων τα

τελευταία πενήντα χρόνια, µε έργα τα οποία θα πραγµατοποι-
ηθούν µέσω ΣΔΙΤ, µε χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης
από το εθνικό ΠΔΕ. Ήδη έξι από αυτά τα µεγάλα αρδευτικά έργα
έχουν ενταχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, συ-
νολικού προϋπολογισµού 650 εκατοµµύρια, τα 192 εκατοµµύρια
από το Ταµείο Ανάκαµψης, και η Δράση 2 της Παρέµβασης Π3-
73-1.1 Έργα Υποδοµών Εγγείων Βελτιώσεων του στρατηγικού
σχεδίου της νέας ΚΑΠ, µε προϋπολογισµό 350 εκατοµµύρια
ευρώ για τη χρηµατοδότηση νέων έργων εξοικονόµησης νερού. 

Έχει ήδη προδηµοσιευθεί η πρόσκληση και η Περιφέρειά σας
µπορεί να υποβάλει διοικητικά ώριµη πρόταση, η οποία θα αξιο-
λογηθεί και θα µοριοδοτηθεί. Απ’ ό,τι µάλιστα έχουµε ενηµερω-
θεί, ετοιµάζει ήδη προς υποβολή πρόταση που θα αφορά την
ανάπτυξη σύγχρονων αρδευτικών συστηµάτων στην Κωπαΐδα,
για να καλύψει περιοχή κλειστού συστήµατος άρδευσης περίπου
είκοσι πέντε χιλιάδων στρεµµάτων.

Στη δευτερολογία µου θα επανέλθω για τα υπόλοιπα.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία

συνάδελφε.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, πράγµατι έχουµε

ξανασυζητήσει για το ίδιο θέµα, το είπα από την αρχή. Αναγνω-
ρίζετε, λοιπόν, ανεπάρκεια νερού. Ναι, αλλά η διαχείρισή του δεί-
χνει µια προτίµηση και σε αυτό το λειψό να πηγαίνει σε
επιχειρήσεις και όχι στις ανάγκες των αγροτών. Τελικά αυτοί οι
άνθρωποι πού θα βρουν το δίκιο τους; Διότι έχουν συνέπειες,
έχουν µείωση παραγωγής. 

Δεύτερον, διαχρονική ανεπάρκεια, την αναγνωρίζετε, όµως η
λύση που είναι να πάρει µέτρα για το πλωτό αντλιοστάσιο στην
Υλίκη και τη λειτουργία αντλιών από το κανάλι του Μόρνου είναι
αρµοδιότητα της Περιφέρειας. Στο πρόσφατο έκτακτο περιφε-
ρειακό συµβούλιο τα συζητούσαν επί έξι ώρες και απόφαση δεν
πάρθηκε. Δηλαδή οι αγρότες έχουν καταντήσει µπαλάκι µεταξύ
Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας και Υπουργείου. 

Δεν µας απαντήσατε, όµως, για τη χαµένη σοδειά και το χα-
µένο εισόδηµα. Αποζηµίωση δεν δικαιούνται; Δεν φταίνε, αλλά
όµως δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση. Σας παρα-
καλώ να µας απαντήσετε και να δεσµευτείτε, γιατί στο περιφε-
ρειακό συµβούλιο τι συζητούσαν; Ότι η περιφέρεια δεν µπορεί
να δώσει αποζηµιώσεις. Τι έλεγε; Ευχολόγια. Καλά, αυτοί οι άν-
θρωποι πότε θα βρουν το δίκιο τους; Και το λέω γιατί προτείνουν
και λύσεις.

Για ό,τι αφορά την νέα ΚΑΠ και τα προγράµµατα που εσείς
ανακοινώσατε, πολλά από αυτά µας τα είχατε πει και πριν από
οκτώ µήνες, όµως περιµέναµε ορισµένα από αυτά να ικανοποι-
ούν και ανάγκες συγκεκριµένες, αυτά που ζητάνε οι αγρότες
προκειµένου να έχουν στοιχειωδώς επάρκεια. 

Δυστυχώς, η αδιαφορία και της Κυβέρνησης, αλλά και της Πε-
ριφέρειας απέναντι στους αγρότες και το δίκιο τους µια πολιτική
εξυπηρετεί, αυτή της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, δηλαδή τη
συγκέντρωση της γης και της παραγωγής σε µεγάλες καπιταλι-
στικές επιχειρήσεις. 

Εµείς το λέµε καθαρά. Οι ανάγκες αυτές και οι ανάγκες επι-
βίωσης των αγροτών τους έχουν βγάλει και σήµερα στα µπλόκα.
Θα συνεχίσουµε να στηρίζουµε τους αγρότες της Βοιωτίας και
τα αιτήµατά τους, όπως και όλους τους αγρότες που σήµερα
αγωνίζονται για τη µείωση του κόστους παραγωγής, για αφορο-
λόγητο πετρέλαιο, για να έχουν φθηνά αγροεφόδια και ζωοτρο-
φές και εγγυηµένες τιµές. 

Και τέλος, να σας πω πως ό,τι αυταρχικά µέτρα και να επιστρα-
τεύσετε, όπως έγινε µε την Καρδίτσα, τους πεισµώνουν περισ-
σότερο και αναγνωρίζουν το δίκιο τους ακόµα περισσότεροι
κλάδοι εργαζοµένων, γι’ αυτό εκφράζουν και τη µεγάλη αλληλεγ-
γύη τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κοιτάξτε, εµείς ως Κυβέρνηση από το 2019 µέχρι και σήµερα,
µε τους παραγωγούς βρισκόµαστε στην ίδια όχθη του ποταµού
και µαζί προχωρούµε στο να αντιµετωπίσουµε όλα τα µεγάλα

6990 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



προβλήµατα που αντιµετωπίζουν, λόγω των µεγάλων ζητηµάτων
που έχουµε από την κλιµατική κρίση, αλλά και από εξωγενείς πα-
ράγοντες. 

Και µια που αναφερθήκατε σε διάφορα, σας υπενθυµίζω ότι
αυτή η Κυβέρνηση έκανε συγκεκριµένες παρεµβάσεις µετά από
τις συζητήσεις που κάναµε µε τους αγρότες και έτσι, λοιπόν, οι
αγρότες έχουν ωφέλεια µε τιµή κιλοβατώρας από 9,3 λεπτά. Και
φυσικά, αυτή η Κυβέρνηση νοµοθέτησε την επιστροφή του ειδι-
κού φόρου κατανάλωσης.

Όσον αφορά τη διαχείριση των νερών στην Υλίκη, επαναλαµ-
βάνω ότι αφορά την Περιφέρεια. Όµως, θα πρέπει να κατανοή-
σουµε το εξής, ότι απαιτείται µια γενικότερη µετατόπιση στη
λογική παραγωγών και πολιτείας ως προς τη χρήση και τη δια-
χείριση του νερού ειδικότερα και τις καλλιεργητικές πρακτικές
γενικότερα. Οι µεν παραγωγοί πρέπει να κάνουν αυστηρά ορθο-
λογική χρήση του νερού και όλων των πόρων και να στραφούν,
στον βαθµό που είναι εφικτό για τον καθένα, σε νέες καλλιεργη-
τικές συνήθειες, πρακτικές ή ακόµη και καλλιέργειες, η δε πολι-
τεία είναι αυτή που πρέπει να αναλάβει πρωτοβουλίες προς την
κατεύθυνση αυτή.

Σε αυτήν τη λογική είναι πρωτοβουλίες όπως τα έργα της ευ-
φυούς γεωργίας προϋπολογισµού 33,7 εκατοµµυρίων ευρώ, που
µε την εγκατάσταση σύγχρονων τεχνολογιών γεωργίας ακρι-
βείας θα εξορθολογίσει και εποµένως θα περιορίσει τις ανάγκες
σε νερό και άλλες εισροές, χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας, η σύσταση ενιαίου φορέα διαχείρισης υδάτων
στη Θεσσαλία για την προστασία και τη διαχείριση υδάτων που
ελπίζουµε να λειτουργήσει ως οδηγός για τις άλλες περιφέρειες
της χώρας και η ενίσχυση των επενδύσεων για εκσυγχρονισµό
και κατασκευή θερµοκηπίων µε προϋπολογισµό δηµόσια δαπάνη
150 συν 150 εκατοµµύρια ευρώ, ένα πρόγραµµα συνολικού κό-
στους 600 εκατοµµυρίων ευρώ. Επίσης, έχει εκδοθεί η προδη-
µοσίευση. Η θερµοκηπιακή καλλιέργεια απαιτεί λιγότερες
εισροές, έχει µικρότερες απώλειες, είναι πιο ανθεκτική και έχει
µεγαλύτερες αποδόσεις. 

Κι επειδή όλα αυτά αντιλαµβανόµαστε ότι απαιτούν χρόνο και
οι συνέπειες για τους αγρότες είναι εδώ, θεωρείται δεδοµένο ότι
εµείς παρακολουθούµε την εξέλιξη των καλλιεργειών και κατά
τόπους τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν. Και όπου κρίνεται
απαραίτητο και εφικτό, διερευνάται η ύπαρξη του κατάλληλου
χρηµατοδοτικού εργαλείου για τη στήριξή τους, όπως αποδε-
δειγµένα έχουµε κάνει από το 2020 µέχρι και σήµερα. 

Συγκεκριµένα, για την ειδική ενίσχυση του βαµβακιού στην
οποία αναφερθήκατε στην ερώτησή σας, επισηµαίνω ότι ήδη
στην πρώτη τροποποίηση του στρατηγικού σχεδίου µεριµνήσαµε
ώστε, αρχής γενοµένης από το 2024, η ελάχιστη απαιτούµενη
θεµατική απόδοση να ορίζεται ανά περιφερειακή ενότητα µε
βάση τον µέσο όρο απόδοσης της πενταετίας 2016-2020, µει-
ωµένο κατά 30% και όχι 20% που ήταν πριν. 

Επιπρόσθετα, στην περίπτωση ασφαλιζόµενων από τον ΕΛΓΑ
ζηµιών από ανωτέρα βία, που έχει ως αποτέλεσµα τη µείωση
αναµενόµενης απόδοσης και συγκοµιδής βαµβακιού, προβλέπε-
ται σχετική διαδικασία ώστε τα πορίσµατα του ΕΛΓΑ να λαµβά-
νονται υπ’ όψιν από τον ΟΠΕΚΕΠΕ και να καταβάλλεται στους
παραγωγούς η ειδική ενίσχυση. 

Ενηµερωτικά, όµως, για να γνωρίζετε και εσείς και οι παραγω-
γοί, µε τα πρόσφατα στοιχεία του ΟΠΕΚΕΠΕ στην Περιφερειακή
Ενότητα Βοιωτίας έχουν παραδώσει µέχρι σήµερα 2.287 παρα-
γωγοί από τους 2.532 συνολικά και έχουν αιτηθεί συνδεδεµένη
ενίσχυση. Η µέση απόδοση έχει διαµορφωθεί µέχρι στιγµής στα
279 κιλά ανά στρέµµα, δηλαδή πάνω από το 231 που είναι η ελά-
χιστη απαιτούµενη απόδοση. Ωστόσο, αναµένονται τα οριστικά
στοιχεία µετά τη λήξη της εκκοκκιστικής περιόδου στις 31-1-
2025, που θα διαµορφωθεί η τελική εικόνα για όλους τους νο-
µούς και για τη Βοιωτία. Και εν συνεχεία, µε βάση αυτά τα
στοιχεία και λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις ιδιαιτερότητες κάθε πε-
ριοχής, θα προβούµε στις απαραίτητες ενέργειες προκειµένου
να τύχουν ειδικής ενίσχυσης όσοι το δικαιούνται. 

Άρα, βλέπετε ότι εµείς έχουµε ένα οργανωµένο σχέδιο για να
µπορούµε να απαντήσουµε σε όλα τα προβλήµατα που έχουν οι
παραγωγοί, εκµεταλλευόµενοι τα µεγάλα χρηµατοδοτικά εργα-

λεία που έχουµε από το ΠΑΑ µε 19,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, που
είναι µια προσωπική επιτυχία του Πρωθυπουργού στη διαπραγ-
µάτευση που έκανε το 2019 και κατάφερε η χώρα µας να διατη-
ρήσει το ίδιο ποσό, όπως και χρήµατα από το Ταµείο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας, για να µπορούµε να βρίσκουµε προτάσεις
και λύσεις σε όλα τα προβλήµατα των αγροτών. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Προχωράµε τώρα

στη δεύτερη µε αριθµό 390/17-1-2025 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Βασιλείου Κόκκαλη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα:
«Άµεση ικανοποίηση του τεκµηριωµένου αιτήµατος των αδικηµέ-
νων αµυγδαλοπαραγωγών της Π.Ε. Λάρισας για χορήγηση ενι-
σχύσεων ήσσονος σηµασίας (de minimis) για το έτος 2022»

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Σταµενίτης. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αν µου επιτρέπεται, κατά παρέκκλιση, να πω ότι αυτό που είπε

ο κύριος Υφυπουργός, το ίδιο ποσό κατάφερε ο Πρωθυπουργός
στη διαπραγµάτευση, αλλά οι παραγωγοί είδαν µειωµένα τα χρή-
µατα από το ίδιο ποσό. Τώρα πώς έγινε αυτό, εσείς το ξέρετε
καλύτερα. 

Η παρούσα επίκαιρη ερώτηση έχει να κάνει µε µια αδικία εις
βάρος των αµυγδαλοπαραγωγών του Νοµού Λάρισας και είναι
αδικία για δύο λόγους, πρώτον, διότι έπαθαν ζηµιά και δεν έχουν
αποζηµιωθεί και δεύτερον, είδαν αµυγδαλοπαραγωγούς σε γει-
τονικούς νοµούς να αποζηµιώνονται για την ίδια ζηµία. Καλά έκα-
ναν οι άνθρωποι και αποζηµιώθηκαν, αλλά αυτοί δεν έλαβαν ούτε
ένα ευρώ. 

Ενδεικτικό, κύριε Υπουργέ, -κι εδώ θέλουν µια σαφή απάντηση
πλέον του Υπουργείου και της Κυβέρνησης- είναι ότι τον Απρίλιο
του 2023 δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ η κοινή υπουργική απόφαση
των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και Οικονοµικών σύµφωνα
µε την οποία αποζηµιώθηκαν αµυγδαλοπαραγωγοί του Νοµού
Μαγνησίας. Η αιτιολογία της απόφασης ήταν: «λόγω καιρικών
συνθηκών, αλλά ιδίως λόγω προσβολής από έναν µύκητα». 

Μετά από δύο µήνες η παραγωγή, οι αµυγδαλοπαραγωγοί µε
τα θεσµικά τους όργανα –συνεταιρισµούς και δήµους- καταθέ-
τουν ένα αίτηµα στην ΔΑΟΚ της Λάρισας, απευθυνόµενοι στο
Υπουργείο και λένε ότι: Για την αιτιολογία που δώσατε στη Μα-
γνησία, εµείς την αποδεικνύουµε κιόλας τη ζηµιά, άρα πρέπει να
χορηγηθεί αποζηµίωση de minimis και στα αµύγδαλα του Νοµού
Λάρισας. Από τις 9 Μαΐου του 2023 µέχρι και σήµερα δεν υπάρχει
βέβαια καµία απάντηση. Εντός των ηµερών θα κοινοποιήσουν και
σχετικό αίτηµα στον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης, αξιώνοντας
το αυτονόητο και την αποκατάσταση αυτής της αδικίας. 

Και εδώ θέλω µια συγκεκριµένη απάντηση, εάν προτίθεται η
Κυβέρνηση να αποκαταστήσει την αδικία. Διότι όλα τα χρόνια τα
προηγούµενα, κύριε Υπουργέ, ο ΕΛΓΑ ανέφερε στους αµυγδα-
λοπαραγωγούς ότι «Δεν σας αποζηµιώνω, διότι είναι από τον µύ-
κητα η µείωση της παραγωγής» και ήρθε τώρα η Κυβέρνηση και
δίνει για τον µύκητα αποζηµίωση στη Μαγνησία και απουσιάζει
η Λάρισα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, όπως σωστά το αναφέρατε, η µειωµένη πα-

ραγωγή των καλλιεργειών, είτε λόγω κλιµατικών συνθηκών είτε
λόγω φυτοπαθολογικών προσβολών, δεν είναι βέβαια καινούργιο
φαινόµενο. Συµβαίνει όλο και πιο συχνά το τελευταίο διάστηµα
λόγω της κλιµατικής αλλαγής που είτε δεν ευνοεί την καρποφο-
ρία, είτε επιτείνει την εµφάνιση παθογόνων µικροοργανισµών και
αφορά σε διάφορες καλλιέργειες σε όλη την επικράτεια. 

Επαναλαµβάνω, όµως, -και το γνωρίζετε και το αναφέρατε- ότι
η ακαρπία που οφείλεται σε συγκεκριµένες αιτίες, δεν καλύπτε-
ται ασφαλιστικά από τον ΕΛΓΑ. Γι’ αυτόν τον λόγο, ως τώρα,
όπου χρειάστηκε αξιοποιούµε οποιοδήποτε άλλο διαθέσιµο ερ-
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γαλείο για την ενίσχυση των παραγωγών στις περιπτώσεις αυτές.
Είναι κρατικές ενισχύσεις, de minimis, ακόµα και µέτρα από το

Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. Γι’ αυτόν τον λόγο εξαιτίας
αυτού του προβλήµατος αναλάβαµε την πρωτοβουλία της επι-
χειρησιακής δοµικής και θεσµικής αναµόρφωσης του ΕΛΓΑ µε
την πλήρη ψηφιοποίηση των διαδικασιών από την εκτίµηση έως
την πληρωµή, να καταστεί όλη η διαδικασία ακόµα πιο αξιόπιστη,
αποτελεσµατική και γρήγορη. Και µε τη χρήση νέων ασφαλιστι-
κών µορφών και εργαλείων προσπαθούµε να καλύπτονται και να
αποζηµιώνονται φαινόµενα που δεν καλύπτονταν στο παρελθόν. 

Βασικοί µας άξονες είναι πάντοτε η βιωσιµότητα του γεωργο-
ασφαλιστικού συστήµατος και οι νέες ανάγκες της πρωτογενούς
παραγωγής. Εν ευθέτω χρόνω θα το δείτε και στην πράξη, µια
που έχουµε ολοκληρώσει όλη αυτήν την διαδικασία. Άλλωστε,
από την αρχή της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας φάνηκε
η αλλαγή µε τον χρόνο εξόφλησης των αποζηµιώσεων να συρρι-
κνώνεται από τους δεκαεπτά µήνες που έφτανε επί κυβερνήσεων
δικών σας, στους πέντε-έξι µήνες, οκτώ µήνες, εννέα µήνες από
την εκδήλωση της ζηµιάς στις περισσότερες περιπτώσεις και µά-
λιστα σε µία δόση εφάπαξ και όχι σε τρεις, όπως ήταν στην προ-
ηγούµενη κυβέρνηση. 

Παράλληλα, συνεχίζουµε τη στήριξη στον τοµέα των οπωρο-
κηπευτικών, όπου ανήκουν και τα αµύγδαλα, µε επιχειρησιακά
προγράµµατα οργανώσεων παραγωγών. Στη νέα ΚΑΠ οι οργα-
νώσεις παραγωγών µέσω των επιχειρησιακών τους προγραµµά-
των περιλαµβάνουν υποχρεωτικά σε ποσοστό 2% δράσεις που
στοχεύουν στις βιώσιµες µεθόδους παραγωγής και ανθεκτικό-
τητας έναντι επιβλαβών οργανισµών και ζωονόσων, όπου θα µπο-
ρούσε να ενταχθεί και το πρόγραµµα της φόµοψης και της
προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή καινοτόµων πρακτικών και
τεχνικών παραγωγής, που ενισχύουν την οικονοµική ανταγωνι-
στικότητα. 

Και δεν σταµατάµε να αναλαµβάνουµε πρωτοβουλίες που µει-
ώνουν το κόστος και αυξάνουν την ανταγωνιστικότητα της πε-
ριοχής. Ενδεικτικά µόνο θυµηθείτε την επιστροφή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης, που είχατε καταργήσει εσείς και τις πα-
ρεµβάσεις µε το φθηνό ρεύµα. 

Πέραν όµως αυτών, σταθερή µας επιλογή είναι η ενίσχυση
όλων των καλλιεργειών που υφίστανται απώλεια παραγωγής και
δεν καλύπτονται από τον ΕΛΓΑ, όπου είναι κρίσιµο, απαραίτητο
ή εφικτό στη βάση τεκµηριωµένων αιτηµάτων. Οι ίδιοι οι παρα-
γωγοί αµυγδάλου µπορούν αυτό να το επιβεβαιώσουν. Θυµη-
θείτε ότι ενισχύθηκαν από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
µε de minimis» µε συνολικό ποσό 6,3 εκατοµµύρια ευρώ, εκ των
οποίων τα 2,5 εκατοµµύρια στα αµύγδαλα Λάρισας, υπερδιπλά-
σια -δεν έχει αξία, είναι περισσότερα στρέµµατα- από τη Μαγνη-
σία. 

Στη δευτερολογία όµως θα απαντήσω συγκεκριµένα τι έγινε
στην περίπτωση που αναφέρατε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ας ελπίσουµε στη δευτερολογία σας

να πείτε κάτι, γιατί τώρα λέτε «να θυµηθούµε». Να θυµηθούµε
και εµείς την πολιτική απάτη µε τα αγροτικά δάνεια; Είχατε πέντε
µήνες για να πείτε ότι ο εκκαθαριστής θα τα δώσει σε διαχειριστή
πιστώσεων, θα τα πουλήσει τα δάνεια. Να θυµηθούµε τα χάλια
στον ΟΠΕΚΕΠΕ; Τι να θυµηθούµε; 

Υποτίθεται ότι κάνω µια ερώτηση. Και λέω, κύριε Υφυπουργέ,
οι αµυγδαλοπαραγωγοί του Νοµού Λάρισας κατέθεσαν αίτηµα
γραπτώς τον Μάϊο του 2023 και Ελασσόνα και Τέµπη και Τύρ-
ναβο και Αγιά. Και λένε οι άνθρωποι ότι έχουν πάθει ζηµιά. Την
αποδεικνύουν –προσέξτε- την ζηµιά. Θέλουν την ίδια ενίσχυση
µε την ενίσχυση που δόθηκε στη Μαγνησία, στην οποία απόφαση
υπάρχει µια αόριστη αιτιολογία. Στη Λάρισα την αποδεικνύουν
τη ζηµιά οι αµυγδαλοπαραγωγοί. Και το de minimis που λέτε ότι
δόθηκε -να πω ότι από το 2019 είχε ξεκινήσει το αίτηµα αυτό- δό-
θηκε για ζηµιά που είχε γίνει. Δεν σηµαίνει ότι επειδή δώσατε το
2020 de minimis για ζηµία του 2019, έχετε ξοφλήσει. Για τα 2020,
2021, 2022 και για όλη την περιοχή των αµυγδαλοπαραγωγών
είναι προτιµότερο, κύριε Υπουργέ, να πείτε ότι «αυτήν τη στιγµή

δεν µπορώ να σας πω κάτι», ότι το µελετά το Υπουργείο από το
να λέµε ότι να θυµηθούµε τι είχε γίνει πριν επτά χρόνια, τι έγινε
πριν οκτώ, τι έγινε πριν δεκαπέντε χρόνια. 

Στο διά ταύτα, υπάρχει το αίτηµα. Θα αποζηµιώσετε τα αµύ-
γδαλα της Λάρισας, ναι ή όχι; Αυτό περιµένουν να ακούσουν οι
αµυγδαλοπαραγωγοί. Περιµένουν οι αµυγδαλοπαραγωγοί να
αποκαταστήσετε µια αδικία. Και να ξέρετε, θα την αποκαταστή-
σετε, γιατί έχουν δίκιο οι άνθρωποι. Θα την αποκαταστήσετε,
γιατί έχουν δίκιο και θα το βρουν το δίκιο τους.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός για την δευτερολογία του.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Επειδή αναφερθήκατε, εγώ είµαι πάντοτε
συγκεκριµένος και απαντώ ακριβώς στις ερωτήσεις που µου κά-
νατε. Αλλά θα παρεκκλίνω λίγο λέγοντας ότι αυτή η Κυβέρνηση,
αγαπητέ συνάδελφε, έκανε συγκεκριµένα πράγµατα για τους πα-
ραγωγούς και από το 2019 µέχρι το 2024 που αφορούσαν τη µεί-
ωση του φόρου, την αλλαγή των ασφαλιστικών εισφορών, που
καταργήσαµε τον νόµο Κατρούγκαλου, και όποτε χρειάστηκε.
Και το υπενθυµίζουµε αυτό, γιατί δείχνουµε και αποδεικνύουµε
ότι εµείς έχουµε στρατηγική επιλογή να στηρίξουµε τους παρα-
γωγούς. Κάναµε, όµως, όπως είπαµε, και την επιστροφή του ει-
δικού φόρου κατανάλωσης. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, στο 2022 και στην ενίσχυση που έλαβε η
Μαγνησία για τα αµύγδαλα. Κατ’ αρχάς, να διευκρινίσουµε ότι η
συγκεκριµένη ενίσχυση «De minimis» στη Μαγνησία δεν χορηγή-
θηκε µόνο για την φόµοψη ούτε γενικότερα για επικρατούσες
κλιµατολογικές συνθήκες. Χορηγήθηκε για το αποτέλεσµα του
συνδυασµού της φόµοψης µε συγκεκριµένα ακραία καιρικά φαι-
νόµενα τον Μάρτιο του 2022.

Σε ό,τι αφορά ειδικά τη φόµοψη, κατ’ αρχάς πρόκειται για κοινή
ασθένεια, στην οποία οι διάφορες ποικιλίες εµφανίζουν διαφορε-
τικό βαθµό ευπάθειας µε τις πιο ευαίσθητες, τις κοινώς λεγόµενες
φυρανιές. Είναι όµως και σε µεγάλο βαθµό καταπολεµητέα ασθέ-
νεια σε συνδυασµό καλλιεργητικών και χηµικών µέτρων µε τα συγ-
κεκριµένα φυτοπροστατευτικά ονοµασίας Captan.

Σύµφωνα τώρα µε την ενηµέρωση που έχουµε από το Μπενά-
κειο Φυτοπαθολογικό Ινστιτούτο, σε διάρκεια χρόνου από το 2010
έως το 2024 διαπιστώθηκε πράγµατι η ύπαρξη του µύκητα σε συ-
νολικά είκοσι ένα δείγµατα, που έφτασαν στο εργαστήριο από τη
Μαγνησία και τη Λάρισα. Ωστόσο, το καλοκαίρι του 2022, µετά
από πρόσκληση των τοπικών φορέων, πραγµατοποιήθηκαν επιτό-
πιες αυτοψίες στη Μαγνησία από επιστήµονες του Ινστιτούτου και
στα δείγµατα αυτά που ελήφθησαν από αµυγδαλεώνες διαπιστώ-
θηκε η ύπαρξη διευρυµένου προβλήµατος σε συγκεκριµένη πε-
ριοχή. 

Ως εκ τούτου, προέκυψε και η απόφαση για τη χορήγηση ενί-
σχυσης, η οποία µάλιστα εκδόθηκε τον Απρίλιο του 2023. Το αί-
τηµα προς τη ΔΑΟΚ Λάρισας, όπως αναφέρατε, από τοπικούς
φορείς και αµυγδαλοπαραγωγούς -το γράψατε στην ερώτησή
σας, το είπατε και τώρα- ήταν µεταγενέστερο. Έγινε τον Μάιο
του 2023, µεταγενέστερα της απόφασης πληρωµής του «De min-
imis». Εποµένως, η δική µας απόφαση ελήφθη µε βάση τα συγ-
κεκριµένα στοιχεία, που είχαµε τότε. Εποµένως, µη µας
προσάπτετε µεροληψία στη συγκεκριµένη χρονική στιγµή. Το αί-
τηµα προς τη ΔΑΟΚ που επικαλείστε, που έκαναν οι τοπικοί συ-
νεταιρισµοί και οργανισµοί, δεν έχει εισέλθει στο Υπουργείο µας
ακόµα, όπως µας ενηµερώνουν οι υπηρεσίες. Μας ενηµερώσατε
και εσείς τώρα ότι πρόκειται να το στείλουν τώρα στον Υπουργό.

Και φυσικά να θυµίσουµε, για να µη δηµιουργούµε έτσι διάφο-
ρες λανθασµένες εικόνες, ότι το 2023 είχαµε τα µεγάλα φαινό-
µενα του «Daniel» και του «Elias», όπου καταστράφηκε συνολικά
η περιοχή και όλες οι υπηρεσίες των ΔΑΟΚ και του κεντρικού
Υπουργείου και του ΕΛΓΑ ασχολήθηκαν µε την αποκατάσταση
των µεγάλων ζηµιών. Και πράγµατι αποδεικνύεται ότι αυτή η Κυ-
βέρνηση και αυτό το Υπουργείο έδωσε πάνω από 300 εκατοµµύ-
ρια στο να αποκατασταθεί η φυτική ζηµιά.

Γενικά, όταν φτάνει αίτηµα στις υπηρεσίες µας και αποσταλεί
τεκµηριωµένο επίσηµο αίτηµα, είναι δεδοµένο ότι δεν θα το
αγνοήσουµε. Θα το αξιολογήσουµε και θα διερευνήσουµε την
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ύπαρξη κάθε διαθέσιµου µέσου εντός του πλαισίου της εθνικής
και ενωσιακής νοµοθεσίας. Άρα, λοιπόν, όταν θα κατατεθεί το αί-
τηµα στον Υπουργό, εκεί ανήκουν και οι αµυγδαλοκαλλιέργειες.

Στα πεντέµισι χρόνια -το επαναλαµβάνω- διακυβέρνησης βε-
βαίως δεν γυρίσαµε την πλάτη σε κανένα αίτηµα και σε κανένα
πρόβληµα, στον βαθµό που µπορούσαµε να το αντιµετωπίσουµε,
στον βαθµό που µας επέτρεπε η εθνική νοµοθεσία ή η ενωσιακή
νοµοθεσία. Και προφανώς δεν θα κάνουµε την αρχή τώρα. Είµα-
στε σταθερά δίπλα στους αγρότες και θα είµαστε σε κάθε περί-
πτωση. Αναγνωρίζουν οι Έλληνες παραγωγοί την ειλικρίνεια µε
την οποία εµείς αντιµετωπίζουµε τα προβλήµατα. 

Συναντήθηκαν οι Έλληνες παραγωγοί τον Φεβρουάριο του
2024 µε τον Πρωθυπουργό. Δεσµεύτηκε στις συγκεκριµένες
πράξεις ο Πρωθυπουργός και τις έκανε πράξη και όσον αφορά
την ενέργεια µε τα 9,3 λεπτά την κιλοβατώρα µε το Πρόγραµµα
«Απόλλων» και µε την ενίσχυση µε το «Φωτοβολταϊκά στο χω-
ράφι» και µε τη θεσµοθέτηση της επιστροφής του ειδικού φόρου
κατανάλωσης. Και αυτό θα κάνουµε και µε τα κόκκινα δάνεια,
που αναφέρατε, που αφορούν 750 συνεταιρισµούς και είκοσι µία
χιλιάδες αγρότες. Είναι πάνω από 3,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Σύντοµα θα έχουµε µια ολοκληρωµένη πρόταση, για να αντι-
µετωπίσουµε το φαινόµενο αυτό. Όπως σας είπα, δεν γυρίζουµε
την πλάτη σε κανένα αίτηµα και σε κανένα πρόβληµα. Γι’ αυτό
και οι παραγωγοί αναγνωρίζουν την ειλικρίνεια της ελληνικής Κυ-
βέρνησης και του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. Ευχαριστούµε, κύριε συνάδελφε.

Τώρα θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 380/15-1-2025 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν
Αχµέτ προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε
θέµα: «Άµεση στήριξη του κλάδου της κτηνοτροφίας στην Ανα-
τολική Μακεδονία - Θράκη που επλήγη από την επιβολή µέτρων
για την εξυγίανση του ζωικού κεφαλαίου και την καραντίνα που
επιβλήθηκε για την αντιµετώπιση της ευλογιάς και της πανώλης
των αιγοπροβάτων».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης Τροφίµων κ. Χρήστος Κέλλας.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλησπέρα σας,

κύριε Υφυπουργέ.
Είχαµε τη χαρά να υποδεχθούµε στο 1ο Αγροτικό Συνέδριο τον

Υφυπουργό που αποχωρεί τώρα, µε τον οποίο βέβαια είχαµε µια
συζήτηση στο πλαίσιο του συνεδρίου για τα θέµατα που θα σας
θέσω τώρα. Βέβαια, θα χαρούµε και πρέπει και θεσµικά εδώ,
µέσα στη Βουλή, να ακουστεί το αίτηµα των κτηνοτρόφων και να
ακουστούν και οι απαντήσεις του Υπουργείου σας.

Κύριε Υφυπουργέ, όπως γνωρίζετε, η κτηνοτροφία στη Θράκη
και γενικά σε όλη την Ελλάδα φέτος υποφέρει από αυτήν την κα-
ραντίνα και την αντιµετώπιση της ευλογιάς και της πανώλης. Πα-
ρόλο που πέρασαν επτά µήνες από το κρούσµα της πανώλης και
πέντε µήνες από τα κρούσµατα ευλογιάς, οι κτηνοτροφικές εκ-
µετάλλευσης επλήγησαν από τις ζωονόσους της Ανατολικής Μα-
κεδονίας και Θράκης και αυτοί που βρίσκονται σε καραντίνα,
δυστυχώς, ακόµη δεν έχουν αποζηµιωθεί.

Τώρα όσον αφορά τα ζώα που σφαγιάστηκαν, τα οποία είναι
πάνω από εβδοµήντα χιλιάδες, όπως ξέρετε, στην Περιφέρεια
Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης και πάνω από είκοσι πέντε
χιλιάδες στον Νοµό Ροδόπης, µας ενηµέρωσε και ο διευθυντής
ότι θα αποζηµιωθούν τέλη Ιανουαρίου από έλλειψη κτηνιάτρων
στην περιοχή, που και αυτό είναι ένα θέµα που το Υπουργείο σας
πρέπει να δει.

Βέβαια, τα ποσά που δίνονται από την Κυβέρνηση -στα οποία
θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου- δεν φτάνουν µε τίποτα και
πρέπει να στηριχτούν και µε άλλα µέτρα, τα οποία θα τα πούµε
στη δευτερολογία µας.

Έχουµε, όµως και το εξής φαινόµενο: Εκτός από τα ζώα που
σφαγιάστηκαν, έχουµε και τους κτηνοτρόφους µας που είχαν τα
ζώα τους εγκλωβισµένα µέσα στους στάβλους, οι οποίοι µε τον
κίνδυνο να µην εξαπλωθεί η νόσος και µε υπερβάλλοντα ζήλο και
λόγω της γραφειοκρατίας µε τα πολλά έγγραφα, δεν µπόρεσαν,

δυστυχώς, ούτε να τα πουλήσουν ούτε να τα σφάξουν, µε απο-
τέλεσµα να τα εκτρέφουν και να έχουν τεράστια απώλεια εισο-
δήµατος από αυτήν την κατάσταση.

Βέβαια, εξαγγείλατε, εσείς ως Υπουργείο και ένα χρηµατικό
ποσό για τα ζώα που σφαγιάστηκαν και είπατε και για την πρό-
θεση της Κυβερνήσεως για την υλοποίηση του µέτρου 5.2, µε το
οποίο είπατε ότι θα γίνει επανασύσταση του ζωικού κεφαλαίου
µε 100% επιδότηση, χωρίς όµως περαιτέρω ενηµέρωση πότε θα
αρχίσει αυτό και αν αυτοί που δεν έχουν τα κεφάλαια, θα µπορέ-
σουν να πάρουν άτοκα δάνεια για να µπουν σε αυτό το πρό-
γραµµα. Θα αναφερθούµε και στη δευτερολογία µας.

Σας ρωτάµε δύο συγκεκριµένες ερωτήσεις: Ποια µέτρα σκο-
πεύετε να λάβετε, τελικά, για τη διάσωση των κτηνοτρόφων της
Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης από την ολική οικονοµική
καταστροφή, που οδηγεί στην εξαφάνιση του επαγγέλµατός
τους; Όσον αφορά και τα ζώα που σφαγιάστηκαν, αν θα ακολου-
θήσουν από την ηγεσία σας και άλλα πρόσθετα µέτρα, όπως
ζωοτροφές και για τη στήριξή τους, αλλά βέβαια και για τα ζώα
που δεν σφαγιάστηκαν, τα ζώα δηλαδή που βρίσκονταν µέσα
στους στάβλους και είχαν µια τεράστια δαπάνη.

Δεύτερον, αν σκοπεύετε να επανιδρύσετε -αυτό είναι σηµαν-
τικό- το Κέντρο Εξωτικών Νοσηµάτων του Έβρου µε τους απα-
ραίτητους κτηνιάτρους που απαιτούνται για την αποτελεσµατική
αντιµετώπιση. Διότι βρισκόµαστε στα σύνορα, στον Έβρο, και
υπάρχει µεγάλος κίνδυνος και από τη Βουλγαρία και από την
Τουρκία να έρθουν διάφορες ασθένειες. Επίσης, αν σκοπεύετε
να το ενισχύσετε αυτό το Κέντρο Εξωτικών Νοσηµάτων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ συνάδελφε.
Ξέρετε πολύ καλά ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων, αλλά και η Κυβέρνηση συνολικά, αποδεικνύουν έµ-
πρακτα την ουσιαστική στήριξη προς τους κτηνοτρόφους, οι
οποίοι δοκιµάζονται σε πολλαπλά µέτωπα, αντιµετωπίζοντας
ζωονόσους και πρωτόγνωρες φυσικές καταστροφές.

Από την πρώτη στιγµή εµφάνισης αυτών των ζωονόσων δρά-
σαµε άµεσα, λαµβάνοντας µέτρα προστασίας του ζωικού κεφα-
λαίου και οικονοµικής ενίσχυσης των κτηνοτρόφων µας.
Ακολουθώντας απαρέγκλιτα τα προβλεπόµενα ευρωπαϊκά πρω-
τόκολλα, καταφέραµε να αντιµετωπίσουµε την πανώλη και να την
περιορίσουµε σηµαντικά. Ελπίζω άµεσα να µπορούµε να λέµε το
ίδιο και για την ευλογιά. 

Από τον Αύγουστο που εµφανίστηκε το πρώτο κρούσµα ευλο-
γιάς στον Έβρο, ακολουθήσαµε στις µολυσµένες εκτροφές όλα
όσα ορίζει ο Ευρωπαϊκός Κανονισµός 687/2020 για το σχέδιο αν-
τιµετώπισης έκτακτης ανάγκης για την καταπολέµηση των ασθε-
νειών του παραρτήµατος 1 του προεδρικού διατάγµατος του
1995.

Στην Περιφερειακή Ενότητα Έβρου, η οποία θεωρείται πε-
ριοχή υψηλού κινδύνου λόγω της γειτνίασης µε την Τουρκία,
µέσω του έργου THRACE γίνεται παθητική κλινική επιτήρηση στα
πρόβατα και στις αιγές. 

Επιπλέον, από το 2017 στις διασυνοριακές περιοχές, όπως
στις Περιφέρειες Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, εφαρµό-
ζεται το πρόγραµµα των τεσσάρων διασυνοριακών νοσηµάτων,
το λεγόµενο TADS, ζωώδης δερµατίτιδα βοοειδών, ευλογιά προ-
βάτου, αφθώδης πυρετός και πανώλη των µικρών µηρυκαστικών.

Παράλληλα, κατανοώντας πλήρως τις σοβαρές οικονοµικές
επιπτώσεις των ζωονόσων στους κτηνοτρόφους µας, δώσαµε
σηµαντικές αποζηµιώσεις για την στήριξή τους. 

Με τη φετινή ΚΥΑ 4308/2024 των Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
προβλέπονται γενναίες αυξήσεις -σε ποσοστό άνω του 100%- σε
σχέση µε την κοινή υπουργική απόφαση του 2023, κύριε συνά-
δελφε.

Ενδεικτικά: Για τα καθαρόαιµα πρόβατα και αίγες από έξι
µηνών µέχρι τριών ετών δίδεται αποζηµίωση 250 ευρώ έναντι των
150 ευρώ που προέβλεπε η περυσινή ΚΥΑ. Για καθαρόαιµους
κριούς ή τράγους αντίστοιχης ηλικίας, η αποζηµίωση από 250
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ευρώ το 2023 διπλασιάστηκε στα 500 ευρώ. Αντίστοιχα, αυξάνον-
ται οι τιµές σε όλες τις κατηγορίες και τις ηλικίες των αιγοπροβά-
των. Μάλιστα, µέσα στον Δεκέµβριο καταβλήθηκαν 13,3
εκατοµµύρια ευρώ ως αποζηµιώσεις για θανατωθέντα ζώα από
ευλογιά και πανώλη και έπεται συνέχεια. 

Τώρα, όσον αφορά την ανασύσταση του ζωικού κεφαλαίου,
αυτή θα γίνει άµεσα µε το ευρωπαϊκό µέτρο -είναι τύπου 5.2- και
θα είναι µε ποσοστό χρηµατοδότησης 100%. Θα πάρουν, δηλαδή,
δωρεάν όσα ζώα είχαν της ίδιας φυλής. Βεβαίως, επίκειται και ενί-
σχυση, λόγω αυξηµένου χρόνου εγκλεισµού των ζώων και αυξη-
µένου κόστους ζωοτροφών από πρόγραµµα «De minimis». 

Τέλος, στο πλαίσιο του Στρατηγικού Σχεδίου Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής 2023-2027, µεταξύ άλλων προβλέπεται η χρηµατοδό-
τηση παρεµβάσεων που αφορούν και στους δύο πυλώνες και άµε-
σες ενισχύσεις και αγροτική ανάπτυξη της ΚΑΠ. 

Λέτε στην ερώτησή σας, αγαπητέ συνάδελφε, ότι οι ευρωπαϊκές
ενισχύσεις πολλών από τους πληττόµενους κτηνοτρόφους κόπη-
καν από τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Δεν ισχύει αυτό. Αυτό δεν ισχύει. Έχουµε
ήδη προβλέψει ότι σε περίπτωση ζωονόσων ενεργοποιείται ο όρος
της ανωτέρας βίας και οι ενισχύσεις συνεχίζουν να καταβάλλονται
κανονικά. 

Στη δευτερολογία µου, κύριε Αχµέτ, θα σας απαντήσω και για
το ερώτηµα για το κέντρο των εξωτικών νοσηµάτων του Έβρου. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε συ-

νάδελφε.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, πριν σας κάνω και άλλα συγκεκριµένα αιτήµατα

και αυτά που ήδη κτηνοτρόφοι εκθέτουν και ζητάνε από το Υπουρ-
γείο, είπατε ότι η επανασύσταση του ζωικού κεφαλαίου θα είναι
εντελώς δωρεάν. Δηλαδή, η αγορά των ζώων δεν θα χρηµατοδο-
τείται καθόλου από τους κτηνοτρόφους;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Θα χρηµατοδοτείται στο 95%.

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Δηλαδή, µε ένα 5%. Άρα, µην πούµε απόλυτα
δωρεάν.

Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, τα χρήµατα που δόθηκαν για
τα ζώα που θανατώθηκαν δεν αρκούν δυστυχώς και δεν ανταπο-
κρίνονται στην πραγµατικότητα.

Οι αγρότες µας ζητούν και πρέπει να µας πείτε αν σκέφτεστε
τουλάχιστον να δώσετε 50 ευρώ ανά ζώο ως απώλεια εισοδήµα-
τος. Βέβαια, από άλλο κεφάλαιο, από το «De minimis» ίσως και
συµπλήρωση ενός από την πρώτη καταβολή. Ρωτάµε αν σκέφτε-
στε να δώσετε µια αποζηµίωση για αυτό.

Δεύτερον, ρωτάµε αν τουλάχιστον σκέφτεστε να δώσετε ανα-
στολή των ασφαλιστικών εισφορών προς ΕΦΚΑ για το χρονικό διά-
στηµα µέχρι την επανασύσταση. Αυτό τουλάχιστον να µας πείτε
αν προτίθεστε να το κάνετε. Δεν είναι πολύ δύσκολο να γίνει αυτό.
Οι άνθρωποι δεν έχουν χρήµατα. Πώς θα πληρώσουν τον ΕΦΚΑ
τους.

Τρίτον, ρωτάµε αν η άµεση ολοκλήρωση της διαδικασίας του
5.2 για τους δικαιούχους από τις καταστροφές και τις φωτιές του
Έβρου ενεργοποιηθεί και αυτό. Είπατε για τον ΟΠΕΚΕΠΕ ότι πλη-
ρώνονται.

Εµείς, µε τις καταγγελίες των κτηνοτρόφων µας τουλάχιστον
και µε τα χάλια που έχει ο ΟΠΕΚΕΠΕ δεν έχουµε αυτήν την εικόνα,
κύριε Υπουργέ. Δεν µπορώ να το αποδείξω αυτήν την στιγµή. Πάν-
τως, οι υπότροφοι καταγγέλλουν ότι τους κόπηκαν οι επιδοτήσεις,
παρά την ανωτέρα βία που ορθώς είπατε.

Ρωτούν αν σκέφτεστε τουλάχιστον για τρία χρόνια να παγώσετε
τις οφειλές των κτηνοτρόφων προς τους φορείς του Δηµοσίου -
πέρα δηλαδή από την αναστολή του ΕΦΚΑ- και αν τουλάχιστον
δώσετε άτοκο δάνειο για το 5% για την ανασύσταση του ζωικού
κεφαλαίου.

Υπάρχουν σήµερα κτηνοτρόφοι που δεν έχουν ούτε µεροκά-
µατο. Δηλαδή, οι άνθρωποι θέλουν να µπουν, αλλά δεν έχουν ούτε
1 ευρώ. Τουλάχιστον για αυτούς να δοθεί η δυνατότητα άτοκου
δανείου µε εγγύηση του Ελληνικού Δηµοσίου. Υπάρχουν κάποιοι
άνθρωποι, βέβαια, που ούτε τελικά µε το 5% ίσως θα µπορέσουν
να µπουν, ιδίως αν δεν εφαρµόσετε το µέτρο του άτοκου δανείου
µε εγγύηση Ελληνικού Δηµοσίου. Τι θα γίνουν αυτοί οι άνθρωποι;

Θα καταστραφούν; Τουλάχιστον να δοθεί η δυνατότητα σε αυτούς
τους ανθρώπους µιας µικρής περαιτέρω αποζηµίωσης, αν δεν θέ-
λουν και φύγουν οριστικά από την κτηνοτροφία.

Βέβαια, θέλω να µου απαντήσετε και στο θέµα τι θα γίνει µε
αυτά τα ζώα, τα πρόβατα κ.λπ., που ήταν µέσα στο µαντρί. Ξόδε-
ψαν χρήµατα, σφαγιάστηκαν πολύ αργότερα, η τιµή τους από 6
ευρώ περίπου έχει πέσει στα 2,5 ευρώ, διότι έχασαν την περίοδο
του Δεκεµβρίου και τα ζώα µεγάλωσαν. Για αυτούς σκέφτεστε να
δώσετε τίποτα, να τους στηρίξετε µε κάποιον τρόπο. Για αυτούς
υπάρχει µέριµνα στο Υπουργείο, όχι για αυτά που θανατώθηκαν,
αλλά για τα άλλα;

Δηλαδή, τι σκέφτεστε, ποια είναι η πολιτική σας, κύριε Υπουργέ;
Θα ζητήσουµε να µας απαντήσετε, επίσης και στο θέµα των απο-
λυµαντικών βέβαια. Δηλαδή, ζητάει η υπηρεσία από αυτούς τους
ανθρώπους κάθε µέρα να απολυµαίνουν τις εγκαταστάσεις τους.
Το κάνουν οι άνθρωποι. Χρειάζονται εννέα πιστοποιητικά για να
δοθεί η άδεια από τη Διεύθυνση Κτηνοτροφίας για να µπορέσουν
να σφαγιαστούν. Όµως, αυτές οι δαπάνες πώς θα καλυφθούν,
όταν για τους ίδιους τους κτηνοτρόφους, τα ζώα τους δεν έχουν
αξία, έχουν µειωθεί φοβερά οι τιµές, δεν µπορούν να τα πουλή-
σουν και οι δαπάνες είναι πάρα πολύ µεγάλες;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Κύριε Αχµέτ, πέρα από την άµεση κινητοποίηση όλων
των κτηνιατρικών υπηρεσιών και φορέων του ΥΠΑΑΤ για τον
άµεσο περιορισµό της εξάπλωσης του ιού της ευλογιάς µε συνε-
χείς ελέγχους, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
έχει προχωρήσει σε έναν περαιτέρω σχεδιασµό για την πρόληψη
παρόµοιων καταστάσεων στο µέλλον, ειδικά δε σε ό,τι αφορά την
περιοχή της Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, πράγµα ανα-
γκαίο λόγω της γεωγραφικής θέσης της συγκεκριµένης περιφέ-
ρειας και των κινδύνων που ελλοχεύουν σε αυτή.

Κατ’ αρχάς, να ξεκαθαρίσω ότι το Κέντρο Εξωτικών Νοσηµάτων
του Έβρου δεν ανήκει στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Ανή-
κει στην Περιφέρεια.

Στο πλαίσιο στήριξης και αναβάθµισης, λοιπόν, του υπάρχοντος
Κέντρου Εξωτικών Νοσηµάτων των ζώων σε ευρωπαϊκό, θα προ-
χωρήσουµε άµεσα σε συνεργασία µε την Περιφέρεια Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης και τον ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ στην υπογραφή
µνηµονίου συνεργασίας και προγραµµατικής σύµβασης που θα
αφορούν στην έγκαιρη πρόληψη και αντιµετώπιση των νοσηµάτων
των ζώων. Μέσω αυτού του µνηµονίου θα προχωρήσουµε στη µε-
λέτη και τον έλεγχο των ασθενειών στην Περιφέρεια Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης, ώστε να επιτύχουµε την πρόληψη της
εξάπλωσης στην ευρύτερη περιοχή και θα αναπτύξουµε προγράµ-
µατα της δηµόσιας υγείας.

Επίσης, µε το εν λόγω µνηµόνιο θα επιδιωχθεί η εκπόνηση ερευ-
νητικών προγραµµάτων για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων της
κλιµατικής αλλαγής στην υγεία των ζώων και την ανάπτυξη της
βιολογικής κτηνοτροφίας και κτηνοτροφίας χαµηλών εισροών.

Τέλος, να σηµειώσω ότι τα Ινστιτούτα Κτηνιατρικών Ερευνών
και Εδαφοϋδατικών Πόρων, µε πρωτοβουλία και εσωτερική χρη-
µατοδότηση από τον ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ, εργάζονται για τη δηµι-
ουργία εφαρµογής συστήµατος γεωγραφικών πληροφοριών, GIS,
η οποία θα αποτελέσει ένα καινοτόµο ψηφιακό εργαλείο για τη
διαχείριση των επιζωοτιών, µεταξύ αυτών και της ευλογιάς.

Όπως γίνεται αντιληπτό από όλα τα παραπάνω, αγαπητέ συνά-
δελφε, στο ΥΠΑΑΤ είµαστε δίπλα στους δοκιµαζόµενους κτηνο-
τρόφους, συνδράµοντάς τους στη διενέργεια επιχειρήσεων και
διασφαλίζοντάς τους -ύστερα από σχετική οδηγία και του Πρω-
θυπουργού- σηµαντικές αποζηµιώσεις και πολύτιµα χρηµατοδο-
τικά εργαλεία ανασύστασης του ζωικού κεφαλαίου. Αισιοδοξούµε
ότι σύντοµα θα απαλλαγούµε και από την ευλογιά και ότι ο πρω-
τογενής τοµέας θα ορθοποδήσει, αλλά και θα αποκτήσει µεγαλύ-
τερη δυναµική από αυτή την οποία είχε πριν από τις επιζωοτίες.

Όσον αφορά στα θέµατα που λέτε για φορολογικές απαλλαγές
κ.λπ., αυτά είναι θέµατα που δεν άπτονται του δικού µας Υπουρ-
γείου. Είναι άλλου Υπουργείου, του Υπουργείου Οικονοµικών.

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Πρέπει να τα εισηγηθείτε εσείς στο Υπουργείο
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Οικονοµικών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ναι.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας ευχαριστώ, κύ-

ριοι συνάδελφοι.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω να κάνω δύο ανακοινώσεις

προς το Σώµα. 
Η έκτη µε αριθµό 393/18-1-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου

κύκλου της Βουλευτού Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Να
υπάρξει ειδική µέριµνα της Πολιτείας για τη συνολική στήριξη των
αµυγδαλοπαραγωγών του Ν. Λάρισας», δεν θα συζητηθεί κατόπιν
συνεννόησης.

Επίσης, η δεύτερη µε αριθµό 384/16-1-2025 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Πρεβέζης της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Κωνσταντίνου
Μπάρκα προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Παρέµβαση πολιτικού προσώπου για την αποφυγή σύλληψης
κατά συρροή παραβάτη του ΚΟΚ που προκάλεσε θανατηφόρο
τροχαίο», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Βουλευτή.

Επίσης, ανακοινώνεται προς το Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή
Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Αναµόρφωση του Εθνικού Συστή-
µατος Τραύµατος».

Επίσης, ανακοινώνεται ότι η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: «Κύρωση
της από 20-1-2025 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ελληνικού Δη-
µοσίου, του Κοινωφελούς Ιδρύµατος µε την επωνυµία «Κοινωφε-
λές Ίδρυµα «Αλέξανδρος Σ. Ωνάσης» (ALEXANDER S. ONASSIS
PUBLIC BENEFIT FOUNDATION)» και της εταιρείας µε την επω-
νυµία «ΑΡΙΟΝΑ ΕΛΛΑΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΚΑΛΛΙΤΕΧΝΙΚΩΝ ΚΑΙ
ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΩΝ ΕΚΔΗΛΩΣΕΩΝ ΤΕΧΝΙΚΗ ΟΙΚΟΔΟΜΙΚΗ» για τη λει-
τουργία των Δηµοσίων Ωνασείων Σχολείων».

Και τώρα, προχωρούµε στη συζήτηση της τελευταίας ερώτη-
σης, που είναι κερκυραϊκή υπόθεση. Είναι η έβδοµη µε αριθµό
379/14-1-2025 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Ανεξάρτη-
του Βουλευτή Κερκύρας κ. Αλέξανδρου - Χρήστου Αυλωνίτη προς
τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα:
«Ναυάγιο της Πύλου. Αδιαφανείς οι πρακτικές διερεύνησης και
απόδοσης ευθυνών από τις ελληνικές αρχές».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής κ. Στέφανος Γκίκας.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Όταν κατέθεσα την επίκαιρη αυτή ερώτηση, δεν είχα καν υπ’

όψιν µου ότι θα γίνονταν οι διαδηλώσεις αυτές σε ολόκληρη την
Ελλάδα σε σχέση µε το έγκληµα στα Τέµπη.

Χθες που ήµουν σε µία εκ των συγκεντρώσεων, δηλαδή αυτή
που έγινε στην Αθήνα, σκέφτηκα το εξής και θέλω να σας το κα-
ταθέσω: Αν, πραγµατικά, επτακόσιοι Ευρωπαίοι πολίτες επέβαιναν
σε αυτό το σκάφος, το οποίο έπλεε στα διεθνή ύδατα, σαράντα
δύο µίλια νοτιοδυτικά της Πύλου, ήθελα να ήξερα η διεθνής κοι-
νότητα, η ευρωπαϊκή κοινότητα, ο ελληνικός λαός -αν και είµαι σί-
γουρος και για τον ελληνικό λαό- τι θα έκανε, πώς θα ενεργούσε.

Θεωρείται αυτό το ναυάγιο ως η φονικότερη, η µεγαλύτερη ρα-
τσιστική εγκληµατική πράξη στην ιστορία της µεταπολιτευτικής
Ευρώπης εν καιρώ ειρήνης. Αυτό δεν το λέω εγώ. Είναι ο ορισµός
ο οποίος έχει διατυπωθεί και από ευρωπαϊκά όργανα, αλλά σε
κάθε περίπτωση και από οργανώσεις οι οποίες ουσιαστικά ασχο-
λούνται µε τη µεταναστευτική πολιτική.

Κύριε Πρόεδρε, είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα και µετριέται
ο πολιτισµός µας, µετριέται δηλαδή η Ελλάδα, µετριέται η Ευρώπη
µε τα ζητήµατα που αφορούν στη µεταναστευτική πολιτική, το
έλασσον, αλλά κυρίως µε τα ανθρώπινα δικαιώµατα, που είναι το
µείζον.

Έχω κάνει τη δεύτερη ερώτηση. Έχει υποβληθεί φυσικά και
ερώτηση από όλους τους Βουλευτές του πρώην κόµµατος στο

οποίο ανήκα, του ΣΥΡΙΖΑ, ζητώντας την πληροφόρηση από τους
δύο Υπουργούς Μεταναστευτικής Πολιτικής, αλλά και Ναυτιλίας,
για να διαπιστώσουµε τι ακριβώς έχει συµβεί σε σχέση µε τον δι-
οικητικό έλεγχο της όλης ιστορίας, αλλά και την ποινική εξέλιξη
της όλης υπόθεσης.

Αυτό που γνωρίζουµε είναι ότι πριν από λίγο καιρό στην Καλα-
µάτα αθωώθηκαν για το αδίκηµα της διακίνησης µεταναστών οι
εννιά Αιγύπτιοι και εκρίθη το δικαστήριό µας ότι είναι αναρµόδιο.
Έναν µήνα µετά το ναυάγιο αυτό, είχαν ειδοποιηθεί οι ελληνικές
αρχές από την Αίγυπτο ότι δεν έχουν καµία σχέση αυτοί οι εννιά
άνθρωποι µε διακινητές.

Ξέρετε ότι υπάρχει µια σύµβαση µεταξύ της Αιγύπτου και της
Ελλάδας του 1986, που είµαστε υποχρεωµένοι να λαµβάνουµε υπ’
όψιν την όλη αυτή υπόθεση. Έτσι η επίκαιρη ερώτηση αυτή είχε
το εξής περιεχόµενο: Μπορεί να µας πει ο Υφυπουργός Ναυτιλίας
εάν έλαβε µηνύµατα η υπηρεσία, το Υπουργείο του έναν µήνα
µετά το ναυάγιο και µετά τη σύλληψη των εννιά Αιγυπτίων από τις
αντίστοιχες υπηρεσίες του αντίστοιχου Υπουργείου της Αιγύπτου,
αν έλαβαν υπ’ όψιν αυτά τα µηνύµατα και τι έκαναν προς τούτο,
γιατί έµειναν µέσα στη φυλακή περίπου έναν χρόνο οι άνθρωποι
αυτοί οι οποίοι και αθωώθηκαν;

Και η δεύτερη ερώτησή µου είναι ποια είναι η διοικητική εξέλιξη,
η πειθαρχική, αν έχουν επιβληθεί ποινές ή αν έχουν απαλλαγεί. Σε
τελευταία ανάλυση, θέλω να µου πει αν έχουν υποβληθεί µηνύσεις
εναντίον των τότε υπηρεσιακών Υπουργών Ναυτιλίας και Μετανα-
στευτικής Πολιτικής και αν έχει διαβιβαστεί η σχετική δικογραφία
και µε ποιο περιεχόµενο στον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ για την απάντησή σας. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ συνάδελφε, πράγµατι το τραγικό αυτό συµβάν ανοιχτά
της Πύλου στα διεθνή ύδατα ήταν ένα συµβάν το οποίο προξένησε
µεγάλη θλίψη στον ελληνικό λαό, αλλά θα έλεγα και σε όλη την
παγκόσµια κοινότητα. Άρα, είναι ένα πολύ σηµαντικό, πολύ σο-
βαρό γεγονός το οποίο επιτρέψτε µου να πω όµως ότι δεν προ-
σφέρεται -δεν λέω ότι το κάνει ο κύριος συνάδελφος, αλλά το λέω
γενικώς- για πολιτική εκµετάλλευση και αντιπαράθεση. 

Αν και το περιστατικό συνέβη επί υπηρεσιακής κυβέρνησης,
το κράτος έχει συνέχεια και είµαστε εδώ για να διευκρινίσουµε
τα ζητήµατα που έχουν προκύψει. Για το συγκεκριµένο ναυάγιο
οι θεσµοί της ελληνικής πολιτείας κινήθηκαν άµεσα και υπεύ-
θυνα. Το Λιµενικό Σώµα από την πρώτη στιγµή που ενηµερώθηκε
για την ύπαρξη σκάφους σε πιθανό κίνδυνο βρέθηκε εκεί. Το Ενι-
αίο Κέντρο Συντονισµού Έρευνας και Διάσωσης, το Ε.Κ.Σ.Ε.Δ.
ενήργησε σύµφωνα µε τη διεθνή Σύµβαση Search and Rescue
και τα διεθνή εγχειρίδια.

Αναφορικά µε τη διερεύνηση του ναυαγίου, έχουν γίνει τα
εξής: Στις 16 Ιουνίου του 2023 το κεντρικό Λιµεναρχείο Καλαµά-
τας ολοκλήρωσε την προανάκριση της υπόθεσης µε την υπο-
βολή του φακέλου της σχηµατισθείσας δικογραφίας στην
Εισαγγελία Πρωτοδικών Καλαµάτας. Ως αποτέλεσµα της προ-
ανάκρισης ήταν η σύλληψη εννέα ατόµων ως µελών εγκληµατι-
κής οργάνωσης που σχετίζονται µε τη διακίνηση µεταναστών. Το
τριµελές Εφετείο Κακουργηµάτων το Μάιο του 2024 έπαυσε την
ποινική δίωξη και αθώωσε τους εννέα Αιγύπτιους διασωθέντες,
κρίνοντας ότι είναι αναρµόδιο να δικάσει την υπόθεση λόγω έλ-
λειψης δικαιοδοσίας, καθώς το πλοίο βυθίστηκε σε διεθνή ύδατα. 

Έχει ολοκληρωθεί παράλληλα η προκαταρκτική εξέταση για
τυχόν ευθύνες στελεχών του Λιµενικού Σώµατος Ελληνικής Ακτο-
φυλακής, σύµφωνα µε παραγγελία της Εισαγγελίας Ναυτοδι-
κείου Πειραιά, που είχε διαταχθεί από 19 Ιουνίου του 2023. Έχει
ανατεθεί πλέον προς επεξεργασία σε αρµόδιο δικαστικό λει-
τουργό. Επίσης, η Ανεξάρτητη Αρχή «Συνήγορος του Πολίτη»,
µε την ιδιότητα του εθνικού µηχανισµού διερεύνησης περιστατι-
κών αυθαιρεσίας, διενεργεί και αυτή ανεξάρτητη έρευνα. 

Αγαπητέ συνάδελφε, πολύ συνοπτικά σάς παρουσίασα όλες
τις θεσµικές και άµεσες πρωτοβουλίες που έχει λάβει η ελληνική
πολιτεία για τη διερεύνηση του τραγικού δυστυχήµατος. Η δι-
καιοσύνη είναι εκείνη που θα αποδώσει τις ευθύνες και έχουµε
εµπιστοσύνη στους θεσµούς της. 
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Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι

σαν να άκουγα µε πανοµοιότυπο τρόπο µία απάντηση σε µια
ερώτηση σε σχέση µε τα µεγάλα ζητήµατα που αντιµετωπίζει η
σύγχρονη πολιτική ιστορία του τόπου. Κάτι τέτοιο άκουσα και για
την περίπτωση των Τεµπών. Όλα παραπέµπονται στη δικαιο-
σύνη. Ωραία! Παραπέµπονται στη δικαιοσύνη πριν από έναν
χρόνο που έκανα ερώτηση, παραπέµπονται στη δικαιοσύνη πριν
δύο χρόνια που κάναµε τη σχετική επίκαιρη ερώτηση. Ακριβώς
την ίδια απάντηση πήραµε. 

Όµως οι ερωτήσεις είναι απολύτως συγκεκριµένες και δεν
απαντήθηκε αυτή η ερώτηση και θα σας παρακαλέσω, κύριε
Πρόεδρε, να υπενθυµίσετε στον κ. Υπουργό ότι ρώτησα εάν η
αρµόδια υπηρεσία του αρµόδιου Υπουργείου της Αιγύπτου είχε
ειδοποιήσει την αντίστοιχη υπηρεσία της Ελλάδας, το αντίστοιχο
Υπουργείο Ναυτιλίας ότι αυτοί οι άνθρωποι τους οποίους έχετε
συλλάβει και έχετε ρίξει όλα τα βάρη της λαθροµετανάστευσης,
της κίνησης αυτής του πλοίου, δεν έχουν καµία ευθύνη µε τους
διακινητές και οι διακινητές έχουν συλληφθεί στο µεγαλύτερο
αριθµό τους από τις υπηρεσίες µας. Σε αυτό δεν πήρα απάντηση
και θέλω µια απάντηση. 

Δεύτερον, ζήτησα σε διοικητικό επίπεδο να µάθω αν έχει κινη-
θεί διαδικασία, δηλαδή αν όσοι επιλήφθησαν του ναυαγίου αυτού
ευθύνονται. Πώς πνίγηκαν εν πάση περιπτώσει και πώς βυθί-
στηκε αυτό το καράβι όταν ξεκίνησε από τη Λιβύη και έφτασε 42
ναυτικά µίλια από την Πύλο; Να µάθουµε αν το έψαξαν δηλαδή,
αν βοήθησαν, αν έδωσαν έστω και ένα σωσίβιο σε αυτούς τους
ανθρώπους, όταν µπροστά στα µάτια τους βυθιζόταν αυτό το κα-
ράβι και ολόκληρη η διεθνής κοινότητα και η ελληνική κοινότητα
µε συγκεκριµένο πλοίο να είναι εκεί και να µην έχουν βοηθήσει
στο ελάχιστο για να αποτραπεί αυτό το συγκεκριµένο ναυάγιο. 

Ακούσαµε κάτι εκείνο το χρονικό διάστηµα ότι δεν µπορούσε
να παρέµβει το δικό µας το πλοίο, ότι αρνήθηκαν να πάρουν βοή-
θεια, ότι δεν είχαµε καµία αρµοδιότητα στα διεθνή ύδατα. Όλα
αυτά ψέµατα, όλα αυτά ψέµατα! Στα διεθνή ύδατα έχουµε άµεση
αρµοδιότητα και ευθύνη να παρέµβουµε και να βοηθήσουµε ένα
πλοίο στο οποίο κρέµονταν ως «τσαµπιά» οι άνθρωποι αυτοί,
κάπου επτακόσιοι άνθρωποι. 

Και έρχεται σήµερα το κράτος δικαίου µας και απαντάει τι; Ότι
έχει γίνει κάποια προανάκριση. Για τι πράγµα; Για ποιο πράγµα
έχει γίνει προανάκριση; Γιατί ερευνάται αυτό το αδίκηµα; Έγινε
πράγµατι κάποια παράλειψη, κάποιο εξ αµελείας αδίκηµα; Τι
ακριβώς συνέβη και πνίγηκαν και στο βάθος της Μεσογείου είναι
πεντακόσια µε εξακόσια άτοµα, τα οποία µπορεί να είναι µαυρι-
δερά, αλλά είναι άνθρωποι! Δεν πήρα καµία απάντηση σήµερα,
κύριε Υπουργέ. 

Ρωτάω, λοιπόν, ξανά: Ποια ήταν η διοικητική εξέλιξη του πει-
θαρχικού; Υπήρξε κάποιος υπεύθυνος από το Ναυτικό µας Σώµα,
από αυτούς που κυβερνούσαν το πλοίο; Αυτό είναι το ένα.

Δεύτερον, τι έκαναν σε συνεργασία µε την Αίγυπτο; 
Τρίτον, έχει έρθει οποιαδήποτε δικογραφία στη Βουλή των Ελ-

λήνων; Οι υπηρεσιακοί Υπουργοί ελέγχονται; Γιατί ελέγχονται;
Τότε γιατί έκανα την επίκαιρη ερώτηση; Πείτε µου, κύριε Πρό-
εδρε.

Και απευθύνοµαι στον κύριο Υπουργό. Μπορείτε να µας δώ-
σετε απάντηση; Μιλάµε για εξακόσιες ψυχές στο µεγαλύτερο
βάθος της Μεσογείου µέσα στο αµπάρι αυτού του πλοίου. Σας
ερωτώ λοιπόν: Μπορείτε να µου δώσετε τις απαντήσεις που πρέ-
πει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Παρότι ο τόνος του κύριου συναδέλφου ήταν κάπως
έντονος, εγώ θα πω ότι το ελληνικό Λιµενικό Σώµα, κύριε συνά-

δελφε, τα τελευταία ακριβώς δέκα χρόνια έχει σώσει πάνω από
διακόσιες εξήντα χιλιάδες ζωές, µετρηµένες µία-µία, στις ελλη-
νικές θάλασσες, ακριβώς διότι σέβεται το διεθνές δίκαιο και τα
ανθρώπινα δικαιώµατα. Οποτεδήποτε απαιτήθηκε να υπάρξει
επιχείρηση έρευνας και διάσωσης, το προσωπικό του Λιµενικού
Σώµατος υπερέβαλε εαυτόν προκειµένου να σώσει ανθρώπινες
ζωές. Άρα, λοιπόν, η οποιαδήποτε σκιά απέναντι σε αυτούς τους
ανθρώπους που υπηρετούν τα θαλάσσια σύνορα και σώζουν
ζωές δεν θα πρέπει να υπάρχει. 

Τώρα, αναφερθήκατε στην Αίγυπτο. Θα σας πω ότι το Λιµενικό
Σώµα δρα πάντα σύµφωνα µε τα όσα ορίζονται στον Κώδικα Ποι-
νικής Δικονοµίας, τον οποίον πολύ καλά γνωρίζετε ως έγκριτος
δικηγόρος και µε τα όσα προβλέπονται από την κείµενη νοµοθε-
σία, καθώς και από τις εντολές του αρµόδιου εισαγγελέα. Σε
σχέση µε τις διαδικασίες ανταλλαγής πληροφοριών µε τις αιγυ-
πτιακές αρχές, αλλά και άλλων χωρών, αυτές γίνονται µέσα από
τους προβλεπόµενους θεσµοθετηµένους διεθνώς και νόµιµους
διαύλους επικοινωνίας, διασφαλίζοντας παράλληλα την ασφά-
λεια αυτών των πληροφοριών. Όλες αυτές οι πληροφορίες που
έχουν συλλεγεί αποτελούν το προανακριτικό υλικό και αρµόδιες
για την επεξεργασία τους είναι οι δικαστικές αρχές.

Η δικαιοσύνη -επαναλαµβάνω- είναι αυτή που λαµβάνει όλα τα
στοιχεία και τις πληροφορίες και στο τέλος είναι και αυτή που
θα λάβει τις αποφάσεις σχετικά µε τα αίτια του ναυαγίου και θα
αποδώσει ευθύνες. Εµπιστευόµαστε τη δικαιοσύνη και περιµέ-
νουµε τις αποφάσεις της. Το Υπουργείο µας και το Λιµενικό
Σώµα δεν εµπλέκεται στην απόδοση των ευθυνών. Επαναλαµ-
βάνω ότι το Λιµενικό Σώµα, Ελληνική Ακτοφυλακή και οι άνθρω-
ποί του δίνουν καθηµερινή µάχη στη θάλασσα υπό αντίξοες
συνθήκες. 

Επίσης, θέλω να πω ότι όλη αυτή η συχνή κίνηση και ανακί-
νηση του θέµατος της Πύλου προκαλεί ζηµία στα εθνικά συµφέ-
ροντα. Οι δικαστικές αρχές, οι ανεξάρτητες αρχές, οι
συνεργασίες µας µε τους ευρωπαϊκούς φορείς είναι διαρκείς
προκειµένου να ριχθεί άπλετο φως σε αυτό το πολύ θλιβερό ατύ-
χηµα και εάν, βεβαίως, χρειαστεί, να αποδοθούν οι ευθύνες. 

Ας περιµένουµε, αγαπητέ µου συνάδελφε, να ολοκληρωθεί η
διαδικασία η δικαστική. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας ευχαριστώ και

τους δύο, κύριοι συνάδελφοι και είµαστε εδώ για να το παρακο-
λουθούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω δύο ανακοι-
νώσεις προς το Σώµα. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας και Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος
Κουτσούµπας κατέθεσε αίτηµα για προ ηµερησίας συζήτηση,
σύµφωνα µε το άρθρο 143 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής, µε αντικείµενο «Το έγκληµα των Τεµπών και οι ευθύνες
συγκάλυψής του». 

Επίσης, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι ο Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κατέθεσε
αίτηµα για προ ηµερησίας συζήτηση, σύµφωνα µε το άρθρο 143
παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής µε αντικείµενο «Το
έγκληµα των Τεµπών».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 20.35’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Τρίτη 28 Ιανουαρίου 2025 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

6996 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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